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Pondělní promítání filmů ve spolupráci s Českým centrem a Velvyslanectvím ČR
v kině Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien

Informace: Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku

Pondělí 09. 09. 2013 v 19:30
Občan Václav Havel jede na dovolenou (dokumentární film/ road movie, ČR, 2005, 85 min., 
česky s anglickými titulky)
Režie: Adam Novák a Jan Novák
V hlavní roli: Václav Havel

Režisér Jan Novák se s kamerou vydal po stopách Václava Havla. Nesledoval však jeho život, ale 
jednu jedinou cestu vedoucí z Prahy do Bratislavy, a to v srpnových dnech roku 1985. Trvala několik 
dnů, neboť se Havel zastavoval u svých přátel, jako např. u V. Chramostové, E. Kriseové apod. Při 
této „dovolené“ byl disident sledován tajnou policií, dvakrát zadržen a vyslýchán. 

Kritici vašim dokumentům vyčítají, že člověk, který o normalizaci nic neví, se o ní taky nic nedozví.
To já si nemyslím, pravda, nemám tam přednášku o historii, ale třeba Občan Havel jede na dovo
lenou s vysvětlující preambulí na začátku fungoval i v Americe.
Jak jste donutil k vystoupení před kamerou bývalé estébáky, kteří měli Havla v době jeho práce v pivovaru na starost?
Těch dvou jsme se neptali, natáčeli jsme skrytou kamerou. Problém mi to nedělalo, otočili jsme proti 
nim jejich metody. Svolení jsme od obou získali, až když jsem jim posléze promítl celý dokument. Je-
den z nich si vzal těch 100 dolarů, které jsme každému dávali, a řekl: „Jdu se ožrat, zkazil jsem si StB 
život.“ No a k tehdejšímu místnímu šéfovi policie jsme prostě natvrdo přišli se zapnutou kamerou.

Jan Novák (*1953) v šestnácti emigroval s rodiči do USA. Napsal romány Miliónový džíp (1985), 
Komouši, grázlové, cikáni, fízlové & básníci (1997) či beletrizací příběhu bratří Mašínů (2004), spo-
lupracoval scenáristicky s Milošem Formanem na filmu Valmont (1989) a napsal s ním i jeho umě-
leckou autobiografii Co já vím?. V roce 1997 Novák adaptoval Vieweghova Báječná léta pod psa.

Předběžné termíny promítání na velvyslanectví v roce 2013: 
vždy druhé pondělí v měsíci, tj. 14. 10., 11. 11. a 9. 12. 
Začátek přestavení vždy v 19:30 (pokud není uvedeno jinak). Změna vyhrazena.

Setkání v Českém centru
Probírala jsem se zase jednou záplavou nabízených před-
nášek, dotazů, ubytování a výletů, tu v Brně, onde v Praze, 
někde v Rakousku, prostě čistila jsem si počítač od přemíry 
příležitostí pro jiné, až mě najednou ťuklo do očí jméno – 
Kamila Moučková.
 Počkat, Moučková? Kamila? A kde? Tady, ve Vídni? 
5. června v Českém centru?
 Najednou jsem ji viděla před sebou, tvář z televizní 
obrazovky let šedesátých, neodlučně spjatou s událostmi 
roku 1968.

 Ženu, která se v srpnových dnech objevovala nejen 
v dosud neokupovaném studiu ve Vladislavce, ale pak 
i v televizních vysíláních ze soukromých bytů a bůhvíod-
kud všude.
 Před očima mi defilují tehdejší události, dlouhé cesty 
z práce domů – podél tanků na Václavském náměstí, dlou-
hé diskuse, ve kterých jsme snad prvně v životě ochotně 
užívali neustále nám vnucovaný jazyk „bratrů osvobodi-
telů“, nápisy a plakáty všude, kam oko pohlédlo – český 
humor, vyzývající okupanty k odchodu domů, k jejich Ma-
rusjám a Oljám.
 A přísně utajený sjezd KSČ, konaný kdesi ve Vysoča-
nech, v továrně ČKD, jehož delegáti se usnášeli o něčem 
zcela jiném, než co dovezli státní představitelé po svém 
návratu z nuceného výletu do Moskvy.
 Ostatně – tento sjezd je výjimečný i tím, že dal vznik-
nout zcela novému výrazu, pojmu, v němž se projevuje 
celá absurdita tehdejšího dění – slovu „nulita“.
 Vy nevíte, co je to nulita? Chápu. Normální mozek to 
prostě nebere.
 To slovo totiž znamená, že věc, která se konala, se vlast-
ně vůbec nekonala. Že takový sjezd (a nejen ten sjezd, ale 
i jiné události) vůbec nebyl, že ve skutečnosti se v žádné 
fabrice žádní lidé nesešli, k nějakým závěrům proto vůbec 
nemohlo dojít a všecko patří do říše bájí a snů.
 Na druhé straně dotyčná nulita ovšem vůbec nezna-
menala, že by systém přehlédl, kdo se toho neexistujícího 
sjezdu zúčastnil, a aby s takovými zrádci a rozvratníky poz-
ději nezatočil.

(dokončení na str. 5)Kamila Moučková ve Vídni (5. 6. 2013)
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Vážené čtenářky, vážení čtenáři,
 velice se omlouváme, že jsme přehlédli a převzali mylnou informaci z českého tisku, ve které 
došlo k záměně jmen spisovatelů Vladimíra a Ivana Binara. Laureátem Ceny Jaroslava Seiferta, 
prestižního literárního ocenění udělovaného od roku 1986, se stal pro rok 2012 Vladimír Binar. 
Velice se omlouváme za toto nedorozumění. Možná to zní nepochopitelně, ale potěší nás, když 
nás čtenáři měsíčníku Kulturní klub upozorní na nějaký nedostatek či omyl, kterého se dopustíme. 
Je to vlastně potvrzení toho, že děláme noviny pro čtenáře, kteří je opravdu čtou.
 Chtěli bychom ještě více prezentovat dění české národnostní menšiny ve Vídni, ale k tomu je 
potřeba Vaší pomoci. Neobsáhneme a nestihneme navštívit všechny podniky pořádané menši

nou, a právě v tom byste nás mohli zasláním svých příspěvků podpořit.
 Promítání českých filmů ve spolupráci s Českým centrem a českým velvyslanectvím v kinosálu zastupitelského 
úřadu začne po prázdninové pauze v pondělí 9. září. Začátek představení je, pokud není předem jinak uvedeno, 
v 19:30 hodin, rezervace není možná, změna programu vyhrazena.
 Loučíme se s Vámi vydáním prázdninového trojčíslí (musíme šetřit). Příští vydání klubového časopisu je naplá
nováno na září 2013, kdy Vás také budeme informovat o programu promítání, o dalších plánech Klubu a nových 
zajímavých událostech.
 Prázdninovou pohodu a příjemné posezení na stránkami Klubu 
 Vám za výbor a redakci Klubu přeje

Helena Baslerová,
šéfredaktorka
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VýSTAVy A FESTIVALy
do 26. 06. Česká koláž (Klosterneuburg)
České centrum Vídeň, Pražská plynárenská, a. s., a Nadační fond Gale-
rie Smečky představují v klášteře Klosterneuburg reprezentativní výběr 
z pozoruhodné sbírky české koláže, kterou vytvořila Pražská plynárenská, 
a. s. Vystavená díla jsou zaměřena především na českou poválečnou koláž 
autorů takových zvučných jmen, jako je Jiří Kolář, Toyen, Jindřich Štýrský, 
Adolf Hoffmeister, Květa Pacovská, Ladislav Novák, Eduard Ovčáček, Jan 
Švankmajer, a dalších předních osobností, které se prosadily nejen u nás, 
ale i v zahraničí. Kurátor: Jiří Machalický.
Sala Terrena – Stift Klosterneuburg, Stiftplatz 1, 3400 Klosterneuburg
Info: www.stift-klosterneuburg.at, www.galeriesmecky.cz

do 30. 06. Meisterwerke der Albertina: bosch, rembrandt, brueghel, 
rubens
Výstava k výročí znovuotevření Albertina před deseti lety (2003-2013).
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, www.albertina.at
denně 10:00-18:00, středa 10:00-21:00

do 01. 07. Wolken: Welt des Flüchtigen (Macht und Ohnmacht im 
Wandel)
Leopold Museum, Po, st – ne 10:00-18:00 a čt 10:00-21:00
MuseumsQuartier Wien, www.leopoldmuseum.org

do 01. 07. Pavel BeStA: Kleeovi andělé
Známý český malíř Pavel Besta namaloval jako poctu malíři Paulu Kleemu 
jedinečnou sbírku kreseb s názvem Kleeovi andělé. Paul Klee (1879-1940) 
žil ke konci života mimo válečné dění ve Švýcarsku, věděl však, že je vážně 
nemocný a že mu nezbývá moc času. Mezi jeho pozdními pracemi vyniká 
soubor kreseb andělů, které ale už nestačil finalizovat. Pavel Besta se je 
rozhodl dokončit...
České centrum Vídeň, Herrengasse 17, 1010 Wien
Bližší informace: http://www.pavel-besta.cz/CZ/CV.aspx

do 06. 10. Nomadic Furniture 3.0 Neues befreites Wohnen
Nomadic Furniture 3.0 bietet einen umfassenden Überblick über die zeit-
genössische DIy-Möbelkultur und macht mit zahlreichen historischen Be-
zügen und Beispielen die Entwicklungsgeschichte der DIy-Bewegung von 
ersten Ansätzen zu Beginn des 20. Jahrhunderts bis zur Web-2.0-Kultur 
deutlich. Bis heute bieten die für die Ausstellung titelgebenden Hand-
bücher Nomadic Furniture 1 und 2, verfasst 1973/1974 von dem öster-
reich-amerikanischen Designer Victor Papanek (1923-1998) und James 
Hennessey (*1945), einem jungen und kreativen Publikum konkrete Anlei-
tungen für den Bau einfacher und billiger Möbel und stellen wertvolle Refe-
renzen für die zeitgenössische DIy-Bewegung dar. Prototypische Klassiker 
der DIy-Möbelkultur, die sich erstmals in der Zwischen- und Nachkriegs-
zeit herausbildeten, wie der berühmte, von Gerrit Rietveld entworfene 
Crate Chair (1934), gelten noch heute als wesentliche Inspirationsquellen.
Kuratoren Thomas Geisler, Kustode MAK-Sammlung Design Sebastian 
Hackenschmidt, Kustode MAK-Sammlung Möbel und Holzarbeiten
MAK-Ausstellungshalle, MAK, Weiskirchnerstraße 3, 1010 Wien
Di 10:00-22:00 Uhr, Mi – So 10:00-18:00 Uhr
Jeden Dienstag 18:00-22:00 Uhr Eintritt frei

do 13. 10. Gottfried HelNWeIN
Gottfried Helnwein zählt international zu den bekanntesten österreichi-
schen Künstlern. Die Albertina widmet dem 1948 in Wien geborenen 
Künstler, der heute in Los Angeles und Irland lebt, eine umfassende und 
die bisher größte Retrospektive im deutschsprachigen Raum.
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, täglich 10:00-18.00, Mittwoch 
10:00-21:00

do 3. 11. Dávné stopy – nové cesty (zemská výstava)
Český Krumlov – Regionální muzeum a Židovská synagoga, Vyšší Brod, 
Freistadt a Bad Leonfelden

do 31. 01. 2014 Zwischen räume Vielfalt leben in Margareten
Kuratorin: Regina Wonesch. Info: www.fzhm.at
Forschungszentrum für Minderheiten, Kohlgasse 27-28, Wien 5

JEDNOTLIVé AKCE
09. 09. 19:30 film Občan Václav Havel jede na dovolenou (ČR, 2005)
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
KK, Čc, ZÚ. Bližší informace na s. 1.

14. 09. 17:00 Sokolské ozvěny
Vzpomínkové filmové odpoledne na sokolský slet 2012.
Sokolská župa Rakouská, tělocvična v Angeligasse 21, Wien X.

26. 09. 19:00 Bellatrix trio (Mladé české a slovenské hvězdy klasické 
hudby v klášteře Klosterneuburg)
Jana JARKOVSKá (flétna), Zuzana VIGLEROVá (violoncello) a Lucie ČíŽ-
KOVá (klavír) představí převážně díla českých mistrů.
Stift Klosterneuburg, Stiftsplatz 1, 3400 Klosterneuburg, Augustinussaal
Vstupenka za 16 € je zároveň poukazem na prohlídku kláštera v jakémkoli 
libovolném dnu. Objednávky: tel. 0043 2243/411-212, 
e-mail: tickets@stift-klosterneuburg.at, nebo denně od 10:00-17:00, 
Sala terrena kláštera u večerní pokladny v Augustinussaal od 18:30 hodin. 
Info: www.stift-klosterneuburg.at, www.tschechischeszentrum.at

Omlouváme se, že jsme výjimečně program Českého centra nestačili zapra-
covat do výše uvedeného kalendária. Totéž platí o programu Slovenského 
inštitútu a RSKS. — Prázdninový program Českého centra ve Vídni byl 
otištěn v minulém vydání časopisu Klub, program SI a RSKS je otištěn 
samostatně. — Podrobnosti a další programy naleznete v oddílech: Sokol 
& sport, Z české a slovenské Vídně a okolí a Oznámení.

ČeSKé OZVěny / SlOVenSKé OZVeny
Der ORF bietet im 25-minütigen Magazin mit dem Titel České ozvěny 
/ Slovenské ozveny Beiträge in Tschechisch und Slowakisch. Ozvěny / 
Ozveny wird sechsmal im Jahr jeden zweiten Sonntag in den Monaten 
Februar, April, Juni, August, Oktober, Dezember um 13.05 Uhr in ORF2 
Wien gesendet.

DůLEŽITé KONTAKTNí ADRESy:
ČeSKé ceNtRUM:
www.tschechischeszentrum.at, e-mail: ccwien@czech.cz
Herrengasse 17, 1010 Wien, tel.: 535 23 60

RAKúSKO-SlOVeNSKý KUltúRNy SPOlOK
www.slovaci.at, e-mail: rsks@slovaci.at
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien, tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99
Prehľad našich podujatí nájdete pod linkom:
http://www.slovaci.at/program.html

SlOVeNSKý INštItút
www.mzv.sk/sivieden, e-mail: si.wien@gmx.at
Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien, tel./fax: +43/1/535 40 57

SlOWAKIScHeR ScHUlVeReIN /
SlOVeNSKý šKOlSKý SPOlOK SOVA
www.slovaci.at/sova, e-mail: sova@slovaci.at
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien, tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99

Od května 2013 bude České centrum Vídeň otevřeno pro veřejnost vždy 
první sobotu v měsíci od 10:00 do 15:00 hodin!

Redakce upozorňuje, že neodpovídá za změny termínů po řadů jiných 
organizací a institucí a zároveň za ne úplnost kalendária. Změna pro-
gramu vyhrazena. Články podepsané autory nebo opatřené značkou 
nemusejí být vždy shodné s názorem redakce. Redakce neodpovídá za 
obsah čtenářských dopisů. Nevyžádané rukopisy a fotografie se nevracejí. 
Redakce si vyhrazuje právo krátit a upravovat zaslané články po stránce 
gramatické i sty listické.
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Tschechische
Gemeinde in der
Erzdiözese Wien

Česká
duchovní služba
oblast Vídeň

Poštovní adresa: Hagenmüllergasse 31, 1030 Wien
Tel.: +43 (0664) 406 55 41 Fax: +43 (01) 711 84 112
www.sweb.cz/farnost.viden www.rozhledy.at

POŘAD PRAVIDELNÝCH BOHOSLUŽEB:
CHRÁM Panny Marie na Nábřeží, Salvatorgasse 12, Wien 1:

mše svatá každou neděli a svátek v 08:30
KOSTEL Nejsvětějšího Vykupitele, Rennweg 63, Wien 3:

mše svatá každou neděli a svátek v 10:00
KOSTEL Don Bosco, Hagenmüllergasse 31, Salesianum, Wien 3:

mše svatá druhou neděli v měsíci v 11:00
KAPLE Panny Marie Pomocnice, St.-Veitgasse 25, Don Bosco-Haus, Wien 13:

mše svatá třetí sobotu v měsíci v 18:00

KALENDÁŘ	AKCÍ

Do 27. 06. Schulmesse für die Komensky-Schulen 09:30 WIEN – Erlöserkirche

VoRschau: schuljahR 2013/14

Di 03. 09. Schulmesse für die Komenský-Schulen 09:30 WIEN – Erlöserkirche

Sa 21. 09. Vorabendmesse – 16:00 Programm 18:00 Don Bosco Haus

So 29. 09. Sonntag der Völker – Hl. Wenzel 10:15 WIEN – Stephansdom

lETNÍ ZÁŽITKoVÁ REKREacE – sEMMERING / NÖ
29. 06. – 06. 07. 2013 pro děti 8-12 let
06. 07. – 13. 07. 2013 pro mládež 12-18 let
Přihlaste se u pastorační asistentky paní Pavly Carmignato, e-mail: redakce@rozhledy.at. očet míst je omezený!

 Ale vraťme se k původnímu tématu. Byla jsem na paní 
Moučkovou zvědavá. Uvažovala jsem: Kolik jí může být? 
Zrovna mladá nebude. Nedávno – v době prezidentských 
voleb jsem ji zahlédla v televizi, a vypadala na něco mezi 
šedesátkou a sedmdesátkou, ale když už byla v televizi 
v v šedesátých letech...
 Prostě, na to setkání jsem šla. A jako všichni ostatní 
v sále žasla. Té dámě, která hned na úvod bez námahy 
zvládla celkem vysoký stupínek k pódiu, je pětaosmdesát 
let. Je prostě neuvěřitelná. Neuvěřitelně mladá, aktivní, 
hovoří bez zábran a lítosti nebo pocitu křivdy o tom, co 
po tom roce 68 následovalo. Na otázku ředitele Českého 
centra Martina Krafla, co by změnila, kdyby se život měl 
opakovat, odpovídá: „Přála bych si, aby těch jednadvacet 
let bylo kratších.“
 S humorem vypráví o svém rodinném životě, o dětech, 
na které měla málo času. Ať už proto, že uživit je nebylo 
snadné, či proto, že se angažovala v disentu včetně pod-
pisu a práce v Chartě 77. A kterým je vděčná za to, že jí 
nevyčítají, že jim svým postojem zkomplikovala život a zne-
možnila studia.

 Vypráví humorně zcela absurdní historku o tom, že se 
na ni – už po roce 1989 – obrátila pracovnice minister-
stva s dotazem, může-li nějak doložit svou aktivní činnost 
v Chartě 77. Prověřují totiž různé adepty na vyznamenání, 
ale nemají dost podkladů. Paní Moučková ji zdvořile upo-
zornila, že v ministerských archivech je takových dokumen-
tů zaručeně víc než dost, leč zřejmě to nedostačovalo. 
 Pravděpodobně si každý měl během své práce v disen-
tu schovávat dokumenty o své činnosti – třeba jen proto, 
aby pak měli pracovníci StB lehčí práci. Úřední absurdity 
jsou – zdá se – všudypřítomné.
 Byl to večer, kdy stálo za to odejít od „teplého domácí-
ho krbu“ do deště a zimy. A protože jsme se během toho 
večera dozvěděli i to, že je k dispozici knížka o jejím životě 
(Kamila Moučková: Nejsem žádná lvice), jejíž autorkou je 
Petra Braunová, a taky jedno cédéčko s názvem Samota 
není osamění – samozřejmě že jsem o ně obohatila svou 
knihovnu. 
 A nelituji. Čte se to jedním dechem a těším se na po-
slech fejetonů.

AK
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Dobrý deň, vitajte vo Viedni.
Ďakujem pekne. Ja tu vlastne ani nie 
som hosťom, chodievala som sem 
dosť často, keďže moje obidve dcéry 
tu študovali a ja som ako dobrá mama 
chodila na rodičovské združenia a za-
pájala sa do organizácie programu 
pre deti tu aj na Slovensku. Viac ako 
10 rokov som pôsobila popri televíz-
nej práci ako konateľka a riaditeľka 
eventovej a  PR agentúry, kde sme 
mali viacero viedenských klientov.

Viedenským Slovákom, ale aj Če-
chom ste známa najmä ako mode-
rátorka z  televíznej obrazovky. Od 
apríla zastupujete post riaditeľky 
Slovenského inštitútu. Ako vznikla 
myšlienka uchádzať sa o toto miesto 
a prečo práve Viedeň?
Moja profesia moderátorky v Sloven-
skej televízii, ktorú som mnohé roky 
robila, mala tvorivý, autorský rozmer, 
čo znamená,že som programy nie len 
moderovala, ale aj vymýšľala.
 Pred pätnástimi rokmi som mala 
na obrazovke prvú slovenskú talkshow 
Siesta, ktorá sa vysielala v nedeľu ve-
čer. Tam som sa stretla s mnohými 
osobnosťami kultúrneho života, s kto-
rými chcem a budem spolupracovať, 
napríklad fotografi Tibor Huszár, An-
drej Bán, operné hviezdy Miro Dvor-
ský, Ľubica Rybárska. Taktiež Babinec 
so Soňou Müllerovou a Anjeli strážni – 
to sú moje námety a spoločný výber 
hostí. Týmto sa človek posúva ďalej, 
má aj chuť tvoriť, prezentovať vlastné 
veci, organizovať a projektovať... Myš-
lienka nevznikla náhodou ani náhle, 
ale už pred pár rokmi, keď som spo-
lupracovala na príprave vianočného 
koncertu v Bruseli, spoločne sme po-
tom niekoľko rokov pripravovali kul-
túrne podujatia pre Brusel, ale aj New 

York, prezentácie vo Viedni, ale aj 
v Keni, na Zanzibare... pre organizá-
cie a inštitúty v zahraničí. Viedeň som 
si vybrala preto, lebo sa naskytla práve 
táto možnosť. Uvoľnilo sa práve toto 
miesto riaditeľky inštitútu, a tak som 
vypracovala projekt a šťastne prešla 
výberovým konaním.

Vyštudovali ste odbor angličtina – 
slovenčina, pracovne ste mali do či-
nenia aj s Anglickom. Nelákali Vás 
viac anglicky hovoriace krajiny?
Priznám sa, že áno. Londýn však 
nemá Slovenský inštitút, ale pravde-
podobne by som sa o to miesto uchá-
dzala... momentálne tam študuje aj 
moja mladšia dcéra. K angličtine som 
mala vždy bližšie, lebo som tento od-
bor vyštudovala. Ale aj doma som vy-
rastala bilingválne, hovorila som po 
nemecky, chodila na súkromné hodi-
ny a neskôr som si urobila certifikát – 
kvalifikáciu na Goetheho inštitúte 
v Düsseldorfe, takže mi ani nemčina 
nie je vzdialená. Aj pre dcéry som sa 
vždy snažila zabezpečiť dvojjazyčné 
vzdelanie. Viedeň mi je blízka pre 
naše spoločné rakúsko-uhorské kore-
ne. Bratislava je typické stredoeuróp-
ske mesto, kde sa stretávajú viaceré 
kultúry a vplyvy, je to taká križovatka, 
ľudia milujú Viedeň a určite je tomu 
tak aj naopak.

Do Slovenského inštitútu ste prišli 
tak povediac v plnom chode progra-
mu a plynule ste ho prebrali. Ako ste 
zostavovali nový program na nasle-
dujúce mesiace?
Ja som sa najmä snažila udržať konti-
nuitu, lebo Slovenský inštitút funguje 
dobre a má dobré programy. Samo-
zrejme, každý si chce sám kreovať 
vlastné projekty, takže sme niektoré 

aktivity prispôsobili, spolu s mojimi 
spolupracovníkmi Andreou Pitoňáko-
vou a Mirom Haľákom sme doplnili 
koncept o programy, ktoré pritiahnu 
najmä mladého diváka. Chceme oslo-
viť mladých ľudí, študentov, nájsť akti-
vity, ktoré ich k nám pritiahnu, niečo, 
čo bude pre nich motivujúce, inšpiru-
júce. Aj teraz máme výstavu mladej di-
zajnérky Michaely Bednárovej, ktorá 
sa vo februári s úspechom predstavi-
la na London Fashion Week. Pracuje 
s národnými motívmi, ako napríklad 
mapa Slovenska alebo slovenský 
znak, ale veľmi nenápadne, a všetko 
je to veľmi krásne farebné. Na otvore-
nie výstavy prišlo do SI veľa mladých 
ľudí. Mali sme tu aj premietanie filmu 
Cigáň, takže sme tu mali pozvanú aj 
cigánsku kapelu, nech je tu veselo, 
nech si ľudia pozrú film a aj sa zaba-
via. Ďalej budeme mať nový progra-
mový typ, „Čaj o piatej“, ktorý určite 
pritiahne mladých ľudí, lebo sa koná 
v príjemnom čase a súčasťou budú za-
ujímavé diskusie a talkshow spojené 
aj s témami, ktoré sa týkajú Slovenska 
a Viedne.
 Čaká nás výstava grafiky sloven-
ských, českých a rakúskych špičkových 
tvorcov, poludňajšie koncerty, v júni 
koncerty Paťky Janečkovej a Daniela 
Buranovského v Klosterneuburgu, 
v Konzerthause koncert svetoznáme-
ho Sergeja Kopčáka, budeme mať vý-
stavu pri príležitosti príchodu Cyrila 
a Metoda na Slovensko a k tomu aj 
besedu s rakúskymi a slovenskými 
byzantológmi o význame týchto pat-
rónov európskej kultúry. Plánujeme 
aj koncert zboru Kirillomethodeon 
v Schottenkirche.
 Plánujeme toho veľa, ale ešte ne-
chcem všetko prezrádzať, radi by 
sme ale slovenskú kultúru prezento-

Riaditeľka Slovenského inštitútu PhDr. Alena Heribanová

PhDr. Alena HeriBANOVá je od polovice apríla 2013 
novou riaditeľkou Slovenského inštitútu (Si) vo Viedni. 
Stretla som sa s pani Heribanovou pri príjemnom roz-
hovore o jej plánoch v Si počas jej pôsobenia, ale aj o jej 
záujmoch.
 Narodila sa v Piešťanoch. Vyštudovala Filozofickú 
fakultu UK v Bratislave, odbor angličtina – slovenčina. 
Dlhé roky pracovala ako hlásateľka v Slovenskej televí-
zii. Dnes je moderátorkou a v STV má vlastnú reláciu An-
jeli strážni. Napísala knihy Vždy s úsmevom a Babinec. 
V roku 2000 absolvovala študijný pobyt v BBC Londýn. 
Je vydatá za filmára a spisovateľa Jozefa Heribana. Spo-
lu majú dve dcéry.
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vali na významných miestach, ako je 
Stephans dom alebo Essl Museum.

Dlhé roky sa venujete charite, ste 
tvárou kampane AVON – proti ra-
kovine prsníka, podporujete mnohé 
charitatívne projekty. Pomáha byť 
„známou tvárou“, keď chcete upo-
zorniť na ľudí, ktorí potrebujú po-
moc?
Určite to pomáha, no má to dve strán-
ky. Nevýhodou je, že je človek takým 
majetkom všetkých ľudí, že si myslia, 
že majú právo na všetky informácie 
o vás, aj výsostne privátne. A naopak, 
popularita sa dá využiť aj na takúto 
dobrú vec a aj AVON je toho dôka-
zom. Výborne funguje už 15 rokov 
a pochodu, ktorý má menej rokov, 
sa zúčastňujú ľudia z celého Sloven-
ska, okolo 4 000. Keď ste tam a vidí-
te ženy, ktoré majú v rodine rakovinu 
alebo ju sami prekonali alebo ju ešte 
neprekonali, ale vyjdú do ulíc, kde cí-
tite ľudskú spolupatričnosť, kde si na-
vzájom odovzdávame kus srdca, kde 
je priateľstvo, podpora, aj finančná – 
pre diagnostiku, pre liečbu rakoviny. 
Spolu s pani dr. Sirackou a Ligou proti 
rakovine máme mnohé programy pre 
ženy, ktoré rakovinu prežili a potrebu-
jú sa zrehabilitovať. Vtedy mám po-
cit, že známa tvár pomôže niečomu, 
čo má vyšší zmysel. Vždy sa tešíme, 
keď do rodiny AVONu pribudne nová 
„tvár“, ktorá má chuť nás podporo-
vať. A či už to je napr. Janka Kirschner 
v Londýne alebo Adriana Sklenaříko-
vá, Daniela Peštová niekde vo svete, 
na pochode sa všetci zídeme a spo-
ločne ho podporíme. A sme radi, že 
môžeme urobiť dobrú vec.

Vo vašom životopise som sa dočíta-
la, že ste tancovali vo folklórnych sú-
boroch, neskôr ste súťažili v divácky 
obľúbených tanečných programoch. 
Je tanec vašou pasiou, rada navšte-
vujete plesy a bály, alebo si zatancu-
jete aj doma v obývačke?
Ale áno, ja veľmi rada tancujem! Už 
ako dieťa som bola najprv v súbore 
Trenčan, neskôr v súbore Technik, ako 
programová hlásateľka Slovenskej te-
levízie som navštevovala moderný ta-
nec v Auride. Ja sa stále hýbem, je to 
moja životná potreba, ktorá mi zosta-
la dodnes, takže práve preto neriešim 
problémy s postavou. Formáty televíz-
nych tanečných súťaží považujem za 
veľmi dobré – Let’s dance, Dancing 
Stars alebo Bailando, ktoré sa zame-

ralo aj na charitu. Je to oveľa krajšie, 
ako akékoľvek iné reality show, ktoré 
sú vulgárne a ľudí predstavujú v tých 
najtrápnejších situáciách. Preto si vá-
žim tvorcov týchto tanečných progra-
mov, lebo v ľuďoch vzbudia radosť 
a túžbu tancovať. Odkedy sa spopu-
larizovali tieto súťaže na Slovensku, 
enormne vzrástol záujem o tanec, 
tanečné školy mojich bývalých ta-
nečných partnerov zo súťaží sú plné 
na prasknutie – a prichádzajú ľudia 
každého veku, od malých detí až po 
takmer dôchodcov. A tanec všetkým 
prináša ohromnú radosť.

V  povolaní moderátorky ste pre-
cestovali skoro celý svet, mali ste 
možnosť spoznať množstvo kultúr. 
Čím je tá slovenská špecifická, čo by 
ste chceli ukázať rakúskym hosťom 
v Slovenskom inštitúte?
Mladosť. Myslím si, že Slovensko nie 
je len mladý štát, ale aj ľudia, ktorí sú 
už zrelí, si zachovali v duši mladosť. 
Slovensko má takú zvláštnu mladú 
energiu – možno to súvisí s mladými 
veľhorami Tatrami, s tým, že Bratisla-
va aj iné mestá Slovenska sú v trvalom 
procese obnovy, že sme po zamato-
vej revolúcii úplne zmenili tvár kra-
jiny. Viedeň je stále krásna cisárska, 
monarchistická. Naše mestá sa ale zo 
dňa na deň menia, vyrastajú tam nové 
budovy, parky – nie vždy sú vhodne 
architektonicky vyriešené –, ale mys-
lím si, že väčšia časť tejto zmeny ide 
k lepšiemu. Tá mladosť je podľa mňa 
to, čo robí zo Slovenska v súčasnos-
ti mimoriadnu krajinu. Preto treba 
zahraničným hosťom ponúknuť mla-
dosť, mladých ľudí, ktorí sa presadili 
a veľa toho dokázali. Treba odkryť tvár 
Slovenska, ukázať Rakúšanom naše 
pamiatky, jaskyne, kúpele, prírod-
né krásy, ktoré sú ako keby schova-
né pred verejnosťou. My sa nevieme 
veľmi odprezentovať vo svete, hovo-
riť o sebe so zápalom a želať jeden 
druhému úspech. Ako keby sme to 
pekné, čo máme, chceli ukryť. Ja sa 
preto budem snažiť presne o opak, 
prezentovať to krásne, čo na Sloven-
sku je, ale najmä našu mladú energiu.

Ako známa osobnosť ste stále v cen-
tre záujmu médií. ich prístup sa 
však od času, kedy ste začínali, do 
dnešnej doby veľmi zmenil. Ako to 
vnímate, ako reagujete napríklad na 
negatívne alebo nepríjemné články 
či reportáže?

Popularita so sebou prináša množ-
stvo výhod. Pozitívna stránka veci je, 
že človek má takmer všade otvorené 
dvere, že ľudia majú o neho záujem, 
že sa mu dobre darí. Na druhej stra-
ne ale prehnaný záujem o súkromie 
a o všetko, čo súvisí s tým, čo človek 
nemá potrebu verejnosti ukázať, tak 
to je únavné. Ja som s tým nikdy ne-
mala vážny problém, myslím, že som 
celkom príjemne prechádzala celé 
roky v šoubiznise, ale v ostatnom 
čase, v súvislosti s mojou zmenou 
v povolaní ma prekvapuje, aký ne-
úmerný je záujem verejnosti, alebo 
presnejšie bulváru o tieto informá-
cie. Na druhej strane, taký je život. 
Nemám právo niečo veľmi kritizovať 
alebo sa na niečo sťažovať, lebo vždy 
mi to prinášalo výhody aj nevýhody. 
Predtým tých výhod bolo viac a nevý-
hod menej, teraz si myslím, že je to 
tak v rovnováhe. Ale my sme tu na to, 
aby sme robili dobré a pozitívne veci 
a nevšímali sme si až priveľmi tie zlé 
stránky a snažili sa ich prekonať.

Budete sa teraz venovať role ria-
diteľky Slovenského inštitútu na 
100 %, alebo máte paralelne aj iné 
aktivity a budete tak povediac „roz-
behaná“ medzi dvoma štátmi?
Zatiaľ je prioritou samozrejme Sloven-
ský inštitút, táto pozícia ale súvisí aj zo 
skúsenosťami a kontaktmi, ktoré som 
si vybudovala na Slovensku, a bola by 
škoda tieto kontakty stratiť. Budem 
sa snažiť stretávať s ľuďmi, s ktorými 
som si už vybudovala vzťahy, a udržia-
vať ich naďalej, aby som ich mohla 
využiť aj pri tejto práci. Mám stretnu-
tie napríklad s pánom Dubeckým zo 
Slovenského filmového ústavu, lebo 
s ním chcem pripraviť taký väčší pro-
jekt a spropagovať slovenský film. Na 
jeseň sa bude vo Viedni konať pre-
hliadka filmov a my sa chceme podie-
ľať hneď niekoľkými filmami, chcela by 
som aj, aby prišla oficiálna delegácia, 
herci, niečo čo by na verejnosti zare-
zonovalo. Toto sa bez osobných kon-
taktov veľmi nedarí, všetko bude ale 
smerovať k programom SI. Prioritou 
bude vždy samozrejme táto práca.

Ako po toľkej robote oddychujete, čo 
Vám pomáha odreagovať sa?
Nedávno som bola na výlete v Kloster-
neuburgu, pozrela som si kláštor 
a nád herné okolie, Essl Museum. Rada 
chodím do galérií, kostolov. V Mu-
seums Quartier bol večer grafiky,  
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vÝtvarnÉ umění

rakúski študenti, inšpirovaní mestom 
Košice ako Európskym hlavným mes-
tom kultúry, vystavovali svoje diela. 
Bolo úžasné sledovať, ako vie Viedeň 
žiť umením, ako je celé mesto oddané 
umeniu. Myslím si, že vo Viedni sa člo-
vek nikdy nemôže nudiť.

Čo bude pre Vás najväčšou výzvou 
v rámci Slovenského inštitútu alebo 
na čo sa najviac tešíte?

Najväčšou výzvou budú veľké pro-
jekty, ktoré plánujeme. Okrem aktivít 
a výstav tu na Slovenskom inštitúte 
by sme radi priniesli slovenskú kultú-
ru na najznámejšie miesta vo Viedni. 
Stephansdom, Hofburg, Musik ver-
ein – na miesta, ktoré sú významné 
pre Európu, navštevované milovník-
mi pamiatok a umenia... práve pre-
to, aby tam Slovenské umenie našlo 
najkrajší priestor. Teším na koncert 

Visegrád Jazz Quartett, ktorý tu bu-
deme mať v júni, na Sergeja Kopčá-
ka, na výstavu višegrádskej grafiky, na 
Paťku Janečkovú, ktorá bude mať kon-
cert v Klosterneuburgu, a veľa iných. 
Pripravujeme veľa vecí, ale nechcem 
všetko prezrádzať. Nechajte sa pre-
kvapiť.

Ďakujem za rozhovor.
Pripravila Andrea Ozábalová

Výstava Jiřího Davida Křik paviánů

Díla z posledních tří let, která spojuje práce s betonem jako 
materiálem prostupujícím dnešní svět, vystavuje výtvarník 
Jiří David v Colloredo-Mansfeldském paláci v Karlově ulici.
 Výstava se jmenuje Křik paviánů a potrvá do 8. září. 
Zahrnuje obrazy i plastiky, jimž je společná šedavá barva 
betonu, který většinou fixuje předměty, jako by šlo o so-
pečnou lávu, říká autor. Dále dodal, že současné umě-
ní je podle něj velmi „dematerializované“, proto pro něj 
práce s materiálem je jakýmsi návratem. Doplnil ale, že 
podstatná je pro něj myšlenka a sdělení, výběr formy je až  
druhotný.
 Koncepci výstavy připravil autor sám s kurátorem Kar-
lem Srpem, který na ní pracoval ještě v době svého půso-
bení v GHMP.
 Rozsáhlý barokní Mansfeldský palác provozuje Gale-
rie hlavního města Prahy, která do něj přesouvá výstavy 
současného umění pořádané dosud na Staroměstské rad-
nici. Celý objekt patřící městu čeká léta na rekonstrukci, 
mimo jiné se zde připravuje expozice přibližující stavebně-
historický vývoj tohoto sídla, které si v některých částech 
zachovalo původní barokní dispozici a řadu rokokových 
interiérových prvků v nedotčené podobě.

Od Jessie po Kameňák. Výstava 
připomíná plakáty Káji Saudka
Výstavním cyklem Zlatá éra českého filmového plakátu Fil-
mová galanterie Terryho ponožky dlouhodobě připomíná 
význam českého výtvarného plakátu. Nynější výstava gale-
rie v pražském kině Světozor připomíná plakátovou tvorbu 
nejvýznamnějšího českého komiksového tvůrce Káji Saud-
ka, který se výrazně zapsal i do dějin české kinematografie. 
Jeho posledním plakátem je Kameňák z roku 2003, autor 
leží od dubna 2006 v kómatu. Výstava obsahuje šest desí-
tek prací i řadu návrhů, které nedošly realizace, a potrvá 
do 31. července. Výstavu doprovází vydání 32 stránkového 
katalogu všech jeho návrhů v limitované edici 500 kusů, 
který organizátoři připravili ve spolupráci s olomouckou 
Galerií Mona Lisa.
Kája Saudek (vlastním jménem Karel Saudek, * 13. 5. 
1935) je významný český malíř a komiksový kreslíř. Jeho 
specifické výtvarné dílo doplnilo také několik filmů a po-

pulárně naučný televizní seriál Okna vesmíru dokořán, 
ilustroval též řadu knih a časopisů. Je bratrem – dvojče-
tem – fotografa Jana Saudka. Studoval na reálném gym-
náziu v Praze v Botičské ulici, absolvoval soukromou 
uměleckou školu v oboru grafika, v letech 1950-1954 
pracoval jako technický kreslič. Živil se i jako metař, čistič 
oken, kulisák a pomocný architekt na Barrandově. Od roku 
1968 byl na volné noze – věnoval se komiksu, ilustracím, 
malbě a plakátové tvorbě. Nezaměnitelný rukopis učinil 
z tvůrce výtvarného pojetí filmů Kdo chce zabít Jessii? 
(1966) a Čtyři vraždy stačí, drahoušku (1971) jednoho 
z nejpopulárnějších autorů filmových plakátů.

V Praze byly uděleny nové ceny pro kritiky
Novou cenu pro kritiky výtvarného umění dostali Ivan 
Mečl a Tereza Jindrová. Pětačtyřicetiletý vydavatel časo-
pisu Umělec, kurátor a organizátor kulturních akcí Ivan 
Mečl dostal Cenu Věry Jirousové pro etablované kritiky. 
Tereza Jindrová dostala ocenění v kategorii mladí kritici 
do 26 let. Ceny se vyhlašovaly v centru současného umění 
Meet Factory. Letos založená cena nese jméno po básnířce 
a historičce umění, která zemřela před dvěma lety ve věku 
67 let. Ambicí Ceny Věry Jirousové je podpora začínajících 
autorů při publikování textů. Porota v kategorii začínajících 
kritiků vybírala z třiceti loni publikovaných textů.

Na Novém Zélandu zemřel 
český výtvarník Mirek Smíšek
Ve věku 88 let zemřel 19. května na Novém Zélandu vý-
tvarník českého původu Mirek Smíšek. Hlavní Smíškovou 
doménou byla keramika a porcelán se solnou glazurou. 
Svými keramickými výtvory se mimo jiné podílel na tvorbě 
filmové trilogie Pán prstenů. Smíšek patřil k nejvýrazněj-
ším českým krajanům. Narodil se v roce 1925 v Českoslo-
vensku, jako student gymnázia se za druhé světové války 
účastnil odboje, později se dostal do Anglie. Po válce se 
vrátil do vlasti, ale po únoru 1948 se rozhodl emigrovat. 
V Austrálii se začal zabývat keramikou, studoval ji jak 
v Austrálii, tak v Británii a Japonsku. Později se usadil na 
Novém Zélandě. Smíšek vystavoval na mnoha místech na 
světě a získal četná ocenění, v roce 2011 Gratias agit od 
českého ministerstva zahraniční.
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Představujeme:

MgA. Miloslav Fekar (* 7. 6. 1973, Hranice na Moravě) – 
sochař, žije a pracuje v Bezměrově u Kroměříže.
Studium:
1988-1992  SUPŠ v Uherském Hradišti, obor malba
1992-1996  AVU v Praze, ateliéry sochařství (Hugo De-

martini, Jan Hendrych, Jindřich Zeithamml)
1996-1998  FaV při VUT v Brně, ateliér sochařství (Vladi-

mír Preclík)
1996-2000  DAMU v Praze, obor scénografie (Miroslav 

Melena, Pavel Kalfus)
Tvorba Miloslava Fekara se za-
měřuje na monumentální dře-
věné plastiky pro exteriér. Díky 
krajně oproštěnému sochař-
skému jazyku bývá řazena do 
proudu tzv. post-minimalismu. 
Fekarovy monumentální plasti-
ky lze rozdělit zhruba do dvou 
kategorií: organicky cítěné plas-

tiky, jež vycházejí z oproštěné přírodní morfologie, a so-
chy-architektury, jež charakterizuje geometrické tvarosloví 
a konstrukční, často variabilní princip. Fekar svou tvorbu 
často koncipuje do dlouhodobých projektů, což svědčí 
o hloubce hledání a soustavném přístupu ke zvoleným  
tématům.
 Od r. 2001 začíná Fekar vytvářet děrované dřevěné or-
ganické objekty, do kterých umísťuje světlo (Ulity). Zájem 
diváka se tak přenáší od povrchu plastiky k jejímu vnitřku: 
socha se zde dotýká tajemství vzniku anebo může vypoví-
dat o takřka magické emanaci hmoty. Řečeno s Exupérym: 
„Co je důležité, je očím neviditelné.“ Své děrované objekty 
Fekar někdy též zavěšuje do korun stromů, což jim do-
dává nový, takřka kosmický význam. Zajímá jej pak jejich 
proměnlivé působení v čase, denní době, ročním období. 
Vše dokumentuje na barevné fotografie, které znamenají 
konceptuální pokračování jeho tvorby.

Miloslav Fekar: Instalace na zámku v Hranicích, 2002
(opukové a pískové skořápky, červená světla)

 Pro sochaře je též důležitý moment, kdy socha „ožije“, 
tj. když se jí lidé dotýkají, vstupují do ní, zkoumají ji. Odtud 
byl už jen krůček k sochařově uplatnění v užitné tvorbě 

(návrhy mobiliáře parků, ekologického centra Sluňákov, 
rodinných domů a zahrad atp.).
  Redakčně zkráceno, Kateřina Pietrasová

Milan Salák (* 12. 6. 1973, Pra-
ha) zasahuje multidisciplinár-
ním způsobem do současného 
uměleckého provozu. Vedle sa-
motných výtvarných realizací se 
zaměřuje na kurátorskou i kritic-
kou činnost. Přístup autora nese 
rysy angažovanosti. Od umě-
lecké činnosti požaduje, aby 
se věnovala sociální, politické 
a kulturní reflexi a kritice. Autor 

se podílel na organizaci řady tematických výstav (Sport-
Gallery, Zelená, Zdroje nového stylu atd.). Tyto výstavy 
vyjadřovaly nový kurátorský přístup, odlišný od tradiční 
skupinové nebo autorské prezentace.

Snaží se odhalit nové 
společenské typy, způ-
soby jednání, oblékání 
(civilní uniformy). Jeho 
artefakty mají mnohdy 
proto zjednodušenou 
znakovou formu (i když 
vysoce profesionální), 
usnadňující komunikaci 
s divákem. Divák je au-
torem často provoko-
ván a napadán. Někdy 
je mediální obraz pouze 
překódován, kladný pól 
je obrácen na zápor-
ný (z auta se stává leb-
ka, z Barbara Conana 
Barbar Onan). Salák se 
orientuje na snadnou 
a jednoznačnou čitel-
nost svých děl, chce 
diváka přimět ke kon-
krétní reakci, eliminovat 
jakoukoli bezradnost 
odvozenou od možné-
ho neporozumění. Vi-
zuální komunikace je 
i oblastí autorovy peda-
gogické činnosti. Přístup 
autora je do značné míry 
konceptuální. Myšlení 
se zde však odehrává 

v konkrétních vizuálních kódech, které nejsou pouhou ilu-
strací teoretické hypotézy. Jeho dílo je zastoupeno např. ve 
sbírkách Národní galerie Praha.
Studium:
1987-1991 Výtvarná škola Václava Hollara, Praha
1992-1999  AVU, ateliér intermediální tvorby (M. Kní-

žák), malířský ateliér (B. Dlouhý), ateliér vi-
zuálních komunikací (J. David)

1995-1996 VŠUP (P. Nešlehal), Praha
  Redakčně zkráceno, Václav Hájek

Milan Salák: Generace J. K., 1999, 
digitální tisk, kapa
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Adolf Loos (10. 12. 1870, 
Brno – 23. 8. 1933, Kalksburg 
u Vídně) byl klasik moderní 
architektury, čelný představi-
tel architektonického purismu. 
Spolu s Leopoldem Bauerem, 
Josephem Mariou Olbrichem 
a Josefem Hoffmannem patří 
k významným rodákům z Mo-
ravy a Slezska, kteří ovlivnili ev-

ropskou architekturu. Během první světové války rozvinul 
Adolf Loos organizační princip domu zvaný Raumplan. 
Navrhování (i realizace) stavby podle Raumplanu zname-
nala pracovat s různými výškami místností a využitím je-
jich vodorovného propojení a průhledů dosáhnout jímavé 
prostorové konfigurace. Tento princip použil např. u vily 
Josefa Rufera (1922), Müllerovy vily v Praze, vily básníka 
rumunského původu Tristana Tzary na Montmartru. Po-
prvé se tento postup objevil v Loosově díle v plném roz-
sahu v roce 1915 při rekonstrukci vily Mandl. Náznaky 
prvních principů (i když při stejné úrovni podlah) ale pou-
žil již dříve – např. u krejčovského salonu Knize.

Müllerova vila v Praze – interiér

 Po skončení první světové války vytvořil Loos několik 
děl, která vyvolala velký ohlas a výraznou měrou (vlivem) 
se zapsala do dějin kultury. Patři k nim i návrh vily pro 
Josephine Bakerovou (1927), který nebyl realizován kvůli 
žárlivému vztahu dvou slavných architektů – Adolfa Loose 
a Le Corbusiera. Pro české země vytvořil Adolf Loos hodně 
přes třicet návrhů po dobu třiceti let své tvorby. Největší 
vliv ale měla na další rozvoj moderní architektury dnes po-
lozapomenutá Bauerova vila v Hrušovanech u Brna, která 
měla též zásadní vliv jako silný inspirační zdroj na Jindři-
cha Kumpošta, Jaroslava Grunta a Bedřicha Rozehnala. 
Adolf Loos měl ale i značný zájem o sociální tvorbu. V po-
lovině dvacátých let byl hlavním architektem vídeňského 

sociálního programu a navrhl dřevěné sídliště Lainz. Větší 
pozornost by zasloužil jeho soubor domů (dodnes dobře 
zachovalý) v Náchodě-Babí/Vyšehradě.
 Adolf Loos se dostal znovu do ohniska světové pozor-
nosti na přelomu sedmdesátých a osmdesátých let, mimo 
jiné v souvislosti s tehdejším zájmem o postmoderní archi-
tekturu charakterizovanou Charlesem Jencksem. Loosův 
návrh budovy Chicago Tribune z věhlasné architektonické 
soutěže (1924) se stal téměř hlavní ikonou tohoto hnutí.
 Vedle zájmu specialistů na Loosovo dílo z různých zemí, 
zejména z Rakouska, Itálie, Holandska, Izraele a USA, je 
třeba připomenout mimořádnou objevnost práce v exilu 
ve Vídni usazené, již nežijící historičky umění Věry Běhalo-
vé, za kterou stojí pionýrská práce o vile Karma.

Jiří Kroha (5. 6. 1893, Praha – 7. 6. 1974, Praha) – archi-
tekt, designér, výtvarník a teoretik umění, významný me-
ziválečný a poválečný architekt, profesor architektury na 
České vysoké škole technické v Brně.
 Vystudoval obor architektury na Českém vysokém uče-
ní technickém v Praze. V roce 1916 vstoupil jako sochař 
a malíř do Spolku výtvarných umělců Mánes. Začal spo-
lupracovat s družstvem Artěl. Pro Artěl navrhoval užitko-
vé předměty a nábytek. Věnoval se také divadlu, navrhl 
scénické výpravy pro Národní a Stavovské divadlo v Praze 
(Matěj Poctivý, Husité), jako režisér a scénograf se podílel 
na Dvořákově Orestee.
 V roce 1939 byl Kroha za svoje levicové názory zatčen 
gestapem a vězněn v koncentračních táborech Dachau 
a Buchenwald.
 V období mezi světovými válkami se věnoval kubistic-
kým, funkcionalistickým a mašinistickým projektům. Jeho 
tvorba po roce 1948 je charakteristická zejména stavbami 
v duchu socialistického realismu. První díla byla reakcí na 
kubistické tendence Skupiny výtvarných umělců v Praze. 
Jako architekt později vyprojektoval pod hlavičkou Zem-
ského správního výboru několik významných staveb v Mla-
dé Boleslavi. Ve třicátých letech se zabýval problémem tzv. 
malého bytu a sociologie architektury. Po válce se aktivně 
zapojil do budování moderní socialistické architektury. 
Vedle těchto projektů se věnoval návrhům užitého umě-
ní a teorii architektury. V roce 1948 byl jmenován rekto-
rem Vysoké školy technické v Brně. Jeho Ateliér národního 
umělce (ANU) Jiřího Krohy (později Mistrovský ateliér ná-
rodního umělce – MANU) zpracovával projekty bytové vý-
stavby i propagandistické instalace výstav a politických akcí 
(Slovanská zemědělská výstava v Praze, Úprava Průmys-
lového paláce pro IX. sjezd KSČ 1949, Smuteční výzdoba 
Pražského hradu k úmrtí prezidenta Klementa Gottwalda, 
1. celostátní spartakiáda v Praze 1955 a další). Ateliér byl 
rozpuštěn v roce 1956. Za svoji činnost po roce 1948 získal 
řadu státních a uměleckých ocenění. Významným mezní-
kem v jeho tvorbě byl návrh a realizace architektonické-
ho zpracování pavilonu na Slovanské zemědělské výstavě 
v Praze, která se konala v roce 1948. Tento projekt mu za-
jistil pevné místo mezi prominentními umělci v pováleč-
ném Československu.
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Vladimír Grégr (3. 8. 1902, Praha – 22. 2. 1943, věznice 
Plötzensee, Berlín) byl český architekt meziválečného ob-
dobí, autor mnoha vil na Barrandově, Trilobit-baru a mno-
ha dalších staveb v jiných lokalitách. Byl také autorem 
designu železničního vozu Slovenská strela.
 Vladimír Grégr byl vnukem významného politika Eduar-
da Grégra. Architekturu vystudoval u Josefa Gočára, jeho 
další tvorbu výrazně ovlivnil pobyt v USA. Zaujaly ho ze-
jména romantické haciendy kalifornských filmových hvězd 
a tento styl se potom s úspěchem pokusil aplikovat. Vhod-
nou příležitost našel na pražském Barrandově v katastru 
Hlubočep. Zde, na romantické skále nad Vltavou, vznikly 
z iniciativy bratří Václava a Miloše Havlových moderní fil-
mové ateliéry a známá vyhlídková restaurace, inspirovaná 
obdobným podnikem na pobřeží San Franciska. Snad nej-
cennější předválečnou stavbou je však pozoruhodná vila 
v ulici Na Hubálce 1 v Praze-Střešovicích, tvořená kom-
pozicí vzájemně se prostupujících hranolů. Přes obligátní 
romantické prvky se autor opět vrací k odkazu funkcio-
nalismu. Oblíbené byly i Grégrovy interiéry různých hos-
pod a barů, stylem připomínající často krčmy z Divokého 
západu nebo Mexika. Ve fragmentech se z nich dochoval 
zřejmě jen známý bar U Černého koně v suterénu Havlova 
paláce Lucerna.
 Méně je asi známá další Grégrova práce: design mo-
torového vlaku Slovenská strela s aerodynamickou karo-
sérií, který v roce 1936 vyrobila kopřivnická továrna Tatra 
a s nímž jste se dostali z Prahy do Bratislavy za (nejen) na 
tu dobu neuvěřitelné 4 hodiny a 18 minut!
 Během války se Grégr zapojil do ilegální činnosti 
a v roce 1940 pomohl k emigraci významnému politikovi 
a předsedovi agrární strany Ladislavu Karlu Feierabendovi 
(1891-1969), který byl sice ministrem zemědělství protek-
torátní vlády, ale zapojil se rovněž do podzemního hnutí 
ve skupině Politické ústředí, jež byla prozrazena. Grégr byl 
následně zatčen gestapem, dva roky vězněn a mučen ve 
věznicích na Pankráci a v Berlíně, v září 1942 odsouzen 
k trestu smrti a posléze 22. února 1943 popraven ve věz-
nici v Plötzensee.

Karel Prager (24. 8. 1923, Kroměříž – 31. 5. 2001, Pra-
ha) – český architekt.
 V Kroměříži absolvoval nižší gymnázium a roční praxi 
na stavbě a v roce 1940 byl přijat na průmyslovou školu 
v Brně. Zde maturoval v roce 1944, poté se vrátil zpět do 
Kroměříže, kde pracoval u stavební firmy. Po konci války 
nastoupil na České vysoké učení technické v Praze, obor 
architektura, studium ukončil v roce 1949.

 Po krátkém působení (květen až září 1949) v Ostra-
vě byl od roku 1950 zaměstnán v pražském Stavoprojek-
tu, kde se také potkal se svými budoucími dlouholetými 
spolupracovníky Jiřím Kadeřábkem a Jirkou Albrechtem. 
V roce 1967 spoluzaložil Sdružení projektových ústavů, 
kde se stal ředitelem Ateliéru Gama. Ateliéry byly po roce 
1968 zrušeny (respektive přestaly fungovat jako nestátní 
ateliéry) a byly začleněny pod projektový ústav Výstavby 
hlavního města Prahy. Ateliér byl přejmenován na Ateliér 3 
a Karel Prager byl ponechán v jeho čele až do roku 1990, 
kdy se ateliér stal soukromým Architektonickým ateliérem 
Gama. Karel Prager zůstal ředitelem tohoto ateliéru (od 
roku 1994 Architektonického studia Gama) až do své smrti 
v roce 2001. V Praze také stojí jeho nejznámější stavby. Tou 
bezesporu nejoceňovanější je budova Výzkumného ústa-
vu makromolekulární chemie ČSAV v Břevnově, která byla 
v roce 2000 prohlášena za kulturní památku.
 Další jeho pražské realizace už tak jednoznačně při-
jímány nejsou. Někdo je odmítá a někdo je jimi nadšen, 
ať jde například o budovu někdejšího Federálního shro-
máždění (odborná domácí i zahraniční kritika přisuzuje 
zmiňované stavbě architektonické kvality srovnatelné se 
světovou špičkou své doby), Novou scénu Národního di-
vadla či Komerční banku na Smíchově ve tvaru komolého 
jehlanu. Prager se rovněž podílel na rekonstrukci Rudol-
fina a řady dalších staveb. Mezi jeho poslední práce patří 
obytný soubor U Kříže v Jinonicích, který byl v roce 1999 
oceněn titulem stavba roku. Architekt, proslulý nesmírnou 
životní vitalitou a neskutečným zaujetím pro zakázku, ze-
mřel v nedožitých 78 letech 31. května 2001. Je pohřben 
v rodinném hrobě na kroměřížském hřbitově. Nedlouho 
před svou smrtí obdržel Cenu Obce architektů za celoži-
votní dílo.

Vlastní vila architektů Karla Pragera a Jana Loudy

vÝstavy

Výstava v Senátu přiblíží 
život a dílo Františka Kupky
Životu a dílu Františka Kupky, slavného malíře českého pů-
vodu, je věnovaná menší výstava, která začala v Senátu. 
Jmenuje se Jiná skutečnost – úvod do díla Františka Kup
ky a připravil ji Královéhradecký kraj, který se propagaci 

svého rodáka věnuje dlouhodobě. Kupka se narodil v roce 
1871 v Opočně, převážnou část života ale strávil ve Francii. 
Výstava je nainstalována v předsálí Jednacího sálu, širší ve-
řejnost ji tedy bude moci vidět jen během dnů otevřených 
dveří. Kupkův život a dílo představí panelová prezentace 
prostřednictvím reprodukcí obrazů a kreseb a doprovod-
ného textu.
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ra Výstava připomene 60. výročí 
televizního vysílání
Počátky televizního vysílání v Československu připomene 
nová výstava v Národním technickém muzeu v Praze. Ná-
vštěvníkům představí historii televizních přijímačů i vysílací 
techniky, součástí je také ukázka dobových fotografií a prů-
řez pořady Československé a později České televize a po-
trvá do konce roku. Výstava v technickém muzeu, která je 
součástí letošních celoročních oslav, jimiž si ČT připomíná 
svůj začátek, je věnována mimo jiné tehdejším televizorům 
československé, sovětské i americké výroby. K vidění jsou 
přijímače černobílé i barevné.

Valašskokloboucké muzeum přibližuje 
putování Cyrila a Metoděje
Putování slovanských věrozvěstů Cyrila a Metoděje při-
bližuje výstava v Městském muzeu Valašské Klobouky na 
Zlínsku. Návštěvníci se blíže seznámí s poutí obou brat-
ří, jaké nástrahy je potkaly a jaké události je provázely. 
Dominuje jí velký model hradiště, které střeží dva zbroj-
noši. Expozice je doplněna reprodukcemi cyrilometoděj-
ského cyklu namalovaného Bohumírem Lindauerem pro 
klobouckou kapli. Výstava potrvá do 21. června. Letos se 
slaví 1150 let od příchodu věrozvěstů na Velkou Moravu, 
výstavy, diskuse a další akce připravily i další instituce v re-
gionu. Oslavy vyvrcholí na tradiční cyrilometodějské pouti 
na Velehradě.

Výstava VIP sklo ukazuje 
nejnovější sklářské techniky
Rozmanitost sklářských technik i současných uměleckých 
přístupů ke sklu představuje výstava VIP sklo v pražském 
Uměleckoprůmyslovém muzeu. Díla od téměř stovky 
uznávaných i začínajících sklářů z celého světa pocházejí 
z XI. Mezinárodního sklářského sympozia IGS, jehož se 
loni v říjnu zúčastnili v Novém Boru. Jde o jednu z největ-
ších akcí svého druhu na světě. Muzeum nabídne tvorbu 
umělců čtyř generací, kromě Česka ze dvou desítek zemí, 
jako jsou například Japonsko, Čína, Spojené státy, Mexiko, 

Čestným hostem 19. ročníku 
veletrhu Svět knihy bylo Slovensko
Americký spisovatel Robert Fulghum, ale i britský humo-
rista Stephen Clarke nebo jeden z nejznámějších odpůr-
ců čínského režimu, spisovatel a hudebník Liao I-wu, žijící 
v německém exilu, byli vedle řady dalších hosty meziná-
rodního knižního veletrhu a literárního festivalu Svět kni-
hy. Jeho 19. ročník se uskutečnil od 16. do 19. května na 
holešovickém Výstavišti v Praze. Akce nabídla výběr z pro-
dukce 339 vystavovatelů, 192 stánků a na sedm stovek 
účinkujících v literárních pořadech z téměř tří desítek zemí, 
čestným hostem bylo Slovensko. Důvodem výběru hlavní-
ho hosta letošního veletrhu je kromě výročí rozdělení re-

Rusko, Libanon a Izrael. V pražské expozici je každý autor 
zastoupen jedním až dvěma díly. Po ukončení výstavy zů-
stanou některá díla v majetku Nového Boru. Tamní radnice 
podle starosty Jaromíra Dvořáka už chystá na rok 2015 
další sympozium.

Berlínské Židovské muzeum 
vystavuje dílo kreslíře z Terezína
Berlínské Židovské muzeum vystavuje kresby, které tajně 
vytvořil český židovský kreslíř Bedřich Fritta během inter-
nace v terezínském ghettu. Umělec byl po jejich odhalení 
poslán do Osvětimi, kde v roce 1944 zemřel. Bedřich Frit-
ta (vlastním jménem Fritz Taussig) od počátku třicátých 
let coby karikaturista pravidelně přispíval do českého sa-
tirického časopisu Simplicus. Do Terezína byl deportován 
v prosinci 1941 a byl pověřen vedením kanceláře, která 
zpracovávala stavební a technické plány, grafy, statisti-
ky a zprávy. Kromě toho se však Frittovi podařilo vytvo-
řit rozsáhlý soubor kreseb, v nichž tuší zachytil skličující 
a zároveň absurdní realitu života v ghettu. Berlínská vý-
stava s názvem Bedřich Fritta: kresby z terezínského ghet
ta zahrnuje 36 velkoformátových děl a 25 skic. Potrvá do 
25. srpna.

Čapkův oboustranný obraz nazvaný 
Kontemplace je vystaven v Opočně
Expozice s názvem Podoby vystavuje celkem 70 děl, ole-
jomalby, akvarely či kresby vytvořené Josefem Čapkem 
v letech 1913-1920. Mezi vystavovanými Čapkovými díly 
je např. obraz Kontemplace (Dívka v hnědém šálu), na 
přední straně je olejomalba Kubistická krajina, zatímco na 
rubu je dívčí portrét, který vydražil letos v únoru v Londý-
ně za 7,8 milionu korun dentista z Dolního Dvořiště. Obraz 
prodávali potomci českého spisovatele Emila Synka, který 
jej koupil začátkem třicátých let v Praze. Synek koncem tři-
cátých let z Československa emigroval. Za vidění stojí také 
Děvče v růžových šatech (taktéž soukromá sbírka), Josef 
Čapek na něm ztvárnil podobu své budoucí ženy Jarmily 
Pospíšilové. Expozice, která bude otevřena do 4. srpna, je 
umístěna v nové výstavní síni Františka Kupky.

lIteratura

publiky sté výročí narození spisovatele Dominika Tatarky 
a 1150 let od chvíle, kdy Cyril a Metoděj přinesli na Velkou 
Moravu základ jazyka, který Češi a Slováci dodnes používa-
jí. U příležitosti veletrhu vychází česky dvacet nových pře-
kladů ze slovenštiny; čeští čtenáři na rozdíl od slovenských 
už v jazyce někdejšího člena společného státu nečtou.

Po sto letech vychází rozsáhlá publikace 
o českých příslovích
Rozsáhlá publikace mapující česká přísloví, kterou před 
více než sto lety sestavil badatel Václav Flajšhans, vychází 
v novém vydání. Dvousvazkovou publikaci s téměř 1 300 
stran vydala Univerzita Palackého v Olomouci. Slovník je 
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podle vydavatele jednou z nejúplnějších a nejcennějších 
sbírek českých rčení. Sbírka přísloví, průpovědí a pořeka-
del lidu českého v Čechách, na Moravě a v Slezsku ve dvou 
svazcích vyšla poprvé v letech 1911 a 1913. Obsahuje pří-
sloví od začátku písemnictví do začátku 16. století s kon-
texty ze starých letopisů a dalších památek a také jejich 
cizojazyčné ekvivalenty.

Novinářskou cenu K. H. Borovského 
získal Tomáš Němeček
Novinářskou cenu Karla Havlíčka Borovského za rok 2012 
získal Tomáš Němeček z Lidových novin. Porota ho ocenila 
za objevné články o právu a s nadhledem psané komen-
táře. Držiteli Novinářské křepelky, ceny pro novináře do 
33 let věku, se stali Daniela Vrbová z Českého rozhlasu 
a Kamil Fila z Respektu. Vrbová přesvědčila porotu vysoce 
profesionální a zároveň velmi invenční několikaletou pra-
cí především na stanici Český rozhlas 6, Fila byl oceněn 
za hluboký pohled na to, co vidíme na stříbrném plátně. 
Letos poprvé udělila nadace také Cenu Opus Vitae za do-
savadní novinářskou činnost. Za ryzí novinařinu, obdivu-
hodný rozhled a životní nezmarství se jejím držitelem stal 
Jan Petránek.

Cenu Jiřího Ortena dostal Ondřej Buddeus
Cenu Jiřího Ortena za rok 2013 dostal devětadvacetiletý 
Ondřej Buddeus. Porota jeho sbírku Rorýsy, kterou vydalo 
nakladatelství Fra, vybrala ze tří nominovaných titulů. Na 
veletrhu také udělila cenu za významné literární dílo roku 
2012 Nadace Český literární fond. Dostal ji Ivan Wernisch 
za knihu Živ jsem byl, již vydalo Druhé město a která je dal-
ší autorovou čítankou literárních kuriozit, textů, jež ve své 
době zapadly, byly zapomenuty nebo opomíjeny. Ondřej 
Buddeus (* 1984) vystudoval skandinavistiku a translato-
logii na Filozofické fakultě Univerzity Karlovy. Je šéfredak-
torem časopisu Psí víno. Překládá z němčiny a norštiny 
(Jan Erik Vold, Christian Futscher, Josef Winkler). Vydal 
sbírku textů 55 007 znaků včetně mezer (2011) a knihu 

Orangutan v zajetí má sklony k obezitě (s Alžbětou Skálo-
vou a Martinou Kupsovou, 2011), za které byl v roce 2012 
mezi třemi nominovanými na Cenu Jiřího Ortena.

Cenu Franze Kafky letos dostane Amos Oz
Letošním laureátem mezinárodní literární Ceny Franze 
Kafky se stal izraelský spisovatel Amos Oz. Sdělila to Dani-
ela Uherková z pořádající Společnosti Franze Kafky. Pod-
le ní Amos Oz přicestuje na konci října s manželkou do 
Prahy, aby se účastnil tradičního ceremoniálu předávání 
ceny na Staroměstské radnici. Cenu Franze Kafky udělu-
je kafkovská společnost od roku 2001. Jejím posláním je 
ocenění výjimečné literární tvorby současného autora, 
jehož dílo oslovuje čtenáře bez ohledu na jejich původ, 
národnost a kulturu, tak jako dílo Franze Kafky, jednoho 
z největších autorů moderní světové literatury. Dosavad-
ními nositeli této jediné mezinárodní literární ceny, která 
se udílí v Česku, jsou například Philip Roth, Elfriede Jeli-
neková, Harold Pinter, Haruki Murakami, Yves Bonnefoy, 
Peter Handke nebo Václav Havel; loni ji dostala Daniela  
Hodrová.

Česká kniha má letos dvě laureátky

Cenu Česká kniha 2013 získala Jakuba Katalpa za román 
Němci. Na slavnostní akci konající se na pražském veletrhu 
Svět knihy se porota složená z akademiků, literárních pře-
kladatelů a knihkupců rozhodla tentokrát zveřejnit i jména 
autorů, kteří obsadili dvě další pomyslné příčky vítězného 
žebříčku. „Stříbrnou medaili“ dle porotců získal Petr Šabach 
s románem Máslem dolů (nakladatelství Paseka), „bronzo-
vou“ Veronika Bendová s románovým debutem Nonstop 
Eufrat (nakladatelství Fra). Letos poprvé udělenou Cenu 
čtenářů České knihy pak obdržela Kateřina Tučková za ro-
mán Žítkovské bohyně (nakladatelství Host). Pražské akce 
se osobně zúčastnili zástupci pěti zahraničních nakladatel-
ství se statusem Světového pozorovatele při Ceně Česká 
kniha: Non Lieu z Francie, Braumüller z Rakouska, Atut 
z Polska, Polica Dubova ze Slovinska a Globus z Ruska.

Rudišovo Nebe znamenalo 
víc než politické deklarace
(O česko-německých stereotypech a kulturní politice se 
slavistkou Christinou	FrANKENBErg působící v Čes-
kém centru Berlín)
Svá studia jste ukončila disertací na téma „Obraz Něm
ců v české literatuře po roce 1945“. K jakým závěrům  
jste došla?
Abych to shrnula jen pár slovy: má práce se zabývá časo-
vým úsekem od konce války až po začátek devadesátých 
let – a asi nepřekvapí, že charakterizace německých prota-
gonistů byla zcela jasně ideologicky ovlivněna. V prozaic-
kých dílech, která vznikala bezprostředně po druhé světové 
válce, se v literatuře setkáme s absolutně odlidštěnými až 
démonickými Němci, jako např. s těžce ozbrojenými vojá-
ky, kteří ze zálohy střílí na malé děti. Po založení NDR, kdy 
Klement Gottwald vyhlásil svou tezi „Není Němec jako Ně-

mec“, se i v literatuře začali objevovat první „dobří“ Němci, 
srdnatí antifašisté. Později se spektrum vlastností připiso-
vaných Němcům rozšířilo, postavy byly už méně schema-
tické a byl jim dopřán vlastní vývoj i perspektiva vyprávění. 
Ty méně schematické popisy pocházejí kupodivu od auto-
rů, kteří sami měli kontakt s Němci – i když třeba jako nu-
ceně nasazení v Německu. I přes nepříznivé okolnosti se 
tam potkávali lidé z masa a kostí, existovali i Němci, kteří 
nuceně nasazeným pomáhali.
 To nejzajímavější ale je, že až do roku 2002 byli v čes-
ké literatuře němečtí protagonisté zmiňováni jen v jedné 
souvislosti – a sice ve spojení s okupací, nucenými pracemi 
a válkou, s odsunem a vystěhováním po válce. A toto zcela 
bezděčně ovlivňovalo představy celých generací. Překvapil 
mne ještě v devadesátých letech jeden pražský kamarád, 
který se domníval, že všichni mí známí v Berlíně se jme-
nují Gertrud, Ingrid, Lothar nebo Horst. Tenkrát jsem ne-
chápala, jak na to přišel, v mé generaci se takto již nikdo  
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ra nejmenuje. Ale Němci v jeho knihách měli přesně tato  
jména.

A proč měl být rok 2002 tak významný?
Zcela jednoduše: mladý autor Jaroslav Rudiš tenkrát na-
psal svůj román Nebe pod Berlínem, uvedl své čtenáře 
do moderního Berlína a objevil pro ně zcela nový svět. 
Jsem přesvědčena, že svou knihou rozmetal klišé a změnil 
způsob myšlení, že jeho kniha způsobila víc než politické  
deklarace.
 Je zcela pochopitelné, že se i dneska čeští prozaici hod-
ně zabývají dobou kolem druhé světové války, vždyť to byla 
doba, která na dlouhou dobu ovlivnila vztah Čechů k Něm-
cům. Ale knihy se už čtou jinak – jednak díky Járovi Rudišo-
vi a jednak proto, že mladí autoři již válku nezažili a jejich 
knihy tedy jsou zřejmá fikce.

Co si myslíte o tezi z knihy Češi a Němci: dějiny, kultura, 
politika, že Češi vidí v „německém zrcadle“ sami na sobě 
vlastnosti „nápadně opačné těm, které připisují Němcům; 
proti německé nadřazenosti, nadutosti a rozpínavosti sta
ví Češi jako typicky české vlastnosti podřízenost, přizpůso
bivost, nesvornost a neprůbojnost“?
Můj dojem je, že tato teze je exemplární pro jistý nepoměr 
ve vnímání obou sousedních zemí, že Češi si do Němců 
sice něco projektují, resp. vidí mnohem více minulost, a na-
opak Němci se o Čechy příliš nezajímají. Myslím, že je to 
typický vztah vnímání mezi menším a větším sousedem.
 Zajímavá by v této souvislosti byla detailnější analýza 
zpravodajství. Možná již existují výzkumy, a jestli ne, bylo 
by to jistě dobré téma pro obšírnější studii. Každý rok mne 
znovu udivuje mediální pozornost věnovaná setkání sudet-
ských Němců při svatodušních svátcích v českých médiích. 
Člověk skoro nabývá dojmu, že se německé hordy chystají 
napadnout Českou republiku, zatímco v Německu se kro-
mě Norimberku o tuto událost nikdo nezajímá a v nadre-
gionálních médiích je jí věnována jen okrajová noticka.
 A naopak sleduji se zájmem, jaké zprávy z Česka se 
dostanou do německých médií. Samozřejmě si pozornost 
získávají korupční skandály, Václavu Havlovi se dostávalo 
mnoho pozornosti a sympatií, všímali si Václava Klause, 
když popichoval Evropskou unii, taky uměleckým akcím 
skupiny Ztohoven byla kupodivu vždy věnována pozor-
nost. Zdá se mi, že Němci do dneška vidí Čechy jako národ 
Švejků a od svých sousedů očekávají smysl pro subverzi 
a humor a zpravodajství o České republice si rádo vybírá 
zprávy, které tato očekávání naplní.

V 19. století se třeba v souvislosti se Slovanským sjezdem 
v Praze roku 1848 psalo o „tvrdošíjnosti a nespoutané di
vokosti, které jsou vlastní slovanským kmenům všeobecně 
a Čechům v nejvyšší míře“. Jsou dosud Češi v Německu 
spojováni s něčím cizím, exotickým a nebezpečným? Nebo 
jsme už spíše standardní evropskou zemí, která je příliš 
blízká a civilizovaná na to, aby mohla být považována za 
něco přitažlivého a vzrušujícího?
Já osobně mám potíže s paušalizujícími výroky o „Něm-
cích“ nebo o „Češích“, lidé různých generací a s různým 
vzděláním vnímají přece různě. A Němci z východních 
spolkových zemí mají zcela jiné zkušenosti s Čechy než ti 
ze západních spolkových zemí, mají-li tito vůbec nějaké – 

Československo pro ně bylo jedním z mála dosažitelných 
cílů dovolených. A mnohé východoněmecké rodiny do-
dnes rády jezdí do České republiky, už i s dětmi a vnouča-
ty, i proto, že tuto zemi a její obyvatele znají. Pro mnoho 
západních Němců je ale Česká republika dodnes „terra 
incognita“ – kdo bydlí daleko na severu nebo na západě, 
tráví svou dovolenou tradičně spíše ve Francii, Nizozemí 
nebo v Dánsku. O Českou republiku se člověk moc neza-
jímá. Anebo tam člověk jede, jelikož je to země levná a ci-
vilizovaná a má dobré pivo. Ale opravdu mnoho se toho 
o Češích neví.

Mnoho let spolupracujete s filmovým festivalem zaměře
ným na kinematografii východní Evropy Cottbus, od roku 
2011 na něm pomáháte s předvýběrem českých filmů. Jak 
velký vliv mají podle vás české filmy na vnímání Čechů 
v Německu? Kupříkladu Mariusz Szczygieł považuje roli 
těchto filmů v Polsku za prvořadou a hlavní.
V německých kinech běží v posledních letech stále méně 
českých filmů, a z toho mála zaznamená publikum jen zlo-
mek. Pro pohled na Čechy tedy současné filmy nehrají tak-
řka žádnou roli. V Německu byly populární snímky Vratné 
lahve nebo Kolja Jana Svěráka, Němci znají a oceňují po-
hádkové filmy jako Tři oříšky pro popelku, milují Krtečka 
(přičemž ale jistě všichni diváci nevědí, že Krteček je Čech) 
a ti starší znají a mají rádi Pana Tau. Co v Německu fun-
guje, je český humor a smysl pro subverzi. Filmy s těmito 
komponenty mají v Německu vyhlídky na úspěch.

Letos jste byla jednou z moderátorek pořadů českých 
autorů na knižním veletrhu v Lipsku. Jak jste s celkovou 
prezentací české literatury letos v Lipsku spokojena? Rea
govali posluchači? Je nějaký konkrétní výstup, výsledek? 
Dalo by se třeba udělat něco jinak, lépe?
Letos se Lipského knižního veletrhu zúčastnili Radek Frid-
rich, Radek Malý, Kateřina Rudčenková a Jan Pavel, autoři 
lyriky a krátkých próz. Byla by to velká náhoda, kdyby tato 
půlhodinová vystoupení přinesla konkrétní výsledky jako 
příslib překladu do němčiny. Na to je zapotřebí přeci jen 
více práce a trpělivosti, musí se napsat posudky, oslovit 
mnoho lektorů a přesvědčit je, opakovaná odmítnutí vás 
nesmí odradit, naopak musíte mít dosti optimismu a dlou-
hý dech, abyste práva na překlad skutečně prodali. Ale 
čtení byla dobře navštěvovaná, byly dotazy z publika i žá-
dosti o interview. Letos bylo více prostoru pro rozhovory 
s autory. Sami se nepředstavovali jen skrze své dílo, ale 
na rozdíl od loňských let i jako osoby – a to se mi velmi  
líbilo.

Redakčně zkráceno, Jan Lukavec

Christina FRANKENBERG se narodila v Berlíně, studovala slavistiku na 
Humboldtově univerzitě v Berlíně a na Karlově univerzitě v Praze. Poté ab-
solvovala doktorandské studium na Humboldtově univerzitě a na Svobod-
né univerzitě v Berlíně. Studia dokončila disertací na téma „Obraz Němců 
v české literatuře po roce 1945“. Od roku 1995 pracuje v Českém centru 
v Berlíně, kde má na starosti programovou skladbu a zodpovídá také za 
filmový program a přehlídky českých filmů, působí také jako zástupkyně  
ředitele.

http://www.czechlit.cz/aktuality/rudisovo-nebe-zname-
nalo-vic-nez-politicke-deklarace/
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Jaroslav Putík (* 25. 7. 1923, Most) – prozaik.
Karel Šiktanc (* 10. 7. 1928, Hřebeč u Kladna) – básník, 
textař a scenárista. Působil také jako novinář a překladatel.
Pavel Kohout (* 20. 7. 1928, Praha) – český a rakouský 
básník, prozaik, světový dramatik, významný spisovatel 
samizdatu a exilu.
Zdena Salivarová, provdaná Škvorecká (* 21. 10. 1933, 
Praha) – česká zpěvačka, prozaička, překladatelka z fran-
couzštiny, manželka Josefa Škvoreckého, spolu s ním zalo-
žila roku 1971 v kanadském Torontu exilové nakladatelství 
’68 Publishers.
Miloš Vodička (* 27. 12. 1938, Chrudim) – básník.
Věra Linhartová (* 22. 3. 1938, Brno) – spisovatelka, za-

Pavel Tigrid, dr. h. c. (vlast-
ním jménem Pavel Schönfeld; 
27. 10. 1917, Praha – 31. 8. 
2003 Héricy, Seine-et-Marne, 
Francie) byl významný český 
spisovatel, publicista a poli-
tik, jeden z nejvýznačnějších 
představitelů českého protiko-
munistického exilu. Svůj pseu-
donym „Tigrid“ odvodil od 
řeky Tigridu, jako vzpomínku 
na hodiny zeměpisu a dějepi-

su na základní škole v Semilech. Pavel Tigrid emigroval už 
v roce 1939, přes Německo a Francii do Anglie. Za druhé 
světové války působil v Londýně, podílel se na exilovém 
vysílání v rádiu BBC.
 Bezprostředně po válce v červnu 1945 se z Londýna 
vrací, ale v roce 1948 po únorovém převratu zůstává v ci-
zině. Manželce se po propuštění z vězení podaří utéct přes 

kladatelka české experimentální prózy, historička umění, 
básnířka, překladatelka, editorka a výtvarná teoretička ži-
jící ve Francii.
Petr Chudožilov (* 2. 2. 1943, Prostějov) – spisovatel. Žije 
ve švýcarské Basileji.
Daniela Fischerová (* 13. 2. 1948, Praha) – spisovatelka, 
dramatička, scenáristka, publicistka a autorka knih pro 
děti a mládež, dále také autorka několika školních učebnic 
a pedagožka, dcera hudebního skladatele Jana Fischera.
Ivan Matoušek (* 28. 7. 1948, Praha) – spisovatel, básník 
a výtvarník.
Iva Pekárková (* 15. 2. 1963, Praha) – prozaička, publi-
cistka a překladatelka z angličtiny.

Zemřel básník Antonín Brousek

V jednasedmdesáti letech zemřel v Jindřichově Hradci bás-
ník, překladatel a filmový kritik Antonín Brousek. Spisova-
tel, jenž strávil část svého života v emigraci, obdržel v roce 
1995 literární Cenu Jaroslava Seiferta. O Brouskově úmrtí 
informoval publicista Karel Hvížďala. „Patřil spolu s Iva-
nem Wernischem a Petrem Kabešem k takovým nejsilněj-
ším představitelům naší generace,“ řekl Hvížďala. Podle něj 
šlo o básníka s mimořádným talentem a citem pro češtinu. 
„Stejně tak skvěle později ovládal němčinu a ruštinu,“ řekl 
Hvížďala. Brousek je autorem několika básnických sbírek. 
Mezi nejslavnější patří Vteřinové smrti, za niž obdržel Cenu 
Jaroslava Seiferta. V roce 1963 na sebe upozornil prvo-
tinou Spodní vody. Brousek po roce 1968 emigroval do 
Německa, spolupracoval s nakladatelstvím ’68 Publishers 

Josefa Škvoreckého, přednášel na univerzitě v Hamburku. 
Po roce 2003 se trvale vrátil do České republiky. Nejprve 
žil v Praze a poslední léta strávil s manželkou v Třeboni na 
Jindřichohradecku.

Zemřel literární historik Miloš Pohorský
Ve věku 84 let zemřel v Praze 11. května literární historik 
a editor Miloš Pohorský. Pohorský se celý život zabýval dě-
jinami novodobé české literatury, od počátku šedesátých 
let se věnoval i literární kritice a od poloviny sedmdesátých 
let bohaté činnosti ediční. Byl redaktorem akademických 
Dějin české literatury a sám napsal celou řadu studií o lite-
ratuře 19. a 20. století. Na vysokých školách také vyučoval 
dějiny české literatury, spolupracoval s nakladatelstvím Čs. 
spisovatel, s rozhlasem i filmem.

vZpomínKa

Šumavu do Německa. V roce 1951 byl Tigrid pověřen ve-
dením rozhlasu Svobodná Evropa. Rozhlas měl vysílat pro 
všechny komunistické země, avšak československé vysílání 
bylo první, zkušební. Roku 1952 odešel s manželkou do 
USA, kde se živil jako číšník, stejně jako za války v Londýně. 
V roce 1956 v reakci na maďarské události začal vydávat 
čtvrtletník Svědectví (vycházel do roku 1972), roku 1960 
se ženou i dětmi přesídlil do Paříže, kam přestěhoval i re-
dakci Svědectví. V roce 1996 byl jedním ze zakládajících 
členů Československého dokumentačního střediska nezá-
vislé literatury v Hannoveru. Po listopadu 1989 se vrátil 
do vlasti a žil střídavě v Praze a Francii, v letech 1990-
1992 byl poradcem prezidenta Václava Havla, od ledna 
1994 dva roky ministrem kultury. V roce 1998 se stal spo-
lupředsedou Koordinační rady česko-německého Diskus-
ního fóra. V roce 2000 vyšla jeho nová kniha Glosy o české 
politice, která obsahuje jeho rozhlasové komentáře z let 
1996-1999. V roce 2003 se rozhodl pro dobrovolný od-
chod ze života a přestal brát léky.
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Festival Finále vyhrály film Můj pes Killer 
a dokument Věra 68
Film Můj pes Killer režisérky Miry Fornay se stal vítězem 
26. ročníku festivalu filmů Finále Plzeň, a to v sekci celove-
černích filmů. Adam Mihál za roli v něm získal cenu za nej-
lepší herecký výkon. V sekci dokumentů získal hlavní cenu, 
tedy sošku Zlatého ledňáčka, snímek Věra 68 režisérky 
Olgy Sommerové, jenž sleduje vzestup i propad světozná-
mé gymnastky Věry Čáslavské. Cenu Václava Táborského 
za nejlepší dokument pro autora do 35 let získal Český 
žurnál – život a smrt v Tanvaldu režisérů Víta Klusáka a Fi-
lipa Remundy, Cenu Dagmar Táborské za nejoriginálněj-
ší dokument autorky do 35 let obdržela Olga Špátová za 
Největší přání. Oceněn byl porotou i studenty film Otázky 
pana Lásky režisérky Dagmar Smržové, z celovečerních 
snímků pak studentská cena putovala filmu DonT Stop re-
žiséra Richarda Řeřichy. Filmové kluby vybraly za vítěze 
snímek Ve stínu režiséra Davida Ondříčka a dokument Lás
ka v hrobě režiséra Davida Vondráčka. Ondříčkův snímek 
získal také cenu diváků.

Vítězem letošního AniFestu se stal 
belgický snímek Oh Willy...
Mezinárodní festival animované tvorby AniFest ovládly le-
tos zahraniční filmy. Hlavní cenu si odnesl belgický snímek 
Oh Willy... Přesto v silné konkurenci bodovali i čeští tvůrci. 
V kategorii filmů vytvořených dětmi od 12 do 15 let ocenila 
porota snímek Párty Mrtvých a v sekci dětských snímků do 
12 let získal zvláštní cenu ekologicky laděný film Přátelé ze
lené planety, který vytvořili žáci 7. Základní školy v Mostě. 
Do soutěže se přihlásilo na 1 400 filmů, do finálové pro-
jekce v Teplicích, Krupce a Duchcově jich postoupilo 149. 
Ocenění si odnesly dvě desítky z nich. U diváků nejvíce bo-
doval maďarský snímek Králík a jelen, komický film o spo-
kojeném životě jelena a králíka ve světě 2D animace, který 
naruší obsesivní hledání třetího rozměru.

Hořící keř má tři nominace 
na Zlatou nymfu v Monte Carlu
Minisérie věnovaná odkazu Jana Palacha Hořící keř má 
tři nominace na Zlatou nymfu mezinárodního televizního 
festivalu v Monte Carlu. Na 53. ročníku této prestižní pře-
hlídky, která se letos uskuteční od 9. do 13. června, bude 
soutěžit v kategorii minisérií. Kromě díla samotného se 
o Zlatou nymfu budou ucházet i jeho protagonisté – Ivan 
Trojan v kategorii Nejlepší herec a Jaroslava Pokorná v ka-
tegorii Nejlepší herečka. Polská scenáristka, režisérka a ab-
solventka pražské FAMU Agnieszka Hollandová bude letos 
na přelomu června a července v čele hlavní mezinárodní 
poroty karlovarského festivalu.

Kino Ponrepo připomene 
filmy režiséra Jiřího Weisse
Ke 100. výročí narození režiséra, scenáristy a pedagoga 
Jiřího Weisse (1913-2004) připravilo kino Národního fil-

mového archivu v Praze Ponrepo na květen a červen pře-
hlídku jeho filmové tvorby. Diváci uvidí jeho přepis románu 
Jarmily Glazarové Vlčí jáma z roku 1957. Snímek získal na 
festivalu v Benátkách cenu Mezinárodní federace filmové-
ho tisku FIPRESCI. Bude uvedeno i psychologické drama 
Dravci z roku 1948 a hořká komedie z poloviny šedesá-
tých let Vražda po našem s Rudolfem Hrušínským v hlavní 
roli, Weissovy dokumenty ze druhé poloviny třicátých let, 
snímek pro děti Punťa a čtyřlístek, film Taková láska, kte-
rý koncem padesátých let vznikl podle divadelní hry Pavla 
Kohouta s Milošem Nedbalem, Marií Tomášovou a Vladi-
mírem Rážem, a dále například snímek Romeo, Julie a tma, 
natočený podle knihy Jana Otčenáška, který získal Zlatou 
mušli v San Sebastianu.
 Jiří Weiss se narodil 29. března 1913 v Praze do smí-
šené židovské česko-německé rodiny. Jeho první ženou 
byla herečka Dana Smutná (1935-2001). Už od dětství byl 
okouzlen filmem, kterému se chtěl učit na filmové škole 
v německém Kolíně nad Rýnem. Na přání rodičů se ale měl 
stát právníkem, stal se ale korespondentem malé firmy. 
Záhy se seznámil s režisérem, scenáristou a spisovatelem 
Vladislavem Vančurou, jenž ho přizval ke spolupráci na 
svém experimentu a dramatu Marijka nevěrnice (1934), 
natáčeném na Podkarpatské Rusi.
 Kvůli svému židovského původu okusil po Mnichově 
nastalé antisemitské nálady, na doklady společnosti A-B 
se mu podařilo v roce 1939 odjet přes Německo do An-
glie. Ve Velké Británii se rozhodl podpořit protinacistický 
odboj tvorbou válečných dokumentárních snímků o boju-
jících letcích.
 Po návratu do osvobozeného Československa se kromě 
dalších dokumentů (např. Věrni zůstaneme, Vláda lidu, Pí
seň o sletu, Přiznání či Radostné dny) stal vedoucím jedné 
z tvůrčích skupin Československého státního filmu a zamě-
řil se na dlouhometrážní hranou tvorbu. V roce 1968 se 
uchýlil k druhé emigraci, žil v Západním Německu, USA, 
Austrálii aj. Kromě televizních snímků (Waterloo a Wie 
man seinen Gatten los wird) a posledního autobiografic-
kého filmu Marta a já (1990) se od sedmdesátých let za-
měřil na pedagogickou práci filmové režie na univerzitách 
v USA. Domů se mohl podívat až po roce 1989 (vystoupil 
v jednom z dokumentů GEN Věry Chytilové). Své vzpo-
mínky vydal pod názvem Bílý mercedes (1995). Jiří Weiss 
zemřel krátce po svých jednadevadesátých narozeninách 
10. dubna 2004 v kalifornské Santa Monice.

Ivan Passer (* 10. 7. 1933) – česko-americký filmový sce-
nárista a režisér, v počátcích své filmové kariéry blízký spo-
lupracovník režiséra Miloše Formana.
 V bývalém Československu natočil svůj jediný samostat-
ný celovečerní hraný film Intimní osvětlení z roku 1965, kte-
rý bývá řazen mezi nejlepší československé filmy všech dob. 
Po roce 1968 emigroval z Československa a své filmy natá-
čel v USA, mezi nejpozoruhodnější filmy natočené v USA 

naroZenIny
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Cyklus Zlatá šedesátá

Závěrečný díl cyklu Zlatá šedesátá patřil režisérovi Ivanu 
Passerovi. Diváci mohli zhlédnout také díla, která stála na 
počátku jeho kariéry a dnes patří k tomu nejlepšímu, co 
v šedesátých letech v Československu vzniklo – středome-
trážní povídku Fádní odpoledne (1965) a Passerův celove-
černí debut Intimní osvětlení (1965). Cyklus Zlatá šedesátá 
představil od začátku roku na ČT2 celkem 26 osobností, 
které se podílely na tvorbě „československého filmového 
zázraku“ (mj. Miloš Forman, Juraj Herz, Věra Chytilová, 
Stanislav Milota). Autoři projektu se chystají uvést celo-
večerní film o kinematografii šedesátých let a další cyklus 
věnovaný delšímu úseku v československé kinematografii.
bylo těžší prosadit se za komunistů, nebo v Hollywoodu?
Ivan Passer: „Když už se člověk stal v Praze filmařem, tak 
bylo jednodušší přemluvit komunisty. Tady jednáte s účet-
ními a ukecat je, že jedna a jedna nejsou dvě, se nedaří. 
Navíc je tu velice těžké dostat se k tomu, kdo rozhoduje. 
Hollywood dnes vlastní korporace a maximálně se dosta-
nete k nějakým poskokům. Nikdo z nich samozřejmě ne-
bude riskovat, aby nepřišel o místo pod penzí. V tomhle se 
to velice podobá socialistické ekonomii.“

Navždy svoji

televIZe

Celých šest týdnů budou moci diváci České televize sle-
dovat osudy tří velmi odlišných párů z různých koutů re-
publiky, které se rozhodly, že v létě roku 2012 vstoupí do 
stavu manželského. Režisérka dokumentárního seriálu Eri-
ka Hníková (Ženy pro měny, Nesvatbov) ve spolupráci se 
scenáristkou Irenou Hejdovou (Děti noci) zvolila obser-
vační metodu natáčení, kdy tvůrci jen minimálně manipu-
lují s natočeným materiálem a nechávají svým hrdinům co 
nejvíce prostoru a přirozenosti. Natáčení této vtipné, ale 
mnohdy i syrové sondy do nitra moderní české společnosti 
začalo v dubnu 2012 a skončilo v průběhu ledna 2013.

Absolutním vítězem ankety TýTý 
se stal publicista Josef Klíma
Absolutním vítězem 22. ročníku televizní ankety popularity 
TýTý 2013 se stal publicista Josef Klíma, od diváků získal 
nejvyšší počet hlasů. Klíma při galavečeru ve Vinohrad-
ském divadle získal také cenu za osobnost televizní publi-
cistiky. Spolu s Jankem Kroupou nedávno obnovili na Nově 
publicistický pořad Na vlastní oči. Zábavný pořad Partička 
televize Prima, loňský absolutní vítěz, obhájil cenu za nej-
lepší pořad. Vítězství v kategorii seriál roku si znovu od-
neslo Vyprávěj České televize. Do televizní Dvorany slávy 
byl uveden herec Lubomír Lipský. Nejlepšímu hercem byl 
zvolen Ondřej Brzobohatý, jehož otec Radoslav Brzoboha-
tý loni vstoupil do Dvorany slávy. Vítězkou mezi herečkami 
se stala Veronika Freimanová. Dvacáté zakřivené zrcadlo 
Kurta Gebauera si v kategorii nejlepší zpěvák převzal Karel 
Gott. Nejlepší zpěvačkou letos fanoušci zvolili Lucii Von-
dráčkovou. Osobností televizní zábavy se stal Karel Šíp. 
Objevem roku je herec Martin Kraus, známý z účinková-
ní v televizních seriálech. V kategorii osobnost televizního 
zpravodajství stejně jako loni zvítězila Lucie Borhyová z te-
levize Nova. Nejlepším sportovním moderátorem se znovu 
stal Vojtěch Bernatský z České televize.

patří film Cutterova cesta z roku 1981 a dále též snímek 
Stalin z roku 1992. V roce 2006 obdržel ocenění Český lev 
za svůj celoživotní umělecký přínos české kinematografii.
 Narodil se v roce 1933 v Praze. Studoval po válce na 
gymnáziu v Poděbradech, společně s Václavem Havlem, 
Milošem Formanem a bratry Mašínovými. Poté praco-
val v různých dělnických profesích – u soustruhu, v žele-
zárnách, na stavbě silnic, ve vodní elektrárně. Rok jezdil 
s cikánským lunaparkem. Ve filmařině je samouk, jehož 
vzdělání skončilo základní školou; v poúnorovém Česko-
slovensku mu neumožnili složit maturitu a v roce 1957 jej 
po třech letech vyloučili i z FAMU. Začal pracovat u filmu 
jako asistent režie. První příležitost dostal v roce 1959, kdy 
spolupracoval s Ladislavem Helgem na snímku Velká sa
mota. O rok později se podílel i na méně známém špio-
nážním dramatu Smyk režiséra Zbyňka Brynycha a jako 
asistent režie rovněž pracoval s Vojtěchem Jasným na fil-
mech Procesí k panence (1961) a Až přijde kocour (1963). 
Passer byl také jedním ze spolupracovníků režiséra Alfréda 
Radoka při přípravě programu Laterny magiky pro výstavu 
Expo ’58 v Bruselu.

 Poté pracoval jako spoluscenárista a asistent režie 
u všech českých filmů Miloše Formana, počínaje Konkur
sem (1963) a konče Hoří, má panenko (1967). Jeho sa-
mostatným debutem je povídka Fádní odpoledne (1965), 
jež se měla stát součástí generačního manifestu nové vlny 
Perličky na dně podle próz Bohumila Hrabala, ale nakonec 
tam stejně jako povídka Juraje Herze zařazena nebyla. Jeho 
prvotinou a zároveň jediným dlouhometrážním filmem na-
točeným v Československu bylo Intimní osvětlení, které 
patří k vrcholům domácí kinematografie šedesátých let. 
V mozaikovitě roztříštěné skladbě filmu Passer přibližuje 
zdánlivě nezajímavý víkend dvou bývalých spolužáků, kteří 
se definitivně loučí s iluzí, že naplní své mladické ideály. Film 
získal významná ocenění, mj. zvláštní cenu poroty mladých 
na VII. mezinárodním setkání filmů pro mládež v Cannes.
 Po srpnu 1968 odešel do USA, kde začínal přednáš-
kami a hereckými kurzy a poté natočil necelé dvě desít-
ky filmů, např. Zrozen k vítězství (1971), Cutterova cesta 
(1981) či Stvořitel (1985). Velkou pozornost získal jeho 
film Stalin z roku 1992. V roce 2005 natočil v Kazachstánu 
s ruským režisérem Sergejem Bodrovem snímek Nomád.
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Černá zrcadla ve Studiu Hrdinů: 
karikatura alternativy
Divadla středoproudého či bulvárního typu často sázejí na 
osvědčené řemeslné postupy. Pomocí určitých schémat či 
klišé vyvolávají na straně svých diváků zaručenou emocio-
nální odezvu a potvrzují zakořeněné představy publika 
o vlastnostech prezentovaného divadelního žánru a čas-
to i o vlastnostech divadelního představení jako specificky 
ritualizované společenské události. Rutinérství a užívá-
ní stereotypních postupů lze však bohužel pozorovat 
i u programově inovativních souborů. Jako dobrý příklad 
takových „alternativních klišé“ může posloužit nejnovější 
inscenace holešovického Studia Hrdinů, adaptace nove-
ly německého spisovatele Arno Schmidta Černá zrcadla. 
Vzhledem k exkluzivní adrese Studia Hrdinů, nalézajícího 
se v objektu Národní galerie, i ke značnému profesnímu 
kreditu autorů, bych očekával skutečně inovativní, svěží 
přístup. Černá zrcadla bohužel zůstávají pouze módním 
produktem, vystavujícím na svém povrchu prvky obecně 
přijímané jako progresivní, produktem, který pod záplavou 
žánrových klišé nenese inspirující poselství. Není jasné, zda 
tuctovost inscenace přičítat promyšlenému marketingu, či 
přílišnému rutinérství autorů. Ani jedna z těchto možností 
není příliš optimistická, píše jeden z kritiků. Kritik Vojtěch 
Variš (Týden) míní: Suverénní výkon herečky Ivany Uhlířo-
vé, bezútěšné prostředí Studia a naléhavost Schmidtova 
textu v pečlivém výběru režisérky Kathariny Schmittové 
(absolventka pražské DAMU) představují silný, byť divácky 
ne zcela vstřícný divadelní zážitek.

Arno Schmidt: Černá zrcadla
Hrají: Ivana Uhlířová a Líza
Režie: Katharina Schmitt
Dramaturgie: Jan Horák
Scéna: Pavel Svoboda
Hudba: Nick Gill
Překlad: Michaela Jacobsen
Kostýmy: Katharina Schmitt
Inspice: Petr Michal a Jarka Mistová
Kde: Studio Hrdinů, Kostelní 6, Praha 7
Další info: http://www.studiohrdinu.cz/

Vojtěch Variš

Ypsilonka uvede premiéru hry 
Škaredá středa aneb Teta z Halifaxu
Pražské Studio Ypsilon připravilo premiéru inscenace au-
tora a režiséra Jana Schmida Škaredá středa aneb Teta 
z Halifaxu. Schmid ji označuje za trochu zběsilou komedii 
o absurdnostech dnešního života. Na jevišti se v ní objeví 
například Martin Dejdar, Jana Synková, Jiří Lábus, Oldřich 
Navrátil, Renata Rychlá a Lilian Malkina. Novinka je jed-
ním z dalších připomenutí padesátého roku založení Stu-
dia Ypsilon. V příštím roce na ně naváže výročí 50 let od 
první premiéry představení Encyklopedické heslo XX. sto
letí. Všech více než 110 inscenací, které pak následovaly, 
připomene publikace Cesta Ypsilon, která má vyjít do kon-
ce roku.

Ve Zlíně proběhl divadelní festival 
Setkání 2013 Stretnutie
Ve Zlíně proběhl mezinárodní 18. ročník divadelního festi-
valu Setkání 2013 Stretnutie, který představuje současnou 
českou a slovenskou tvorbu. Do Zlína přijela také téměř 
stovka studentů divadelních oborů, kteří absolvují několik 
workshopů a připraví krátká představení v rámci festivalo-
vého průvodu ulicemi města. Letošními patrony jsou herci 
Božidara Turzonovová a Ivan Trojan. Během festivalu vy-
stoupilo například Dejvické divadlo, Národní divadlo Bra-
tislava, Radošinské naivní divadlo, Komorní scéna Aréna 
Ostrava nebo Husa na provázku. Zlínští divadelníci uvedli 
pohádku O Človíčkovi nebo Palubní deník Hanzelky a Zik
munda, původní inscenaci o slavné cestovatelské dvojici.

Festival Divadlo evropských regionů 
začne 21. června
Pestrou nabídku toho nejlepšího, co se urodilo na českých 
a moravských jevištích, i pozoruhodné zahraniční projek-
ty uvede od 21. do 30. června festival Divadlo evropských 
regionů v Hradci Králové. Jeho 19. ročník pořádají Klicpe-
rovo divadlo, Divadlo Drak a sdružení Poco a Poco anima-
to. Počítá s doprovodnou výstavou, koncerty a tradičním 
Open Air programem s více než dvěma stovkami divadel-
ních, hudebních a výtvarných produkcí. Zahájení přehlídky 
bude na jevišti Klicperova divadla patřit inscenaci hry Ne
bezpečné vztahy od Christophera Hamptona v provedení 
členů Scène indépendante contemporaine z Paříže. Režie 
se ujal John Malkovich. Dalšími zahraničními hosty budou 
herci z Divadla U mostu v Permu, které slaví 25 let existen-
ce. Přivezou černou komedii Martina McDonagha Bezruký 
ze Spokane i ruskou klasiku Na dně Maxima Gorkého. Slo-
venské komorní divadlo z Martina přiveze inscenaci Lubo-
míra Vajdičky Sedm dní do pohřbu.

Novým ředitelem pražského Divadla 
pod Palmovkou je režisér Lang
Novým ředitelem libeňského Divadla pod Palmovkou 
bude režisér Michal Lang. Rozhodli o tom radní hlavní-

DIvaDlo
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ho města, kteří tak potvrdili rozhodnutí výběrové komise.  
Rada jednala přesto, že TOP 09 vypověděla koaliční 
smlouvu s ODS o vládě na radnici. Lang nastoupí na mís-
to ředitele 1. září 2013 a vystřídá ve funkci Petra Kracika. 
Do výběrového řízení se přihlásilo celkem sedm uchazečů. 
Kromě Langa a Kracika se přihlásil rovněž herec Josef Her-
vert a herec Divadla Na zábradlí Miloslav Mejzlík. Přihlásila 
se i bývalá ředitelka děčínského divadla Janeta Benešová. 
Lang (*1964) se kromě divadelní režie věnuje i psaní her 
a skládání hudby. V minulosti působil v Činoherním stu-
diu v Ústí nad Labem, v pražském Činoherním klubu, 
v Divadelním sdružení CD 94 nebo v libereckém Divadle  
F. X. Šaldy.

Herec Bořík Procházka náhle zemřel 
15. května 2013 v Praze
Bořík Procházka (29. 11. 1930, Praha − 13. 5. 2013, Praha) 
byl divadelní a filmový herec. Působil v mnoha oblastních 
divadlech: v Liberci, Mělníku, Mladé Boleslavi a Olomouci. 
V Praze hrál v Divadle Na zábradlí, v Činoherním klubu, 
U Hasičů a Švandově divadle (Studio Dva). Často hrál i ve 
filmech a televizních inscenacích a seriálech, připomeň-
me snímky Božská Ema (1979, režie Jiří Krejčík), Slav
nosti sněženek (1983, režie Jiří Menzel), Jára Cimrman 
ležící, spící (1983, režie Ladislav Smoljak), Láska z pasáže 
(1984, režie Jaroslav Soukup), Kamenný most (1996, režie 

Výstava české fotografie v Městské knihovně

Výstava v Městské knihovně ukazuje českou fotografii od 
roku 2000. Její kurátor Vladimír Birgus jí navazuje na svou 
předchozí expozici, která se věnovala fotografii 20. století 
a již uvedla také Galerie hlavního města Prahy. Zastoupe-
ny jsou všechny generace fotografů, od sedmdesátníků, 
jako je třeba Pavel Baňka, přes další zavedené tvůrce (Ivan 
Pinkava, Milena Dopitová, Jiří David, Pavel Mára, Veronika 
Bromová, Dita Pepe) po studenty. Jsou mezi nimi tradiční 
fotografové i výtvarníci, kteří pracují s médiem fotografie. 
Při práci na výstavě navštívil Birgus četné školní výstavy, 
snažil se, aby byli v expozici zastoupeni hlavně mladí fo-
tografové, kteří nejsou tak známí. Mezi padesátkou auto-
rů je devětadvacet žen. Autoři, kteří opatřili své vystavené 
snímky vlastními texty, ukazují na fotografiích často intimní 
životní zážitky jako třeba rozvod, umírání matky či gende-
rovou změnu vlastního otce.

Jindřich Štreit v Praze 
vystavuje snímky z Vítkova
Tři desítky černobílých fotografií Jindřicha Štreita z cyklu 
Lidé Vítkovska se představují v Café-baru Platýz v Pra-
ze. Budou tu do září. Snímky zachycují každodenní život 
v severomoravském městě, Štreit je pořizoval ve Vítkově 
dva roky. Soubor Lidé Vítkovska považuje za velmi dů-
ležitý v kontextu své dosavadní profesní tvorby. Cení si 
především možnosti poznat blíže obyvatele této krajiny, 

Tomáš Vorel). S režisérem Jurajem Herzem spolupracoval 
na pohádce Galoše šťastia (1987), účinkoval v divadelní 
inscenaci Petrolejové lampy, kterou režisér Herz připra-
vil pro Divadlo Na Jezerce. Za postavu Sira v divadelním 
zpracování hry Garderobiér získal cenu Svazu dramatic-
kých umělců.
 Ze vztahu s herečkou Marikou Skopalovou má dce-
ru, také herečku, Mariku Procházkovou. Bratr Zdeněk 
Procházka byl hercem, druhý bratr Vladimír Procházka 
divadelním vědcem a synovec Vladimír Procházka je dra-
maturg a ředitel Činoherního klubu v Praze.

Bořík Procházka

fotoGrafIe

nahlédnout do jejich prostředí a pomocí objektivu zachytit 
obyčejný běh jejich dnů. Výstava od roku 2010 putuje po 
Česku, byla i na Slovensku a v Polsku.

Výstava fotografií Pavla Horníka 
v rodném bytě Bedřicha Smetany
Prodaná nevěsta v evropě
6. 4. 2013 – 27. 10. 2013
www.rml.cz
Slovo autora: Prodaná nevěsta je v cizině nejznámějším 
a také nejhranějším titulem z operních děl Bedřicha Smeta-
ny. Objevuje se samozřejmě po celém světě, ale v němec-
ky mluvících zemích je uváděna nejčastěji. Neexistuje tam 
snad jediná scéna, která by tuto slavnou komickou operu 
neměla někdy ve svém repertoáru. Inscenační ztvárnění 
díla v zahraničí bývají – hlavně v novější době – někdy vel-
mi odlišná od pojetí, na jaká jsme zvyklí u nás. Publikum 
je ovšem více přivyklé extravagantněji pojatým inscena-
cím. [...] Celkově jsem v zahraničí navštívil přes padesát 
různých inscenací Prodané nevěsty a z toho asi polovi-
nu fotograficky zaznamenal. Mezi divadly, kde jsem měl 
možnost operu zhlédnout, byly třeba velké scény např. 
v Berlíně, Curychu, Paříži, Lipsku, Mnichově, Vídni, ale 
také scény v řadě měst menších nebo open air areály a zá-
mecká a hradní nádvoří. Mým cílem vždy bylo nenechávat 
si své dojmy jen pro sebe, ale podělit se prostřednictvím  
fotografií s ostatní veřejností. To se mi teď v případě Pro
dané nevěsty v plné míře poštěstilo na komorní výstavě 
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Nakladatelství Radioservis vydalo 
první čtyři CD s operní tematikou
Nakladatelství Radioservis vydalo v rámci projektu Nebojte 
se klasiky! první čtyři CD s operní tematikou. V dramati-
zaci příběhů Prodané nevěsty, Rusalky, Kouzelné flétny 
a Carmen účinkuje kolem padesáti skvělých českých herců, 
například Luděk Munzar září v Rusalce, Lábus a Konva-
linková coby Kecal a Krušinová, Ondřej Vetchý se před-
stavil jako Don José v Carmen, Vojta Dyk jako Princ, Jana 
Synková jako Ježibaba a Ilja Racek coby Vodník v Rusal
ce, Taťjana Medvecká jako Královna noci, Josef Somr jako 
Sarastro a Ivan Trojan jako Papageno v Kouzelné flétně… 
Posluchači nepřijdou ani o hudební ukázky v podání nemé-
ně slavných českých operních pěvců (Podvalová, Krásová, 
Blachut, Kovář, Haken…) z archivu Českého rozhlasu. Za 
scénáři, maximálně respektujícími původní operní libreta, 
i režií celého projektu stojí Jan Jiráň, známý i jako hudebník 
a herec Studia Ypsilon. Jak sám říká, byla pro něj tato prá-
ce srdeční záležitostí, a za ocitování stojí i jeho slova, kte-
rá zazněla 18. května na veletrhu Svět knihy při slavnostní 
prezentaci kompletu CD: „Nahrávky rozhodně nejsou ur-
čené jen pro dětského posluchače, ale pro celou rodinu. 
Myslím, že znalost základních operních příběhů a slavných 
melodií, které k nim patří, by neměly být nějakou speciální 
nadstavbou ke vzdělání, ale jedním z jeho základů.“

Ivo Žídek má v ND bustu
V den 10. výročí úmrtí vynikajícího českého tenoristy Ope-
ry Národního divadla a prvního porevolučního ředitele Ná-
rodního divadla Ivo Žídka (4. 6. 1926 – 20. 5. 2003) byla 
v hlavním foyeru Národního divadla odhalena jeho bron-
zová busta. Setkání se zúčastnili pěvcovi synové s rodina-
mi, přátelé a vedení Národního divadla.
 O významu Ivo Žídka promluvil místopředseda Společ-
nosti Bedřicha Smetany dr. Václav Němec a zazněly ukázky 
umělcova zpěvu. Ivo Žídek byl skvělým představitelem te-
norových rolí českého a světového repertoáru, za všechny 
si připomeňme Smetanova Jeníka z Prodané nevěsty, Jarka 
z Čertovy stěny, Dvořákova Prince z Rusalky, Janáčkova 
Števu z Její pastorkyně, Mozartova Dona Ottavia z Dona 
Giovanniho, Beethovenova Florestana z Fidelia, Gouno-
dova Fausta, Wagnerova Lohengrina nebo Čajkovského 
Lenského z Evžena Oněgina.
 Vedle působení v Národním divadle vystupoval ve 
Vídeňské státní opeře, v Německé státní opeře v Berlíně 
a v řadě zemí Evropy a Ameriky. Spolupracoval s význam-
nými světovými dirigenty, např. s Dimitri Mitropoulosem, 
Paulem Hindemithem, Carlem Orffem, Georgem Szel-
lem, z domácích dirigentů především se Zdeňkem Cha-
labalou, Jaroslavem Krombholcem, Jaroslavem Voglem, 

huDba

Bohumilem Gregorem aj. Vedle řady domácích vyzna-
menání (např. Cena Thálie za rok 1997 za celoživotní 
mistrovství) mu byla v Londýně udělena medaile Me-
zinárodní hudební společnosti za interpretaci moderní  
hudby.

Na Dvořákovu Prahu zavítá 
pianista Kissin i dirigent Luisi
S novým uměleckým a organizačním vedením vstoupí do 
šestého ročníku hudební festival Dvořákova Praha. Tradič-
ně představí repertoár Antonína Dvořáka a dalších skla-
datelů klasicko-romantického období. K nejlákavějším 
interpretům, kteří mezi 8. a 20. zářím do metropole zavíta-
jí, patří Jevgenij Kissin, Fabio Luisi, Julian Rachlin či Adam 
Plachetka. V den narozenin skladatele Dvořáka 8. září se 
uskuteční první festivalová ouvertura v zámecké kapli v Lu-
žanech. Festival poté začne o dva dny později v Rudolfinu 
Dvořákovým Koncertem pro violoncello a orchestr s mla-
dou violoncellistkou Alisou Weilersteinovou. Doprovodí 
ji rezidenční Česká filharmonie (ČF) s šéfdirigentem Jiřím 
Bělohlávkem. Českým filharmonikům budou patřit i další 
dva programy, a to s houslistou Julianem Rachlinem v dvoj-
roli dirigenta a sólisty. ČF vystoupí ale i pod taktovkou Fa-
bia Luisiho, mimo jiné šéfdirigenta Metropolitní opery, kdy 
zazní Verdiho Rekviem ve Svatovítské katedrále.

Colours of Ostrava dá prostor 
modernímu pojetí country a blues
Pořadatelé festivalu Colours of Ostrava chystají novou hu-
dební scénu nazvanou Drive stage, kterou umístí do cir-
kusového stanu. Vystoupí na ní sedmnáct kapel ze světa 
a Česka prezentujících moderní pojetí country, folku i blu-
es. Prostor ale dostane také punk i bluegrass. Dvanáctý 
ročník mezinárodního hudebního festivalu Colours of Os-
trava se uskuteční 18.-21. července v ostravském areálu 
Dolních Vítkovic, v oblasti památkově chráněných býva-
lých hutí, dolů a železáren.

Příští cyklus Hvězdy barokní opery 
se zaměří na hudbu 18. století
Na hudbu druhé poloviny 18. století se zaměří příští roč-
ník koncertního cyklu Hvězdy barokní opery. Cyklus šesti 
koncertů ve Dvořákově síni Rudolfina zahájí 29. října pro-
gram nazvaný Bella mia fiamma. V doprovodu pořádají-
cího souboru Collegium 1704 zazpívá sopranistka Martina 
Janková. Do poloviny dubna příštího roku pak vystoupí 
například finský tenorista Topi Lehtipuu, mezzosopranist-
ka Vivica Genauxová a sopranistka Raffaella Milanesiová. 
Kromě skladeb Wolfganga Amadea Mozarta a Josefa Mys-

v krásném a inspirujícím prostředí Smetanova rodného 
bytu v budově bývalého pivovaru v areálu zdejšího zámku, 
kterou uspořádalo místní Regionální muzeum v Litomyšli. 
Berte prosím přiložené fotografie jako můj všední doku-

mentární záznam tohoto nevšedního Smetanova díla, ke 
kterému cítím lásku a hlubokou úctu.

http://operaplus.cz/
operni-panorama-heleny-havlikove-114/
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livečka pořadatelé připomenou tvorbu Christopha Willi-
balda Glucka, od jehož narození uplyne příští rok 300 let. 
Zazní i Händelův Mesiáš, který je řazen k nejvýznamnějším 
dílům evropské hudební kultury.

Struny podzimu chystají 
koncerty Shortera i Savalla
Do nových prostor s hvězdami jazzu, klasiky a world mu-
sic zavítá 18. ročník hudebního festivalu Struny podzimu. 
Mezi 23. zářím a 9. listopadem nabídne desítku koncertů, 
k jejichž největším hvězdám patří tenorsaxofonista Wayne 
Shorter, sopranistka Barbara Hanniganová, legendární 
mistr staré hudby Jordi Savall i zpěvák Rufus Wainwright. 
Novinkou je také věrnostní program pro posluchače, kteří 
budou nakupovat vstupenky on-line. Přehlídka má díky 
personální fúzi s festivalem Dvořákova Praha staronové-
ho generálního partnera. Získala tak víc peněz do roz-
počtu, který bude mít 14 milionů korun. Festival vychází 
z vícezdrojového financování a už několik let sází i na fi-
lantropii.

V pražské Šárce se letos bude 
znovu hrát Prodanka
Před pár dny to bylo přesně sto let od chvíle, kdy si v pří-
rodním divadle v pražské Šárce tisíce lidí užily první před-
stavení – Smetanovu Prodanou nevěstu. Tehdy se jednalo 
o největší přírodní divadlo v Evropě, s úctyhodnou kapaci-
tou deset tisíc míst k sezení, přičemž se do něj vešlo dalších 
osm tisíc stojících diváků. Tradice vstala z popela v polovi-
ně minulého desetiletí: od roku 2005 se v Šárce vždy první 
zářijovou neděli znovu hraje. První dva roky to byla Proda
ná nevěsta, v dalších letech přišly na řadu další Smetanovy, 
ale i Dvořákovy opery, pokaždé za velkého zájmu diváků. 
A letos? Vrátí se Prodaná nevěsta! V neděli 1. září od dvou 
hodin odpoledne.

Kapela Divokej Bill odehraje svůj první 
koncert v oblasti Dolních Vítkovic
Plánované oslavy patnáctiletého výročí kapely Divokej 
Bill nabraly reálnou podobu. Narozeninový nářez nabíd-
ne hudební novinky z novinkového alba 15, které vyšlo 
12. dubna a které sklízí ocenění u kritiků, ale i posluchačů. 
Známá už je také konkrétní podoba patnácti koncertů, kte-
ré kapela odehraje v České republice v rámci své výroční 
tour s názvem 15. Dne 14. června vystoupí kapela v oblasti 
Dolních Vítkovic.

 „Moc si vážíme všech pozvání na letní festivaly, ale le-
tos jsme se rozhodli soustředit se jen na naše samostatné 
koncerty. Chceme nové skladby z alba představit v plné 
parádě a užít si po čase show kompletně v naší režii,“ vy-
světluje frontman kapely Vašek Bláha. Všechny koncerty 
se uskuteční venku pod širým nebem. O skvělý zvuk se 
postará uznávaný producent Pavel Karlík, který také ka-
pele poslední album 15 produkoval. Kromě připravených 
projekcí se fanoušci můžou těšit i na on-line záběry z dané-
ho koncertu: na pódiu bude rozestaveno deset kamer. Na 
programu budou osvědčené hity, téměř všechny novinky 
z čerstvého alba 15, které bude zároveň na každém z kon-
certů pokřtěno, a navíc se kapela rozhodla zařadit i v minu-
losti koncertně opomíjenou skladbu Síť. Aktuálně probíhá 
i soutěž o vstupenky, které se může zúčastnit každý, kdo 
si nové album koupí na CD. Jako host se představí karlo-
varská skupina Liwid, které v dubnu vyšla první studiová 
deska s názvem Amélie.
 Divokej Bill je česká hudební skupina z Úval u Prahy, 
která hraje tzv. pop rock. Koncertuje po celém Česku. 
Uskutečnila také turné se skupinami Čechomor (10 : 20 
Connection Tour), Tři sestry (Turné pro radost) a v Anglii 
odzpívala turné se skupinou The Levellers. Poslední CD 
má název Mlsná.
 Úvalská kapela Divokej Bill byla založena v průběhu 
roku 1997. Během dvou let se ustalovala sestava. Kapela 
začala koncertovat, mimo jiné hrála i na prvních ročnících 
Rock for People, díky čemuž navázala spolupráci s Ameba 
Production, která se o kapelu stará dodnes. Když kapela 
přibrala do sestavy banjo, její zvuk se definitivně ujasnil 
a kapela nahrála demosnímek, se kterým se přihlásila do 
několika vyhledávacích soutěží (Rock Nymburk, Jim Beam 
rock, Broumovská kytara, Rock fest Dobříš), z nichž větši-
nu vyhrála. Na základě toho skupina podepsala smlouvu 
s firmou Monitor EMI na tři desky.
 První vyšlo v roce 2000 pod názvem Propustka do pe
kel. Začali jezdit po klubech jako předskokani Nahoru po 
schodišti dolů band a spřízněných Třech sester, dostali se 
tak do podvědomí klubového publika. Druhá deska s ná-
zvem Svatá pravda (2001) jim mimo jiné přinesla mož-
nost jet spolu se Žlutým psem velkou Staropramen Tour. 
Na třetí desce Mezi nima (2003) kapela poprvé použila 
syntezátory. Pilotní singl Znamení otevřel kapele cestu do 
rádií. Mezitím získala Zlatou desku za deset tisíc proda-
ných kusů. O rok později se jim podařilo vydat úspěšné 
live album a zároveň DVD nazvané podle místa, kde bylo 
nahráno – Lucerna.

Pěvkyně Soňa Červená získá 
medaili Centra J. F. Kennedyho
Operní pěvkyně a herečka Soňa Červená dostane zla-
tou medailí For Arts Centra J. F. Kennedyho. Zástupci 
centra pro hudební, dramatické a hudebně-dramatické 
umění ve Washingtonu ho sedmaosmdesátileté zpěvač-
ce předají 8. června v Praze. Centrum J. F. Kennedyho ve  
Washingtonu představuje unikátní partnerství mezi veřej-
ným a soukromým sektorem jednak jako památník prezi-
denta J. F. Kennedyho a zároveň jako národní centrum pro 
umění. Červenou zavedlo účinkování v operách z Němec-
ka do milánské Scaly, do pařížské Velké opery, do Barce-
lony, na festivaly v Glyndebournu, Wexfordu, Edinburghu 
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v San Francisku, sedmkrát se objevila v Bayreuthu.

Stavovské divadlo poprvé v Čechách 
uvedlo Myslivečkovu Olimpiade
Bouřlivého potlesku se při pražské premiéře ve Stavov-
ském divadle dočkala opera Olimpiade slavného českého 
skladatele Josefa Myslivečka. Na jeviště se opera vrátila po 
234 letech od poslední reprízy, která se odehrála v roce 
1778 v Neapoli. Jedno z vrcholných Myslivečkových děl 
zaznělo v hudebním nastudování Václava Lukse a jeho 
orchestru Collegium 1704. V hlavních rolích se předsta-
vili rakouský tenorista Johannes Chum jako král Cliste-
ne. V původně kastrátských rolích dvou přátel milujících 
stejnou ženu zazpívaly Simona Houda Šaturová (Aristea) 
a Raffaella Milanesiová (Megacie). Pro Collegium 1704 je 
Olimpiade prvním kompletním nastudováním Myslivečko-
vy opery pro scénické provedení.

Osmdesátiletý sbormistr Chvála 
dostane medaili za přínos kultuře
Sbormistr Jiří Chvála obdržel 9. května, v den svých 80. na-
rozenin, medaili Artis Bohemiae amicis (Přátelům českého 
umění). Ministryně kultury Alena Hanáková (TOP 09) pře-
dala Chválovi ocenění za výjimečný přínos k šíření českého 
hudebního umění v zahraničí.
 Chvála začínal hudební dráhu už za studií na Hudební 
fakultě AMU. Po manželce Markétě v roce 1967 převzal 
Kühnův dětský sbor a pod jeho vedením dosáhlo toto tě-
leso mnoha významných mezinárodních úspěchů včetně 
účinkování ve slavné Carnegie Hall či na pódiích v Mexiku, 
Singapuru, Malajsii nebo Japonsku. K jubileu uznávaného 
sbormistra se uskuteční v Rudolfinu mimořádný koncert. 
Nejstarší české dětské sborové těleso zakladatele Jana 
Kühna v současnosti sdružuje více než 350 dětí.

Pěvkyni Kožené zazpívalo na Hradě 
publikum k narozeninám
Na pěvkyni Magdalenu Koženou večer na konci recitálu 
v zaplněném Španělském sále Pražského hradu čekalo pře-
kvapení. Přítomné publikum jí vestoje zazpívalo a pogratu-
lovalo tak k jejím nadcházejícím čtyřicátým narozeninám. 
Nejúspěšnější česká mezzosopranistka současnosti je osla-
vila 26. května. Na Hradě vystoupila s velkým úspěchem 
v mimořádném písňovém programu, který se bude opako-
vat pouze v londýnském Barbican Centre. Program nabídl 
Povídky z přírody od Maurice Ravela, dvě hebrejské melo-
die a Malgašské písně. V nich Koženou doprovodili violon-
cellista Tomáš Jamník a flétnista Kaspar Zehnder. Druhou 
část obohatila Haydnova kantáta Ariadna na Naxu a Bar-
tókovy Vesnické scény. Po celou dobu Koženou doprová-
zel na klavír Malcolm Martineau.

Česká filharmonie hostila dirigenta Honecka 
a pianistu Buchbindera
Za dirigentským pultem České filharmonie ve Dvořákově 
síni stál uznávaný Manfred Honeck a sólistou Gershwi-
nova Klavírního koncertu F dur byl významný rakouský 
pianista Rudolf Buchbinder. Koncert zahájila Mozartova 

poslední Symfonie nazývaná Jupiter, závěr patřil taneční 
básni La Valse od Maurice Ravela. Honeck se k českým 
filharmonikům vrátí od letošního září jako hlavní hostující 
dirigent, smlouvu má podepsanou až do roku 2016. Ve-
dení filharmonie doufá, že spolu s šéfdirigentem ČF Jiřím 
Bělohlávkem vytvoří vyvážený tandem a posílí tak meziná-
rodní prestiž orchestru.

Festival Petra Dvorského v Jaroměřicích 
zahájí pěvci z USA
Americká sopranistka Janai Bruggerová a její krajan, teno-
rista Brian Jagde vystoupí na zahajovacím koncertu 15. roč-
níku Mezinárodního hudebního festivalu Petra Dvorského 
v zámeckém parku v Jaroměřicích nad Rokytnou. Dopro-
vodí je Moravská filharmonie Olomouc řízená italským di-
rigentem Sebastianem Rollim. Uvedl to manažer festivalu 
Jaroslav Kocurek. „Oba pěvci jsou laureáty světové oper-
ní soutěže Plácida Dominga Operalia 2012 v Pekingu,“ 
řekl Kocurek. Festival se uskuteční 3. až 17. srpna v Jaro-
měřicích nad Rokytnou, Dalešicích a ve Valči u Hrotovic. 
Posluchačům nabídne osm koncertů. Netradiční spojení 
hudebních žánrů přinese druhá festivalová sobota 10. srp-
na. V jaroměřickém zámeckém amfiteátru vystoupí Leo-
na Machálková s originálním uskupením instrumentalistů 
Prague Cello Quartet v programu sestaveném z filmových 
a muzikálových hitů.

Zahajovací koncert 68. ročníku 
Pražského jara zakončily ovace
Dlouhotrvající potlesk publika doprovodil zahajovací kon-
cert 68. ročníku Pražského jara ve vyprodaném Obecním 
domě. Nejslavnější tuzemský festival tradičně otevřel cyk-
lus symfonických básní Má vlast od Bedřicha Smetany, le-
tos v provedení Filharmonického orchestru francouzského 
rozhlasu pod vedením kanadského dirigenta arménského 
původu Petera Oundjiana. Zahájení Pražského jara sle-
doval i prezident Miloš Zeman s manželkou. Kromě Ze-
mana zasedli v sále další představitelé kulturní a politické 
scény, mezi nimi primátor Bohuslav Svoboda, ministry-
ně kultury Alena Hanáková, pražský arcibiskup Dominik 
Duka a ministr financí Miroslav Kalousek. Na letošní roč-
ník festivalu je připraveno celkem 45 koncertů. Jako kaž-
dý rok před zahájením festivalu se uskutečnilo setkání 
na Vyšehradském hřbitově k uctění památky Bedřicha  
Smetany.

Koncert Pražského jara se také koná 
v Národním technickém muzeu
Koncert 68. ročníku festivalu Pražské jaro se uskuteč-
ní i v netradičních prostorách v Národním technickém  
muzeu v Praze. Mezi exponáty vystoupí soubor Schola Gre-
goriana Pragensis pod uměleckým vedením Davida Ebe-
na. Základem koncertu s názvem Člověk putující (Homo 
viator) budou gregoriánské chorály. Vystoupení souboru 
bude kombinováno s mluvenými vstupy Ebenova bratra 
Marka. Vedle středověké hudby zaznějí verše Lawrence 
Ferlinghettiho a Vítězslava Nezvala nebo texty Antoine 
de Saint-Exupéryho a Pavla z Tarsu. Koncert naváže na 
loňský ročník Pražského jara, kdy na stejném místě Agon  
Orchestra pod vedením Petra Kofroně připomněl 100. vý-
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ročí narození a zároveň 20. výročí úmrtí průkopníka nové 
hudby a estetiky Johna Cage.

Festival Český Krumlov z finančních důvodů 
zrušil dva koncerty
Mezinárodní hudební festival Český Krumlov, který se 
bude konat od 19. července do 17. srpna, musel z finanč-
ních důvodů zrušit dva koncerty. Jde o vystoupení ame-
rického jazzového sexteta Take 6, které nahradí 3. srpna 
projekt tuzemských jazzových hudebníků, a ruského hous-
listy Maxima Vengerova, který měl vystoupit na závěreč-
ném koncertu 17. srpna. Zatím není jasné, kdo ho nahradí. 
Novináře o tom informoval prezident festivalu Jaromír Bo-
háč. Rozpočet festivalu byl plánován na 44,7 milionu ko-
run, letos se ocitl zcela bez státní podpory.

V Ústí nad Labem proběhl 
hudební festival Porta
V Ústí nad Labem proběhl 47. ročník hudebního festivalu 
Porta. Zahájil ho bluegrassový večer na Severní Terase, 
hlavní festivalová scéna se přesunula na Větruši. Kromě 
tradičních vítězů oblastních kol soutěže i minulého ročníku 
zahráli například kapely Nezmaři, Hop Trop, Jakub Smolík, 
Jaroslav Samson Lenk či Pavlína Jíšová. Porta vznikla v roce 
1967 v Ústí nad Labem, odkud musela v době normalizace 
odejít. Pak se konala na mnoha místech v Česku a nakonec 
našla zázemí v Plzni. V roce 2007 se organizátoři domlu-
vili, že se bude konat v místě svého vzniku. Soutěžní část 
je vyvrcholením několika oblastních kol, která se pořádají 
po celé zemi.

Český rozhlas poprvé spolupořádá 
mezinárodní tribunu skladatelů
Český rozhlas letos poprvé spolupořádá významné setkání 
rozhlasových tvůrců, dramaturgů a producentů věnujících 
se soudobé hudbě, takzvanou Tribunu. Cílem tradičního 
fóra je výměna a vysílání nahrávek nejzajímavějších děl 
vzniklých během posledních pěti let. Informoval o tom 
Český rozhlas. Akce se koná jako soutěž mezi nahrávkami, 
které jednotlivé rozhlasové organizace nominují. Jejich zá-
stupci si všechny nahrávky poslechnou a následně o nich 
hlasují. Z hlasování vzejde vítěz „generální“ kategorie pro 
skladatele bez věkového omezení a vítězná nahrávka au-
tora do třiceti let. V minulosti vyhrála mimo jiné díla Jana 
Kapra nebo Luboše Fišera, skladby Ondřeje Adámka 
a Miroslava Srnky se dočkaly desítek odvysílání zahranič-
ními rozhlasy. Letos budou Český rozhlas reprezentovat 
nahrávky Tria Luboše Mrkvičky, skladatele působícího na 
Hudební akademii múzických umění v Praze a pražské po-
bočce Newyorské univerzity, a Entropic Symphony Petra 
Cíglera, který skloubil hudbu s dráhou vědce.

Písničkář Jaromír-Jarek Nohavica 
zanedlouho oslaví šedesátku, 
vychází mu narozeninové album
Na blížící se Jarkovy kulatiny (narodil se 7. června 1953 
v Ostravě) nezapomnělo ani jeho dřívější vydavatelství EMI 
Czech, dříve Monitor, a vydal album Tenkrát. Je to výběr 
toho nejlepšího z tvorby Jaromíra Nohavici z poslední de-

kády minulého století. Devadesátá léta představují v díle 
Jaromíra Nohavici mj. vynikající alba Mikymauzoleum 
(1993, produkce Zdeněk Vřešťál, hudební režie Karel Plí-
hal), Darmoděj a další (1995, hudební režie Karel Plíhal) 
či Divné století (1996, Album roku v Andělech). Jaromír 
Nohavica si jako první z tuzemských interpretů dvakrát 
za sebou troufne na největší tuzemskou halu. Potvrdil, že 
23. a 24. října odehraje dva koncerty v O2 areně. Každý 
koncert ovšem s odlišným programem.

Bubeník Olympiku Milan Peroutka 
nečekaně zemřel
Devětačtyřicetiletý Peroutka zemřel náhle 4. května, den 
předtím v pátek ještě odehrál koncert se skupinou v Kar-
lových Varech a v sobotu ráno ho našla rodina na zahra-
dě jeho domu v Praze mrtvého. Na pohřbu se sešlo více 
než 300 lidí, mezi kterými samozřejmě nemohly chybět 
známé tváře českého showbyznysu. Kromě bubeníkovy 
velké rodiny a zbylých členů kapely Olympic se s velkým 
rockerem přišli rozloučit i Aleš Brichta, Bára Štěpánová, 
Ivan Hlas, Miloš Zapletal, Aleš Háma, zpěvačka Marcela 
Březinová, zpěvák a politik Jan Kalousek nebo herec a mo-
derátor Dalibor Gondík, který se vyznal ze svého obdivu 
k Milanu Peroutkovi i celému Olympiku. Na poslední cestu 
Milanu Peroutkovi zahráli legendární skladbu People Get 
Ready, kterou poprvé nahrála skupina The Impressions 
v roce 1965.

 Milan Peroutka se stal členem Olympiku v polovině osm-
desátých let, kdy nahradil Petra Hejduka. Předtím hrával 
v OK Bandu a Společnosti Leška Semelky, v devadesátých 
letech bubnoval kromě Olympiku i s Janem Kalouskem, 
Jankem Ledeckým, Marcelou Březinovou nebo českou 
bluesovou legendou Janem Spáleným v kapele ASPM.

Olympic bude po úmrtí bubeníka Peroutky 
pokračovat v turné
Skupina Olympic bude po úmrtí bubeníka Milana Perout-
ky pokračovat v turné k 50. výročí svého vzniku, za bicí 
usedne „host“. Přerušené turné kapela obnoví 14. června 
v amfiteátru ve Výravě na Královéhradecku. Skupina to 
uvedla na facebooku. Olympic po Peroutkově úmrtí zrušil 
dva nejbližší koncerty, které se měly odehrát 7. a 8. května 
v pražské Malostranské besedě. Obnovené turné k 50. vý-
ročí vzniku legendární české skupiny by mělo skončit vá-
nočním koncertem 6. prosince v pražské Lucerně. „Host“ 
za bicími doplní v sestavě kytaristu a zpěváka Petra Jandu, 
baskytaristu Milana Brouma a klávesáka Jiřího Valentu.
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David Popper (18. 6. 1843, Praha – 7. 8. 1913, Baden 
u Vídně) – průkopník nové epochy violoncellové hry a skla-
datel. V dějinách Pražské konzervatoře (1911) je kratičká 
zmínka: „Profesor Julius Golterman požádal v lednu 1861 
o dvouměsíční dovolenou za účelem koncertní cesty. Bě-
hem té doby jej zastupoval jeho pokročilý žák David Pop-
per.“ Je to první zpráva o umělci, který v příštích letech 
nastoupil dráhu sólového hráče a o jeho pedagogických 
předpokladech.
 David Popper se narodil jako syn kantora dnes neexis-
tující Cikánovy synagogy Angeluse Poppera a Ester, rozené 
Kisch, violoncellistou se stal i jeho o tři roky mladší bratr 
Wilhelm. Absolvoval konzervatoř roku 1861 a již krátce 
nato vystoupil s orchestrem lipského Gewandhausu. První 
angažmá získal v knížecí hohenzollernské kapele v prusko-
slezském Löwenbergu (dnešní Lwówek Śląski) na dopo-
ručení Hanse von Bülow. O jeho umění se brzy dozvěděly 
hudbymilovné kruhy v dalších zemích a po úspěšném de-
butu ve Vídni roku 1867 byl přijat do orchestru vídeňské 
Dvorní opery, kde působil do roku 1873.
 Popper byl v přátelském kontaktu s Franzem Lisztem, 
jehož žačka, klavíristka Sophie Menter, se stala Poppero-
vou první manželkou. Manželství, z něhož se roku 1876 
narodila dcera Celeste, se po čtrnácti letech rozpadlo, bě-
hem té doby však pár uspořádal bezpočet společných kon-
certních vystoupení. Známost s Lisztem přivedla Poppera 
také k Richardu Wagnerovi. Roku 1873 se stal spoluzakla-
datelem prvního oficiálního wagnerovského spolku vůbec 
(vídeňský Wagner-Verband).
 Brzy byl známý také jako komponující virtuos. Je auto-
rem písní, skladeb pro klavír, ale také například Rekviem 
pro tři violoncella a orchestr, fantazií na ruské či skotské 
písně, Koncertní polonézy pro violoncello a orchestr a čtyř 
violoncellových koncertů. Popper „udivoval nesrovnatel-
nou krásou tónu. Obdivovali jsme v jeho hře virtuózní 
umění, s nímž vede smyčec s lehkostí jako houslista, jakož 
i niterný a hluboce procítěný přednes prosté kantilény“, 
psalo se o něm.
 Roku 1886 byl Popper povolán na Královskou hudební 
akademii do Budapešti. Toho roku se také podruhé ože-
nil, z manželství s Olgou Löbl se narodil syn Leo. Po celý 
aktivní život výkonného umělce se Popper věnoval komor-
ní hře. Ve Vídni byl členem proslulého Hellmesbergerova 
kvarteta, v Budapešti založil s Jenőm Hubayem Hubay-
Popperovo kvarteto, které mj. koncertovalo s Johannesem 
Brahmsem. Sehrál roli také v životě Gustava Mahlera, když 
pomohl zprostředkovat jeho angažmá na místo ředitele 
Královské opery v Budapešti. Mahlerův švagr, houslista 
Arnold Rosé, Poppera ocenil: „Popper svou geniální hrou 
i jako skladatel zapůsobil na cellovou hru průkopnicky. 
Vděčím mu, že mě doporučil Hansi Richterovi. Díky tomu 
jsem hrál v Gewandhausu a pak mě povolali do vídeňské 
opery.“ U příležitosti Popperových sedmdesátin se psalo, 
že „jest upřímným ctitelem české hudební tvorby“ a přá-
telí se s Antonínem Dvořákem a Františkem Ondříčkem, 
ale neušel ani nacionalisticky namířeným šlehům. Časopis 
Dalibor například přetiskl roku 1890 program koncertu 
ve Francii s díly českých skladatelů Smetany, Maláta, Pop-
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pera, Kaàna a Dvořáka a neodpustil si u Popperova jména 
poznamenat: „Tento jest sice v Praze narozen, ale jak zjev-
no již z jména samého, Čechem není.“ Za poznámkou se 
skrývaly nálady související s tzv. hilsneriádou a celkovým 
nárůstem antisemitismu. Roku 1909 se David Popper, teh-
dy už uherský občan, stal „adoptivním otcem“ dirigenta 
a skladatele Oskara Nedbala, aby Nedbal mohl legitimovat 
svazek s rozvedenou Marií Hoffmannovou, což v rakouské 
části monarchie nebylo možné. V období stupňujícího se 
nepřátelství vůči monarchii tento krok Popperovi ani Ne-
dbalovi v očích českých nacionalistů neprospěl.
 Roku 1905 byl Popper vyznamenán komturským kří-
žem Řádu Františka Josefa I. za koncertní i pedagogické 
zásluhy. Zažil osobní tragédii, když mu roku 1911 ve čtyři-
advaceti letech zemřel syn Leo. Roku 1913 byl Popperovi 
propůjčen titul uherského dvorního rady. Zemřel 7. srpna 
1913 v Badenu u Vídně a na vlastní přání byl převezen do 
Drážďan ke zpopelnění (v Rakousku tehdy nebyl pohřeb 
žehem povolen). „Jedna z nejslavnějších veličin evropských 
koncertních sálů, vynikající pedagog, nepřekonatelný mistr 
ušlechtile krásné hry, která při vší technické bravuře půso-
bila velmi oduševněle, umělec, který zahájil novou epochu 
violoncellové hry,“ tak a podobně se psalo v nekrolozích. 
Jeho učebnice Hohe Schule des Violoncellospiels neztratila 
hodnotu dodnes.
 Sophie Menter zemřela roku 1918, Popperova druhá 
manželka Olga se stala obětí holocaustu. Jeho skladby za-
padly, nejen v důsledku změny estetického ideálu. Na té-
měř dokonalém zapomnění jeho jména se podílela rasově 
podmíněná „očista“ umění v období nacionálního socialis-
mu. V Lexikonu Židů v hudbě, vydaném roku 1940, byla 
o Popperovi jediná věta: „...známý kdysi hojně hranými 
plytkými salonními kousky...“
  Vlasta Reittererová

Karel Ančerl (* 11. 4. 1908, Tučapy, okres Tábor – 3. 7. 
1973, Toronto) je jedním z nevýznačnějších českých diri-
gentů všech dob. Byl prvním českým dirigentem světové 
pověsti a svůj orchestr přivedl k suverénní virtuozitě a svě-
tové proslulosti. Nahrávky jeho zpracování děl Dvořáko-
vých, Janáčkových, Stravinského, Schönberga, Bartóka, 
Prokofjeva, Martinů či Kabeláče patří ke zlatému fondu 
nejen české, ale i světové diskografie vážné hudby.
 Narodil se v židovské rodině vyrábějící lihoviny. Studo-
val skladbu u Jaroslava Křičky, dirigování u Pavla Dědečka 
a hru na bicí nástroje. Velký význam pro jeho uměleckou 
kariéru mělo i studium mikrointervalové hudby u Aloise 
Háby, ale zejména pravidelná účast na zkouškách České 
filharmonie, kde mohl sledovat práci Václava Talicha.
 Poprvé vystoupil za dirigentský pult v roce 1930, kdy 
jako své absolventské vystoupení provedl vlastní Symfo
niettu. Již tehdy prokázal mimořádnou erudici a zralost. 
Záhy na sebe upozornil i v cizině, když v Mnichově při-
pravil vzorně pro H. Scherchena Hábovu operu Matka, 
kterou o šestnáct let později uvedl sám v Praze. Na festi-
valech Společnosti pro soudobou hudbu ve Vídni (1932) 
a v Amsterdamu (1933) sklidil vynikající kritiky, ale v roz-
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hlase, kam posléze nastoupil, mu ze začátku byla svěřo-
vána jen práce režisérská a záskoky v nouzi. Jeden z nich, 
když ze dne na den převzal dirigování neobyčejně obtížné 
3. symfonie Sergeje Prokofjeva, vzbudil všeobecné uznání 
a vynesl mu pozvání k České filharmonii i na další meziná-
rodní festival moderní hudby do Barcelony. Stál na prahu 
velké umělecké kariéry, když do jeho života zasáhla válka. 
Po obsazení republiky byl propuštěn, pracoval jako lesní 
dělník poblíž svého rodiště. Gestapem byl uvězněn v Tá-
boře a pak pracoval jako dělník firmy Teerag v Soběslavi. 
12. 11. 1942 byl i s manželkou deportován do Terezína, 
kde se podílel v neuvěřitelných podmínkách na známých 
hudebních aktivitách, a po dvou letech byl zařazen do 
transportu do Osvětimi, kde přišel o rodinu a sám vyvázl 
jen zázrakem.
 Po skončení války byl nejprve ředitelem nově budované 
Opery 5. května poté opět zaměstnancem rozhlasu, tento-
krát jako šéfdirigent Symfonického orchestru.
 Vrcholné období umělecké činnosti Karla Ančerla za-
čalo v roce 1950, kdy byl jmenován uměleckým ředitelem 
České filharmonie, kterou řídil plných osmnáct let a při-
vedl ji ke světovému jménu. Ančerl rozšířil její repertoár 
hlavně o díla klasiků 20. století, Schönberga, Bartóka, Stra-
vinského, Prokofjeva, Brittena a dalších, věnoval se dílu 
Bohuslava Martinů i soudobých českých skladatelů, kteří 
v tehdejších podmínkách neměli na růžích ustláno. Uvedl 
Českou filharmonii do světa velkým zájezdem do Austrálie, 
na Nový Zéland, do Číny, Indie a Japonska (1959), pozdě-
ji i do USA a Kanady, koncertoval s ní v řadě evropských 
zemí a sám byl stále častěji zván jako uznávaný dirigent 
k nejpřednějším světovým orchestrům. Prohlížíme-li pro-

gramy těchto vystoupení, neujde nám, že vždy zařazoval 
i skladby českých autorů a sloužil propagaci české hudby.
 Zdokonalení techniky hudebního záznamu a s tím sou-
visející rozšíření nahrávací činnosti orchestru znamenalo 
pro Ančerla cestu k nehynoucí slávě. Záhy se jeho nahráv-
ky dočkaly i ocenění prestižními mezinárodními gramo-
fonovými cenami a v moderní reedici na CD stále oslňují 
svou technickou dokonalostí a nádhernou zvukovostí.
 Není sporu o tom, že zásluhou Karla Ančerla se Česká 
filharmonie zařadila do úzké špičky nejlepších světových 
orchestrů a z jejího umění se stal prvotřídní vývozní artikl. 
O to bolestněji orchestr prožíval, když se jeho šéfdirigent 
rozhodl po událostech v roce 1968 pro emigraci. Řídil sice 
ještě v následujícím roce dva koncerty na festivalu Pražské 
jaro (tím dosáhl celkový počet jeho koncertů s Českou fil-
harmonií čísla 766), ale potom se již nevrátil. Stal se šéfdi-
rigentem symfonického orchestru v kanadském Torontu, 
zajížděl jako vyhledávaný a všeobecně vážený umělec i k ji-
ným americkým orchestrům a stále ve světě prosazoval 
českou klasickou i moderní hudbu. Se zpožděním se však 
na jeho zdraví projevily útrapy z války, přidružily se i ro-
dinné starosti, takže se ze života ve svobodné společnosti 
dlouho netěšil a již 3. července 1973 zemřel.
 Po letech byly jeho ostatky převezeny do vlasti a ulože-
ny na Slavíně – vyšehradském hřbitově v Praze. V roce, kdy 
si hudební svět připomínal 90. výročí narození a 25. výročí 
úmrtí Karla Ančerla, byla 6. 9. 1998 v Tučapech na budo-
vě radnice slavnému rodákovi odhalena pamětní deska. 
Coby poctu géniovi světového dirigentského umění vydal 
Supraphon kolekci jeho nahrávek na 42 kompaktních dis-
cích pod názvem Karel Ančerl Gold Edition.
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229. Trilobit Pavla Kohouta
Rozloučili jsme se, my chlapci, co jsme spolu chodili, v noci na neděli 6. května 1945 až do konce války, který jsme tipo
vali na pondělek, kdy do Prahy dorazí Američané. (Bylo nás taky pět, se mnou budoucím ještěnevíco budoucí režisér Jiří 
Horčička, budoucí herec Bohumil Švarc, budoucí novinář Karel Kyncl a Ladislav Padior, už tenkrát básník; měl i poetic
kou tvář.) Poté, co jsme v sobotu ráno místo natáčení hry Daidalos a Ikaros odšroubovali v budově rozhlasu orientační 
tabulky, přežili v poledne (zalezlí pod stoly v kancelářích) krátký, ale zuřivý boj o ni, a byli navečer, když ji zasáhlo le
tecké torpédo, naštěstí v místnosti spojek, přikázal nám náš mentor Miloslav Dosmán vrátit se k rodičům, aby neumřeli 
strachy. Vzal jsem s sebou Elišku Žaloudkovou ze souboru. (Jednak se u nich bojovalo, jednak jsem si sliboval dávno 
vysněné sblížení.)
 U nás v Bubenči, kde se říkalo Malý Berlín, když židovské vily zabrala esa nacistů a obecnou školu za rohem německá 
posádka, vládl klid hřbitova. Granáty ověšení němečtí puberťáci nás ani nestavěli, spíš na nás civěli v naději, že budou 
brzo randit s holkama doma. Maminka byla nadšená, že žiju, ale Elišku si pohlídala. (Na hrozící smrt byla krátká, před
časné ztrátě panictví chtěla zabránit.)
 Tři dny a noci jsme poslouchali rádio, abychom nepropásli příjezd těch Amíků z Plzně, která už slavila mír. (Dnes se 
ví, že generál Patton chtěl být v Praze první, ale Eisenhower mu to zatrhl, aby se nehněval Stalin.) Tak dlouho maminka 
nespat nezvládla a otec se o to nesnažil, takže jsme zůstávali s Eliškou občas u rádia sami a zaháněli strach ze smrti 
nesmělým zkoušením, jaké to bude, až se nebudem bát ani maminky. (První něžnosti podmalovával dokola vysílaný po
chod Lvísilouletemsokolím, jediná deska, kterou vysílač měl.) Ve středu ráno přijeli nečekaní, ale o to vítanější Rusové.
 S otcem jsem se vydali pěšky na Spořilov, kde žili se svými teta Mařka a strýc Jenda. Na Klárově dohoříval německý 
tank, na Staroměstském lidé plakali pod zničeným orlojem, u Prašné brány vycházel strašný puch ze spáleného Němce 
na lucerně, kterého vlastenci nějak uznali za škody zodpovědným. (Zvracel jsem.) U rozbitého rozhlasu jsme se našli 
my chlapci jen čtyři, Padior asi ještě válčil, tak jsme zapití svobody odložili. Eliška se přidala k někomu, kdo měl stejnou 
cestu. Průlezy v barikádách, sutí a prachem jsem s otcem probrodil na Pankrác, kde ještě vládla Morana. Do sklepů, kam 
se skryli obyvatelé domů, naházeli esesáci granáty, těla mužů, žen i dětí (tváře zakryty šátky, zástěrami i kapesníky) teď 
ležela na chodnících jako výřad po honu. (Zvracel jsem podruhé.)
 Na Spořilově byli všichni zdrávi a zvali nás do krčského lesíka dívat se, jak Vlasovci, sovětští zajatci, co se z hladu při
dali k Němcům, střílejí jako králíky schované německé vojcly. (Nešli jsme, už jsem neměl co zvrátit. A za pár hodin zajali 
honce jejich rodáci, aby brzy postříleli je.) Zpáteční pochod ztěžovalo vedro, smysly otupoval bez, výfuky a střelný prach. 
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n V rozhlase Padior pořád nebyl, asi už slavil. Před Rudolfinem pohřbívali Rusové poslední mrtvé války. (Snímek mladé 

rudoarmějky objímající v rakvi milého připojí Literární noviny v červenci 1968 k Poselství občanů Dubčekovu politbyru 
před schůzkou s Brežněvovým.)
 V Bubenči povstání jakoby teprv začalo. Německá posádka ze školy už v úterý odtáhla na západ, ale s civilními Něm
ci, které sem zahnali z jejich bytů, bojovali teď udatně revoluční gardisté. (Dostávali z nich, čím a jak se dalo, kde ukryli 
cennosti.) Ostříhané Němky s bílými páskami na pažích zametaly střepiny a občas je něčí dítko trefilo kamenem, který 
mu podala maminka. (Žádný Čech se jich nezastal, aby nebyl přistrčen k nim.) Česká národní rada zaváděla pořádek, 
kolony popelavých civilů vodili naši vojáci kamsi, kde je prý čekalo bezpečí. Ubité odvezli v noci gardisté do krematoria 
a nazítří slavnostně předali školu učitelům. (Těm trvalo celé prázdniny, než ji vyvětrali od výkalů, zvratků a krve.)
 My zbylí chlapci jsme už tušili, že náš básník „Péďa“ nikde neválčí ani neslaví, a když nebyl ani u matky, rozdělili jsme 
si špitály. Po nich zbývaly jen márnice. Měli jsme štěstí, že ho našli příbuzní. Určila ho jen Kenkarta v kapse kalhot, které 
matka navíc poznala podle svých stehů. (Tvář básníka mu urval granát.)
 Jako dřív s jídlem a kuřivem se nově kšeftovalo s hroby. Získali jsme od hrobníka jeden propadlý na Olšanech za pár 
konzerv UNRRA. Zdarma nám půjčil krumpáč a dvě lopaty. My čtyři jsme si pátého pohřbili sami a jako soudruzi sou
druha (všichni jsem chtěl být komunisté) ho pozdravili zaťatou pěstí. (O dvaatřicet let později jsme spolu už nechodili; 
dva z nás podepsali Chartu, dva Antichartu.) Po šedesáti osmi letech jsem teď zbyl poslední a položil na hrob prvního 
čtyři bílé růže.
 Eliška odešla tenkrát s tím, kdo ji doprovodil. Vzpomínám na ni, kdykoli se hraje jednou za půl století Lvísilouletem
sokolím. (A teď, když to píšu.)

230. Trilobit Pavla Kohouta
Danton jakožto nevěrohodný svědek francouzské revoluce
Představuji si, že k smrti odsouzený Georges Jacques Danton dostane 5. dubna 1794 za své zásluhy o porážku absolu
tismu v poslední chvíli pardon, a zatímco ostatní lídry revoluce oholí mašinka doktora Guillotina o hlavy, on přeživoří 
v kobce i Bonaparta, a mnoho let po Vídeňském kongresu dostane od nového suveréna milost. Žalářníci nechápou, proč 
ho musí na svobodu přímo vykopat. Danton má totiž strach, že ho Pařížané ihned propíchnutého pověsí na lucernu za 
to, že roztočil krvavý mlýn, jemuž sám unikl. Bojí se zbytečně: nazrává generace Pařížské komuny a revoluce je mezitím 
znovu „in“, jen její dějiny, které založil a na vlastní kůži prožil, byly mezitím tolikrát přepsány a převyprávěny, že je teď 
odmítá potvrdit. Označován všemi za notorického lháře uvěří, že měl vidění, a uchlastá se laciným pastisem…
 Podobný osud skutečně sdílejí spolutvůrci každé dějinné události mající dvojlomné štěstí, že se dožijí věku, který je 
zbaví očitých svědků a obklopí jen vnuky či dokonce pravnuky. Svůj příběh omílají jako zaseklý flašinet, což leze na ner
vy stále mladším historikům, profesionálně přesvědčeným, že jej z odstupu pořád většího mohou stále víc přehlédnout, 
a tedy i chápat. Což nelze popřít, protože ti, kdo obdobné prožili, bývají do smrti zajatci původních pocitů a vědomostí. 
Vezmu za příklad tři nejohmatanější korálky z vlastního růžence, veřejně přemodlené tolikrát, až musí kritickým čtenářům 
lézt krkem:
 že děsivý kobercový nálet na Drážďany v únoru 1945 byl nutný, neboť nacisté nepřestávali vraždit a bylo nutno zlomit 
morálku obyvatelstva;
 že plošný odsun Němců z Československa byl spravedlivý, jelikož přes devadesát procent jich vydalo demokratickou 
republiku Hitlerovi;
 a že my komunisté z prvních dnů míru jsme měli dobré důvody zavrhnout kapitalismus, jenž skolil první republiku 
kyjem krize, i nevěřit západním demokraciím, co se jí zřekly v Mnichově, takže nás lze vinit z malé obezřetnosti či velké 
naivity, ale ne ze zlých úmyslů, pročež lze ten tehdy jedině schůdný pokus o nápravu reformou, zvaný Pražské jaro, chá
pat jako pokání hodné rozhřešení.
 Současní historici, dnešní média i hlas lidu zejména mladého hodnotí ty příběhy většinou opačně:
 zničení „labských Benátek“, při němž zemřely desetitisíce civilistů, byl válečný zločin, který řadí Spojence na roveň 
nacistům;
 vyhnání prakticky všech Němců z Československa, byť je předcházela nacistická hrůzovláda a schválily vítězné moc
nosti, bylo plošně provedenou mstou za „kolektivní vinu“, kterou demokratický právní řád zavrhuje;
 a každý, kdo vstoupil do komunistické strany stalinského typu byl, je a zůstane komplicem organizovaného zločinu.
 Klade se závažná otázka: kdo je blíž pravdě, přímí účastníci, nebo pozdější posuzovatelé? Můj pevný názor: jedno
značně ti druzí! Hodnotí totiž minulost zcela logicky podle morálního kodexu současnosti.
 Udělit uvedeným třem událostem (a tisícům jiných, jak je s sebou přinášely krizové dějiny lidstva) generální pardon, 
by přece znamenalo vystavit pověstné „povolení k zabíjení“, udělené agentu 007, dopředu i účastníkům všech budoucích 
krizí, které se světu sotva vyhnou. Morální soud nad dějinami se tudíž musí řídit týmiž pravidly jako hrdelní nad otcovra
hem; v rozsudku nesmí chybět popis otřesného týrání, které v něm dlouhodobě připravilo promyšlený plán, podle nějž 
pak tatínka utloukl, rozemlel na kaši a tou krmil kočky, ale trestem nemůže být nic jiného nežli doživotí.
 Byly to přece a jsou základní normy pro existenci jedince a spolužití všech, k nimž se muselo lidstvo z času šílení 
vždycky vrátit, aby je posunulo o těžkou zkušenost dál a po mnoha staletích, konečně zformulované, uzákonilo v chartě 
lidských a v chartě občanských práv. Majíli obě platit také v budoucnu, musí být přísně uplatněny i na minulost, padni, 
komu padni.
 Klade se stejně závažná otázka: je tím zcela znevěrohodněno či dokonce jako křivé odsouzeno svědectví přímých 
účastníků, kteří si je mají napříště odpustit a mlčet? Můj pevný názor: rozhodně ne! Vysvětlujíli ovšem, proč se co odpor
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ného v minulosti událo, ne aby se obhájili, ale aby tím podali odstrašující příklad, že se to vinou aktérů a jimi stvořených 
okolností nemohlo bohužel udát jinak:
 bombardování Drážďan jako odpověď na stupňující se zvěrstva ustupujících hrdlořezů uspíšilo rozpad východní 
fronty, zkrátilo o týdny válku a zachránilo tak statisíce životů;
 odsun Němců z Československa, za jehož doprovodné násilnosti se omluvil už prezident Havel, udělal rychle čáru za 
možným pokračováním a konec konců i ušetřil bacilonošům nacismu skoro půlstoletí lžisocialismu,
 a pováleční členové KSČ, kteří do ní vstoupili z dobrých pohnutek, ale nezabránili jejich zneužití, vytvořili počátkem 
šedesátých let onu většinu, jež rozhodla, že ta strana jako historicky první vrátí ukořistěnou moc společnosti, což vyvolalo 
Kremlem nařízenou srpnovou invazi a přiblížilo tím konec Sovětského svazu i totality vůbec.
 Pohled přímých účastníků a pozdních posuzovatelů tvoří prostě každý jednu stranu téže mince, ačkoli nabízejí odlišný 
obraz. Pouze s oběma je platná.

231. Trilobit Pavla Kohouta
Když v listopadu 1989 „čas oponou trhnul a změněn svět“ (mnou nejčastěji užívaný verš Jana Nerudy, neboť v šesti slo
vech postihuje, co v zlomových dějinných situacích cítím, ale neumím tak jasně vyjádřit), začala československá televize 
vysílat k exulantům do Vídně portréty lidí dosud neznámých. Jakoby se v Husákově říši průměrnosti přes noc zrodily 
osobnosti nového formátu! Odulé tváře bonzů, jaké léta představovaly komunistický orient, byly nahrazeny inteligent
ními obličeji podobnými rysům lídrů okcidentu. Mezi nimi se však v probuzené Praze vynořil originál, který se nápadně 
podobal ruským revolucionářům prvních dvou generací.
 Kdosi z přátel střídajících se ve dne v noci před televizorem v našem bytě na Kohlmarktu, jehož anténa cílila na Brati
slavu, okouzlen jeho zjevem i rétorikou připomínající hřímání ruských revolucionářů k obrovským shromážděním v době 
předmikrofonní, ho nazval „kučeravý Lenin“. Tak vstoupil do mého vědomí Valtr Komárek. Zatímco důvěryhodně ráč
kující Václav Havel zahříval občany Československa vyhlídkou na západní standard svobody, rtuťovitý muž s bradkou 
je jako pravý tribun lidu zapaloval lákavou představou západní životní úrovně.
 I když jsem byl z pochopitelných důvodů víc osloven nabídkou Havlovou, jevilo se mi, že ten finální milion lidí zvonících 
klíči přivedla na letenskou pláň spíš Komárkova fascinující vidina, jak republika v nových poměrech bleskově naváže na 
pionýrskou dobu Masarykovu, v jejímž zenitu patřila k deseti nejvyspělejším státům planety. Líčil ji na sportovních sta
dio nech podobně, jako by stál za katedrou, a přeplněné ochozy slavily jeho vizionářské představy nadšeně jako vítězné 
góly.
 Když si mě brzy nato pozval rakouský ministr průmyslu, namítl jsem sekretáři, že v daném oboru nemohu poskytnout 
žádnou informaci, krom kuriózní vzpomínky: v roce 1947 jsem zažil, jak slavný basista Eduard Haken na jevišti Zlaté 
kapličky zapěl „Jděte a řekněte doktoru Bartolo, že Rakousko porazilo Švédsko! A kdyby se Vás ptal, tak to bylo dva jed
na.“ Za to, že tím Československu pomohli k prvnímu titulu mistrů světa hráči viditelně podvyživení, poslaly doly, fabriky 
a státní statky Rakušanům, nedávno poraženým spojencům Hitlera, stovky vagonů uhlí, brambor a jiných tovarů. V roce 
1989 to už znělo jako pohádka.
 Pozvání ministra však trvalo a při kávě jsem byl požádán, abych jakožto takérakouský občan doporučil staré vlasti 
emisaře, kteří měli nabídnout demokratickému Československu rozsáhlou spolupráci. Delegaci průmyslníků netradičně 
vedených literátem přijal první místopředseda polistopadové vlády Valtr Komárek. „Kučeravý Lenin“ se předvedl v tak 
oslnivé formě, až ve mně vzbudil jistotu, že se ekonomika obou zemí vyrovná do tří let jako voda ve spojitých nádobách. 
Na zpáteční cestě do Vídně jsem byl šokován, když rakouští experti věcně odhadli těch roků na třicet. Teď po čtvrt století 
vím, že byli optimisté.
 Sametovou revoluci pak převzali ekonomové „pravějšího“ ražení, jejichž výkony, jimž vévodí kuponová privatizace, 
nechci hodnotit, neboť na to je specialistou můj mnohem mladší jmenovec. Nesoudím tedy, zda koleguromantika vyma
névrovali napřed z vlády a potom i z politiky oprávněně, či ne. Protože ale právě on byl už v osmdesátých letech „lovec 
mozků“, který je skoro všechny do svého „předpovídacího ústavu“ přivedl, soudím, že si je k takové razanci vychoval, 
aniž sám sobě předpověděl možné důsledky.
 Do společnosti, kterou začal po půl století znovu ovládat rozum, se hodil stejně málo jako muž, jemuž kdysi dělal 
ekonomického poradce, když se lámala politika na Kubě. Ernesto Guevara, ač po dobytí moci populárnější než Castro, 
byl také vypoklonkován, když měla být moc upevněna. Tomu V. K. rozhodně neradil způsob vládnutí, jak jej „Che“ popsal 
v proslulém prohlášení na valném shromáždění OSN – „Ano, popravovali jsme, popravujeme a budem popravovat.“ 
To nedělalo revoluci dobrou reklamu, humanista Fidel dával přednost kriminálům, které lze při troše štěstí a vstřícnosti 
přežít. Lékař&Kat byl odešed zapalovat povstání jinam, než ho dle jeho receptu popravili v Bolívii a mohl se vrátit na 
Kubu jako rudý světecmučedník.
 Valtr Komárek po odchodu z politiky neprojevil u nás oblíbenou snahu nastavovat svým konkurentům zákeřné 
stoličky. S jeho životopisem až dojemně kontrastovala povaha, kterou bylo možno nazvat slunnou, jevil se mi být pro
tinožcem revolučních mesiášů, k jakým jsem v mládí patřil sám, ale zřejmě z té pózy podobně vyrostl, vyléčen vlastním  
poznáním.
 Potkal jsem ho naposled na české ambasádě ve Vídni, kde četl z autobiografie Kronika zoufalství a naděje. Měl jsem 
takovou bilanci právě za sebou a žasl jsem, jak se obě prolínají. Dveřmi sem od připraveného bufetu nahlíželi číšníci, ale 
on četl a četl tak vášnivě, až jsem poznal, že se ztratil v čase, a když hledal další založenou pasáž, stihl jsem mu z první 
řady zašeptat – Čteš dvě hodiny…! – Ano? podivil se a nabídl sálu laskavě – Tak si udělejme krátkou přestávku.
 Protáhla se mou vinou dodnes, ale já si ostatní mezitím dočetl sám, takže se s ním loučím bez výčitek svědomí.
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Dlouhotrvající dešťové srážky ve střední Evropě z přelomu 
května a června způsobily vylití řek z koryt v České republi-
ce, na Slovensku, v Polsku, Německu i Rakousku.
 V České republice k nejpostiženějším oblastem patří 
jižní Čechy, Středočeský kraj a kraj Ústecký, tedy oblasti 
v povodí největších řek Vltavy a Labe. V Ústí nad Labem 
a v Hřensku se opakovala situace z minulých povodní, kdy 
města byla zatopena a prakticky odříznuta od okolí. Na 
mnoha místech se rozvodnily místní potoky a říčky. V Praze 
voda zalila Kampu, pražské ostrovy, velké problémy měli 
v pražské Hostivaři a v níže položených oblastech – splách-
nuto bylo např. dostihové závodiště v Chuchli a spodní 
část zoologické zahrady. Historické centrum Prahy zůstalo 
díky protipovodňovým hrázím od obrovských škod ušetře-
no. Pražský dopravní podnik na několik dní uzavřel metro, 
aby předešel případným komplikacím. Podle sdělení hasi-
čů voda v Čechách zaplavila na 700 obcí, přes 20 000 lidí 
muselo být evakuováno. Při záplavách v Čechách přišlo 
o život jedenáct lidí, další čtyři se pohřešují. Podle prvních 
odhadů by se částka na likvidaci škod mohla vyšplhat až 
na 20 miliard korun, tj. zhruba na 800 milionů eur.

Socha modlícího se muže na pražské Kampě

Letecký záběr na pražský okruh

Ústí nad Labem

Slovensko: Soutok Moravy a Dunaje u Devína

 Na Slovensku se podařilo velké vodě relativně ubránit. 
V hlavním městě Bratislavě dosáhl Dunaj rekordní úrovně, 
ochranné bariéry naštěstí vodu zadržely, a tak voda nezpů-
sobila velké škody.
  (TaK)

Vláda schválila zákon o potravinách 
se změnami
Vláda schválila se změnami sporný návrh zákona o potra-
vinách, v němž zpřesnila kompetence dozorových orgánů. 
Ministr zemědělství Petr Bendl (ODS) sdělil, že jeho resort 
se zaměří na kontrolu zvěřiny ve stravovacích zařízeních. 
Tu dosud kontrolovala Státní veterinární správa a hygieni-
ci. O podobě novely zákona o potravinách se přela minis-
terstva zemědělství a zdravotnictví. Vláda se také dohodla 
na záměru sloučení Státní zemědělské a potravinářské 
inspekce a Státní veterinární správy do jedné dozorové 
instituce, což podle premiéra Nečase zjednoduší proces 
kontroly kvality potravin.

Primátor Prahy Svoboda byl odvolán, 
ODS v metropoli je v opozici
Zastupitelé hlavního města odvolali z funkce primátora 
Bohuslava Svobodu (ODS). S ním skončili i všichni radní 
za ODS, občanští demokraté tak po 22 letech odešli v Pra-
ze do opozice. Vlády ve městě se ujala TOP 09, výkonem 
funkce primátora byl pověřen dosavadní náměstek Tomáš 
Hudeček. Vývoj v Praze rozvlnil hladinu i v nejvyšších pat-
rech české politické scény. Pro ODS je dění velkou ztrátou, 
o voliče v metropoli se dlouhodobě opírala a pražský pri-
mátor byl jediným hejtmanem ODS.
 TOP 09 v minulých dnech vypověděla ODS koaliční 
smlouvu, zdůvodňovala to neschopností ODS spravovat 
důležité oblasti, především dopravu, finance a majetek. 
ODS to odmítla, podle ní jde o boj o moc. Obě strany se 
na novém uspořádání v minulých dnech neshodly. Hude-
ček zároveň připustil vyjednávání o budoucí radě s ČSSD, 
ale i s ODS. Vedení ČSSD svým zástupcům doporučilo, 
aby nevstupovali do pražské rady. Podle místopředsedy 
Michala Haška by spojení ČSSD a TOP 09 v Praze bylo 
jako spojení ohně a vody.

Zeman jednal v Polsku s Komorowským 
o energetice a dopravě
Prezident Miloš Zeman ve Varšavě se svým polským pro-
tějškem Bronislawem Komorowským jednal především 
o spolupráci v energetice a dopravě. Novinářům to český 
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prezident řekl na tiskové konferenci. Komorowski mimo 
jiné podpořil Zemanův plán na výstavbu vodního kanálu 
Odra – Dunaj. Zeman se zmínil také o sporech o kvalitu 
polských potravin z poslední doby. Otázku polské soli prý 
nepovažuje za tak důležitou jako ekonomická témata. Čes-
ko a Polsko se v poslední době přely kvůli kvalitě polských 
potravin dovážených do ČR. Podle české Státní zeměděl-
ské a potravinářské inspekce jsou některé polské potravi-
ny nevyhovující, zatímco polská strana se domnívá, že jde 
o snahu vytlačit polské produkty z českého trhu. Debaty 
začaly loni v únoru kvůli takzvané solné aféře, kdy polské 
firmy technickou sůl označenou jako jedlou prodávaly 
výrobcům uzenin, zpracovatelům ryb či pekárnám. Mi-
loš Zeman je také pro sloučení pražské a varšavské burzy 
cenných papírů do jedné instituce se sídlem v polské met-
ropoli. „Středoevropská burza“ by byla silnějším protihrá-
čem ostatních burz, řekl český prezident na polsko-českém 
hospodářském fóru ve Varšavě. Pražská burza podle něj 
chátrá kvůli nedostatku manažerských schopností.

Prezident Miloš Zeman jmenoval 
nové soudce Ústavního soudu
Prezident Miloš Zeman na Pražském hradě jmenoval tři 
nové soudce Ústavního soudu. Jsou jimi Milada Tomko-
vá, která ze Zemanových rukou převzala jmenovací dekret 
místopředsedkyně soudu, Jaroslav Fenyk a Jan Filip. Ústav-
ní soud je tak nyní kompletní, dosud měl dvanáct členů. 
Slavnostního aktu se na Pražském hradě účastnil předseda 
Senátu Milan Štěch (ČSSD), předseda Ústavního soudu 
Pavel Rychetský, předsedkyně Nejvyššího soudu Iva Brožo-
vá, předseda Nejvyššího správního soudu Josef Baxa a nej-
vyšší státní zástupce Pavel Zeman. Právě oni prezidentovi 
pomáhali s výběrem kandidátů na ústavní soudce, které 
Senátu předložil. Čtyři kandidáti hlavy státu, mezi nimiž 
byla soudkyně Nejvyššího správního soudu a trojice profe-
sorů právnických fakult, prošli hlasováním v horní komoře 
bez problémů.

Zeman ve Sněmovně zmínil nutnost 
investic i svůj spor s MZV
Třem hlavním tématům věnoval prezident Miloš Zeman 
své první vystoupení před Poslaneckou sněmovnou. Pre-
zident za největší problém české společnosti označil ko-
rupci, za největší tunel podporu solární energie a navrhl 
vytvoření komise, která by měla dotace vyšetřit. Nezaměst-
nanost označil prezident za jeden z klíčových problémů 
země a v části projevu, který věnoval ekonomice, se vyslovil 
pro podporu investic jako motoru hospodářského růstu.
 Prezident také zpřesnil podmínky, za kterých by byl 
ochoten „z humanitárních důvodů“ udělovat milost, ačko-
liv je rozhodnutý nadále tento institut nepoužívat stejně, 
jako nehodlá vyhlašovat amnestie. Zeman v úvodu vystou-
pení označil míru podpory obnovitelných zdrojů v Česku 
za „naprosto nesmyslnou a šílenou“. Kvůli dotacím solár-
níkům se postupně setkal s představiteli odpovědných 
úřadů, institucí, služeb či ministrem vnitra. Navrhl jim vy-
tvoření společného týmu, „který by se tímto největším tu-
nelem v českých ekonomických dějinách seriózně zabýval“.
 Spor se Schwarzenbergem o obsazení velvyslanec-
kých postů Zeman poslancům vysvětloval svou podporou 
ekonomické diplomacie. Velvyslanci by podle něj měli mít 

vysokoškolské vzdělání a aktivně podporovat české expor-
téry. Podle Schwarzenberga se ale ve sporu o velvyslance 
jedná o tvrdý politický boj. Zeman také uvedl, že podpo-
ruje opoziční návrhy na progresivní zdanění i vyšší korpo-
rátní daně, nechce ale, aby se výnosy z takových opatření 
přelily například jen do sociálních dávek. Hospodářský 
růst podle něj rozhýbou jen investice „do lidí i do betonu“. 
„Česká ekonomika je hluboce podinvestovaná, česká eko-
nomika žije na dluh,“ prohlásil.

Poradní sbor prezidenta Miloše Zemana
Poradní sbor prezidenta Miloše Zemana je složen zejména 
z řad jeho bývalých i současných politických souputníků 
z ČSSD a Strany práv občanů – Zemanovců (SPOZ). Po-
radní tým by měl vést prezidentův kancléř Vratislav Mynář 
(SPOZ), mezi poradci je bývalá nejvyšší státní zástupkyně 
Marie Benešová (ČSSD), jež se bude věnovat oblasti justi-
ce a spravedlnosti, nebo bývalý ministr financí Jiří Rusnok 
(ČSSD), který se zaměří na ekonomické otázky. Se země-
dělstvím má radit bývalý předseda JZD Slušovice František 
Čuba a ke vztahům s podnikateli má přispívat místopřed-
seda SPOZ Martin Nejedlý. Jaroslav Hanák bude zodpo-
vídat za oblast průmyslu, dopravy a stavebnictví, Hynek 
Kmoníček bude radit v oblasti zahraniční politiky a exper-
tem na sociální otázky je Jaroslav Zavadil. Zemanův tým 
celkem čítá osm lidí. Hanák je v současnosti prezidentem 
Svazu průmyslu a dopravy ČR, Zavadil je předsedou Čes-
komoravské konfederace odborových svazů, Kmoníček 
zastává funkci ředitele zahraničního odboru Kanceláře 
prezidenta republiky.

Schwarzenberg se chystá 
na pracovní návštěvu USA
Ministr zahraničí Karel Schwarzenberg (TOP 09) navští-
ví Washington. Jednat tam má mimo jiné o situaci v Sýrii, 
kde české velvyslanectví plní roli zastupujícího úřadu také 
pro Američany. Hovořit bude také o česko-amerických 
politických a ekonomických vztazích. Schwarzenberg se 
sejde s předsedou rady ekonomických poradců a členem 
kabinetu prezidenta Baracka Obamy Alanem Kruegerem 
a s šéfem zahraničního výboru Senátu USA Robertem Me-
nendezem. Uvedla to mluvčí ministerstva zahraničí Johana 
Grohová. Na úvod návštěvy vystoupí Schwarzenberg na 
výročním globálním fóru Amerického židovského výboru 
(American Jewish Committee). Podle mluvčí není v plánu 
to, že by se Schwarzenberg za oceánem setkal rovněž se 
svým protějškem Johnem Kerrym.

Schwarzenberg přijal přední zástupkyni 
opozičního hnutí na Kubě
O vývoji na Kubě v Praze s šéfem české diplomacie Karlem 
Schwarzenbergem (TOP 09) hovořila jedna z předních 
zástupkyň opozice Berta Solerová. Je vedoucí předsta-
vitelkou hnutí Dámy v bílém, které bojuje za propuštění 
všech politických vězňů na Kubě a obecně za respekto-
vání lidských práv na ostrově. Česká republika je velkým 
podporovatelem kubánských opozičních sil, které usilují 
o demokratizaci tamního režimu. „Ministr zahraničí vysoce 
ocenil počínání hnutí, které za své cíle bojuje nenásilnou 
formou,“ řekla ČTK mluvčí diplomacie Johana Grohová. 
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ti Solerová, kterou do ČR pozvala nevládní humanitární or-

ganizace Člověk v tísni, se setkala rovněž v biskupem Vác-
lavem Malým.

Schwarzenberg hájí českou výjimku 
k lisabonské smlouvě
Ministr zahraničí Karel Schwarzenberg nadále hájí takzva-
nou českou výjimkou k lisabonské smlouvě, kterou v mi-
nulosti prosadil tehdejší prezident Václav Klaus. Evropský 
parlament doporučil členským státům, aby se výjimkou 
nezabývaly, a nechce proto svolávat konvent, který by ji 
zahrnul do evropských smluv. Schwarzenberg v České te-
levizi řekl, že osloví premiéra Petra Nečase s otázkou, co 
s výjimkou dál udělat.

Vnitro: Loni bylo nejméně zločinů za 20 let
Ministerstvo vnitra loni zaznamenalo v Česku nejmenší 
počet trestných činů za posledních dvacet let. Jinak stabi-
lizovanou bezpečnostní situaci – jak ji za rok 2012 ozna-
čuje vnitro – narušila kauza prodeje jedovatého alkoholu. 
Vyšetřování více než šedesáti obviněných lidí v případu 
nadále pokračuje. Informace uvádí ministerstvo ve zprávě 
o bezpečnosti a veřejném pořádku v ČR. Policie loni zjistila 
304 528 trestných činů, což je podle vnitra o čtyři procenta 
méně než rok předtím a nejméně za posledních dvacet let. 
Pokles ale kriminalisté zaznamenali v objasněnosti – pa-
chatele se podařilo určit u zhruba 120 000 případů, podle 
zprávy je to o více než 2 000 méně než v roce 2011. Mi-
mořádná opatření si vyžádalo šíření alkoholu s vysokým 
procentem metylalkoholu. Kauza si vyžádala již čtyřicet 
mrtvých. Pokles počtu trestných činů statistika ukázala 
u všech základních kategorií kriminality. Například násil-
ných činů ubylo o více než pět procent (18 358 skutků) 
a téměř 70 procent z nich se podařilo objasnit.

ČR chce omezit výdaje za členství 
v mezinárodních organizacích
Česká republika chce omezit výdaje, které každoročně 
vynakládá na členství ve zhruba pěti stovkách meziná-
rodních organizací. Náklady na členství v mezinárodních 
organizacích dlouhodobě rostou. Zatímco v roce 2008 ČR 
vydala na tyto účely 2,1 miliardy korun, předloni to bylo 
o 1,2 miliardy více. V roce 2015 odhaduje vláda podle ma-
teriálu výdaje na asi čtyři miliardy. Podle předkladatelů, 
kterými jsou ministr zahraničních věcí Karel Schwarzen-
berg a ministr financí Miroslav Kalousek (oba TOP 09), 
Česko po dle materiálu nevyužívá dostatečně své členství 
v některých organizacích k prosazování národních zájmů. 
Od podzimu loňského roku ČR ukončila nebo brzy ukončí 
členství například v Mezinárodní řídící skupině pro Koso-
vo, Zvláštním tribunálu pro Libanon, Zvláštním soudu pro 
Sierra Leone a Haagské akademii mezinárodního práva. 
Mezi nejvýznamnější mezinárodní organizace, v kterých 
ČR působí, patří EU, NATO, OSN a OECD.

Česká a slovenská armáda 
chystá společné projekty
Česká a slovenská armáda chystá několik společných pro-
jektů. Budou se týkat nákupu radiolokátorů protivzdušné 

obrany MADR nebo společného výcviku. Novinářům to na 
veletrhu Idet v Brně řekl náčelník generálního štábu české 
armády Petr Pavel. Česká strana chce radiolokátory koupit 
v letech 2015-2017. Podle Pavla se chce k projektu připojit 
i Slovensko. Česká armáda plánuje i pořízení nového ak-
tivního typu leteckého radaru od společnosti ERA Pardu-
bice. Česká armáda podle Pavla koncem loňskému roku 
Slovákům navrhla i společnou ochranu vojenského prosto-
ru. Zatímco český vzdušný prostor brání švédské gripeny, 
na Slovensku létají ruské migy. „Předpokladem bylo, že by 
i Slovensko přešlo na stejnou platformu, jakou používáme 
my. Při akvizici by mohli využít našich dosavadních zkuše-
nosti i výcviku a servisování,“ uvedl Pavel.

Senát schválil uznání zásluh účastníků 
protifašistického povstání
Senát schválil návrh na uznání zásluh účastníků protifašis-
tického povstání z května 1945. Horní komora přistoupila 
na sněmovní verzi předlohy, která odmítla přejmenování 
nynějšího Květnového povstání českého lidu na České ná-
rodní povstání. Předloha míří k podpisu prezidentovi. Zá-
kon má podle jeho tvůrců z řad senátorů ocenit všechny 
občany, kteří se na sklonku druhé světové války postavili 
na odpor nacistickému režimu. Spoluautor předlohy Miro-
slav Nenutil (ČSSD) podotkl, že senátní předloha uspěla 
v dolní komoře asi z poloviny. Norma má dopřát alespoň 
morálně status účastníka odboje třem desítkám lidí, kteří 
o potvrzení účasti v povstání požádali po lhůtě. O potvr-
zení účasti v povstání bylo možné žádat jen rok po přijetí 
zákona z roku 2005 o ocenění účastníků národního boje 
za vznik a osvobození Československa. Jedinou materiální 
výhodou by pro aktéry událostí z jara 1945 mělo být získá-
ní pamětního odznaku od ministerstva obrany.

Picek vyznamenal Holíka, 
aktivní vojáky či veterány
Ministr obrany Vlastimil Picek vyznamenal nebo povýšil 
23 lidí, vyznamenání si odnesli například hokejová legenda 
Jaroslav Holík, voják Miloš Prášil, který byl těžce zraněn při 
živelní katastrofě v Afghánistánu, dále veteráni a lidé činní 
ve druhém a třetím odboji a další hrdinové. Picek vyzna-
menání a povyšující dekrety předal 8. května u příležitosti 
státního svátku, kterým se připomíná konec druhé světové 
války. Ministr obrany dává vyznamenání většinou čtyřikrát 
ročně. Nejvíce to bývá ve státní svátky 8. května a 28. října.

Papež na cyrilometodějské oslavy 
nedorazí, vyšle legáta
Papež František do ČR letos určitě nepřijede. Na červen-
covou pouť k uctění věrozvěstů Cyrila a Metoděje, kam 
byl zván, vyšle zvláštního zmocněnce. Je jím záhřebský ar-
cibiskup Josip Bozanović.Uvedl to velvyslanec ve Vatikánu 
Pavel Vošalík. Česká republika si velmi přála, aby se pa-
pež na moravském Velehradě zúčastnil oslav 1150. výročí 
příchodu Cyrila a Metoděje. Vatikánský mluvčí ale nedáv-
no oznámil, že papež letos uskuteční jen jednu zahranič-
ní cestu, a to na setkání křesťanské mládeže do Brazílie. 
Od roku 1990 zavítal papež do České republiky čtyřikrát. 
Naposledy to bylo 26. do 28. září 2009 a byl to Františkův 
předchůdce Benedikt XVI. Pro svoji návštěvu Česka si vy-
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bral výročí svatého Václava a současně 20. výročí sametové 
revoluce.

ČR navštívil patriarcha Bartoloměj, 
nejvyšší autorita pravoslavných
Do České republiky přijel konstantinopolský patriarcha 
Bartoloměj, považovaný za nejvyšší autoritu pravoslav-
né církve. Důvodem jeho čtyřdenní návštěvy jsou oslavy 
1150. výročí příchodu věrozvěstů Cyrila a Metoděje. Pra-
voslavná církev v Česku na svém sněmu měla zvolit bu-
doucího pražského arcibiskupa, žádný ze tří kandidátů 
nedostal potřebnou většinu. Kdy bude nová volba, není 
jasné.

Političtí vězni si znovu připomněli 
komunistické represe
Lidé si při Jáchymovském pekle znovu připomněli, čím 
museli v padesátých letech 20. století projít v pracovních 
táborech a uranových dolech v Jáchymově tisíce lidí ne-
pohodlných komunistickému režimu. Takové akce jako 
Jáchymovské peklo by se měly konat na více místech ČR, 
aby se lidé dozvěděli o nelidských podmínkách, řekl místo-
předseda Konfederace politických vězňů František Šedivý. 
Na území bývalého Československa bylo v padesátých le-
tech patnáct táborů nucených prací s kapacitou 20 000 až 
30 000 míst a prošlo jimi na 100 000 vězňů z 200 000 od-
souzených. Mnozí zemřeli na rakovinu plic, kvůli nelidským 
podmínkám, další byli zastřeleni na útěku.

Židovská obec: Projevy antisemitismu 
vzrůstají hlavně na webu
Židovská obec zaznamenala loni trojnásobný nárůst proje-
vů nenávisti vůči Židům v České republice. Činnost antise-
mitů byla údajně znatelná zejména na internetu. Důvodem 
bylo zvyšování napětí v izraelsko-palestinském konfliktu, 
proizraelská politika české vlády a také prezidentská kan-
didatura Jana Fischera, u kterého se antisemité zaměřují 
na jeho židovský původ. Informovala o tom Židovská obec 
na základě své výroční zprávy. Roli sehrály údajně také cír-
kevní restituce. „Byly důvodem k projevům nenávisti vůči 
církvím a současně v určité míře i vůči židovské komuni-
tě,“ uvedl předseda Židovské obce Jan Munk. I přes ná-
růst nenávisti na webu patří Česko stále k zemím, kde není 
antisemitismus přítomný ve většinové společnosti. Počet 
fyzických incidentů se podle zprávy oproti předchozím le-
tům v zásadě nezměnil.

Landovský a Malý potvrzeni za účastníky 
protikomunistického odboje
Herec a signatář Charty 77 Pavel Landovský a biskup Vác-
lav Malý byli mezi 23 oceněnými, kteří převzali z rukou 
ministra obrany Vlastimila Picka osvědčení o účasti ve tře-
tím – protikomunistickém – odboji. Oceněni byli také lidé, 
kteří v padesátých letech spolupracovali se západními taj-
nými službami, část z nich in memoriam. Za některé pře-
vzali osvědčení jejich potomci a manželky. Mezi oceněnými 
byl také zpěvák a hudebník Vlastimil Třešňák. Ministr Picek 
v osobně laděném projevu zmínil, že ocenění dříve než jiní 
rozpoznali nebezpečí a aktivně se mu postavili.

V Českých Budějovicích zemřel 
válečný pilot RAF Milan Malý
V 89 letech zemřel Českých Budějovicích bývalý válečný pi-
lot plukovník Milan Malý. Patřil mezi poslední žijící Čechy, 
kteří bojovali ve službách Britského královského letectva 
(RAF). Před vstupem do armády v Anglii zasáhl Malý také 
do bitvy u Tobruku v Africe. Po vzniku protektorátu Čechy 
a Morava byl Malý nasazen do válečné výroby v Němec-
ku. Uprchl a přidal se k československým jednotkám ve 
Francii. Ve svých osmnácti letech bojoval u Tobruku a o rok 
později se přihlásil do RAF, kde se stal nejmladším přísluš-
níkem 312. československé stíhací perutě. Po válce zůstal 
v armádě, odkud jej však komunistický režim po roce 1948 
vyhodil. Živil se jako dělník. Po převratu v roce 1989 byl 
rehabilitován. Je nositelem tří československých a tří brit-
ských válečných vyznamenání.

Ve věku 95 let zemřel bývalý 
stíhací pilot Zdeněk Škarvada
Ve věku 95 let zemřel generál ve výslužbě a bývalý vojen-
ský stíhací pilot britské královské letky RAF Zdeněk Škar-
vada z Ostravy. Rodák z Olešnice na Blanensku nastoupil 
v roce 1935 na Vojenské letecké učiliště v Prostějově a po 
dvou letech se stal pilotem. V roce 1939 odešel do Polska 
a následně přes Sovětský svaz do Velké Británie. Sloužil 
u 310. perutě RAF. V roce 1942 byl sestřelen a zbytek vál-
ky strávil v zajetí. V roce 1950 byl z politických důvodů 
propuštěn z armády, poté pracoval v hornictví a jako hor-
ník byl zaměstnán i v podzemí dolu Zárubek. Škarvada 
byl držitelem medaile Za hrdinství, kterou dostal v roce 
1997. O tři roky později byl jmenován brigádním generá-
lem. Byl rovněž držitelem řady válečných vyznamenání. 
V roce 2007 se stal také čestným občanem Ostravy.

Poslední rozloučení s ekonomem 
a politikem Valtrem Komárkem

„Táta je rád, že jste přišli, pro-
tože miloval svoje kolegy, přá-
tele, a řekl bych, i nepřátele,“ 
tak poděkoval všem, kteří se 
přišli s prognostikem a hrdi-
nou listopadových událos-
tí roku 1989 rozloučit, jeho 
syn, novinář Martin Komárek. 
Známý český prognostik pod-
lehl ve věku dvaaosmdesáti let 
komplikacím po operaci plic.

Prof. Ing. Valtr Komárek, 
DrSc. (10. 8. 1930, Hodonín – 
16. 5. 2013, Praha) byl český 
ekonom, prognostik a politik, 
od března 2011 čestný před-
seda České strany sociálně 

demokratické, aktivní účastník sametové revoluce v roce 
1989, 1. místopředseda vlády národního porozumění, po-
slanec Federálního shromáždění a volební lídr ČSSD ve 
volbách roku 1992. Je označován za jednu z klíčových po-
stav listopadových událostí i polistopadové politiky a eko-
nomiky.

Valtr Komárek
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ti Korunovační klenoty jsou zpět 
v pokladnici Svatováclavské kaple
Klenoty byly vystaveny u příležitosti Zemanova zvolení hla-
vou státu. Expozici ve Vladislavském sále Hradu vidělo za 
deset dnů více než 31 000 lidí.

 K obřadu uložení klenotů do kaple přišli prezident, 
premiér, pražský arcibiskup, předsedové obou komor 
Parlamentu, děkan svatovítské kapituly a pražský primá-
tor. Všichni se postupně poklonili vystaveným klenotům. 
Pracovníci Hradu poté klenoty zanesli do pokladnice. Za 
nimi do místnosti vešli i všichni klíčníci v čele se Zemanem. 
Ukládání klenotů do pokladnice provázala varhanní hud-
ba. Z pokladnice všichni vyšli přibližně po patnácti minu-
tách. Poté postupně zamkli dveře svými klíči.
 Korunovační klenoty sloužily jako odznaky vlády 
a moci českých králů. Souprava zahrnuje Svatováclavskou 
korunu, žezlo, jablko, kožená pouzdra na ně, podušku pod 
korunu, korunovační plášť s doplňky, korunovační kříž 
a Svatováclavský meč. Ústředním předmětem souboru je 
Svatováclavská koruna, která je všeobecně vnímána jako 
jeho nejvzácnější část. Dal ji vytvořit Karel IV. pro svou ko-
runovaci českým králem (2. září 1347) a pro korunovace 
svých nástupců.

Sídla Parlamentu i Černínský palác 
byly zpřístupněny veřejnosti
Sídla obou komor Parlamentu byla 8. května, na Den ví-
tězství, tradičně otevřena veřejnosti. Lidé mohli zavítat 
na místa, která jinak znají jen prostřednictvím televizních 
záběrů. V malostranských palácích Poslanecké sněmovny 
a Senátu si mohli prohlédnout reprezentační sály a další 
prostory, v nichž se projednávají a schvalují zákony. Sídla 
Parlamentu pořádají den otevřených dveří pravidelně dva-
krát ročně. Další bude 28. října.
 Kromě parlamentu byl pro veřejnost otevřen i Černín-
ský palác, sídlo ministerstva zahraničí. Zde si mohli ná-
vštěvníci prohlédnou nejzajímavější prostory barokního 
Černínského paláce včetně bytu Jana Masaryka a přilehlé 
zahrady a také doprovodné výstavy Čarovné Chorvatsko, 
Moravští Chorvaté a Evropa bez bariér.
 Den otevřených dveří zakončila akce na počest vstupu 
Chorvatska do Evropské unie, která se pod názvem Dobro 
došli! uskutečnila v zahradě Černínského paláce.

Zeman předal ocenění za záchranu životů
Prezident Miloš Zeman předal ocenění za záchranu lid-
ských životů. Mezi oceněnými jsou i pětiletá dívka nebo 

fenka, která zachránila svou paní. Prezident jim předal 
Zlaté záchranářské kříže i věcné dary. Podle Zemana jsou 
činy zachránců lidských životů nezpochybnitelné. „Blaho-
přeji odvážným, blahopřeji statečným. A přeji si, aby tato 
statečnost se rozšířila i do jiných sfér, než jsou záchranné 
akce,“ dodal Zeman. V občanské kategorii dospělých byl 
zlatým křížem oceněn František Vlk, který zachránil těž-
ce zraněného řidiče z hořícího auta. V kategorii dětí byl 
vyznamenán patnáctiletý Radek Jiraň za to, že z hořícího 
domu zachránil členy své rodiny. Z profesionálů byl oce-
něn Martin Šindelář ze Sokolova za záchranu muže při po-
žáru. Ze záchranářských kolektivů cenu obdrželi členové 
hasičského záchranného sboru Plzeňského kraje v Přešti-
cích, kteří zachránili muže z drtičky kafilerních produktů.

Výstava o Marilyn na Hradě bude 
i přes ztrátu části vybavení
Výstava o Marilyn Monroe provázená ztrátou části vyba-
vení se na Pražském hradě uskuteční v původním termínu. 
„Italští autoři a architekti výstavy Marilyn zkonstatovali, že 
ztracený fundus expozice lze nahradit a byla přijata ne-
zbytná opatření k jeho včasné náhradě,“ uvedl Hrad. Bě-
hem transportu z Itálie do České republiky se ztratila část 
vybavení výstavy – vitríny, podstavce, figuríny, ale také část 
originálních fotografií. Policie nechce případ komentovat, 
podle pořadatelů výstavy ale mohla být krádež obsahu ka-
mionu součástí organizované akce. Výstava nabízí přede-
vším kolekci unikátních kostýmů a bot z filmů i z osobního 
života herečky, sestavenou ze soukromých sbírek z celého 
světa.

Nádraží Bubny bude místem 
vzpomínky na židovské transporty
Pražské nádraží Bubny se před více než půl stoletím sta-
lo místem nástupu do židovských transportů. Nedaleko 
stanice stávalo seřadiště a ještě dnes tu je budova, sym-
bolická poslední stanice, odkud téměř 50 000 lidí bylo de-
portováno na smrt. Společnost Památník ŠOA tu od 4. do 
20. června připraví expozici, která zahájí řadu navazujících 
akcí s tematikou holokaustu. Doplní ji koncerty, vzděláva-
cí projekty, diskuse, živá čtení a setkání s pamětníky. Pro 
návštěvníky výstava začne už na místě, kde se transpor-
ty registrovaly, tedy pár minut chůze od nádraží. Před 
dnešním Parkhotelem vyroste zvláštní plakátovací plocha 
s návrhy sochy Aleše Veselého plánované právě pro toto 
místo. V nádražní budově si příchozí prohlédnou dobové 
jízdní řády s fragmenty z průkazových fotografií lidí, kte-
ří se z transportů nevrátili. Pro zřízení památníku vznikla 
obecně prospěšná společnost, kterou reprezentují vedle 
dokumentaristy Pavla Štingla i herec, pedagog a senátor 
Tomáš Töpfer, malíř, sochař a pedagog Jaroslav Róna a ta-
jemník Federace židovských obcí Tomáš Kraus.

Zeman v Terezíně varoval 
před podléháním manipulaci
Prezident Miloš Zeman na Terezínské tryzně varoval před 
podléháním jakékoli manipulaci. Necháme-li sebou mani-
pulovat, budeme se chovat jako ovce, řekl na vzpomín-
kové akci k uctění obětí nacistické perzekuce. Připomněl 
v této souvislosti totalitní diktatury nacistického Německa 
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i stalinského Ruska. S kritikou zpochybňování poválečné-
ho odsunu Němců z českého pohraničí vystoupil na tryzně 
předseda Českého svazu bojovníků za svobodu Jaroslav 
Vodička. Zeman upozornil na tehdejší účinnou nacistic-
kou propagandu a také na to, že ve třicátých letech minu-
lého století odjíždělo mnoho intelektuálů do Ruska a až 
na výjimky se vraceli oslněni tamější Potěmkinovou vesni-
cí. Vodička už v dubnu kritizoval premiéra Petra Nečase 
(ODS), který se při únorové návštěvě Bavorska omluvil za 
odsun Němců na konci války. Terezínská tryzna je pravi-
delné setkání k uctění památky lidí, kteří trpěli v represiv-
ních zařízeních v době nacistické okupace – v terezínském 
ghettu, policejní věznici pražského gestapa v Malé pevnos-
ti a v koncentračním táboře v Litoměřicích. Koná se každo-
ročně už od konce druhé světové války.

Kavárna Slavia otevřela po čtyřech 
dnech od výbuchu v Divadelní
Legendární kavárna Slavia, která těsně sousedí s domem 
v pražské Divadelní ulici, kde nedávno vybuchl plyn, již 
otevřela. Sousední Divadelní restaurace zůstává uzavře-
na. V kavárně byla poškozena dvě velká okna směřující do 
Národní ulice, tlaková vlna ale sklo nevysypala, to pouze 
popraskalo. V předsálí kavárny Slavia strhl náraz po vý-
buchu jeden kvádr mramorového obložení a část vitráže.

Zeď fary na jáchymovském náměstí 
zdobí pamětní deska Karla Maye, 
která připomíná jeho zdejší pobyt
Autor oblíbených dobrodružných románů v domě bydlel 
po dobu své léčby v roce 1911. Jemu a Divokému západu, 
o kterém psal, je také věnováno zahájení letošní lázeňské 
sezóny v Jáchymově, řekl při odhalení desky ředitel Léčeb-
ných lázní Jáchymov Eduard Bláha. Desku nechala na zdi 
fary, která byla v době pobytu Karla Maye měšťanským 
domem, umístit lázeňská společnost.
 Karel May se narodil roku 1842 v německém Ernstallu. 
Měl pestrý život, absolvoval učitelský seminář a krátce byl 
učitelem, ale byl propuštěn. Kvůli krádežím a podvodům 
strávil několik let ve vězení. Pak se ale uchytil v tisku, založil 
několik časopisů a v nich začal publikovat své práce. Zná-
mým se stal díky kolportážním románům na pokračování 
a slávu mu přinesly jeho dobrodružné knihy z Divokého 
západu.
 V Jáchymově se léčil v roce 1911, když mu byly po pro-
dělané chřipce a zápalu plic doporučeny lázně. Lázeňský 
lékař u něj zjistil neurastenii, ochablost stářím, revmatis-
mus a ischias. Předepsal mu patnáct radiových koupelí. 
V době svého pobytu v Jáchymově Karel May také hodně 
cestoval po jáchymovském okolí.

Vítězem letošního GP Vinex 
je Ryzlink vlašský, ledové víno
Šampiónem 20. ročníku brněnského Grand Prix Vinex 
je Ryzlink vlašský, ledové víno 2011 vinařství Georgios 
Ilias z Pavlova. Stejné víno vyhrálo i kategorii sladkých 
vín. V soutěži bylo rekordních 603 vzorků vín ze čtrnácti 
zemí světa. Mezi suchými bílými víny vyhrál Ryzlink vlaš-
ský, pozdní sběr 2011 Vinařství Volařík Mikulov. Nejlep-
ší růžové víno má Znovín Znojmo se svým Cabernetem 

Sauvignon rosé, pozdní sběr 2012. Mezi červenými suchý-
mi víny letos kraloval Cabernet Moravia barrique Vinař-
ství Dvořáček. V soutěži o letošní Grand Prix Vinex bylo 
520 vín z České republiky, 46 z Rakouska a 15 ze Sloven-
ska. Menší počet vzorků přihlásili vinaři například z Mol-
dávie, Kanady nebo Chile.

Forbes: Mezi Čechy je 
šest dolarových miliardářů
Šest nejbohatších Čechů se řadí mezi dolarové miliardáře. 
Uvádí to žebříček, který zveřejnil časopis Forbes. V zatím 
posledním celosvětovém žebříčku dolarových miliardářů 
zveřejněným Forbesem v březnu byli čeští zástupci čtyři. 
Česká odnož časopisu zařadila mezi Čechy s majetkem 
v hodnotě přesahující miliardu dolarů (zhruba 20 miliard 
korun) nově také majitele skupiny CPI Radovana Vítka 
a majitele těžební skupiny Czech Coal Pavla Tykače. Nej-
bohatším Čechem podle Forbesu zůstává majitel finanční 
skupiny PPF Petr Kellner. Hodnotu jeho majetku časopis 
vyčíslil na 208 miliard korun. Na druhé místo v Česku řadí 
Forbes majitele holdingu Agrofert Andreje Babiše s majet-
kem o hodnotě 40 miliard korun. Vítek se zařadil na třetí 
místo s majetkem oceněným na 38,8 miliardy korun, Tykač 
byl čtvrtý se jměním 33 miliard korun. Na páté místo klesl 
dosud třetí nejbohatší Čech Zdeněk Bakala. Jeho majetek, 
který Forbes vyčíslil na 26,9 miliardy korun, se snížil kvůli 
poklesu hodnoty akcií těžební společnosti NWR, kterou 
vlastní Bakalova skupina BXR.

Muzeum železné opony v Rozvadově 
rozšířilo své expozice
Muzeum železné opony na hranicích v Rozvadově ve 
své třetí sezóně výrazně rozšířilo expozice. Novinkami je 
800 vyznamenání z doby studené války, dokumentační 
místnost a dokončovaná venkovní expozice, řekl Václav 
Vítovec z Nadace železné opony. Rozvadov je nejznámější 
český hraniční přechod mezi Východem a Západem. Loni 
navštívilo muzeum přes 1 000 lidí. „Jezdí sem školy, z Ně-
mecka přijely autobusy bývalých vojáků, spolky i generálo-
vé z rot pohraniční policie,“ řekl Vítovec. Cizinci tvoří 35 % 
návštěvníků. Nadace převzala od státu zchátralou budovu 
celnice přímo na hraniční linii. Ukazuje v ní 880 dobových 
fotografií, většinou nepublikovaných. Dále je tam 550 troj-
rozměrných exponátů, například originál osobního telefo-
nu komunistického prezidenta Gustava Husáka i originál 
přístroje VČ („věrnaja čistota“), který ho spojoval s Krem-
lem. Jsou tu ukázky zbraňové, spojovací i zabezpečovací 
techniky ze železných opon, ale také například policejní 
uniforma s pendrekem ze zásahu z listopadu 1989.

Rožnovský skanzen opraví některé části areálu
Valašské muzeum v přírodě v Rožnově pod Radhoštěm na 
Vsetínsku chystá na letošní rok několik investic. V areálu 
skanzenu opraví například náhon k Mlýnské dolině, dokon-
čí se také rekonstrukce Billova domu v areálu Dřevěného 
městečka. Skanzen patří k nejnavštěvovanějším cílům tu-
ristů ve Zlínském kraji. Areál letos nabídne 43 akcí včet-
ně čtyř mezinárodních folklorních festivalů – Rožnovská 
valaška, Rožnovské slavnosti, Romská píseň a Jánošíkův  
dukát.
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ti U Slivice se opět válčilo, rekonstrukci bitvy 
poznamenal déšť
U památníku Slivice nedaleko Milína na Příbramsku se po 
roce opět válčilo. Členové klubů vojenské historie z celé 
země si tam připomněli události, které před 68 lety udělaly 
definitivní tečku za druhou světovou válkou v Evropě. Di-
vákům se představil i legendární sovětský tank T-34 nebo 
americké kolové obrněné automobily M8 Greyhound. 
Nechyběly ani džípy, nákladní auta pro převoz pěchoty, 
motocykly či samohybná děla. Akce, která se poprvé kona-
la v roce 2000, připomíná poslední bojové události války 
v Evropě z 11. a 12. května 1945. Letošní rekonstrukci bitvy 
však poznamenalo deštivé počasí.

Pietní akt u hrobu Smetany 
otevřel Pražské jaro
Pietním aktem u hrobu skladatele Bedřicha Smetany na 
vyšehradském Slavíně začal 68. ročník mezinárodního 
hudebního festivalu Pražské jaro. Pořadatelé v den Sme-
tanova úmrtí v souladu s tradicí uctili památku známého 
českého komponisty, jehož cyklus symfonických básní Má 
vlast každoročně přehlídku zahajuje. Před vzpomínkovým 
aktem spolu s ministryní kultury Alenou Hanákovou polo-
žili věnce a květiny i u hrobů Antonína Dvořáka, Zdeňka 
Fibicha a Josefa Suka. V podání Hudby Hradní stráže a Po-
licie ČR zazněly slavnostní fanfáry, verše Josefa Hory Umě
ní zarecitovala Hana Maciuchová a chlapecký sbor Pueri 
gaudentes zazpíval písně Horo, horo, vysoká jsi a Princi
pium sapientiae.

V Obecním domě začal 68. ročník 
festivalu Pražské jaro
Zahajovacího koncertu festivalu Pražské jaro se ujal Fil-
harmonický orchestr francouzského rozhlasu, který uvedl 
Smetanovu Mou vlast. Koncert v Obecním domě navštívil 
také prezident Miloš Zeman s manželkou Ivanou. Na le-
tošní ročník festivalu je připraveno celkem 45 koncertů. 
Bude provedeno i šest operních představení ve spolupráci 
s Národním divadlem, Státní operou a Pražskou konzerva-
toří. Prologem festivalu bylo 1. května vystoupení Magda-
leny Kožené s Berlínskými filharmoniky a sirem Simonem 
Rattlem. Mezi významnými hosty 68. ročníku je americký 
klavírista Garrick Ohlsson, který v dubnu oslavil pětasedm-
desáté narozeniny. Součástí Pražského jara je také 65. roč-
ník soutěže v oborech lesní roh a varhany. Pro lesní roh 
přijala komise 59 soutěžících a pro varhany 42 soutěžících 
z desítek zemí celého světa.

Dny města Bruntálu: 21.-23. června 2013
Město Bruntál připravilo k oslavě 800 let založení tříden-
ní maratón hudby, sportu, tance, atrakcí a dobrého jídla 
a pití pro děti i dospělé. Např. mezinárodní večerní běh 
Bruntálem, kejklíře, šermíře, zábavy pro děti, tradiční 
přehlídku Tanec je život v městském divadle, vystoupení 
cimrmanologů ze Světlé Hory, pro milovníky chrámové 
hudby je připraven tradiční koncert na Uhlířském vrchu. 
K poslechu zve rocková skupina Turbo, městská dechov-
ka, sbor Bal Canto z polských Gaszowicz, Jindra Holubec 
s alternativním jazzem, kapela Buty, Michael Šepsa se svojí 

kapelou, Gabriela Gunčíková a Rock’n’roll band Marcela 
Woddmanna, folklórní soubor písní a tanců Velké Opole 
a zpěváci ze Studia piosenky Opole, slavnost hudebně za-
končí kapely The Pant a skupina roku, držitel Anděla 2012, 
kapela Kryštof.
 Město Bruntál, z hlediska institucionálního pravděpo-
dobně nejstarší město na území České republiky, je poprvé 
zmiňováno v tzv. Uničovské listině krále Přemysla Ota-
kara I. z roku 1223. Z této listiny vyplývá, že Bruntál byl 
založen kolem roku 1213 jako vůbec první osada s magde-
burským městským právem v českých zemích. Tato skuteč-
nost se odrazila ve výjimečném postavení Bruntálu, který 
byl až do roku 1352 odvolací stolicí pro všechna města 
s magdeburským městským právem na severní Moravě, 
mezi jinými i pro královské město Olomouc či pro Opavu.
 Ve druhé polovině 16. století vzniklo Niské předměstí, 
kde byl v roce 1584 založen nový špitál. Město mělo lázně 
i školu, která je doložena k roku 1560. V polovině 16. století 
přešli pánové z Vrbna k luterství, což vyjadřoval i luterský 
církevní, školní a oddací řád pro panství Bruntál z roku 
1592. Na bruntálském zámku byla zřízena protestantská 
tiskárna, ve které byla vytištěna i proslulá česká evangelic-
ká Postila opavského kněze Martina Filadelfa Zámrského. 
Za vlády pánů z Vrbna hostilo město ve svých zdech ně-
kolik panovníků: v roce 1515 polského krále Zikmunda, 
bratra českého krále Vladislava II., v roce 1577 císaře Ru-
dolfa II., v letech 1608 a 1611 krále Matyáše a v roce 1620 
„zimního“ krále Friedricha Falckého.
 Bruntálští byli vystaveni násilné rekatolizaci, kterou Řád 
německých rytířů zahájil bezprostředně po převzetí pan-
ství. Již v roce 1623 byl do Bruntálu uveden katolický farář 
a od roku 1625 zde působili opavští jezuité.
 Třicetileté válka způsobila Bruntálu nesmírné ško-
dy a jeho velký úpadek. Ve čtyřicátých letech 17. století 
Bruntál několikrát dobyli a vyplenili Švédové. Město, kte-
ré v roce 1643 vyhořelo, bylo kromě drancujících posá-
dek postiženo i morovými epidemiemi, a to v roce 1633 
a 1647, kterým podlehla polovina jeho obyvatel.
 I pro nás zajímavou epizodou v životě města na přelo-
mu 18. a 19. století byl vznik zámecké kapely a ochotnic-
kého divadla, ve kterém působil Josef František Krones, 
otec slavné bruntálské rodačky, oblíbené vídeňské herečky 
a operní zpěvačky Terezie Kronesové (1801-1830).

Uničov bude hostit nejlepší 
dětské sbory z celého Česka
V druhé polovině května uspořádal Uničov na Olomouc-
ku Celostátní přehlídku dětských pěveckých sborů. Akce je 
vyvrcholením celoroční umělecké práce pedagogů a žáků 
v oboru sborový zpěv. Letos se na čtrnácti krajských po-
stupových přehlídkách představilo celkem 181 sborů 
s více než 5 200 dětmi. V Uničově se na 23. celostátní 
přehlídce představilo sedmnáct vybraných sborů a jeden  
hostující.

Bratry Mrštíky připomíná v rodném 
Jimramově obnovená deska
Bratry Mrštíky připomíná v jejich rodném Jimramově na 
Žďársku opravená pamětní deska. Bezmála devadesát let 
starý památník, na němž jsou oba literáti zachyceni ještě 
jako chlapci se svým otcem, letos převzali restaurátoři. Na 
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své místo se deska vrátila k oslavám 150. výročí narození 
Viléma Mrštíka (14. 5. 1863). Odhalena byla tři hodiny po 
poledni. U rodného domu Mrštíků se kvůli tomu sešla asi 
stovka lidí. V Jimramově se narodil také Jan Karafiát, autor 
pohádkové knihy Broučci.

V Českém Krumlově 
otevřou Muzeum vltavínů
V Českém Krumlově se v polovině června otevře Mu zeum 
vltavínů. Ve městě s památkami UNESCO, které patří k nej-
navštěvovanějším v zemi, ukáže návštěvníkům nejreprezen-
tativnější vzorky vltavínů vybrané z více než 30 000 kusů. 
Přiblíží jim příběh, jak tato česká rarita vznikla. Muzeum 
za podpory evropské dotace vzniká v renesančním domě 
v Panské ulici v centru města. Vltavíny nebudou jen ve vit-
rínách, ale i v třímetrových skleněných tubusech. V krát-
kém úvodním pořadu se návštěvníci dozvědí celý příběh 
vltavínů. Muzeum chce také oslovit školáky i laiky, najdou 
tu třeba animaci kráteru po dopadu meteoritu a další zají-
mavosti. V plánu jsou přednášky i dílny.

V ostravském kostele byla uložena 
relikvie Jana Pavla II.
Ostatky bývalého papeže Jana Pavla II. byly při mši ulo-
ženy i s relikviářem do obětního stolu v kostele Svatého 
Ducha v Ostravě-Zábřehu. Relikviář vyrobil akademický 
sochař Otmar Oliva z Velehradu. Ten se s papežem osob-
ně znal a podílel se na výzdobě jeho osobní kaple. Kapku 
krve farnosti věnoval osobní přítel Jana Pavla II. arcibis-
kup Stanisław Dziwisz z polského Krakova. Krev pochází 
z autotransfuze bývalého papeže, kterou podstoupil před 
jednou ze svých operací. Oliva vytvořil pro Vatikán něko-
lik děl. Do evropského povědomí vstoupila zejména jeho 
sochařská řešení výzdoby kaple Redemptoris Mater pa-
peže Jana Pavla II. Pro téhož papeže zhotovil také návrhy 
výroční pontifikální medaile, která byla v roce 1998 v šes-
titisícových sériích ražena v bronzu, stříbře a zlatě. Papež 
Jan Pavel II. stál v čele katolické církve bezmála 27 let. Pro 
většinu věřících představoval charismatickou osobnost na-
plněnou životním optimismem a pevnými morálními zá-
sadami.

Český rozhlas si připomněl 
90 let rozhlasového vysílání
Český rozhlas si připomněl 90 let od zahájení pravidelného 
rozhlasového vysílání. Československo se stalo po Británii 
druhou evropskou zemí, v níž pravidelně rozhlas vysílal. 
V pátek 18. května 1923 bylo zahájeno první pravidelné 
vysílání přesně ve 20 hodin a 15 minut. První provizorní 
studio bylo zřízeno ve skautském stanu poblíž vysílací sta-
nice ve Kbelích u Prahy, chyběly zkušenosti i finanční pro-
středky. Program prvního vysílacího dne zajišťovali členové 
orchestru bia Sanssouci – houslista Josef Hašek, kornetista 
Emil Čermák a cellista František Voženílek, který zahrál Si
cilianu z Mascagniho opery Sedlák kavalír. Sólisty dopro-
vázel na klavír profesor Karel Sergej Duda, bývalý profesor 
carské konzervatoře v Kyjevě. Pořad uváděl technik Vlach, 
který nejdříve nahlásil jednotlivá hudební čísla a nakonec 
se s posluchači rozloučil pozdravem „Na slyšenou“. Na 
den otevřených dveří mohli návštěvníci přijít do budovy 

na Vinohradské třídě a v Římské ulici, kde si prohlédli vy-
sílací studia.

Winton je na tom líp než střecha 
jeho domu, tvrdí režisér Mináč
Zdravotní stav Nicholase Wintona je velmi dobrý, rozhod-
ně prý lepší než stav střechy jeho domu, tlumočil Winto-
vova slova režisér Matej Mináč. Světoznámý zachránce 
židovských dětí Winton oslavil 19. května 104. narozeniny. 
Pod petici za nominaci Wintona na Nobelovu cenu míru se 
podle režiséra nasbíralo už téměř 200 000 podpisů. Pokud 
by ocenění získal, pořídil by si za ně novou krytinu na stře-
chu a zbytek věnoval na charitu, tvrdí Mináč, autor filmu 
Nickyho rodina, inspirovaného Wintonovým příběhem. 
Mináčův celovečerní dokument Nickyho rodina získal přes 
tři desítky cen na celém světě. Vypráví o záchraně více než 
šesti set českých a slovenských většinou židovských dětí 
Wintonem a jeho přáteli. Kombinuje archivní materiály, 
hrané sekvence a výpovědi přímých účastníků.

Na Valdštejnské slavnosti přišlo 30 000 lidí
Kolem 30 000 lidí zavítalo na Valdštejnské slavnosti, které 
se v novodobé historii ve Frýdlantu na Liberecku uskuteč-
nily pojedenácté. Slavnosti se konají jednou za dva roky. 
Velký zájem byl i o jednu z novinek slavností, kterou byla 
sobotní noční prohlídka radnice. Tisíce lidí také sledovaly 
dvě zhruba hodinové bitvy, v nichž císařské vojsko Vald-
štejna slavně porazilo Švédy. V sobotu i v neděli mohli di-
váci obdivovat umění pěchoty, jezdectva či dělostřelectva. 
Tradičním lákadlem bylo i dobové tržiště, které poprvé 
nebylo jen na náměstí, ale i v uličkách okolo, v takzvaném 
zlatém kříži.

Skauti ze třech zemí zvelebovali 
okolí kostela na Libavé
Přes šest desítek skautů z Česka, Polska a Kanady pracova-
lo ve Staré Vodě ve vojenském výcvikovém prostoru Libavá 
na Olomoucku na obnově okolí poničeného kostela svaté 
Anny a svatého Jakuba. Jde o jedinou dochovanou stav-
bu připomínající někdejší obec Stará Voda, která zanikla 
v roce 1946. Kostel se poté stal terčem při výcviku sovětské 
a československé armády. Skauti především z Olomoucka 
se sjíždějí do Staré Vody na brigády již devatenáct let. Pra-
covali na tom, aby se poutní místo, které bylo zdevastova-
né v době totality, po částech probouzelo z trosek. Skauti 
čistili hřbitov, sekali trávu, zasypávali výtluky na přístupové 
cestě nebo vysekávali náletové křoviny.

Valašské Klobouky připomenou 
rodáka a odbojáře Josefa Valčíka
Valašské Klobouky na Zlínsku si pietním aktem připomněly 
plukovníka Josefa Valčíka, rodáka z místní části Smolina, 
který se před 71 lety podílel na atentátu na zastupujícího 
říšského protektora Reinharda Heydricha.
 Po okupaci Čech a Moravy utekl Valčík přes Sloven-
sko, Maďarsko, Jugoslávii, Řecko, Turecko, Sýrii a Egypt do 
Francie. Později působil v Anglii, kde se přihlásil k plnění 
úkolů v okupovaném Československu. Do protektorátu se 
dostal výsadkem v roce 1941. Valčík byl členem skupiny  
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ti odbojářů, která 27. května 1942 uskutečnila atentát na 
Heydricha. Po atentátu uprchl, poslední úkryt nalezl s dal-
šími v podzemní kryptě kostela, který 18. června obklíčili 
Němci. Všech sedm parašutistů tam zahynulo.

V Dolních Vilémovicích se otevře 
muzeum Jana Kubiše
Zrekonstruovaný rodný dům Jana Kubiše, účastníka aten-
tátu na Reinharda Heydricha, se v Dolních Vilémovicích 
pro veřejnost zpřístupní 22. června. Obec tam ve spolu-
práci s Vojenským historickým ústavem otevře výstavu 
osobních Kubišových věcí. Součástí akce bude pietní akt 
ke Kubišovým nedožitým stým narozeninám. Kubiš v roce 
1942 spolu s Jozefem Gabčíkem úspěšně zaútočil v Praze 
na třetího muže nacistické říše Heydricha. Mezi exponáty 
budou i předměty a dokumenty nalezené začátkem dubna 
pod schody na půdu, jde o jeho dopisy, části vojenské-
ho stejnokroje i fotografie jeho přátel. Vedle vojenských 
předmětů se našly také oficiální dokumenty včetně Kubi-
šova vysvědčení, domovského listu, legitimace sociálního 
pojištění nebo potvrzení o propuštění z činné služby, ale 
i na dvě desítky často velmi osobních pohlednic a dopisů. 
Jsou mezi nimi přání k svátku, Velikonocům, ale i vzkazy od 
jemu blízkých žen a rodiny.
 Jan Kubiš se v Dolních Vilémovicích narodil 24. červ-
na 1913. Za druhé světové války se stal v Británii členem 
skupiny Anthropoid, která byla připravována na vysazení 
v protektorátu. Po atentátu na Heydricha se s dalšími aten-
tátníky ukryl v kryptě kostela v Resslově ulici v Praze. Po 
útoku oddílů SS a gestapa byl 18. června 1942 zabit.

Praha je pro turisty devátým 
nejoblíbenějším městem na světě
Praha je podle internetového rádce TripAdvisor pro turis-
ty devátým nejoblíbenějším městem světa. V čele je Paříž 
před New Yorkem a Londýnem. V první dvanáctce je Pra-
ha největším skokanem, protože si oproti loňsku polepšila 
o sedm příček. V popředí se však drží dlouhodobě. Na-
příklad v roce 2008 v anketě popularity světových měst 
skončila dvanáctá. Stránky TripAdvisor navštíví každý mě-
síc více než 200 milionů lidí, kteří napíšou přes 100 milionů 
hodnocení.

Zakladatel Facebooku Mark Zuckerberg 
byl v Praze
Zakladatel sociální sítě Facebook a jeden z třiceti nejbo-
hatších lidí planety Mark Zuckerberg navštívil Prahu. Jeho 
fotografie s manželkou z ulic českého hlavního města kolují 
na sociálních sítích. Do Prahy Zuckerberg zřejmě přiletěl 
z Varšavy, kde absolvoval jednání s polským ministrem pro 
administraci a digitalizaci Michalem Bonim. V Praze Zuc-
kerberg možná tráví roční výročí své svatby s dlouholetou 
přítelkyní Priscillou Chanovou. Informace o svatbě novo-
manželé zveřejnili úpravou svých statusů na Facebooku.

Během noci kostelů se jich otevřelo přes 1 300
Téměř tři tisícovky zvonů po celé České republice ozná-
milo, že se konala další Noc kostelů. Svoje brány otevřelo 
1 372 kostelů a modliteben. Jedenáct církví zvalo v ne-

obvyklou dobu dospělé i děti na kulturní program, rozjímá-
ní nebo debaty v sakrálních prostorách. Vidět byla běžně 
nepřístupná místa, jako jsou varhanní kůry, zvonice, sa-
kristie, věže, krypty nebo klášterní zahrady. Organizátoři 
Noci kostelů letos kladli větší důraz na samo křesťanství 
a duchovní rovinu. Podle pražského arcibiskupství je noc 
kostelů pozváním pro každého, aby bez ostychu a bez zá-
bran vstoupil do křesťanských chrámů a mohl obdivovat 
jejich duchovní a umělecké bohatství.

Účastníci Gumballu dostali při jízdě 
Moravou celkem 20 pokut
Přibližně dvacet pokut udělila policie účastníkům slavného 
„tajného“ závodu luxusních vozů Gumball 3000, které na 
trase z Polska do Vídně projely Moravou. Mezi 130 auty 
byl i známý stroj filmového hrdiny Batmana. Nejčastějším 
prohřeškem byla rychlá jízda. Závod odstartoval v Kodani, 
cíl má v Monte Carlu. Účastníci Gumballu projížděli trasu 
v ČR po malých skupinkách. Řidiče vozidel sledovala poli-
cie od Chotěbuzi na Karvinsku. Projeli po trase z Ostravy 
do Olomouce, dále do Vyškova, přes Brno a v Mikulově 
pak vjeli do Rakouska. Po celé trase policie měřila rychlost. 
V Mikulově na výjezdu z ČR policie zpomalila dopravu na 
30 kilometrů v hodině, aby mohla vybrané řidiče zastavit.

V Praze proběhl 15. festival 
národů a národnostních menšin
Na Staroměstském náměstí v Praze proběhl dvoudenní 
mezinárodní festival Praha srdce národů, který předsta-
vil folklór národů, národnostních menšin a etnik. Festival 
roztančilo asi 500 tanečníků, zpěváků a hudebníků z dva-
ceti uměleckých kolektivů a sólistů, kteří představili folklór 
jednotlivých národností. Letošní ročník obohatila nabídka 
semináře národnostních tradic a dny tradiční kultury zemí 
visegrádské čtyřky. Pestrou programovou paletu tvořili 
v letošním ročníku zástupci souborů africké, arabské, ar-
gentinské, arménské, bulharské, české, řecké, maďarské, 
mexické, srbské, polské, romské, ruské, rusínské, sloven-
ské, ukrajinské, židovské a vietnamské národnosti. Mottem 
festivalu byla snaha hledat mezi různými národy a kultura-
mi to, co je spojuje, a ne to, co rozděluje.

Brněnský čtyřtýdenní festival s ohňostroji
Zahajovacím ohňostrojem na výstavišti o víkendu v Brně 
začal program festivalu Brno – město uprostřed Evropy 
2013. Akce nabídla především 16. ročník přehlídky ohňo-
strojů, kterou každý rok navštíví statisíce lidí. Kromě ohňo-
strojů festival nabídl řadu doprovodných akcí a také oslavu 
85 let Brněnského výstaviště na festivalu Vystec Fest.

Moderátoři Českého rozhlasu 
zvládli 90 rozhovorů za dva dny
Redaktoři Českého rozhlasu Lucie Výborná a Jan Pokorný 
si připsali neobvyklý moderátorský rekord. U příležitosti 
90. výročí rozhlasového vysílání po dva dny vedli rozhovory 
s devadesátkou osobností kulturního a společenského živo-
ta. Mezi zpovídanými hosty se v improvizovaném studiu na 
Václavském náměstí objevili například geolog Václav Cílek, 
scenárista Marek Epstein, herečka Naďa Konvalinková, ře-
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Historie založení stálého kamenného 
divadla v Praze aneb Jak se stěhovalo
bezprizorní české divadlo
1738
Předchůdcem nejstaršího kamenného divadla v Praze 
byla soukromá palácová scéna hraběte Františka Antoní-
na Šporka (1662-1738). Takřka výlučně se zde hrály italské 
opery.

K nejvýznamnějším Špor-
kům patřil Janův syn Franti-
šek Antonín (1662-1738). Byl 
velkým mecenášem, milov-
níkem umění, intelektuálem 
a filozofem. Výzdobu lázní 
například svěřil největšímu 
baroknímu sochaři Matyáši 
Bernardu Braunovi, podpo-
roval malíře Petra Brandla 
či rytce Michaela Rentze. Ve 
své době byl hrabě považo-
ván za rozporuplnou osob-
nost. Církvi vadila jeho kritika 

společenských poměrů, sympatie k zednářským myš-
lenkám, stejně jako knihy, které vydával ve své soukro-
mé tiskárně. Knihovna Františka Antonína byla později 
konfiskována a Špork byl obžalován z kacířství. Na pří-
kaz jezuity Koniáše byl také na počátku 18. století krátce 
vězněn. Z iniciativy hraběte Šporka bylo v Čechách bě-
hem let 1724-1734 uvedeno 56 italských oper. Hrabě byl 
první, kdo do české hudby zavedl nový žesťový nástroj,  
lení roh.
 Po smrti hraběte Šporka v roce 1738, kdy divadlo za-
niklo, zajistil staroměstský magistrát náhradu tím, že dal 
adaptovat (1738-1739) sál v Menších Kotcích u kláštera 

ditel Národního muzea Michal Lukeš, novinář a komentátor 
Jan Petránek, muzikant Jiří Stivín, režisérka Helena Třeštíko-
vá nebo generální ředitel Českého rozhlasu Peter Duhan.

Na cestu se vydává Kavárna Potmě, 
kde obsluhují nevidomí
Na svou cestu po republice vyráží Kavárna Potmě, v níž si 
návštěvníci vychutnají kávu v naprosté temnotě. Mohou si 
tak vyzkoušet, jaké to je být bez zraku. Přispějí také do sbír-
ky Světluška na pomoc nevidomým. První zastávka kavá-
renského autobusu je v Praze. Z Prahy autobus odjede do 
Zlína, v červenci bude zastávka v Ostravě a Liberci, v srp-
nu pak Panenském Týnci a v září v Brně, Jičíně a Olomouci.

Otmar Oliva vytvořil relikviář pro 
chrám Jana Pavla II. v Ostravě
Velehradský sochař Otmar Oliva vytvořil relikviář na kapku 
krve Jana Pavla II. Relikviář byl 18. května vložen do oltáře 
kostela v Ostravě-Zábřehu, který nově nese jméno oblíbe-
ného pontifika. Zasvěcení tohoto svatostánku Janu Pav-
lu II. církev zvažovala už při jeho stavbě zahájené v roce 
2004. Cestu k přejmenování nynějšího kostela Svatého Du-

cha jí otevřelo blahořečení bývalého papeže. Pro kostel 
vytvořil Oliva pět nových svícnů, desku na oltář i nádobku 
na uložení krve. Na relikviáři je latinsky datum blahořečení 
Jana Pavla II. i vložení relikviáře do oltáře kostela. Nechybí 
jméno, heslo ani znak svatého otce. Papež Jan Pavel II. stál 
v čele katolické církve bezmála 27 let. Pro většinu věřících 
představoval charismatickou osobnost, naplněnou život-
ním optimismem a pevnými morálními zásadami. 

Na Sychrově otevřeli vodárenskou věž
V zámku na Sychrově na Liberecku byla návštěvníkům ote-
vřena běžně nepřístupná vodárenská věž v parku a byly 
představeny i další technické zajímavosti areálu. Montgol-
fierové totiž nevynalezli jen horkovzdušný balon, ale také 
vodní čerpadlo – takzvaný trkač, který v první polovině 
19. století čerpal vodu z Mohelky a zásoboval zámecký 
areál vodou.
 Sychrovský zámek patří k nejvýznamnějším novogotic-
kým stavbám v České republice a je nejnavštěvovanější pa-
mátkou v Libereckém kraji. Loni jím prošlo na 107 000 lidí. 
Od roku 1995 je zámek národní kulturní památkou, jeho 
sbírka 240 portrétů je považována za největší kolekci fran-
couzského portrétního umění ve střední Evropě.

sv. Havla – v tehdejším „obchodním domě“ – úpravou in-
teriérů v patře nad kvelby kožešníků a soukeníků.

Divadlo v Kotcích 

1743
Pravidelně se začalo hrát německy a „vlašsky“ (italské ope-
ry) v prvním stálém městském divadle v Praze v Divadlu 
v Kotcích.

Hrabě František Antonín Špork
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ti  V roce 1771 o Vánocích se ředitel Johann Burian, ro-
dilý Pražan, odhodlal pro zlepšení kasy uvést česky hru 
dramatika Ch. Kruegera Herzog Michl, název byl počeštěn 
na Kníže Honzík. Divadlo v Kotcích bylo existenčně závislé 
na vstupném. Bylo vůbec první neprivilegovanou scénou 
v zemi, kam mohl přijít každý, kdo si koupil lístek. Bohužel 
ředitel v krátké době nenašel české herce, tak mu nezbylo 
než svěřit role německým členům souboru. Ještě více než 
s toporným překladem zápasili herci s českou výslovností. 
Představení tudíž skončilo ostudou.

1783
21. dubna o Velikonocích bylo v Praze otevřeno nové 
kamenné velké divadlo, postavené nákladem hraběte 
F. A. Nostice (dnešní Stavovské divadlo) a zasvěcené Vlas-
ti a Múzám. Vzniklo ovšem jako divadlo výlučně němec-
ké, šlechtické, přesně řečeno hraběcí. V roce 1798, čtyři 
roky po Nosticově smrti, bylo pak synem hraběte předáno 
zemským stavům. A třebaže zůstávalo formálně přístupné 
komukoli, kdo zaplatil poměrně vysoké vstupné, faktic-
ky přicházelo hlavně obecenstvo německé, šlechta, vyšší 
úřednictvo, bohatí měšťané. Prostí lidé se museli spokojit 
s pouličními představeními kejklířů, akrobatů či zpěváků 
tzv. kramářských písní.
 Tehdejší ředitel činohry, vlastenec a pražský rodák 
František J. Bulla, navrhl, aby se občas hrálo i pro Čechy. 
Na rozdíl od svého předchůdce Buriana už měl v souboru 
pár českých herců. Jeho bratranec Karel přeložil hru ví-
deňského divadelníka G. Stephania Odběhlice. Začátkem 
roku 1785 byla na scéně Nosticova divadla s úspěchem 
uvedena. Jenže tím se dostal ředitel Bulla do potíží a byl po 
půlročním působení donucen z divadla odejít a výpověď 
dostali všichni čeští herci.

10. ledna 1786
V Nosticově divadle mělo premiéru původní české dra-
ma Václava Tháma Břetislav a Jitka aneb Únos z kláštera. 
Josef II. povolil v roce 1786 prosebníkům (propuštěným 
českým hercům Nosticova divadla) provozovat české hry. 
V průběhu let připadne privilegium Antonínu Zappovi 
a Zappe roku 1805 nedlouho před svou smrtí licenci lev-
ně prodá českým stavům. A toto staré privilegium z jose-
fínských časů má mimořádnou důležitost, poslouží jako 
právní podklad k započetí stavby Národního divadla.

Po likvidaci Boudy získali čeští divadelníci do pronájmu 
bývalou knihovnu ve zrušeném klášteře U Hybernů

Působiště ochotníků pod vedením J. K. Tyla v bývalém refektáři 
kláštera na Malé Straně v dnešní Nerudově ulici

Rosentheater v Růžové ulici

1786
Bouda
V polovině června 1786 začalo uprostřed Koňského trhu 
(dnes Václavské náměstí) vyrůstat c. k. Vlastenecké divadlo 
české. Pražský specialista na arény, tesařský mistr František 
Pfanner, přijal zakázku částečně na dluh a za měsíc byl již 
hotov.
 Slavnostní zahajovací představení 8. července 1786 
v divadle Bouda bylo českým obecenstvem přijato pozitiv-
ně a s úsměvem – „na vlastence z Boudy“ se začalo chodit 
tak třikrát či čtyřikrát týdně.
 První sezóna byla vynikající, druhá slušná, ve třetí se 
dostavila finanční i umělecká krize. Ukázalo se, že české 
publikum je proti německému diskvalifikováno jak početně 
a sociálně, tak časově (řemeslničtí mistři, tovaryši, sloužící 
pracovali ve všedních dnech až do pozdního večera, takže 
přijít do divadla nebylo vždy možné).
 V první sezóně navštívil Boudu i sám císař Josef II., kte-
rý se vyjádřil pochvalně a přidal peněžní dar. První čeští 
profesionální herci dělali všechno, malovali kulisy, překlá-
dali, zvali obecenstvo, uklízeli atd. Udržet zájem publika 
při třech čtyřech představení do týdne znamenalo neustá-
lé obměňování repertoáru. Mezi roky 1786-1787 vznikl 
repertoárový fundus 73 českých her, i když se většinou 
jednalo o překlady. Za půldruhého roku bylo v Boudě se-
hráno včetně repríz na 120-140 českých přestavení. Žádné 
české divadlo nebylo už nikdy takto provozně přetíženo. 
Od Velikonoc 1789 se už v Boudě hrálo nepravidelně. 
Bouda byla kolem října po vynesení rozhodnutí magistrá-
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tu stržena, měla uvolnit prostor kvůli vetší prostrannosti 
a zkrášlení města.
 Po likvidaci Boudy získali čeští divadelníci do nájmu bý-
valou knihovnu ve zrušeném klášteře U Hybernů u Praš-
né brány. S různými přestávkami (doba byla nepříhodná, 
v únoru 1790 zemřel císař Josef II. – následoval půlroční 
státní smutek, za krátké vlády Leopolda II., který divadlu 
přál, nastala určitá konjunktura, ovšem krize nastala za pa-
nování Františka I., který divadlo a Čechy rád neměl, habs-
burská říše byla vtažena do letitých evropských konfliktů 
a zavedením cenzurního režimu nemělo divadlo U Hyber-
nů pomalu co hrát) zde hráli až do jara 1803.
 Soubor se přestěhoval na novou adresu, a to do refek-
táře bývalého dominikánského kláštera, tzv. Raymannova 
domu v Karmelitské ulici na Malé Straně. V nepatrném sále 
česká scéna přežívala, přesněji řečeno živořila, do roku 
1809. Převzetím licence v srpnu 1805 první profesionální 
české divadlo z hlediska právního i formálního zaniklo.

1804-1806
V pronájmu ve Stavovském divadle se uskutečnilo kolem 
devadesáti nedělních představení. Podnikavý nájemce scé-
ny Domenico Guardasoni prý dokonce donutil své italské 
operní zpěváky zpívat česky. Po jeho smrti se sice s potí-
žemi pokračovalo dále i za jeho nástupce, kterým byl ně-
mecký režisér, posléze ředitel Stavovského divadla Karel 
Leibich. (Ten mj. ovlivnil i české Vánoce, neboť byl prvním, 
kdo v Praze zdobil vánoční stromeček.)
 Počínaje rokem 1812 po více než dvě desetiletí české 
divadlo ovlivňoval Jan Nepomuk Štěpánek (1783-1844). 
Zakladatelskou generaci českého divadla zformovali bratři 
Thámové, v generaci následující byli jejich pokračovateli 
J. N. Štěpánek s V. K. Klicperou, poté J. K. Tyl.

Chrudimský rodák Štěpá-
nek, účastník napoleonských 
válek, student bohosloví, začal 
svou kariéru ve Stavovském 
divadle s koštětem v ruce. 
Přešel do nápovědní budky, 
působil na scéně jako herec, 
dramaturg, režisér, stal se jed-
ním ze spoluředitelů Stavov-
ského divadla, byl ale hlavně 
překladatelem a autorem her. 
Za Štěpánkova působení bylo 
uvedeno 320 českých předsta-
vení, pomohl vzestupu mladé-
ho Josefa Kajetána Tyla.

 Václav Kliment Klicpera (1792-1851) byl současníkem 
Štěpánka, začal jako řeznický učeň, pak medik a posléze 
se z pozice hradeckého gymnaziálního profesora prosadil 
coby nejúspěšnější český dramatik doby. Několik jeho ve-
seloher se na repertoáru udržuje dodnes (Hadrián z Řím
sů, Divotvorný klobouk).

1834-1837
Na Malé Straně působil ochotnický vlastenecký soubor 
založený a vedený J. K. Tylem (1808-1856). Za dobu své 
existence soubor nastudoval osmnáct představení, v nichž 
kromě Josefa Kajetána Tyla vystupovali např. Karel Hynek 
Mácha, Karel Sabina a budoucí profesionálové Jan Kaška 
a Josef Jiří Kolár.

Josef Kajetán Tyl

1842
Podnikatel Jan A. Stoeger, ředitel Stavovského divadla, při-
šel s ambiciózním projektem, když pro česká přestavení 
otevřel svůj Rosentheater. Divadlo v Růžové ulici bylo nej-
větší ve městě, pojalo na 2 000 diváků. Pražské publikum 
ovšem nemohlo tak velký podnik naplnit a divadlo v roce 
1844 zkrachovalo.
 České divadlo se opět pokorně vrátilo pod německou 
střechu. Tento stav přetrval až do vybudování Prozatímní-
ho divadla v roce 1862.
 Přímým předchůdcem pražského Národního divadla 
bylo Prozatímní divadlo. Budova tohoto divadla se poz-
ději stala součástí „Zlaté kapličky“. Myšlenka vybudování 
důstojného českého kamenného divadla se rodila od pod-
zimu 1844 na poradách vlastenců v Praze. V roce 1845 se 
z podnětu Františka Riegra a Josefa Kajetána Tyla obrátilo 
140 pražských měšťanů na stavovský výbor s žádostí, aby 
jim propůjčil divadelní privilegium a prodal stavební mís-
to. Teprve v dubnu 1851 vydal mezitím ustavený Sbor pro 
zřízení českého národního divadla v Praze první veřejné 
provolání k zahájení sbírek.

1852
Z výnosu prvních sbírek byl zakoupen pozemek býva-
lé solnice o rozloze necelých 28 arů, který sice předurčil 

Jan Nepomuk Štěpánek

Prozatímní divadlo
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ti nádhernou polohu divadla na břehu Vltavy proti panora-
matu Hradčan, zároveň však svou stísněností a lichoběžní-
kovým tvarem vytvořil těžké podmínky pro autory budovy. 
Roku 1859 se podařilo shromáždit asi 100 tisíc zlatých. Po 
určitém váhání, zda je lépe postavit nejdříve menší diva-
dlo, nebo čekat s výstavbou definitivní budovy Národního 
divadla, byla přijata první varianta, kterou navrhl František 
Ladislav Rieger, tedy postavit Prozatímní divadlo.
 Budova podle plánů architekta V. I. Ullmanna byla po-
stavena během šesti měsíců. Její prostory byly poněkud 
stísněné, chyběly šatny, hlediště však pojalo asi tisíc diváků.

18. listopadu 1862
Slavnostním představením bylo otevřeno Královské zem-
ské české prozatímní divadlo, výhradně česká scéna. Ředi-
telem se stal Jan Nepomuk Maýr.

Největší hvězda Prozatímního divadla pro obor tragických milovnic 
byla Otýlie Sklenářová-Malá (na obraze V. Brožíka)

1863
Příchod Malé byl pro divadlo velikým přínosem. Otilie 
Sklenářová-Malá (někdy Otýlie, 12. 12. 1844, Vídeň – 23. 2.  
1912, Praha) byla česká divadelní herečka, jedna z nej-
významnějších hereček své doby. Narodila se ve Vídni 
v rodině vojenského lékaře. Byla vychovávána německy 
a česky se začala učit až v osmi letech při pobytu na Mora-
vě u svých příbuzných. Již ve Vídni vystupovala v roce 1862 
s českými ochotníky pod pseudonymem „Svobodová“. 
Poté rodina přesídlila do Prahy. Jako herečka poprvé vy-
stoupila v Praze v květnu roku 1863 v roli Panny orleánské 
a ihned měla velký úspěch a získala angažmá v Prozatím-

ním divadle. Z něj pak v roce 1881 přešla do souboru Ná-
rodního divadla a zde setrvala až do roku 1903. Vynikala 
krásným vzhledem, vynikajícím hlasem a skvělou recitací, 
což ji předurčovalo především k rolím tragických a pate-
tických hrdinek. Často hostovala také na venkově a v roce 
1866 u české menšiny ve Vídni, v roce 1896 v Záhřebu. 
V letech 1873-1874 vyučovala v operní škole zřízené Bed-
řichem Smetanou, v období 1892-1894 byla profesorkou 
dramatické školy ND a později vyučovala na Pražské kon-
zervatoři. Dávala také soukromé lekce a k jejím žačkám pa-
třily např. Růžena Nasková, Jarmila Kronbauerová, Hana 
Benoniová a další včetně operních pěvců Emy Destinnové 
a P. Ludikara.
 Od září 1866 byl kapelníkem opery Prozatímního di-
vadla Bedřich Smetana. V orchestru hrál na violu také An-
tonín Dvořák. Premiéru zde měly mj. Smetanovy opery 
Prodaná nevěsta a Hubička.
 Vedle Prozatímního divadla začala vyrůstat od roku 
1868 budova Národního divadla. Na budování Národní-
ho divadla se sbírkami podílely široké lidové vrstvy.

16. května 1868
Slavnostní položení základního kamene ND se stalo vše-
národní politickou manifestací.

11. června 1881
Národní divadlo bylo poprvé otevřeno na počest návštěvy 
korunního prince Rudolfa. Nicméně tato událost nebyla 
příliš slavnostní, protože divadlo stále ještě nebylo do-
končeno. I tak se v něm odehrálo ještě dalších jedenáct 
představení a pak byla budova uzavřena pro dokončovací 
práce. Znovu otevřena měla být 11. září 1881. K tomu bo-
hužel nedošlo.

12. srpna 1881
Z dosud neznámých příčin zachvátil Národní divadlo po-
žár, který zničil měděnou kupoli, hlediště i jeviště. Požár byl 
pochopen jako celonárodní katastrofa a vyvolal obrovské 
odhodlání pro nové sbírky: za 47 dní tak lidé vybrali milion 
zlatých. Po požáru Národního divadla však Prozatímní di-
vadlo sloužilo nadále. V březnu 1882 těsně uniklo požáru, 
když pod jevištěm došlo k výbuchu dvou zásobníků plynu. 
Oheň byl tehdy po včasném zásahu rychle uhašen.
 18. listopadu 1883 se v Národním divadle slavnostně 
zvedla opona – tentokrát od Vojtěcha Hynaise, neboť ta od 
Františka Ženíška při požáru shořela – a na jevišti zazněly 
slavnostní tóny opery Libuše, kterou Bedřich Smetana prá-
vě pro otevření „zlaté kapličky“ zkomponoval.
 Původní budovu ND ve stylu neorenesance navrhl ar-
chitekt Josef Zítek, ten se však pro rozpory se Sborem pro 
zřízení českého národního divadla, které řídilo stavbu bu-
dovy, odmítl na přestavbě podílet a do divadla už nikdy 
nevkročil. Dokončení budovy svěřil sbor do rukou jeho 
žáka Josefa Schulze. Ten spojil budovu Národního divadla 
s Prozatímním divadlem takzvaným Schulzovým domem 
a zároveň pozměnil prostorové dispozice hlediště, aby 
zlepšil viditelnost. S citem také respektoval Zítkovu archi-
tekturu a podařilo se mu spojit tři budovy různých autorů 
do stylové jednoty.
 Budova, technicky dokonale vybavená (elektrické 
osvětlení, ocelová konstrukce jeviště), sloužila bez velkých 
přestaveb skoro sto let.
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Barokní zámek Jaroměřice nad Rokytnou

Patří k nejmohutnějším architekturám první poloviny 
18. století i v Evropě. Řadí se mezi nejnavštěvovanější pa-
mátky Vysočiny. Původní středověká tvrz byla koncem 
16. století přestavěna na renesanční zámek, který se do-
choval ve zdivu nynější barokní budovy. Do barokní po-
doby byl zámek přebudován za nejvýznamnějšího rodu, 
který vlastnil jaroměřické panství, Questenbergů, v letech 
1700-1737.
 Projekt přestavby vypracoval známý rakouský architekt 
J. Prandtauer. Současně s budovami vznikla i zámecká za-
hrada francouzské typu. Na druhé straně říčky Rokytné, na 
jejíchž březích se park rozkládá, pokračuje rozsáhlá část 
v anglickém stylu. Ve své nejslavnější době byly Jaroměřice 
nad Rokytnou centrem kulturního života, který zde orga-
nizoval Jan Adam Questenberg (1678-1752). Jaroměřice 
tehdy měly velkou knihovnu, galerii, divadlo a vlastní ka-
pelu. Kapelníkem zámecké kapely byl také známý český 
hudební skladatel František Václav Míča, který je auto-
rem vůbec první české opery O založení města Jaroměřic 
(1730).
 Zámecká instalace je stylovou rekonstrukcí barokního 
sídla i interiéru 19. století. Jednotlivé místnosti jsou zaří-
zeny podle jejich bývalých funkcí a navráceny účelům, ke 
kterým dříve sloužily. Jsou v ní také zastoupeny dobové hu-
dební nástroje a další mobilie související s hudebním živo-
tem na zámku, jako připomínka slavné hudební minulosti.
 Questenberg využíval zámek v Jaroměřicích jako letní 
byt. Většinu roku žil ve Vídni, kde zastával úřad u císař-
ského dvora, vlastnil dva paláce. Sem zajížděl hrabě Jan 
Adam Questenberg jenom v nejteplejší měsíce v roce bavit 
se, odpočívat a také žít duchovně. Právě z toho důvodu 
si nechal těsně k zámku vystavět od roku 1700 chrám sv. 
Markéty.
 Jan Adam Questenberg nechal přestavět zámek z rene-
sančního do barokního slohu do dnešní velikosti. Kromě 
záliby v architektuře měl ještě spoustu jiných zájmů. Už 
jako osmnáctiletý dokončil právnickou fakultu v Praze a po 
studiích se vydal na cesty po západní Evropě. Sbíral zkuše-
nosti a po návratu do Jaroměřic začal s přestavbou zámku. 
V 29 letech se poprvé oženil. Vzal si tehdy teprve patnác-
tiletou hraběnku Marii Antonii z Friedbergu a Scheeru.
 Ze šesti hraběcích dětí se dožila dospělosti jen jedna 
dcera Marie Karolína. Bohužel zemřela bezdětná krátce po 
sňatku. Jan Adam Questenberg přežil všechny své potom-
ky i svoji mladou manželku a pokusil se o zachování rodu 
a vzal si hraběnku Kounicovou.
 Toto manželství bylo bohužel bezdětné a po smrti hra-
běte tak přišel majetek na spřízněné Kounice. Dnes patří 
zámek státu a je v něm řada zajímavostí. Na zámku byla ne-
dávno otevřena odpočívárna, kterou zařídila a obývala po-
slední majitelka zámku, hraběnka Elvíra z Vrbna a Kounic. Je 
tu i pracovna hraběte, kde zaujme vyřezávaná chebská šper-
kovnice, ale také cestovní cínová čutora, je vyrobená jako 
dvouplášťová termoska. Našli bychom tam prostor na ulo-
žení ledu a další prostor na pohárky, které byly potřeba na 
cestě. Tyhle lahve patřily k běžné cestovní výbavě každého 
pána. Do láhve se vejde pět až šest litrů a váží asi deset kilo.

vÝlety

 Zdejší podlaha je údajně vyrobena z 32 druhů exo-
tických dřev. S přestávkami se na ní pracovalo sedm let. 
Nechybí ani sala terrena a také za pozornost určitě stojí 
přírodní omítka, kterou vytvořil italský štukatér Giovanni 
Michele Fontana. Do klenby využil jako výzdobu škeble, 
najdete tam i lávu, tmavé kamínky vložené v pásech pod 
klenbou a kolem medailonu. Zbytek omítky tvoří hrubý 
obarvený písek. V tanečním sálu výmalbu v roce 1730 
provedl český malíř a štukatér František Fint. Je to malba 
zvaná groteska pojatá v pastelových odstínech. Jsou tu or-
namentální motivy květin, ovoce, na stropě postavy ma-
lých skřítků, kteří jakoby vyrůstají z kalichu květin, jsou tam 
bájná zvířata. Na první pohled upoutá stropní freska v Sálu 
předků z roku 1735. Hlavní postavou fresky je jelen, proto-
že k němu se váže i pověst o založení Jaroměřic. Podle ní 
ve zdejších lesích kníže Jaromír zabil statného jelena a na 
počest tohoto úspěšného lovu se rozhodl na místě založit 
město Jaroměřice. Jelena bychom také našli ve znaku měs-
tečka.
 Jaroměřice měly jako každý barokní zámek svoji obra-
zárnu. I když ve druhé polovině 19. století zámek vyhořel, 
přesto zde řada obrazů zůstala. Jsou tu plátna českých ma-
lířů, ale také Holanďanů, Němců či Italů. Jako třeba obraz 
Klanění tří králů nově narozenému Ježíši od italského ma-
líře Jacopa da Ponte, zvaného Bassano, umělce, který žil 
a tvořil v průběhu téměř celého 16. století. Jeho díla dnes 
zdobí světové galerie a muzea. Park u zámku se dnes vy-
užívá k řadě akcí, nejznámější je asi Mezinárodní hudební 
festival Petra Dvorského. A v prostorách klenutých rene-
sanční sklepů se nachází zámecká vinotéka.

Poutní kostel na Zelené Hoře
Poutní kostel na Zelené Hoře je unikátním uměleckým dí-
lem architekta s italskými předky Jana Blažeje Santiniho-
Aichla ve stylu barokní gotiky. Pro svou jedinečnost byl 
roku 1994 zapsán mezi památky UNESCO. Jeho architek-
turu určovaly symboly mučednické smrti sv. Jana Nepo-
muckého, ale také učení kabaly. Prameny uvádějí, že na 
myšlenku kostela ve tvaru hvězdy přišel Václav Vejmluva, 
opat zdejšího cisterciáckého kláštera.
 Kostel je zasvěcený svatému Janu Nepomuckému 
a právě jeho příběh a symboly jsou vneseny do celého 
areálu. Jan Nepomucký byl generálním vikářem arcibisku-
pa Jana z Jenštejna. Král Václav IV. ho nechal mučit kvůli 
tomu, že potvrdil volbu nového opata v Kladrubech proti 
vůli krále. Janovo tělo pak bylo shozeno z Karlova mos-
tu do Vltavy. Našli ho rybáři a legenda vypráví, že se na 
hladině objevila koruna z pěti hvězd. A ta se stala jedním 
z Janových symbolů. Ambity okolo chrámu mají tvar de-
seticípé hvězdy, dokončeny byly až později. Vede tam pět 
vchodů a je tam pět kaplí. Nad těmi vchody bylo kdysi i pět 
soch kněžských ctností, dochovaly se pouze tři. Samotný 
chrám je postavený do tvaru pěticípé hvězdy, vede sem 
pět vchodů, je tu pět kaplí, pět oltářů, pětiúhelník najdete 
i na původní dlažbě. Symbol jazyka a hvězd je i nad kaza-
telnou. Na ní je vidět, jak Jan Nepomucký padá z mostu 
dolů. Je také na hlavním oltáři, kde ho nesou andělé vzhůru  
k nebesům.
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ti  Jan Nepomucký byl kanonizován 300 let po své smrti. 
Když byla vyndána z hrobu jeho lebka, vypadla z ní hmo-
ta, kterou tehdejší komise určila jako dochovaný jazyk. To 
ještě více podpořilo další legendu, že neprozradil zpovědní 
tajemství královny Žofie. A právě v této době se začal kos-
tel stavět. Hotový byl za tři roky a symbol hvězd a jazyka je 
tu všudypřítomný. Na té cestě ho nikoliv náhodou dopro-
vází pět velkých andělů a tři malí andílkové. Kombinace 
těchto čísel měla dávat věk, v němž došel Jan Nepomuc-
ký k mučednické smrti. Zajímavě jsou v kostele rozmístě-
na okna. Světlo se tu láme, není tu ani jeden tmavý kout. 
I když je stavba mohutná, přesto tu cítíte volnost. V půdo-
rysu stavby není ani jedna přímá linie, vše je vytyčeno kruž-
nicemi. Poloměry kružnic jsou násobky základního modulu 
dvanácti loktů. V roce 1794 byl zapálený nedaleký klášter 
a velká vichřice přenesla zřejmě oheň až na kostel. Naštěstí 
však shořely jen střechy. V tom samém roce pak císař Jo-
sef II. zrušil klášter včetně poutního kostela, a tak unikátní 
kostel zůstal rozbořený a nezajištěný. Opravovat se začalo 
až po osmi letech. Teprve nyní tak dokážeme docenit, jak 
musela Zelená Hora působit a působí dodnes na své oko-
lí. Opět je to kostel poutní. Největší oslavou je 16. květen, 
to má svátek sv. Jan Nepomucký. Od založení kostela do-
dnes se tu konají slavné poutě. Výjimkou bylo jen období, 
kdy byl kostel po požáru rozbořen, a jelikož je tu vynikající 
akustika, tak se tu pořádají i koncerty, například na varha-
nách z roku 1799.

Městečko Žirovnice
Město Žirovnice se rozkládá na pomezí Českomoravské vr-
choviny cca 15 km severovýchodně od Jindřichova Hradce 
v nadmořské výšce 567 m. Je přirozeným střediskem ob-
lasti a vyhledávaným rekreačním místem. Zároveň si zde 
přijdou na své milovníci historie, ale i vyznavači pěší turis-
tiky, cykloturistiky (naučná stezka po pamětihodnostech 
Žirovnicka), houbaření či rybolovu. Ve městě se nachází 
sportovní hala, fitness, volejbalové kurty, fotbalový stadi-
on s atletickou dráhou, přírodní hokejové hřiště, kuželna. 
Návštěvníci mohou zkusit jízdu na koni nebo navštívit letní 
koupaliště Budín (plážový volejbal, streetball, stolní tenis, 
půjčovna lodí, skluzavka).
 První písemná zmínka o Žirovnici pochází z roku 1358, 
ale archeologické nálezy tuhové keramiky svědčí o tom, že 
kraj byl osídlen již v polovině 13. století. Historie města je 
spjata s historií zámku, který stojí na místě původního ka-
menného hradu.

Zámecký areál Žirovnice
Zámek:
Expozice nástěnných gotických fresek z 15. století
Expozice „Květiny na šlechtickém sídle“

 Zakladatelem původního hradu je rod pánů z Hradce. 
První zmínka je z roku 1345, kdy byl majitelem Oldřich 
z Hradce. Roku 1485 hrad koupil i s městečkem Žirovnicí 
Václav Vencelík z Vrchovišť. V letech 1485-1494 byl hrad 
přestavěn a rozšířen přibližně do dnešního rozsahu a po-
doby. V roce 1490 hrad nechal vymalovat freskami. Vence-
líkům patřil hrad až do roku 1544, kdy hrad i panství získal 
Albrecht z Gutštejna. V roce 1564 panství koupil Jáchym 
z Hradce.
 V letech 1576-1577 a 1583-1584 došlo k menším sta-
vebním úpravám, jež znamenaly počátek přeměny hradní 
pevnosti na pohodlnější renesanční zámek. Za třicetile-
té války roku 1645 byl hrad obsazen Švédy. Při dobývá-
ní byl hrad značně poškozen. K obnově došlo až po roce 
1693. Nejjižnější část hradu, bývalý palác, byla snížena 
o jedno patro. Žirovnický hrad pozbýval stále více na vý-
znamu. V roce 1910 koupilo město Žirovnice od hrabě-
te Leopolda Šternberka žirovnický velkostatek s hradem. 
V roce 1964 zámek vyhořel a v roce 1974 začala celková 
obnova zámku, která skončila v roce 1992.
Špýchar:
Expozice venkovských tradic a řemesel
Keramický betlém: Život na vesnici
historie
Když Žirovnici převzal po svých rodičích Anně Lucii 
a Vratislavu Leopoldovi ze Šternberka jejich syn Franti-
šek Leopold Šternberk, pak pravděpodobně začal zámek 
upravovat tak, aby na něm mohl i on pobývat. Nechal před 
zámkem postavit velký špýchar – sýpku na obilí, na které 
je dodnes vidět znak Šternberků, letopočet 1707 a iniciály 
jména Františka Leopolda.
 Hrabě zemřel roku 1745. Hlavním sídlem vrchnos-
ti přestala být Žirovnice až po roce 1830, kdy Leopold 
Šternberk zdědil po vymřelé starší linii rodu Zákupy 
a Častolovice. I přesto zde ve třicátých letech proběh-
la řada stavebních prací. Účel sýpky se po léta neměnil. 
V posledních letech se v ní obilí neskladovalo a sloužila 
spíše jako prostor pro ukládání přebytečných věcí až do 
její rekonstrukce, která proběhla v roce 2007. Ve třech re-
konstruovaných podlažích, kde byly zachovány i původní 
dřevěné barokní sloupy, je nyní téměř 1 200 m² výstavní  
plochy.
Pivovar:
Expozice knoflíkářství/perleti
Expozice historických šicích strojů
Expozice „Ukázky pivovarnictví“
 Malý pivovar byl postaven v Žirovnici už za vlády 
Vencelíka z Vrchovišť. Je zmíněn v kupní smlouvě, kterou 
uzavíral Petr Vencelík při prodeji žirovnického panství Al-
brechtovi z Gutštejna roku 1544. V roce 1564 koupil pan-
ství od Šebestiána z G. (vnuka Albrechta z G.) Jáchym 
z Hradce, ten utonul v Dunaji na cestě od císaře Maxmili-
ána z Vídně, jeho syn Adam II. z Hradce, který podporoval 
opravy i novou výstavbu na svých panstvích, dal postavit 
v Žirovnici velký pivovar. Projektovali ho asi italští stavitelé 
Baltazar Maggi a Antonio Cometto. Stavba začala v roce 
1589 a trvala asi do roku 1592. V žirovnickém pivovaru se 
vařilo pivo až do roku 1865. Poté zde byl hostinec.
 Od osmdesátých let 19. století zde byla tělocvična So-
kola a v roce 1924 byla část pivovaru přestavěna na byty. 
V roce 2007 rozhodlo zastupitelstvo města o revitalizaci 
pivovaru a získalo dotační finanční prostředky z EU, kon-
krétně z Regionálního operačního programu.
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adresa: 
Zámecký areál Žirovnice, Branka 1, 394 68 Žirovnice, tele-
fon: 565 494 095, zamek@zirovnice.cz, www.zirovnice.cz
ubytování:
Hotel Artaban se nachází v Žirovnici, 10 minut chůze od 
zámku Žirovnice a nabízí lázně s vířivkou, saunou, solári-
em a masážemi. Na místě je bowling a restaurace se střeš-
ní terasou. V celém hotelu je k dispozici bezplatné wi-fi. 
Hotel podává každé ráno snídani. Součástí hotelu je i vin-
ný sklep. Všechny pokoje mají vlastní koupelnu, posezení 
se satelitní TV s plochou obrazovkou, DVD přehrávačem 
a minibarem. Na autobusovou zastávku dojdete za 10 mi-
nut a vlakové nádraží Počátky je 3 km daleko. Do Telče se 
dostanete za 30 minut autem.
www.hotelartaban.cz
tel.: +420 561 030 100, fax: +420 561 035 000 
mobil: +420 734 443 900

Chladný květen, červen vlažný – je pro sýpky, sudy blažný.
Netřeba v červnu o déšť prositi, přijde, jak začne kositi.
V červnu deštivo a chladno způsobí rok neúrodný snadno.
Červen-li více sucho než mokro bývá, urodí se hojnost dob-

rého vína.
Co v červnu nedá do klasu, červenec nažene v času.
Jak červen teplem září, takový bude i měsíc září.
Jaký červen, takový i prosinec.
Je-li červen mírný, nebude v prosinci mráz silný.
Co červenec končí, srpen začíná.

slavnost letního slunovratu se zakořenila v srdcích našich 
předků natolik hluboko, že se ji církvi nedařilo nikdy zaká-
zat. Proto ji převzala a upravila spojením s oslavou památ-
ky narození světce Jana Křtitele. Z tohoto důvodu se slaví 
v předvečer jeho narození.
shazování kozla
Starý zvyk shazování kozla pocházel ze západu Evropy. Vý-
klad tohoto krutého zvyku byl, že se tak děje na počest sva-
tého Jakuba, který byl shozen z jeruzalémského chrámu. 
Nejstarší zmínky o obřadu shazování kozla se zachovaly 
v záznamech o lidovém léčitelství z počátku 17. století, kde 
byla zmiňována krev shozeného kozla jako obzvláště ča-
rovná a kouzelná. Čerstvá prý pomáhala při léčení padouc-
nice, sušená a namletá na prášek zas na všelijaké píchnutí.
 Tento zvyk je znám především z Jaroměře, kde ještě na 
počátku 19. století přiváděli řezníci na den svatého Jakuba 
kozla ozdobeného pentlemi k Pražské bráně. Tam přečet-
li „odsouzenci“ žertovný rozsudek, kde se mluvilo o zlých 
skutcích, kterých se měl údajně kozel dopustit a pro které 
byl proto odsouzen k smrti. Následovalo čtení poslední vůle 
kozla, v které odkazoval kozel jednotlivým osobám své rohy, 
kopyta, chlupy, vousy apod. Poté ho vyvlekli nahoru a od-
tamtud ho shodili. Dole na něho čekal nejen dav lidí, ale i řez-
ník s nožem, který zvíře nenechal dlouho trápit a zařízl ho.
 Jaroměř samozřejmě nebyla jediným místem, kde se lid 
tak krutě bavil. Shazování kozla prováděli i na Boleslavsku, 
v okolí Kolína, na Hlinecku, Chrudimsku, v okolí Pelhřimo-
va a na mnoha dalších místech. Pozadu nezůstala ani vel-
ká a „civilizovaná“ města, jako byla kupříkladu Praha, kde 

shazovali kozla ze svatojakubské věže na Starém Městě, ale 
i z věže kostela sv. Lazara u Novoměstské radnice: „Nermuť 
se kozle, že svůj život dokonáš. Vypršela Tvoje hodina, dnes 
svůj život skončit máš. Po celý Tvůj život užíval sis krato-
chvíle, teď za své špatné činy přišla Tvá smutná chvíle. Ne-
meškej, skoč rychle dolů, sraz hlavu, uděláš konec všemu.“
 Někde maso zabitého kozla prodal řezník hned, stejně 
tak jeho krev, po které vzhledem k její údajné kouzelné 
moci bývala velká „poptávka“. Jinde se odpoledne na sv. Ja-
kuba sešla celá ves v hospodě a kolem ní, kde se pořádalo 
veselí na počest kozla a kde byl také spořádán.
 Celá slavnost byla postupně zrušena povětšinou v po-
lovině 19. století.

Červenec nese parna, krupobití a medovice, jestli hojný na 
bouřky a vichřice.

Co červenec neuvaří – srpen nedopeče.
Jaký červenec, takový leden.
Když červenec pěkně hřeje, o vánocích se zima zaskvěje.
Červenec – úrody blíženec.
Srpen začíná, co červenec končil.
Co srpen neuvaří, to už září nedosmaží.
Srpen a únor - tepla a zimy úmor.
V srpnu již nelze slunci mnoho věřit.
Z počátku toho měsíce říká se, že opět studený vítr ze 

strnišť fouká.
Půlnoční větry v srpnu přinášejí stálé počasí.
Když je v srpnu ráno hodně rosy, mají z toho radost vosy.
Rosí-li v srpnu silně tráva, pěkné povětří se očekává.
Když jsou v srpnu velké rosy, zůstane obyčejně pěkné počasí.
Mlhy na lukách, potocích a řekách v srpnu zvěstují trvalé 

počasí.
Šedá mlha v srpnu nezdravá.
Teplé a suché léto přivádí za sebou mírný podzimek, tuhou 

zimu a nejlepší víno.
Když pálí srpen, bude pálit i víno.
Moc hub srpnových – moc vánic sněhových.
Nejsou-li v srpnu hřiby, nebude v zimě sněhu.
Jak Vavřinec zavaří, Bartoloměj zasmaží, tak se podzimek 

daří.

pranostIKy

Divadlo v přírodě: Noc na Karlštejně

29. června 2013, II. nádvoří zámku
(v případě nepřízně počasí Velký sál)

Sehraje DS K. Čapka společně se SHŠ Hebrix, více infor-
mací o představení na www.noc-na-karstejne.eu
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1423
červen,	červenec
První výprava českých husitů na Moravu. Husité rozprášili 
vojsko olomouckého biskupa Jana Železného a opavského 
knížete Přemka.

1453
léto
V Praze odhaleno spiknutí proti Jiřímu z Poděbrad, který 
s aktéry vzpoury tvrdě skoncoval.

1633
12.	června
Ve vojenském táboře u Dlouhé Olešnice tajně navštívil 
Valdštejna český emigrant Jindřich Matyáš Thurn (toho 
času švédský generál). Valdštejn se nedokázal odhod-
lat k rozhodné akci, váhal a čekal, „až přijde vhodný  
čas.“

18.	srpna
Do Valdštejnova vojenského tábora dorazil polní maršá-
lek Jindřich Šlik, kterého tam vyslal dvůr na inspekci. Ve 
Vídni vládla nespokojenost s Valdštejnovým slezským  
tažením.

1683
14.	července	–	12.	září
Stotisícová armáda sultána Mustafy (za pomoci Thököly-
ho) obléhala Vídeň. Turecko-tatarské hordy pronikaly až 
na Moravu (po Brno, Přerov), kde loupily a drancovaly. 
Moravští stavové postavili počátkem srpna obranné oddíly 
mušketýrů a dragounů, které bránily četná moravská měs-
ta. Obležené Vídni přišel na pomoc polský král Jan Sobie-
ski. Jeho armáda procházela od poloviny srpna Moravou 
a 25. srpna dorazila do Mikulova. Porážka Turků u Vídně 
(12. září) spojenou polsko-rakouskou armádou vedenou 
vévodou Karlem Lotrinským znamenala počátek konce je-
jich panství v Uhrách.

1753-1775
Podle plánů Nicolo Pacassiho byla prováděna přestavba 
Pražského hradu v jednoduchém klasicismu s bohatými ro-
kokovými interiéry. Na výzdobě se mj. podílel významný 
český sochař druhé poloviny 18. století I. F. Platzer, který 
dokázal spojit tradici domácího baroka (byť v zdrobnělé 
rokokové podobě) s klasicismem vídeňského ražení, dále 
pak architekt pozdního baroka K. I. Dienzenhofer a Ital 
A. Lurago.

1773
16.	července
V Hudlicích u Berouna se narodil jazykovědec, básník, pře-
kladatel a tvůrce pětidílného slovníku česko-německého 
Josef Jungmann.

21.	července
Bula papeže Klimenta XIV. zrušila jezuitský řád a umožňo-
vala světským vládám rozhodnout o majetku řádu.

1813
27.	června
Uzavřena tzv. Reichenbašská konvence – tajná dohoda 
s Ruskem a Pruskem, v níž se Rakousko zavázalo, že nej-
později do 20. července 1813 vstoupí spolu s nimi do války 
s Francií, jestliže ta odmítne mírové podmínky.

4.	července
Na jednání v Ratibořicích neúspěšně přesvědčoval rakous-
ký kancléř zástupce Pruska a Ruska o prospěšnosti ve věci 
prodloužení příměří s Francií.

12.	července	–	10.	srpna
Za účasti válčících stran (Ruska, Pruska a Francie), po-
zorovatelů (Anglie a Švédska) a zprostředkovatelského 
Rakouska proběhlo v Praze neúspěšné jednání o návrhu 
mírových podmínek.

11.	srpna
Rakousko vypovědělo válku Francii.

polovina	srpna
Ruská a pruská armáda o síle zhruba sto tisíc mužů se 
přesunula ve třech proudech ze Slezska do severních 
a severovýchodních Čech a spojila se s rakouskými voj-
sky. V severních Čechách byla také soustředěna tzv. Česká 
armáda pod vedením knížete Schwarzenberga a maršála 
V. Radeckého z Radče (240 tisíc mužů).

Ve dnech 26.-27. srpna zvítězili Francouzi nad spojeným ra-
kousko-ruským vojskem u Drážďan a donutili jej k ústupu.

29.-30.	srpna
Pronásledující francouzský armádní sbor byl zaskočen ne-
daleko Ústí nad Labem, došlo k bitvě, v níž byli Francouzi 
obklíčeni a poraženi vojskem spojenců (za pomoci prus-
kých jednotek).

1843
antal stašek, vlastním jménem Antonín Zeman (22. 7. 
1843, Stanov v Podkrkonoší, nyní součást Zlaté Olešni-
ce – 9. 10. 1931, Praha) – český spisovatel a právník.

1853
josef holeček (27. 2. 1853, Stožice u Vodňan – 6. 3. 1929, 
Praha) – český spisovatel s regionálním zaměřením na jižní 
Čechy, představitel realismu, ruralismu a tzv. venkovské 
prózy.

Teréza Nováková, rozená Lanhausová, (31. 7. 1853, Pra-
ha – 13. 11. 1912, Praha) – česká spisovatelka s regio nálním 
zaměřením na okolí Litomyšle a Proseče, představitelka 
realismu a tzv. venkovské prózy. Narodila se v Praze do 
kulturního smíšeného manželství. Otec byl Čech, matka 
Němka, která pocházela ze zámožné německo-židovské 
rodiny. K češství vedl Terézu Novákovou otec. Navštěvova-
la dívčí školu S. Amerlingové, později Náprstkův Americký 
klub českých dam, kam ji uvedla Karolína Světlá. Důkladná 

hIstorIe v Kostce
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znalost cizích jazyků jí umožnila 
číst německé a anglické autory 
v originále a poznat tak světo-
vou literaturu.

Při studiu se Teréza Nová-
ková seznámila se Svatoplukem 
Čechem a se svým budoucím 
manželem, gymnaziálním pro-
fesorem Janem Novákem. S ním 
po sňatku v roce 1876 odešla do 
Litomyšle. Měli sedm dětí, ale 
jen literární kritik a historik Arne 
Novák matku přežil.

 V Litomyšli pracovala Teréza Nováková osvětově a za-
jímala se o národopisné studium východočeského lidu. Po 
dvaceti letech se rodina vrátila do Prahy.
 Nováková horlivě pracovala i v ženském hnutí, založila 
a redigovala časopis Ženský svět. Usilovala o rovnopráv-
nost žen, volební právo a právo na vzdělání.
 Po manželově smrti žila Nováková v Proseči u Skutče, 
kde napsala svá vrcholná literární díla. Teréza Nováková 
zemřela v Praze u svého syna Arna Nováka, literárního kri-
tika a historika.

1863
5.	července
Na návrh olomouckého arcibiskupa Bedřicha Fürsten-
berga určil papež Pius IX. tento den jako svátek sv. Cyrila 
a Metoděje, a to nejen na Moravě, ale i v Čechách a Chor-
vatsku. Na Velehradě proběhly mohutné oslavy tisícího vý-
ročí příchodu obou bratří na Moravu.

1873
6.	června
Ve Vídni byla podepsána smlouva mezi habsburskou mo-
narchií a Ruskem, k smlouvě nepřímo přistoupilo i Němec-
ko.

1883
3.	července
V Praze se v rodině německého židovského obchodní-
ka narodil spisovatel Franz Kafka (3. 7. 1883, Praha – 
3. 6. 1924, Kierling u Klosterneuburgu) – pražský německy 
píšící spisovatel židovského původu a jeden z literárně nej-
vlivnějších spisovatelů 20. století.

1893
Marie Pujmanová, rozená Hennerová, (8. 6. 1893, Pra-
ha – 19. 5. 1958, Praha) – česká spisovatelka a novinářka. 
V padesátých letech se stala jednou z hlavních propagáto-
rek politických procesů. Např. žádala maximální tresty pro 
„zrádce“. Známý je její výrok: „Psovi psí smrt!“ Zároveň 
udělala maximum pro to, aby z vězení dostala svého syna 
Petra, který chtěl se skupinou lidí utéci přes hranice.

1903
a. c. Nor (19. 9. 1903 – 29. 7. 1986) – romanopisec a po-
vídkář, literární kritik a publicista.

1913
hanuš Bonn, známý také pod pseudonymem Josef Ko-
hout (5. 7. 1913 – 20. 10. 1941, koncentrační tábor Maut-

hausen) – český básník, literární kritik a překladatel poezie 
primitivních národů.

1923
18.	května
Zahájeno pravidelné vysílání Československého rozhlasu 
v Praze. 1. března 1925 začala vysílat brněnská stanice, 
1. srpna 1926 bratislavská stanice, 17. dubna stanice Koši-
ce a od 1. července 1929 stanice ostravská.

Emanuel Frynta (3. 1. 1923, Slapy – 11. 10. 1975, Praha) – 
český překladatel z ruštiny a básník tvořící česky, představi-
tel nonsensové poezie v někdejším Československu.

PhDr. jan Vladislav, vlastním jménem Ladislav Bambásek, 
(15. 1. 1923, Hlohovec, Slovensko – 3. 3. 2009, Praha) – 
básník, překladatel, esejista, autor literatury pro děti. Roku 
1969 byl jmenován šéfredaktorem revue Světová literatu
ra, v letech 1970-1971 byl postupně zbaven všech funkcí 
i možnosti publikovat. V prosinci 1976 se stal signatářem 
Charty 77; od února 1981, kdy byl donucen opustit ČSSR, 
žil ve Francii (Sèvres u Paříže; francouzské občanství zís-
kal 1986). V letech 1982-1987 vedl na pařížské École des 
hautes études en sciences sociales (Vysoká škola sociál-
ních věd) seminář o nezávislé kultuře ve střední a vý-
chodní Evropě. Současně spolupracoval s rozhlasovými 
stanicemi RFE (Rádio Svobodná Evropa) a Deutschland-
funk. V březnu 1986 spoluzaložil v Hannoveru Čs. doku-
mentační středisko nezávislé literatury, které zanedlouho 
přesídlilo do Scheinfeldu na zámek Schwarzenberg. Roku 
1987 se Vladislav stal předsedou tohoto střediska a spo-
lečně s Jiřím Grušou a Vilémem Prečanem zde redigoval 
čtvrtletník Acta (1987-1989). Po roce 1989 se Jan Vladislav 
soustředil především na kompletaci vlastního básnického 
a esejistického díla. Roku 1991 se podílel na vzniku nakla-
datelské aktivity Klub osvobozeného samizdatu a stal se 
jeho předsedou. Od roku 2003 žil trvale v Praze. V roce 
2005 o něm natočila dokumentaristka Kateřina Krusová 
snímek Jan Vladislav – Diptych.

Karel Klostermann (13. 2. 1848, Haag, Horní Rakousy – 
16. 7. 1923, Štěkeň na Strakonicku) zasvětil celé své lite-
rární dílo Šumavě a životním osudům jejích obyvatel. Do 
literatury vstoupil Klostermann v polovině osmdesátých let 
19. století drobnými fejetony a črtami, které uveřejňoval 
převážně v pražském německém časopise Politik. Z pod-
nětu redaktora časopisu Osvěta V. Vlčka začal Kloster-
mann soustavně psát česky. Pro českou literaturu objevil 
krásu šumavských lesů a hor i život a tradice jejich obyva-
tel. Velký důraz kladl na vylíčení krajiny a přírody. Jeho díla 
vznikla na základě skutečných událostí a vyprávění.
 Dětství prožil v Žichovicích nedaleko Rabí. Gymná-
zium začal studovat v Klatovech a dokončil v Písku, pak se 
zapsal na lékařskou fakultu vídeňské univerzity, po deseti 
semestrech byl nucen pro tíživé rodinné poměry nastou-
pit do zaměstnání. Stal se jedním ze zakladatelů českého 
akademického spolku ve Vídni. Nejprve byl vychovatelem 
v Žamberku, potom redaktorem časopisu. A nakonec od 
roku 1878 profesorem německého a francouzského jazyka 
v Plzni až do odchodu na odpočinek v roce 1908. Závěr 
života strávil Karel Klostermann ve Štěkni na Strakonicku, 
kde také zemřel na rozedmu plic.
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ti  Klostermann podnikl několik cest do ciziny, zejména 
do Francie a na Balkán, byl členem plzeňské městské rady 
a okresního zastupitelstva, funkcionářem četných kultur-
ních a osvětových spolků. Inicioval také stavbu rozhledny 
na Javorníku, která po rekonstrukci v roce 2000 nese jeho 
jméno.

MUDr. Miroslav holub, DrSc. (13. 9. 1923, Plzeň – 14. 7. 
1998, Praha) – prozaik a esejista, povoláním lékař-imuno-
log.

1933
12.-15.	srpna
V Nitře proběhly oficiální státní oslavy 1100. výročí založe-
ní prvního křesťanského kostela knížetem Pribinou (833) 
za účasti vládní delegace. Oslav bylo zneužito k protivládní 
nacionalistické demonstraci.

1938
3.	července
V Praze byl zahájen X. všesokolský slet, který vyzněl jako 
mohutná manifestace na obranu republiky.

30.	srpna
Prezident Beneš odevzdal Sudetendeutsche Partei nový 
návrh na řešení sudetoněmecké otázky.

1943
13.	června
Nacisté vypálili obec Český Malín na Volyni. Zavraždili na 
400 jeho obyvatel, převážně české národnosti.

Karel schulz (6. 5. 1899, Městec Králové – 27. 2. 1943, 
Praha) – romanopisec, divadelní kritik, parlamentní zpra-
vodaj, básník a povídkář, jehož nejznámějším dílem je 
historický román Kámen a bolest (1942), který ho však 
proslavil až po jeho smrti.

jaroslav havlíček (3. 2. 1896, Jilemnice – 7. 4. 1943, Pra-
ha) – prozaik, nejvýznamnější český představitel psycho-
logické prózy v období mezi válkami.

1953
1.-3.	června
Poprvé od února 1948 došlo k masovým nepokojům 
a demonstracím jako bezprostřední reakci na měnovou 
reformu v Československu. Bezpečnost uvěznila celkem 
472 osob.

1963
22.	srpna
Rudé právo publikovalo zprávu tzv. barnabitské komise, 
která přes Novotného škrty vedla přece jen k plnému od-
volání procesů a k soudní rehabilitaci 481 nevinně odsou-
zených. Tato Kolderova komise sice prorazila zeď kolem 
rehabilitace, ale zůstávala nedůsledná a ustupovala tlaku 
„starých kádrů“, zejména A. Novotného.

1968
29.	května	–	1.	června
Zasedání ÚV KSČ jednalo o současné politické situaci 
v zemi. Střetly se zde dvě rozdílné politické linie – Dubče-

kova a Biľakova. Přijatá rezoluce obsahovala zásady Dub-
čekova referátu a byla namířena proti extrémům „zprava 
i zleva“.

19.	června
V Praze-Ruzyni se konal sraz Lidových milicí. Na masovém 
shromáždění asi deseti tisíc příslušníků Lidových milicí za-
zněly kritické hlasy proti komunistickému vedení, vytýkaly 
mu slabost v postupu proti pravici a žádaly zákroky. Celá 
akce vyvolala v zemi vlnu rozhořčení, která vyústila v pod-
pisovou akci za zrušení milic.

27.	června
V několika denících byla uveřejněná výzva Dva tisíce slov, 
která patří dělníkům, zemědělcům, úředníkům, vědcům, 
umělcům, všem, kterou vypracoval spisovatel Ludvík Va-
culík. Odpůrci reformy hodnotili Dva tisíce slov jako výzvu 
ke kontrarevoluci.

19.	července	–	1.	srpna
V Čierné nad Tisou (v železničním vagóně) se setkali čle-
nové vedení KSČ a KSSS.

20.	srpna
V Praze začalo zasedání předsednictva ÚV KSČ, v jeho 
průběhu přišla ve 23:30 zpráva o obsazování republiky 
vojsky „socialistické pětky“ (SSSR, NDR, Polska, Maďar-
ska a Bulharska). Byl schválen a vydán rozkaz, aby armáda 
nekladla odpor a bylo vydáno Provolání ke všemu česko-
slovenskému lidu, v němž se uvádělo, že vojska obsazují 
ČSSR proti vůli ústavních orgánů a bez jejich vědomí.

21.	srpna
O ČSSR se začalo jednat v Radě bezpečnosti OSN. V celé 
zemi rostl živelný odpor k okupaci.
 Po selhání pokusu o ustanovení prosovětské tzv. děl-
nicko-rolnické vlády, který ztroskotal mj. díky spontánnímu 
nenásilnému odporu obyvatelstva, byli proreformní poli-
tičtí představitelé KSČ v čele s A. Dubčekem odvlečeni do 
SSSR.

23.-26.	srpna
Na žádost prezidenta Ludvíka Svobody probíhalo v Mosk-
vě složité jednání československé a sovětské politické re-
prezentace. Jednání skončila (pod psychickým nátlakem) 
podpisem tzv. Moskevského protokolu. Podpis jako jediný 
z 26 českých a slovenských politiků odmítl připojit F. Krie-
gel.

1973
ota Pavel, vlastním jménem 
Otto Popper, (2. 7. 1930, Praha – 
31. 3. 1973, Praha) – pro zaik, 
novinář a sportovní reportér. Je 
autorem sportovních a autobio-
grafických próz s tématy z vlast-
ního dětství. Na motivy Pavlových 
povídek vznikl roku 1979 televiz-
ní film Zlatí úhoři a celovečerní 
film Smrt krásných srnců, který 
v roce 1986 natočil režisér Karel 
Kachyňa.
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1983
2.	června
Pražský arcibiskup kardinál František Tomášek obdržel ve 
Svatovítské katedrále dopis s 3 397 podpisy věřících kato-
líků i protestantů, v němž protestovali proti zásahu Státní 
bezpečnosti vůči františkánům a jejich přátelům.

21.-26.	června
V pražském Paláci kultury proběhlo levicově zaměřené 
Světové shromáždění za mír a život, proti jaderné válce. 
Účastnilo se jej 3 600 delegátů ze 132 zemí. Shromáždění 
obdrželo i dopisy manželek vězněných chartistů.

Milada součková (24. 1. 1899, Praha – 1. 2. 1983, Boston, 
USA) – prozaička, básnířka, literární historička, je předsta-
vitelkou a zakladatelkou intelektuální linie české literatury. 
Literární tvorbě se začala věnovat pod vlivem svého muže – 
malíře, doktora přírodních věd a spisovatele Zdeňka Ryk-
ra (1900-1940, sňatek 1927); ovlivněna byla též Pražským 
lingvistickým kroužkem (který také podporovala) a přede-
vším přátelstvím s Romanem Jakobsonem. S Vladislavem 
Vančurou spolupracovala na prvním díle Obrazů z dějin 
národa českého. Po válce byla jmenována kulturním atašé 
při čs. konzulátu v New Yorku, v dubnu 1948 však rezigno-
vala a rozhodla se trvale zůstat v USA. Přednášela českou 
literaturu a literatury slovanské na univerzitách v Har-
vardu (1950-1962), v Chicagu (1962-1969) a v Berkeley  
(1970-1973). V roce 1959 obdržela Guggenheimovo sti-
pendium. Jako zaměstnankyně slavistického oddělení 
Har vard College Library shromáždila cennou sbírku české 
a slovenské literatury.

Vladimír Neff (13. 6. 1909, Praha – 2. 7. 1983, Praha) – 
český spisovatel, překladatel a scenárista, otec spisovatele 
sci-fi Ondřeje Neffa.

1993
15.	června
Základní vojenská služba byla zkrácena z osmnácti na dva-
náct měsíců.

30.	června
Česká republika byla přijata za člena Rady Evropy.

1.	července
V akciové společnosti Bižuterie Jablonec nad Nisou začala 
pracovat první novodobá česká mincovna. Poslední ražba 
v Čechách proběhla v Praze v roce 1857.

1.	srpna
Vstoupil v platnost zákon o protiprávnosti komunistického 
režimu.

jan lopatka (7. 2. 1940, Zdíkov – 9. 7. 1993, Praha) – vý-
znamný český literární kritik, redaktor a editor, signatář 
Charty 77. Od roku 1976 spolupracoval (od 1982 úzce) 
se samizdatovou Edicí Expedice, pro niž navrhl podstat-
nou část titulů. V letech 1988-1989 vedl v samizdatových 
Lidových novinách rubriku ukázek z literární tvorby zaká-
zaných autorů. Od jara 1990 do konce roku 1992 byl re-
daktorem a vedoucím kritické rubriky Literárních novin, 
od května 1993 až do své smrti byl redaktorem v kulturní 

rubrice týdeníku Respekt. Souběžně v letech 1992-1993 
vedl na FF UK semináře literární kritiky.

1998
22.	července
Prezident Václav Havel jmenoval v Trůnním sále Pražského 
hradu menšinovou vládu ČSSD v čele s Milošem Zema-
nem.

23.	července
Horská oblast okresu Rychnov nad Kněžnou a také menší 
část Královéhradecka byly postiženy mohutnými přívalový-
mi dešti, které způsobily rozsáhlé povodně. Zhruba třicet 
obcí bylo zaplaveno, obětí se stalo sedm občanů, škody 
dosáhly částky 1,8 miliardy korun.

2008
Vláda schválila projekt Národní digitální knihovny, který 
by měl zajistit trvalou ochranu a zpřístupnění národního 
kulturního dědictví v digitální i analogové formě. Digitální 
knihovnu vymyslela Národní knihovna (NK) ve spoluprá-
ci s Moravskou zemskou knihovnou. V oblasti digitaliza-
ce je česká Národní knihovna mezi evropskou špičkou, 
v roce 2005 jako první na světě získala tehdy novou cenu 
UNESCO za příkladný postup digitalizace vzácných tisků 
a rukopisů. NK stála při zrodu programu UNESCO Pa-
měť světa v roce 1992 a vytvořila pro něj i pilotní projekt. 
NK je také jedinou institucí v ČR, která archivuje český  
web.

25.	května
Uplynulo čtyřicet let, kdy byl na pražském Žofíně založen 
Svaz PTP. 40. výročí vzniku svazu a památku obětí si při-
pomněli i účastníci setkání na pražském Žofíně. Pomoc-
nými technickými prapory prošlo v letech 1950-1954 na 
padesát tisíc lidí. Ze zhruba padesáti tisíc pétépáků jich 
dnes žije asi 12 tisíc. Kolem osmi tisíc z nich sdružuje sou-
časný Svaz PTP. Tento svaz sdružuje tzv. pétépáky, které 
komunistický režim kvůli „politické nespolehlivosti“ zařa-
dil počátkem padesátých let do pomocných technických 
praporů. Srpnová okupace Československa dalšímu fun-
gování svazu zabránila, znovu svou činnost mohl obnovit 
až v roce 1990. Svým členům pomáhal při mimosoudních 
rehabilitacích i odškodněních, pořádá jejich pravidelná se-
tkání a spolupracuje i s podobnými organizacemi v dalších 
zemích bývalého sovětského bloku.

2013
jiří Drašnar (31. 3. 1948, Náchod – 17. 3. 2013, Kalifornie, 
USA) – prozaik. Základní a střední školu absolvoval v Ná-
chodě (maturita 1966), poté rok studoval na Vysoké škole 
ekonomické v Praze, následně vykonával pomocné práce, 
ale v srpnu 1969 byl zatčen pro vyhýbání se pracovní po-
vinnosti a odsouzen k podmíněnému trestu. V roce 1970 
začal studovat Filmovou a televizní fakultu Akademie mú-
zických umění (obor filmová a televizní režie), v roce 1973 
byl však ze studií vyloučen. Poté vystřídal několik zaměst-
nání (domovník, asistent režie, umývač oken, noční hlídač) 
a v roce 1979 emigroval do Rakouska. V roce 1980 odjel 
do USA a od roku 1982 žil v Kalifornii. Užíval též jména 
George Drasnar, po získání občanství USA přijal jméno 
George Jiri Drasnar.
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a Bisnode: 42 procent kapitálu 
českých firem je ovládáno z ciziny
Zahraniční subjekty nyní ovládají 42 procent z celkového 
základního kapitálu 2,33 bilionu Kč českých firem a mají 
majetkový podíl v necelé čtvrtině z nich. Nejčastějšími za-
hraničními vlastníky tuzemských podniků jsou Rusové, 
Němci a Ukrajinci. Vyplývá to z analýzy vlastnické struktury 
tuzemské podnikatelské sféry, kterou zveřejnila poradenská 
společnost Bisnode. Mezi zahraničními vlastníky s výraznou 
převahou dominuje nizozemský kapitál. Majitelé firem se 
sídlem v Nizozemsku kontrolují více než čtvrtinu, respektive 
250 miliard korun z celkové hodnoty základního kapitálu 
v českých firmách, který je ovládán zahraničními subjekty. 
S výrazným odstupem následuje rakouský (11,2 procenta), 
německý (10,2 procenta) a kyperský (5,9 procenta) kapi-
tál. Vlastníci se sídlem v Rusku mají podíl v 18,9 procenta 
z celkového počtu firem, které jsou kontrolovány zahranič-
ními subjekty.

Zeman kritizuje důchodovou reformu, 
chce změnu valorizace penzí
Prezident Miloš Zeman kritizoval vládní důchodovou refor-
mu. Pokud by se podle něj plně realizovala, odsála by do 
druhého pilíře peníze ze státního systému a zhoršila pozi-
ci důchodců. Zeman také navrhl změnu valorizace penzí. 
Důchodci by podle něj neměli dostávat přidáno podle pro-
cent, ale pevnou částku. Hlava státu to uvedla v krátkém 
projevu na zasedání Rady seniorů ČR. Zeman by rovněž 
byl rád, kdyby církve část prostředků, které dostanou v cír-
kevních restitucích, daly na vybavení sítě hospiců, míst pro 
důstojnější umírání. Zeman řekl, že to navrhne kardinálovi 
Dominiku Dukovi.

Premiér Nečas: ČR se bez reformy 
penzijního systému neobejde
Bez reformy penzijního systému se ČR kvůli vývoji populace 
neobejde, řekl na konferenci Budoucnost českého penzij-
ního systému premiér Petr Nečas. Alternativa by podle něj 
byla bolestivější, představovala by jen zvýšení daní či snížení 
důchodů o třetinu. Vláda zavedla druhý pilíř penzijní refor-
my od ledna 2013, jeho rozjezd se potýká s malým zájmem 
lidí. Za první čtyři měsíce vstoupilo do druhého pilíře pen-
zijního systému 31 985 lidí, v dubnu to bylo 9 610 klientů. 
Podle studie Institutu pro demokracii a ekonomickou ana-
lýzu (IDEA) při institutu CERGE-EI se vyplatí polovině mužů 
a 30 procentům žen. Výhodnější je pro bohatší. Profesor 
soukromé Vysoké školy finanční a správní Jaroslav Vostatek 
ale tvrdí, že reforma je nevýhodná skoro pro všechny. Kvůli 
ní budou chybět ve státním systému peníze na penze, takže 
do něj pak budou muset všichni platit vyšší odvody.

Ve Švýcarsku skončila první 
část soudu o kauze MUS
Ve švýcarském městě Bellinzona skončila první fáze soudu 
s bývalými manažery a majiteli Mostecké uhelné společnos-
ti (MUS). Druhá část procesu začne 10. června. Řekla to 
mluvčí federálního soudu v Bellinzoně Mascia Gregoriová. 
V souvislosti se spornou privatizací dolů bylo sedm exma-
nažerů obžalováno z praní špinavých peněz, z podvodů 
a korupce. Soud začal 13. května a jeho první část měla 

skončit v pátek 24. května. Ze sedmičlenné skupiny exma-
nažerů se ale před senát dostavili jen tři – Marek Čmejla, 
Jiří Diviš a Petr Kraus. Soud pokračoval v jednání pouze 
s nimi a případy nepřítomných Oldřicha Klimeckého, An-
tonína Koláčka a Belgičana Jacquesa de Grootea odložil 
na 10. června. Tribunál zároveň zastavil řízení proti Luboši 
Měkotovi, který v březnu zemřel. Švýcarské úřady obža-
lovaným zablokovaly 660 milionů švýcarských franků (asi 
13,9 miliardy korun).

Rakouský Nejvyšší soud potvrdil 
konec řízení kvůli Diag Human
Rakouský Nejvyšší soud definitivně zastavil exekuční říze-
ní vedené proti České republice kvůli sporu se společností 
Diag Human. Nevyhověl reviznímu odvolání firmy, sdělil 
mluvčí Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetkových 
(ÚZSVM) Robert Hurt. Firma Diag Human se kvůli svým 
požadavkům na odškodnění začala obracet od počátku 
roku 2011 na zahraniční soudy. Její nárok hned zpočátku 
nepravomocně uznaly pařížský a vídeňský soud. Odvolací 
senáty ve Francii i v Rakousku ale prvoinstanční verdikty 
změnily. Diag Human si nárokuje mnohamiliardové od-
škodnění. Podle dřívějšího vyjádření právního zástupce 
společnosti Jana Kalvody pak přesáhla částka s úroky již 
deset miliard. Strany se však doposud přou o to, zda bylo 
toto rozhodnutí pravomocné.

ČR bude přijata do Výboru 
pro rozvojovou pomoc OECD
Česká republika bude jako první postkomunistická země 
přijata do Výboru pro rozvojovou pomoc Organizace pro 
hospodářskou spolupráci a rozvoj (OECD). Informovalo 
o tom ministerstvo zahraničních věcí. Přijetím ČR do tohoto 
elitního klubu se završí dlouholetý proces zkvalitňování spo-
lupráce Česka s rozvojovými zeměmi, který OECD sleduje. 
„Výsledky, kterých ČR dosáhla od roku 1995 v oblasti zahra-
niční rozvojové spolupráce a humanitární pomoci, inspiro-
valy počátkem tohoto roku OECD k oslovení ČR za účelem 
zahájení přístupových jednání,“ uvedl první náměstek minis-
tra zahraničních věcí Jiří Schneider, který českou delegaci na 
zasedání povede. Upozornil, že Česko za necelé tři měsíce 
zvládlo testy na úrovni světového standardu, a označil to za 
velký úspěch. Podle Schneidera se v Paříži očekává diskuse 
o českém systému zahraniční rozvojové spolupráce.

O vrácení poplatků za vedení úvěru 
žádá přes 270 000 klientů bank
O vrácení poplatků za vedení hypotéky nebo spotřebi-
telského úvěru žádá přes 270 000 klientů bank, které za-
stupují servery Poplatkyzpět.cz, Bankovnípoplatky.com 
a Jdeto.de. Majitel serveru Bankovnipoplatky.com Patrik 
Nacher odhadl, že dalších 20 000 až 30 000 plných mocí 
ještě přijde. Iniciativa Poplatkyzpět.cz se snaží získat pro 
klienty bank zpět údajně neoprávněně inkasované úvěrové 
poplatky a zároveň usiluje o jejich zrušení do budoucna.  
Obvodní soud v Praze 5 rozhodl 18. dubna ve sporu o vrá-
cení úvěrových poplatků ve prospěch klienta banky. Podle 
představitelů iniciativy Poplatkyzpet.cz je rozsudek průlo-
mový. Hypoteční banka reagovala tvrzením, že rozhodnutí 
soudu se vztahuje k velmi specifickému případu a rozhod-
ně jej nelze považovat za precedentní.
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Veřejnost může na internetu 
sledovat hospodaření státu
Ministerstvo financí spustilo základní verzi specializova-
ného informačního portálu, který bude zveřejňovat data 
o průběžném hospodaření státu. Stránky http://monitor.
statnipokladna.cz obsahují základní informace o letošním 
rozpočtu a podrobné informace, včetně tzv. rozklikávacího 
rozpočtu, za předchozí roky. Do konečné podoby se portál 
dostane ke konci letošního roku, informovalo ministerstvo. 
Ze zveřejňovaných dat lze tak zjistit, jak se státu daří výběr 
daní či jak hospodaří ministerstva.

AXA Bank ukončí do konce roku 
svou činnost v Česku
AXA Bank, která patří mezi menší tuzemské banky, ukončí 
do konce roku svou činnost v ČR. Klientům nabídne vy-
brané bankovní produkty UniCredit Bank. Na tuzemském 
trhu se AXA zaměří na pojišťovnictví. Společnost o tom in-
formovala v tiskové zprávě. „Na všech evropských trzích je 
znatelný trend konsolidace a AXA je především pojišťovací 
skupinou. Proto se AXA rozhodla zaměřit se na hlavní ob-
last své činnosti – pojišťovnictví a zároveň uzavřít partner-
ství v poskytování bankovních služeb s jednou z největších 
retailových bank v ČR,“ uvedl generální ředitel finanční 
skupiny AXA pro ČR a Slovensko Martin Vogl.

ČOI bude moci od příštího roku 
nahrávat průběh předváděcích akcí
Česká obchodní inspekce bude moci od příštího roku po-
řizovat na předváděcích akcích zvukové a obrazové zázna-
my. Umožní to kontrolní řád, který vstoupí v účinnost od 
1. ledna 2014. Uvedlo to ministerstvo průmyslu a obcho-
du (MPO). Použití záznamové techniky má podle náměst-
ka ministra průmyslu Tomáše Hajduška odradit prodejce 
od použití agresivních obchodní technik. Česká obchodní 
inspekce je připravena vybavit všechny regionální inspek-
toráty příslušnou technikou a začít ji využívat ihned od za-
čátku příštího roku. Podle inspekce novinka umožní lépe 
dokázat případné porušení zákonů. Podle návrhu novely 
zákona o ochraně spotřebitele budou také muset pořa-
datelé předváděcích akcí hlásit dopředu České obchodní 
inspekci (ČOI) místo konání, datum, časový harmonogram 
a jaké zboží na akci budou nabízet.

Aero Vodochody dál jedná 
o prodeji L-159 do Iráku
Aero Vodochody dál jedná o prodeji 28 výcvikových bi-
tevníků L-159 za přibližně 19,2 miliardy korun do Iráku. 
Smlouva ale zatím uzavřena není. Irácká strana je pasivní. 
Na veletrhu Idet v Brně to řekl prezident Aera Vodocho-
dy Ladislav Šimek. „V poslední době jsme pokračovali ve 
specifikaci dodávek, jsme připraveni velmi rychle dát do-
hromady finální podobu smlouvy,“ uvedl Šimek. Připustil, 
že kontrakt může být v ohrožení. Aeru Vodochody, nej-
většímu českému výrobci letadel a letecké techniky, v Irá-
ku konkuruje korejská společnost KAI (Korean Aircraft 
Industries). Podle Šimka je velice aktivní. Irák požaduje 
24 nových letadel. Další čtyři by mohl dostat jako „dárek“ 
z armádní skladů a šly by na prvotní výcvik.

Dluhy českých domácností v březnu 
po dvou poklesech vzrostly
Dluhy českých domácností u bank a finančních institucí 
v březnu meziměsíčně vzrostly o 2,8 miliardy korun na 
1,163 bilionu korun. V předchozích dvou měsících přitom 
klesaly. Meziročně byly dluhy domácností vyšší o 41,3 mi-
liardy korun. Vyplývá to z údajů České národní banky. 
V lednu se dluhy domácností snížily poprvé od září 2001, 
tehdy výše zadlužení českých domácností u bank a finanč-
ních institucí činila 123,6 miliardy korun. „V následujících 
měsících můžeme očekávat stagnaci či nepatrný růst. Stá-
vající úroveň dluhu českých domácností je sice výrazně 
pod průměrem nejvyspělejších zemí EU, při stále nejisté 
ekonomické situaci ji ale můžeme považovat za pozitivní,“ 
uvedl vedoucí partner sektoru finančních služeb PwC ČR 
Petr Kříž.

ČNB nechala opět sazby beze změny 
na rekordně nízké úrovni
Bankovní rada České národní banky opět ponechala 
úrokové sazby beze změny na rekordně nízké úrovni. In-
formoval o tom mluvčí centrální banky Marek Petruš. Roz-
hodnutí se očekávalo. Základní úroková sazba, od níž se 
odvíjí úročení komerčních úvěrů, tak zůstala na 0,05 pro-
centa. Měnového zasedání rady se zúčastnilo všech sedm 
členů. Ekonomové čekají, že úrokové sazby nechá centrál-
ní banka beze změny kvůli nízké inflaci a vývoji ekonomiky 
minimálně po celý letošní rok.

Podmínky v průmyslu se 
v dubnu mírně zlepšily
Podmínky ve zpracovatelském sektoru v Česku se v dubnu 
mírně zlepšily, index nákupních manažerů (PMI) stoupl na 
49,5 bodu z březnových 49,1 bodu. Index, který sleduje 
kromě výroby a nových objednávek zaměstnanost, termíny 
dodávek od dodavatelů a zásoby, je ale již 13 měsíců pod 
hranicí 50 bodů, která je v indexu předělem mezi růstem 
a poklesem aktivity. Oznámila to společnost Markit Econo-
mics. Na negativním vyznění indexu se v dubnu nejvíce po-
depsaly složky nových zakázek, zaměstnanosti, dodacích 
lhůt dodavatelů a zásob vstupů na skladě. Naopak výroba 
poprvé od června 2012 vzrostla.

EK: Český HDP letos klesne, 
deficit sestoupí pod tři procenta
Česká ekonomika letos klesne o 0,4 procenta. Rozpočto-
vý schodek se nicméně dostane pod tři procenta hrubé-
ho domácího produktu, což je jedna z podmínek vstupu 
do eurozóny. Předpověděla to Evropská komise. Zhoršila 
tak svůj únorový odhad letošního vývoje české ekonomi-
ky, který počítal se stagnací. Prognózu českého hospodář-
ského růstu pro příští rok komise snížila na 1,6 procenta 
z dříve předpokládaných 1,9 procenta. Vývoj veřejných  
financí České republiky komise naopak hodnotí příznivěji 
než dříve. Podle prognózy by měl rozpočtový deficit le-
tos klesnout na 2,9 procenta HDP z loňských 4,4 procen-
ta. Předchozí odhad počítal pro letošní rok se schodkem  
3,1 procenta HDP, loňský deficit komise odhadovala na 
5,2 procenta HDP.
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a Škoda Electric vyrábí trolejbusy 
pro Szeged a dodala vozy do Říma
Škoda Electric vyrábí třináct velkokapacitních trolejbusů 
pro maďarské město Szeged. Hodnota kontraktu převyšu-
je 250 milionů korun. První trolejbus měla předat už tento 
měsíc, ale vinou přezkoumání kontraktu maďarskými úřa-
dy bude prototyp hotový v polovině července a dodán do 
1. srpna, řekl generální ředitel Škody Electric Jaromír Šilhá-
nek. Podnik dále předal do dubna všechny trolejbusy pro 
Řím, který jich koupil 45 za téměř 600 milionů Kč. Škoda 
Electric letos vyrobí kvůli posunu některých kontraktů do 
roku 2014 minimálně 60 trolejbusů, o čtvrtinu méně než 
loni. „Čekáme na nové tendry ve východní Evropě, zemí 
Společenství nezávislých států (postsovětského společen-
ství) a Pobaltí,“ uvedl Šilhánek. Polovina letos vyrobených 
vozů půjde do ČR – do Hradce Králové, Pardubic, Zlína, 
Teplic –, druhá do ciziny, např. do uzbeckého Urgenče.

J&T Bance letos klesl čistý zisk 
o 252 milionů na 214 milionů Kč
Tuzemské J&T Bance, která poskytuje služby privátního 
bankovnictví, v prvním čtvrtletí 2013 klesl čistý zisk me-
ziročně o 252 milionů na 214 milionů korun. Pokles byl 
způsoben mimořádně vysokým ziskem z obchodování 
v prvním kvartále 2012. Banka tom informovala s tím, že 
ke konci roku 2013 očekává konsolidovaný zisk 800 mi lio-
nů korun.

Haas investoval do dřevovýroby 
v Chanovicích 2,3 miliardy Kč
Téměř 2,3 miliardy korun investovala za devatenáct let 
do dřevařského podniku v Chanovicích německá skupina 
Haas Group. Za stejnou dobu se výrobní areál v Pošuma-
ví rozšířil z osmi na 43 hektarů a dalších 12 hektarů má 
v záloze na rozvoj. Kvůli krizi, recesi stavebnictví a třetím 
rokem trvajícím vysokým cenám kulatiny podnik zatím 
v krátkodobém horizontu s dalšími investicemi nepočítá. 
Při startu nového energobloku za 200 milionů Kč, který ze 
30 procent podpoří EU, to ČTK řekl prokurista Holzindu-
strie Chanovice s. r. o. Martin Kvapil. Podnik loni zpraco-
val kolem 250 000 metrů krychlových smrkové kulatiny, 
o rok dříve to bylo o pětinu více. „Dřevařský průmysl není 
v jednoduché situaci z hlediska odbytu i prodejních cen 
a hlavně kvůli vysokým cenám kulatiny a jejímu nedostat-
ku, což je celoevropský problém,“ řekl Kvapil. Začalo to 
už v roce 2011, kdy cena vzrostla meziročně o 30 procent 
a tato situace trvá.

Singer: Účast v bankovní unii 
není teď pro ČR výhodná
I když Česká národní banka podporuje vznik bankovní unie 
v eurozóně, samotná účast ČR v unii by nebyla v tuto chvíli 
výhodná. Na Žofínském fóru to uvedl guvernér Miroslav 
Singer. Česko by se podle něj nyní přistoupením k bankov-
ní unii vzdalo národního dohledu nad finančním sektorem, 
nemohlo by hlasovat v klíčovém orgánu Evropské centrální 
banky, který má rozhodující práva, a nemělo by ani nárok 
na případnou pomoc. Podobný názor má i vláda, uvedl ná-
městek ministra financí Radek Urban. V tuto chvíli je podle 
něj rovnováha vznikající unie vychýlena silně v neprospěch 

ČR. Premiér Petr Nečas již dříve prohlásil, že Česko nebu-
de mít důvod vstupovat do rodící se bankovní unie až do 
doby, než samo přijme euro.
 Zatím ale není o termínu přijetí eura v ČR rozhodnuto. 
Guvernér Miroslav Singer také řekl, že se nedomnívá, že by 
Česko přijalo euro do roku 2017. Technicky to sice podle 
něj možné je, ale volební cyklus v ČR tomu nenasvědčuje. 
Singer to uvedl na Žofínském fóru. „Rozhodnutí záleží na 
politické debatě a nevidím v tuto chvíli jako důvod do euro-
zóny spěchat. Ale je to primárně politický problém,“ uvedl 
guvernér. Jelikož příští rok se budou konat volby do Posla-
necké sněmovny, přihláška by podle Singera byla podána 
zřejmě v případě snahy o rychlé přijetí eura v roce 2015.

Stavebnictví po měsíčním růstu 
znovu kleslo o 20 procent
Stavební výroba v Česku v březnu po předchozím jedno-
měsíčním růstu znovu klesla, meziročně o 20,6 procenta. 
V únoru stavebnictví stouplo, po více než roce, o 2,3 pro-
centa. Ke špatnému výsledku v březnu přispělo mimo jiné 
chladné počasí, které omezilo práce na některých stav-
bách. Informoval o tom Český statistický úřad. Stavebnictví 
by do určité míry mohlo podle prezidenta Svazu podnika-
telů ve stavebnictví Václava Matyáše pomoci nadcházejí-
cí období sezónních prací a zahájení státních programů 
Nová zelená úsporám a Panel 2013+.

Přebytek zahraničního obchodu 
v březnu klesl na 32,3 miliardy Kč
Zahraniční obchod Česka skončil v březnu v přebytku 
32,3 miliardy korun, což je meziročně o 4,1 miliardy méně. 
Vývoz a dovoz podle předběžných údajů meziročně také 
klesly, vývoz o 7,1 procenta a dovoz o 6,5 procenta, in-
formoval Český statistický úřad. Meziročně nižší vývoz je 
podle statistiků registrován od loňského prosince, pokles 
dovozu je patrný o měsíc déle. V březnu byl meziročně 
nižší zejména dovoz i vývoz silničních vozidel, výpočetní 
techniky a strojů a zařízení k výrobě energie. Klesl i dovoz 
minerálních paliv a ropy a zemního plynu.

ČEZ v 1. čtvrtletí vzrostl zisk o 24 procent
Čistý zisk energetické skupiny ČEZ v prvním čtvrtletí me-
ziročně vzrostl o 24 procent na 17,9 miliardy korun. Tržby 
klesly o procento na 60 miliard korun. Oznámila to firma 
s tím, že po uzavření dlouhodobé smlouvy o dodávkách 
uhlí do elektrárny Počerady zvýšila očekávaný celoroční 
čistý zisk o 500 milionů na 37,5 miliardy korun. Ke zvýše-
ní zisku přispělo ukončení působení v Albánii, mimořádný 
zisk z obchodů s emisními povolenkami a začlenění spo-
lečnosti Energotrans do Skupiny ČEZ. Provozní zisk před 
odpisy EBITDA činil 28,3 miliardy korun, o osm procent 
meziročně více. ČEZ je největší česká energetická firma. 
Jejím majoritním akcionářem je stát, který drží přes minis-
terstvo financí zhruba 70 procent akcií.

V dubnu bylo ve druhém 
penzijním pilíři 32 000 lidí
Za první čtyři měsíce vstoupilo do druhého pilíře penzijní-
ho systému 31 985 lidí, v dubnu to bylo 9 610 klientů. To 
je jen mírně vyšší přírůstek než v březnu. Uvedla to Aso-
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ciace penzijních fondů. Penzijní společnosti očekávaly, že 
do druhého pilíře vstoupí do konce června asi půl milionu 
lidí. „V květnu a především v červnu čekám výrazný nárůst 
uzavřených smluv, protože se bude blížit konec prvního 
pololetí, kdy mají všichni starší 35 let poslední šanci na 
rozhodnutí, jestli důchodové spoření využijí, nebo ne,“ 
komentoval výsledky prezident Asociace penzijních fondů 
a generální ředitel ČSOB Penzijní společnosti Karel Svobo-
da. Podle průzkumu poradenské firmy Swiss Life penzijní 
barometr má ale aktuálně zájem vstoupit do druhého pilíře 
4,1 procenta Čechů starších 18 let. O vstup se tak zajímá 
maximálně 250 000 lidí.

Telefónice do března klesl zisk o třetinu
Telekomunikační firmě Telefónica klesl v prvním čtvrt letí 
čistý zisk o třetinu na 1,05 miliardy Kč. Konsolidované 
provozní výnosy se snížily o čtyři procenta na 11,9 miliar-
dy korun. Za poklesem zisku mimo jiné stojí vyšší náklady 
na restrukturalizaci zaúčtované v prvním čtvrtletí letošní-
ho roku. Snižování počtu zaměstnanců firmu letos stálo 
354 milionů korun. Loňský zisk byl naopak jednorázově 
zvýšený prodejem osmdesátiprocentního podílu v dceři-
né společnosti Informační linky. Podle analytiků výsledky 
mírně zaostaly za očekáváním trhu.

Zisk Babišova Agrofertu klesl 
zhruba o třetinu na 6 mld. Kč
Konsolidovaný zisk skupiny Agrofert miliardáře Andreje 
Babiše loni klesl přibližně o třetinu na šest miliard korun. 
Konsolidované tržby skupiny 209 firem vzrostly na 132 mi-
liard Kč z předloňských 117,6 miliard korun. Hlavním dů-
vodem poklesu zisku je zhoršení hospodaření společností 
v chemickém sektoru.

Česko zůstává v recesi, HDP klesl 
mezičtvrtletně o 0,8 procent
Česká ekonomika klesá šest čtvrtletí v řadě a zůstává tak 
v recesi, která je nejdelší za dobu existence ČR. Hrubý 
domácí produkt podle předběžných údajů Českého sta-
tistického úřadu v prvním čtvrtletí klesl mezičtvrtletně 
o 0,8 procenta a meziročně o 1,9 procenta. Důvodem 
prohlubujícího se poklesu byly mimo jiné snižující se za-
hraniční poptávka a nerovnoměrný výběr daní. Výsledek je 
výrazně horší, než čekali analytici. ČSSD a odbory uvedly, 
že za poklesem jsou také chybné kroky vlády. Podle minis-
tra financí Miroslava Kalouska (TOP 09) není vývoj HDP 
překvapivý. „Je to očekávané. Jisté oživení lze očekávat až 
ve druhé polovině roku,“ řekl ministr ČTK. Predikce podle 
něj ukazují trvalý růst až v roce 2014.

ČNB: Běžný účet v březnu spadl 
do schodku 35,8 miliardy Kč
Běžný účet platební bilance, který je souhrnem veškerých 
ekonomických transakcí tuzemské ekonomiky se zahrani-
čím, se v březnu přehoupl do schodku 35,8 miliardy ko-
run. Výsledek ovlivnila záporná bilance výnosů a běžných 
převodů. Údaje zveřejnila Česká národní banka. V únoru 
běžný účet vykázal přebytek 27,7 miliardy korun.

ERÚ: Podpora obnovitelných zdrojů 
je nad možnosti ekonomiky
Současný systém podpory obnovitelných zdrojů přináší 
náklady, které jsou nad síly české ekonomiky. Na konfe-
renci o energetickém trhu to řekla předsedkyně Energetic-
kého regulačního úřadu (ERÚ) Alena Vitásková. Letos na 
podporu obnovitelných zdrojů půjde celkem 44,4 miliardy 
korun, podle ERÚ tyto náklady v dalších letech ještě vzros-
tou, protože podle zákona je nutné částku každoročně in-
dexovat o dvě procenta. „Je to zátěž na dalších dvacet let 
a my na tyto zvyšující se náklady určitě nemáme,“ zdůraz-
nila. ERÚ se podle Vitáskové snaží jednat se zákonodárci 
o úpravě podpory obnovitelných zdrojů, aby se škody sní-
žily na co nejmenší úroveň.

Část odvodů ze sázek zřejmě dostane 
Český olympijský výbor
Část odvodů z kurzových sázek a číselných loterií asi do-
stane přímo Český olympijský výbor (ČOV) na podporu 
sportu. Počítá s tím poslanecká novela loterijního zákona, 
kterou Sněmovna schválila. Předlohu nyní dostane k pro-
jednání Senát. U kurzových sázek a číselných loterií se 
odvody mají snížit o stanovenou slevu, která nesmí překro-
čit čtvrtinu odvodů. Odvody by se tak měly snížit z 20 na 
15 procent a zbylých pět procent by provozovatelé her měli 
podle již dříve uzavřené dohody poskytnout jako dar ČOV 
na sport. Podle odhadů by takto olympijský výbor mohl 
získat ročně 320 až 400 milionů korun. Změna zákona po-
čítá s platností od příštího roku. Novela má v duchu úprav 
sněmovního rozpočtového výboru a připomínek vlády rov-
něž zlepšit pravidla kontroly odvodu části výtěžku na sport.

Janské Lázně bude řídit krizový manažer
Ministerstvo zdravotnictví odvolalo ředitele Janských Lázní 
Romana Koudele. Jako krizový manažer státní léčebné láz-
ně od června povede Josef Šimurda. Sdělila to mluvčí mi-
nisterstva Viktorie Plívová. Odvolání ředitele ministerstvo 
zdůvodnilo soustavným zhoršováním ekonomické situace 
lázní. Navíc uvedlo, že si nepřeje uzavřít dětskou léčebnu 
Vesna, jak plánoval Koudele. Proti uzavření Vesny vznik-
la petice, kterou podepsalo zhruba 20 000 lidí. Koudele  
také nedávno oznámil propuštění až 80 zaměstnanců. Láz-
ně v Česku mají nyní ekonomické problémy, Koudele podle 
ministra Leoše Hegera (TOP 09) ale nesplnil očekávání. 
„Nikdo nezpochybňuje fakt, že se české lázeňství nachází 
ve složité situaci a musí se vypořádávat s vývojem medicí-
ny, novými léčebnými postupy i horší ekonomickou situací. 
Na druhou stranu tento stav byl zcela očekávatelný a řada 
lázeňských zařízení se mu také přizpůsobuje. V Jánských 
Lázních ale patřičná opatření přijata nebyla,“ uvedl Heger.

Lesy ČR loni zvedly zisk o 203 milionů
na rekordních 5,48 mld. korun
Státní podnik Lesy České republiky (LČR) loni zvedl zisk 
o 203 milionů korun na dosud nejvyšších 5,478 miliardy 
korun. Na účtech mají nyní státní lesy k volnému použití 
17 miliard korun, část z nich jsou připravené odvést do 
státního rozpočtu. Informoval o tom mluvčí LČR Zbyněk 
Boublík. LČR patří polovina lesů v zemi, od loňského pro-
since je podnik bez generálního ředitele.



52

ek
on

om
ik

a

Na ČVUT má vzniknout robotické 
centrum za miliardu
Na Českém vysokém učení technickém (ČVUT) má vznik-
nout špičkové robotické centrum za miliardu korun. Infor-
moval o tom server Česká pozice s tím, že záměr schválil 
akademický senát školy. Český institut informatiky, robo-
tiky a kybernetiky (CIIRC), jak zní oficiální název, má být 
založen už letos v červenci. Na stavbu takzvané „věže“ 
by mohly být využity peníze z evropských fondů, na něž 
nově dosáhnou i pražské vysoké školy. V centru by moh-
la vznikat například chytrá vozidla se strojovým viděním, 
mechatronická řešení průmyslových úkolů nebo se zdoko-
nalovat zabezpečení počítačů. Centrum, které má vyrůst 
v dejvickém kampusu v ulici Jugoslávských partyzánů, by 
mělo úzce spolupracovat s průmyslem. Nové centrum má 
být vybudováno v červnu 2015. Pracovat by zde mělo až  
250 výzkumníků, počítá se i s výchovou doktorandů.

Český chirurg Pomahač chce 
provádět transplantace nohou
Známý český chirurg Bohdan Pomahač chce provádět 
transplantace nohou. Uvedla to Česká televize. Transplan-
tace nohou je velmi obtížná, například první transplantaci 
obou nohou provedli poprvé až v roce 2011 lékaři ve Špa-
nělsku. Pomahač, který působí v americkém Bostonu, v mi-
nulosti jako jeden z prvních provedl úspěšně transplantaci 
obličeje a má zkušenosti i s transplantováním rukou. Poma-
hačovým cílem je nahradit transplantacemi protézy nohou. 
Takové operace by mohly pomoci třeba obětem nedávné-
ho bombového atentátu, který se stal právě v Bostonu.

Ve vědecké radě ÚSTR jsou Prečan či Pithart
Nová vědecká rada Ústavu pro studium totalitních reži-
mů (ÚSTR) bude zatím mít dvanáct členů. Mimo jiné se 
do ní vrátil historik Vilém Prečan, který z ní odešel v roce 
2010. Mezi členy jsou dále politik a historik Petr Pithart 
(KDU-ČSL), ředitel Ústavu pro soudobé dějiny Oldřich 
Tůma či francouzská historička žijící ve Vídni Muriel Blai-
veová. Kandidáty předložila ředitelka ÚSTR Pavla Foglové 
hlavní radě úřadu a ta je schválila pěti hlasy. Zdržela se 
Naděžda Kavalírová. Patnáctičlenné osazenstvo předchozí 

věDa

rady v dubnu kompletně rezignovalo na protest proti ná-
stupu Foglové a odvolání jejího předchůdce Daniela Her-
mana. Mezi odstoupivšími členy byli kardinál Miloslav Vlk, 
historici Michal Lukeš, Ladislav Bukovszky či šéf Ústavu 
národní paměti ve Varšavě Lukasz Kamiński.

Homolka testuje s USA světovou novinku 
v léčbě srdečního selhání
Světovou novinku v léčbě srdečního selhání testuje Ne-
mocnice Na Homolce s americkými kardiology. Jde o vy-
tvoření otvoru v srdeční přepážce. Pomůže to lidem, jejichž 
srdce se nedokáže kvůli chorobné ztrátě pružnosti po-
řádně roztáhnout a naplnit krví. Primář kardiologického 
oddělení profesor Petr Neužil řekl, že zatímco obvykle se 
nežádoucí dírky v srdci zacelují, oni otvor vytvoří. Chronic-
ké srdeční selhání je novodobou epidemií, ročně přibude 
v Evropě půl milionu pacientů. Pětina těžce nemocných 
umře do měsíce, polovina lidí se srdečním selháním ze-
mře do pěti let. Úmrtnost je vyšší než na rakovinu. Prin-
cip nové metody spočívá v tom, že se zavede skrz cévy 
pomocí tenké trubičky do srdce jehla a do přepážky síní 
se propíchne otvor, nanejvýš osmimilimetrový. Vyztuží se 
kovovou trubičkou, jež tvarem připomíná drátěný koší-
ček. Otvor umožní odtok části přebytečné krve z levé síně  
do pravé.

Laserové centrum ELI postaví za 1,5 mld. 
Metrostav, OHL ŽS a VCES
Špičkové vědecké centrum superlaser ELI postaví za 1,5 
miliardy korun sdružení firem Metrostav, OHL ŽS a VCES. 
Celkové náklady včetně vybavení pak dosáhnou téměř 
sedmi miliard korun. Uvedl to ředitel Fyzikálního ústavu 
Akademie věd ČR Jan Řídký. Firmy se spojily právě pro 
tuto zakázku a uspěly v dvoukolovém konkurzu. Jde prav-
děpodobně o největší stavební zakázku v oblasti výzku-
mu a vývoje v Česku za poslední roky. O vítězi rozhodla 
nejnižší nabídnutá cena. Centrum ELI Beamlines s dosud 
nejvýkonnějším laserem na světě se v Dolních Břežanech 
u Prahy začalo stavět počátkem loňského října. Stavba by 
měla být hotova do roku 2015. Náklady na stavbu lasero-
vého centra hradí z 85 procent Evropská unie, na zbytek 
přispěje český stát.

vZpomínKa

dokončil roku 1887 s vyznamenáním a po jednoroční elek-
trotechnické praxi obdržel od Zemského výboru na dva 
roky Gerstnerovo cestovní stipendium. Nejdříve podnikal 
studijní cesty po USA, ale brzy získal zaměstnání ve firmě 
Thomase Alvy Edisona Edison Machine Company v Sche-
nectady, NY (předchůdce dnešní General Electric). Později 
se stal Edisonovým přímým spolupracovníkem ve vývojo-
vých laboratořích firmy ve městě Orange v New Jersey. 
Jelikož se zde osvědčil, byl jmenován do funkce vedoucího 

Emil Kolben (1. 11. 1862, Strančice u Prahy – 3. 7. 1943, 
Terezín) byl jeden z nejvýznačnějších českých elektro-
techniků a podnikatelů, zakladatel továrny Kolben a spol. 
a generální ředitel a hlavní akcionář Českomoravské-
Kolben-Daněk (ČKD). Zemřel v koncentračním táboře  
Terezín.
 Emil Kolben absolvoval vyšší reálné gymnázium v Pra-
ze na Malé Straně, poté vystudoval elektrotechniku a stroj-
nictví na německé vysoké škole technické v Praze. Studium 
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inženýra. Roku 1889 jej Nikola Tesla přizval ke zkouškám 
třífázových elektromotorů do laboratoří své firmy Tesla 
Electric Company v New Yorku. Tato zkušenost velmi při-
spěla ke Kolbenově orientaci na využití střídavého prou-
du a tím i k jeho celoživotnímu úspěchu. Kolbena s Teslou 
sbližoval i podobný styl práce – oba pracovali systematicky 
na základě tehdejších vědeckých poznatků a teorií, zatím-
co samouk Edison vynalézal spíše intuitivně. Na rozdíl od 
Tesly se ovšem Kolben nakonec rozešel s Edisonem v dob-
rém a jejich přátelství později Kolbenovi pomohlo budovat 
obchodní kontakty.
 Po návratu do Evropy pracoval v letech 1892-1896 jako 
hlavní inženýr švýcarské firmy Maschinenfabrik Oerlikon 
(Strojírna Oerlikon), která vyvíjela generátory a motory na 
střídavý elektrický proud. Jeho oborem byl přenos ener-
gie soustavou s vysokým napětím. Na 125 km dlouhém 
vedení z Laufenu do Frankfurtu se prokázala správnost 
Teslových myšlenek. V Oerlikonu se také setkal s Behn-
Eschenburgem, pozdějším vynálezcem jednofázového 
komutátorového motoru, a dalšími vynikajícími elektro-
techniky (Dobrowolski, Arnold, Fischer-Hinnen) a společ-
ně zde vytvořili základy teorie i konstrukce asynchronních 
i synchronních strojů, transformátorů a přenosové sousta-
vy, tedy dílo světového významu.
 Roku 1896 se Kolben s rodinou vrátil do Čech a zabyd-
leli se ve vile Fleissnerka ve Vysočanech. 29. října téhož 
roku založil s několika tichými společníky, z nichž nejvý-
znamnější byl Karel Bondy, ve Vysočanech u Prahy továrnu 
s názvem Kolben a spol., elektrotechnická továrna v Praze-
Vysočanech. Dispozici továrny navrhoval sám Kolben na 
základě svých zkušeností z Evropy i Ameriky, vznikl tak ra-
cionálně uspořádaný závod s moderním vybavením umož-
ňujícím hospodárnou výrobu. Byl sice umístěn na periferii, 
ale to na druhou stranu umožňovalo jeho budoucí rozšiřo-
vání.
 V době Kolbenova návratu do Čech se chystala v Pra-
ze velká investice – stavby městské elektrárny. Stejně jako 
v Americe i zde vzplály velké diskuse mezi zastánci stej-
nosměrného a střídavého proudu. František Křižík, „čes-
ký Edison“, prosazoval stejnosměrnou soustavu, zatímco 
profesoři Domalíp a Puluj doporučovali třífázovou sousta-
vu. I Kolben se do této diskuze zapojil a k všeobecnému 
překvapení v soutěži vyhlášené roku 1898 se svoji firmou 
vyhrál.
 Mezitím Kolbenova firma rychle rostla. Během tří let 
stoupl počet zaměstnanců z původních 25 na 400. Z po-
čátku dodávala především motory, generátory a jeřábo-
vé pohony. Roku 1898 se firma s podporou Živnostenské 
banky mění na akciovou společnost a od roku 1899 nese 
název Elektrotechnická akciová společnost, dříve Kolben 
a spol. Přibyla modelárna, slévárna, kovárna, a elektrár-
na. Roku 1900 vyrobila firma první lokomotivu, zhotovila 
kompletní zařízení elektrárny v Holešovicích a na Světové 
výstavě v Paříži získala zlatou medaili za tisící alternátor. 
V dalším roce byla zahájena produkce parních válců a tur-
bín a rok poté byly vyrobeny dva alternátory o průměru  
7 metrů pro londýnskou elektrárnu.
 V roce 1907 uzavřela EAS smlouvu s Ringhofferovou 
strojírnou o vybudování automobilky Praga. Do roku 1910 
dodala EAS kolem 10 000 elektrických strojů a zařízení pro 
70 velkých elektráren včetně rozvoden, a to nejen v Evropě, 
ale dokonce až v Tasmánii. V roce 1912 vybavila EAS vodní 
elektrárnu na pražské Štvanici. Na základě licenčních ujed-

nání i osobních vztahů s firmou Oerlikon nabídl v roce 1910 
rakousko-uherským státním drahám elektrifikaci pražského 
uzlu systémem 10 kV 16 Hz (1/3 tehdy užívaného kmito-
čtu 48 Hz). Tato nabídka zůstala bez odezvy. V roce 1919 
zakládá firma Schwechater Kabelwerke GmbH pobočku ve 
Vysočanech. Jejím podílníkem je i Kolben. V roce 1921 je 
firma přemístěna do Hostivaře a Kolben přebírá většinový 
podíl. Tak vzniká Pražská kabelovna, s. r. o., s ochrannou 
známkou PRAKAB, pozdější Kablo Hostivař.
 Kolben nebyl jen úspěšným podnikatelem. Byl také 
majitelem velkého duševního vlastnictví – licence od něj 
kupovaly významné elektrotechnické firmy. Kromě toho 
sepsal mnoho prací věnovaných silnoproudé elektrotech-
nice a jejímu zavádění do praxe. V roce 1896 vyšel jeho člá-
nek Obrat ve strojním průmyslu vývojem elektrotechniky. 
Jeho pojednání Vliv křemíku na elektrické a magnetické 
vlastnosti železa z roku 1909 je dodnes aktuální.
 Kolbenovi se dostalo i společenského ocenění. V roce 
1908 mu německá technika v Praze udělila čestný dokto-
rát. Dvakrát (v letech 1908 a 1910) jej přijal císař Franti-
šek Josef I. a udělil mu Řád železné koruny. V roce 1911 
navštívil Prahu na pozvání Emila Kolbena jeho dřívější šéf 
T. A. Edison. V roce 1912 se stal předsedou Zemského 
svazu strojírenského průmyslu v českém království a roku 
1919 členem Československé státní obchodní rady.
 Roku 1921 došlo ke spojení firmy s První Českomorav-
skou továrnou na stroje v Praze a společnost se přejme-
novala na Českomoravská-Kolben a Emil Kolben (poté, co 
byl roku 1919 odstraněn z vedení EAS) byl jmenován do 
funkce ředitele elektrotechniky. V roce 1922 uzavřela firma 
smlouvu o technické spolupráci s americkou firmou We-
stinghouse. V roce 1923 vypracovává firma projekt tepelné 
elektrárny v Ervěnicích a v dalším roce začíná pracovat na 
projektu elektrizace železnic. O dva roky později dodává 
první elektrické lokomotivy. V roce 1927 dochází k dal-
ší fúzi. Přičleněním Akciové společností Strojírny, dříve  
Breitfeld, Daněk a spol., pak roku vznikla Českomorav-
ská-Kolben-Daněk (ČKD); Emil Kolben se stal jejím ge-
nerálním ředitelem. V době největšího rozmachu měla  
12 tisíc zaměstnanců a měla velmi široký sortiment v sou-
ladu s dobovým heslem Vyrábíme vše, od špendlíku po 
lokomotivu. V roce 1930 zahájila firma dokonce výrobu 
letadel a od roku 1932 měla významný podíl na elektrifika-
ci Slovenska. Od roku 1935 dodávala firma tanky a v roce 
1936 vyjel první trolejbus pro Prahu.
 Od podzimu 1938 mnoho lidí doporučovalo Kolbenovi 
emigraci, on však odmítal. Jeho syn Hanuš a mladší dcera 
Lilly s rodinami nechtěli otce opustit, jen starší Greta s ro-
dinou emigrovala v květnu 1939 do Anglie.
 Po vzniku protektorátu Čechy a Morava musel Kolben 
pro svůj židovský původ nejprve odejít z ČKD a prodat své 
podíly v Kablovce a v Elektroizolační společnosti. V srpnu 
1940 zemřela jeho žena Malvína. V roce 1942 byl zatčen 
a deportován jeho zeť Vilém Lieder-Kolben a dva vnuci. 
Dne 6. června 1943 byl ve věku 80 let deportován také Emil 
Kolben spolu se synem Hanušem a vnukem Jindřichem do 
koncentračního tábora Terezín. Ačkoliv pro něj protekto-
rátní vláda žádala o výjimku, ta mu nebyla udělena. Emil 
Kolben zemřel 3. července 1943 ve věku 80 let v Podmo-
kelských kasárnách. Podle svědectví vnuka Jindřicha měl 
u sebe kromě pár osobních věcí kufřík se 180 akciemi 
ČKD.
  Zdroj: Wikipedie
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Rösler: Německo chce ulehčit 
české přenosové soustavě
Německo se snaží urychlit výstavbu energetické infrastruk-
tury, aby ulehčilo české přenosové síti. Po jednání s českým 
premiérem Petrem Nečasem (ODS) to novinářům řekl 
německý ministr hospodářství, vicekancléř Philipp Rösler. 
Českou přenosovou síť v některých momentech přetěžuje 
elektřina vyrobená větrnými elektrárnami v severním Ně-
mecku, po níž je poptávka v Bavorsku a v Rakousku. Ne-
čas i Rösler také zdůraznili maximální zájem obou zemí na 
transparentním a předvídatelném investičním prostředí na 
trhu mobilních operátorů. Velké zátěže v české přenosové 
síti jsou si v Německu dobře vědomi, řekl Rösler. Berlín 
podle něj situaci chápe i jako úkol investovat do vlastních 
sítí, aby české straně ulehčil. Nečas zdůraznil také zájem 
české strany na německých investicích, které tvoří přes 
20 procent zahraničních investic v ČR. Německé peníze 
přitom nejdou tradičně jen do výroby, ale také do výzku-
mu, vývoje, inovací a rozvoje technologií.

Středočeští radní odmítli vyhlášení 
Národního parku Křivoklátsko
Středočeští radní odmítli vyhlášení Národního parku 
Křivoklátsko. Nejnovějším usnesením politicky zaštítili 
předchozí stanovisko krajských úředníků i názor hejtma-
na Josefa Řiháka a jeho náměstka Marka Semeráda (oba 
ČSSD). Proti parku se vyslovilo devět radních z jedenácti. 
Řihák je přesvědčen o tom, že současný stupeň ochrany 
Křivoklátska je dostatečný. Krajští úředníci podle něj ne-
souhlasili s vyhlášením parku už před třemi lety. Minister-
stvo životního prostředí ale vznik parku obhajuje. Podle 
něj zajistí ochranu přírody, zatraktivní region a zvýší zájem 
turistů. Návrh zákona o zřízení národního parku by měl jít 
za několik měsíců do vlády. Park by se měl rozprostírat již-
ně od Křivoklátu podél Berounky. Projekt se týká 102 nej-
cennějších hektarů půdy, tedy 16 procent nynější chráněné 
krajinné oblasti, šlo by převážně o lesy. Hranice národního 

žIvotní prostřeDí

parku by sousedila s 19 obcemi, uvnitř parku by měla být 
pouze Karlova Ves.

KRNAP chce zvětšit nejpřísněji 
chráněnou část Krkonoš
Správa Krkonošského národního parku (KRNAP), který 
si připomene 50. výročí svého založení, chce zvětšit nej-
přísněji chráněnou první zónu parku. Měla by se rozší-
řit ze současných 4 503 hektarů téměř na 7 000 hektarů. 
Řekl to mluvčí správy parku Radek Drahný. KRNAP chce 
také rozšířit druhou zónu parku, ale zmenší se třetí zóna. 
Správa KRNAP nyní dokončuje stavbu environmentálního 
centra, které by mělo začít fungovat letos v září. V budo-
vě za zhruba 90 milionů korun chce správa nabízet různé 
akce pro veřejnost. Dalším velkým stavebním projektem 
je rekonstrukce Krkonošského muzea ve Vrchlabí, které 
sídlí v budově bývalého kláštera. Správa parku v posled-
ních letech investovala desítky milionů korun do obnovy 
turistických cest na území parku. Opravená je například 
cesta na Sněžku Obřím dolem či takzvaná Jantarová cesta 
u Luční boudy.

Do toků na severu Čech přibylo 
220 000 malých lososů
Do toků na severu Čech přibylo 220 000 malých lososů. 
Do řeky Kamenice a Ještědského potoka je vypustili správci 
Národního parku České Švýcarsko, rybáři i zájemci z řad 
veřejnosti včetně dětí. V národním parku lososy vypouštějí 
už patnáct let, řekl ředitel Správy Národního parku České 
Švýcarsko Pavel Benda. Dospělé ryby se do tamních řek 
už pravidelně vracejí. Ryby, které se nestanou potravou 
jiných, prožijí prvních několik let v Kamenici a jako dospělé 
je čeká dlouhá cesta Kamenicí do Labe a Labem do moře. 
Rozmnožit se připlují opět na sever Čech, na místa, kde 
rostly. Prvního lososa, který se do Kamenice vrátil, rybáři 
pozorovali v roce 2002. Posledních několik let se vracejí 
častěji, vloni se jich podařilo zdokumentovat pět.

Sněmovna podpořila zvýšení rychlosti 
na vybraných silnicích
Sněmovna v prvním čtení podpořila vládní novelu zákona 
o pozemních komunikacích. Ta mimo jiné umožní zvýšit 
nejvyšší povolenou rychlost na vybraných úsecích silnic ze 
současných 90 až na 110 kilometrů. Zvýšení rychlosti se 
bude týkat úseků, které musí splňovat bezpečnostní kri-
téria. Podmínkou je dvouproudý provoz v obou směrech, 
které jsou od sebe oddělené svodidly. Novela obsahuje 
také změnu, která se dotýká odtahování vozidel. Odtaho-
vá služba bude mít povinnost vrátit auto na místo, odkud 
ho odvezla. Nejde však o návrh ministerstva, ale o reakci 

Doprava

na rozhodnutí soudu. Obcím novela umožní prodávat od-
tažená vozidla, o která se v půlroční lhůtě po oznámení 
o odtahu jejich majitelé nepřihlásí. Z výnosu by poté měly 
úřady pokrývat část nákladů spojených s odtahem vozidel. 
Ta pak dlouhodobě stojí na odtahových parkovištích, nebo 
je úřady musí na vlastní náklady sešrotovat.

České dráhy se loni propadly do ztráty 
1,6 miliardy korun
České dráhy (ČD) se loni propadly do ztráty 1,6 miliar-
dy korun. Na výsledku hospodaření celé skupiny se po-
depsala hlavně dvoumiliardová ztráta dceřiné nákladní 
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společnosti ČD Cargo. Přitom předloni hospodařily dráhy 
se ziskem ve výši 491 milionu. Píší to deníky E15 a Hospo
dářské noviny (HN). Šéf ČD Petr Žaluda řekl E15, že ČD 
Cargo ovlivnila krize, ale i mimořádný odpis 1,2 miliardy 
korun kvůli přecenění majetku při vzniku společnosti.

Dopravní podnik letos dostane od 
Prahy 10,6 miliardy korun
Radní hlavního města schválili dodatek smlouvy mezi Pra-
hou, Ropidem a dopravním podnikem (DPP). Z dokumen-
tu vyplývá, že město dá letos dopravci 10,603 miliardy 
korun. Zároveň město počítá s dofinancováním ve výši až 
150 milionů korun, když Dopravní podnik kvůli výlukám 
najezdí více kilometrů, než se plánuje. Loni dostal doprav-
ce od města stejnou částku, jakou dostane letos. Například 
na pohonné hmoty by pak podle materiálu mělo jít zhruba 
1,47 miliardy korun, personální náklady překročí 2,6 mi-
liar dy a vlastní náklady na provoz dopravy budou přibližně 
8,68 miliardy korun.

Na peróny se vrací červené čepice 
označující výpravčí
Označení výpravčího určeného ke sledování jízd vlaků slu-
žební červenou čepicí začne opět platit 1. července. Před 
třemi roky mizely postupně z železničních stanic červené 
čepice výpravčích. Vlaky se dávaly do pohybu podle pří-
slušného světla na návěstidle, výpravčí přestali používat 
výpravky (plácačky se zeleným terčíkem rozděleným bílým 
křížem) a na hřebík pověsili také svoje placaté červené slu-
žební čepice.
 Způsob výpravy vlaků se ani nadále nemění, souhlas 
k odjezdu dávají strojvedoucímu vlakové čety kapesním 
zeleným terčíkem, ale na peróny se od 1. července vrátí 
červené čepice jako označení zaměstnance s nejvyšší do-
pravní funkcí ve stanici. „Hlavním důvodem této změny je 
především jednoznačná a snadná identifikace výpravčího 
jak pro cestující, tak i pro zaměstnance dopravců i provo-
zovatele dráhy. Usnadňuje orientaci cestujícím, kteří jsou 
historicky zvyklí se s dotazy obracet na zaměstnance v čer-
vené čepici,“ vysvětlil Marek Illiaš ze Správy železniční do-
pravní cesty (SŽDC), podle něhož jedním z podnětů pro 
znovuzavedení červených čepic byly požadavky jak cestu-
jící veřejnosti, tak i profesních odborových organizací.
 Služební předpis SŽDC D1: Dopravní a návěstní před-
pis, který začne platit od července, jednoznačně definuje, 
že označením výpravčího určeného ke sledování jízd vlaků 
je služební červená stejnokrojová čepice. Z toho vyplývá, 
že výpravčí v červené čepici se vrátí do většiny prostor ur-
čených pro nástup a výstup cestující veřejnosti, a to bez 
ohledu, je-li výprava vlaku prováděná přímo – výpravčím 
výpravkou, nebo nepřímo – rozsvícením návěstidla do po-
lohy dovolující jízdu vlaku.
  Zaslal ing. Jiří Zajíček

Miliardový projekt výstavby železnic 
na Uralu začne koncem roku
Stavbu železnic na Uralu zahájí české firmy pod vede-
ním OHL ŽS patrně až koncem tohoto roku, řekl před-
seda představenstva OHL ŽS Michal Štefl. Zahájení prací 

zdržují otázky financování projektu za 55 miliard. Česká 
strana má postavit v Rusku asi 400 kilometrů železničních 
tratí. OHL ŽS chce využít znalostí svých kolegů z mateř-
ské španělské OHL z prací v Kanadě. Projekt je jedním 
z největších, které české firmy v Rusku získaly. Rámcovou 
smlouvu podepsali zástupci OHL ŽS a Jamalské železniční 
společnosti předloni v prosinci v Praze při návštěvě Dmi tri-
je Medveděva. Do projektu je zapojen klub českých bank 
pod vedením České exportní banky, která jedná s ruskými 
partnery. V současné době zatím řeší projektanti na obou 
stranách podobu stavby. První zemní práce jsou plánova-
né na podzim.

Ekonom.cz: Göteborg zvažuje 
pronájem 15 pražských tramvají
Švédský Göteborg zvažuje, že si od pražského dopravní-
ho podniku pronajme patnáct tramvají Škoda 15T ForCity. 
Nahradit by měly problémové italské soupravy Ansaldo, 
informoval server týdeníku Ekonom. Jednání o proná-
jmu zprostředkovává výrobce tramvají společnost Škoda 
Transportation. Její ředitel Josef Bernard týdeníku řekl, že 
Švédové po předchozích špatných zkušenostech požadují 
osvědčené soupravy s plným servisem na pět až osm let. 
Prioritou pražského dopravního podniku je podle mluvčí-
ho Petra Vorlíčka ale provozování nových tramvají v Praze.

Šéf rakouské horní komory chce 
urychlit lepší dopravu s ČR
K urychlení výstavby lepšího dopravního propojení mezi 
Českem a Rakouskem by mohly pomoci častější kontak-
ty představitelů obou zemí, míní předseda horní komo-
ry rakouského parlamentu (Spolkové rady) Edgar Mayer. 
Uvedl to v Praze po jednání se svým českým protějškem 
Milanem Štěchem. O poválečných vysídlovacích dekre-
tech nebo o jaderné elektrárně Temelín spolu nemluvili. 
Jako příklad vzorové spolupráce uvedl Mayer mimo jiné 
regionální přeshraniční projekty. Štěch se k této výzvě ad-
resované představitelům výkonné moci připojil s tím, že 
zmíněné projekty jsou v pravomoci exekutivy. Česko a Ra-
kousko trápí nedobudovaná dálniční síť mezi oběma ze-
měmi. Dálnici z Vídně na Brno chce rakouská strana začít 
dokončovat letos, rychlostní silnici ze Salcburku na České 
Budějovice pak za dva roky. Na české straně by měl být 
tento úsek hotov v roce 2018, rychlostní silnice z Brna byla 
ale zablokována kvůli soudním sporům.

Od července se omezí dálkové vlaky
Od 1. července přestanou jezdit některé málo využívané 
rychlíky a další spoje se omezí. Kvůli rostoucím cenám 
energií a dalších nákladů na ně ministerstvo dopravy 
nemá peníze. Cestující například přijdou o nedělní rychlík 
z Prahy do Třince a páteční spoj v opačném směru nebo 
o noční rychlík z Plzně do Chebu. Celkový objem dálkové 
rychlíkové dopravy se po úpravách omezí o 0,76 procenta. 
Mezi nejztrátovější dálkové tratě patří spojení od hranic 
s Německem přes Děčín, Ústí nad Labem, Prahu, Brno 
k hranicím se Slovenskem a Rakouskem, na kterém v roce 
2010 ministerstvo Českým drahám doplácelo 625 milionů 
korun.
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Crossing Europe
Za Slovenskú a Českú republiku sa na medzinárodnom 
filmovom festivale v Linzi Crossing Europe predstavila 
absolventka Vysokej školy múzických umení v Bratislave 
Iveta Grófová snímkou Až do mesta Aš. Vyslúžila si špeciál-
ne uznanie poroty. Film zachytáva príbeh mladej Dorot-
ky, ktorá sa po skončení školy vyberie zo svojho rodného 
Slovenska do malej dediny Aš na česko-nemeckej hranici. 
Ako veľa ostatných žien aj ona pracuje v textilnej fabrike za 
malý plat. Keď fabriku zavrú a Dorotka potrebuje peniaze, 
musí urobiť vážne rozhodnutie. „Vo svojom filmovom de-
bute dokazuje režisérka svoj vyvinutý zmysel pre autentici-
tu a veľa sympatie k jej hrdinkám, ktoré sa dostali na šikmé 
chodníčky stvárnené vynikajúcimi laičkami-neherečkami.“ 
(Christina Frankenberg, FilmFestival Cottbus)
  (ao)

Vladimír Štefko získal Cenu ministra kultúry
Vladimír Štefko získal Cenu ministra kultúry za rok 2012 za 
výnimočný prínos v oblasti divadla a tanca s prihliadnutím 
na zostavenie publikácie Dejiny slovenskej drámy 20. sto
ročia, ktorú vydal Divadelný ústav v Bratislave.
 Jeden z najvýznamnejších predstaviteľov slovenskej 
teatro logickej obce profesor Vladimír Štefko, divadelný 
teoretik a kritik, sa stal laureátom ceny za výnimočný prí-
nos v oblasti divadla a tanca. Minister mu odovzdal ocene-
nie za jeho dlhoročnú teatrologickú, pedagogickú činnosť 
a autorstvo viacerých monografií, ktoré významne prispeli 
k zaznamenaniu a poznaniu slovenskej divadelnej histórie, 
s prihliadnutím na zostavenie publikácie Dejiny slovenskej 
drámy 20. storočia.
  (DÚ)

Prezident podpísal zákon 
o ochrane osobných údajov
Prezident Ivan Gašparovič podpísal zákon o ochrane 
osobných údajov po tom, ako Národná rada SR po opä-
tovnom prerokovaní akceptovala jeho pripomienky. Zákon 
5. apríla vrátil prezident do zákonodarného zboru. Prezi-
dent požadoval, aby v zákone zostala zachovaná aj mož-
nosť prevádzkovateľa, ktorý získava osobné údaje na účely 
identifikácie fyzickej osoby pri jej jednorazovom vstupe 
do jeho priestorov, požadovať okrem titulu, mena, priez-
viska a čísla občianskeho preukazu aj číslo služobného  
preukazu.
 Nesúlad v zákone našiel prezident aj v ustanoveniach 
týkajúcich sa bezúhonnosti osoby kandidujúcej na funk-
ciu a vykonávajúcej funkciu predsedu Úradu na ochra-
nu osobných údajov. V zákone chýbali podľa prezidenta 
aj podmienky odvolania poverenia zodpovednej osoby 
a otázky vyvolávajú aj podmienky udeľovania sankcií.
  (ao)

V Bratislave otvoria nový 
štvorhviezdičkový hotel Lindner
Do rodiny bratislavských štvorhviezdičkových hotelov pri-
budne ďalší. Je to Lindner Hotel Gallery Central a nachá-

dza sa v pätnásťposchodovej budove komplexu Centrál, 
ktorý vyrástol na mieste bývalých kúpeľov medzi Trnav-
ským mýtom a Metodovou ulicou.
 Hotel Lindner sa nachádza na streche nákupného cen-
tra v dizajne zeleného parku. Ponúka 222 izieb rôznych 
veľkostí i štandardov. V hoteli sú tri konferenčné sály, reš-
taurácia má kapacitu 128 miest, na najvyššom poschodí je 
Outlook Bar & Lounge s výhľadom na Bratislavu. Oficiálne 
otvorenie hotela je naplánované na koniec mesiaca. Ná-
kupné centrum Centrál so 150 obchodmi bolo otvorené 
vlani v októbri. V administratívnej veži sídli Orange sa po 
otvorení hotela očakáva ešte otvorenie zdravotného zaria-
denia ProCare.
  (ao)

Na Teslovej ulici sa bude stavať Nikola House
Na Teslovej ulici v bloku medzi Prešovskou a Brestovou 
ulicou sa začína stavať štvorpodlažný obytný dom Nikola 
House. Stavia sa na mieste troch starších nevyužívaných 
budov. Developerom je spoločnosť Nicola Invest patria-
ca pod stavebnú firmu ISE, za ktorou je rakúsky kapitál. 
V dome bude 27 bytov a na prvom nadzemnom podlaží tri 
komerčné priestory. Na druhom až štvrtom podlaží bude 
po šesť dvojizbových bytov s rozlohou 43,8 až 45,9 štvor-
cových metrov a tri trojizbové byty s plochou od 71,2 
do 73,6 štvorcových metrov. Každý byt má mať balkón 
a pivničnú kobku na poschodí, v podzemnej garáži bude 
42 parkovacích miest.
  (ao)

Zomrel bratislavský kostýmový 
výtvarník Milan Čorba
Kostýmový výtvarník profesor Milan Čorba umrel vo veku 
nedožitých 73 rokov. Pre TASR to potvrdil Peter Čanecký, 
vedúci katedry scénografie Vysokej školy múzických umení 
v Bratislave, kde Milan Čorba pôsobil ako interný pedagóg.
 Milan Čorba sa narodil v Bratislave 26. júla 1940. V aprí-
li 2010 si umelec za celoživotné dielo odniesol z novej bu-
dovy SND ocenenie Krištáľové krídlo.
 Predmetom záujmu Milana Čorbu bolo divadlo, televí-
zia a film. Od roku 1969 až po súčasnosť navrhol kostýmy 
do vyše štyridsiatich filmov. Možno menovať napríklad Ro
mán pro muže v hlavnej úlohe s Vladimírom Donutilom, 
filmové tituly Letokruhy, Očovské pastorále, Zrcadlení, 
Krutá ľúbosť, A poběžím na kraj světa, televízna rozpráv-
ka Plavčík a Vratko, Tisícročná včela, Lev Tolstoj, O sláve 
a tráve, Utekajme, už ide, Neďaleko do neba, Orbis Pic
tus, Obsluhoval jsem anglického krále, Taková normální 
rodinka a iné.
 Milan Čorba študoval na Vysokej škole pedagogickej 
a Filozofickej fakulte UK v Bratislave. V roku 1963 začínal 
v Československej televízii v Bratislave, od roku 1974 bol 
pedagógom na Vysokej škole múzických umení (VŠMU) 
v Bratislave.
 Do slovenskej scénografie priniesol nové poňatie kostý-
mu, spočívajúce v zdôrazňovaní životnosti a vierohodnosti 
dramatickej postavy, ku ktorému ho inšpirovala pôvodná 
práca v televízii.
 Od prvej televíznej inscenácie (Čas svojho žitia – 1964) 
sa sústreďoval na skúmanie textu hry, vzájomných vzťahov 
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postáv, doby a prostredia príbehu a na úvahy o práci réžie 
a kamery, pričom mal neustále na zreteli osobnosť kon-
krétneho herca.
 Dlhé roky spolupracoval s divadlami v Prahe, Brne, 
Martine, Zvolene a Prešove. Manželský umelecký zväzok 
tvoril so známou slovenskou herečkou Emíliou Vášáryo-
vou.
  (ao)

V Dome umenia vystavovali 
fotografie partizánskeho odboja
Bojové zábery sa striedajú s portrétmi partizánov – mužov, 
žien a detí. Medzi rôznymi skupinami sú aj slovenskí voja-
ci a dôstojníci, ktorí prešli na stranu partizánov. Odo-
vzdávanie zbraní mladým partizánom, presuny na lyžiach 
alebo brodenie guľometníkov cez rieku, politické školenie 
či partizánska prísaha je jedna strana odporu proti na-
cistom. Okrem mŕtvol z oboch nepriateľských strán a ni-
čenia všetkého majetku hrôzy vojny predstavujú pece, 
v ktorých hitlerovci spaľovali ľudí, zariadenie na drvenie 
kostí, ich pozostatkov, obesení civilisti či verejné trestanie 
civilistov.
 Medzi fotografiami sú aj zábery, ako partizáni vedú na 
popravu nemeckých zajatcov. Okrem klasikov sovietskej 
fotografie sú aj od neznámych autorov. Do expozície sú 
zaradené fotografie nájdené u nemeckých vojakov, ktoré 
dlhé roky neboli zverejnené.
  (ao)

Letnú čitáreň U červeného raka už otvorili
Mestská knižnica Bratislava v polovici mája otvorila pre ve-
rejnosť Letnú čitáreň U červeného raka. Je otvorená denne 
okrem nedele od 9:00 do 19:00 hodín až do 31. augusta 
2013. Návštevníci tu majú možnosť prečítať si dennú tlač 
a časopisy, alebo sa zúčastniť na stretnutiach organizova-
ných v rámci cyklov Čítajme slovenskú literatúru a Čítanie 
pre najmenších, alebo na podujatiach v rámci Kultúrne-
ho leta. Vlani letnú čitáreň na Michalskej ulici navštívilo 
12 209 návštevníkov.
  (ao)

Dni slovenskej kultúry v Marseille
V rámci projektu Európske hlavné mesto kultúry (EHMK) 
sa v utorok 14. mája v Marseille začali dni slovenskej kul-
túry. Práve toto mesto na juhu Francúzska je v tomto roku 
spolu s Košicami nositeľom titulu EHMK.
 Ako pred novinármi povedal zástupca marseillského 
primátora Daniel Hermann, obe mestá majú spoločné to, 
že sú vstupnou bránou Európy. Francúzska kultúrna met-
ropola smerom od Stredozemného mora a Afriky, Košice 
ako hranica Schengenu z východu.
 „Navštívil som Košice počas dvojdňového otváracie-
ho ceremoniálu EHMK v januári a musím povedať, že ma 
toto mesto očarilo a že sa ho oplatí navštíviť,“ povedal Her-
mann.
 Košický primátor Richard Raši zdôraznil, že spoločným 
znakom oboch miest je aj to, že sú multikultúrne, multiná-
rodnostné a multietnické. „Počas nastávajúcich dní sa tu 
predstaví množstvo slovenských umelcov – nielen z Košíc, 

ale aj z Bratislavy, Banskej Bystrice a Martina. Dôležité je, 
že rok 2013 vnímame ako začiatok novej éry, ako dlhoroč-
ný projekt, a nie ako produkt na jeden rok,“ povedal Raši. 
Vyzdvihol pritom, že za prvé štyri mesiace tohto roka stú-
pol v Košiciach počet turistov oproti predchádzajúcim ro-
kom trojnásobne.
 Prvou spoločenskou a kultúrnou akciou bolo v Mar-
seille predstavenie slovenských gastronomických špecialít 
a džezový koncert. Podľa umeleckého riaditeľa tímu Košice 
EHMK 2013 Vladimíra Beskida je to jeden z prvých vý-
sledkov spolupráce oboch miest. V Marseille sa predstavia 
slovenskí hudobníci, filmoví tvorcovia, fotografi a výtvar-
níci. O všetky tieto akcie je zo strany verejnosti obrovský  
záujem.
 Slovenský veľvyslanec vo Francúzsku Marek Eštok oce-
nil, že projekt EHMK výrazne pomôže nielen vzájomnému 
obohateniu sa oboch miest. „Dôležité je to, že pomôže 
najmä zviditeľneniu Košíc a našej krajiny, ktoré tu boli 
doposiaľ dosť neznáme. Nebyť titulu EHMK, región Pro-
vensálska by vedel o Košiciach veľmi málo. Samozrejme, 
že v propagácii Slovenska budeme v najbližšom období 
pokračovať aj v ďalších francúzskych regiónoch,“ doplnil 
Eštok.
  (ao)

21. Art Film Fest v Trenčíne
V poradí už 21. ročník festivalu bude v porovnaní s minu-
losťou trvať kratšie. Začne sa v piatok 21. júna a víťazov 
hlavnej súťažnej sekcie vyhlásia namiesto tradičného víken-
du už v stredu 26. júna. A ťažisko festivalu sa z Teplíc ten-
to rok presunie do Trenčína. Podľa doteraz zverejnených 
informácií však program festivalu bude podobne bohatý 
ako v minulosti.
 „Je potrebné zdôrazniť, že 21. Art Film vznikal a pripra-
voval sa v značne komplikovaných podmienkach. Ani taká 
silná a rešpektovaná kultúrno-spoločenská udalosť nie je 
imúnna proti zložitej ekonomickej situácii, ktorej neblahé 
dôsledky pociťujeme všetci,“ uviedol riaditeľ festivalu Pe-
ter Nágel. „Rozhodli sme sa preto pre kompromisné rie-
šenie – síce kratší variant festivalu, ale s plnohodnotným 
programom, aký je pre Art Film Fest už charakteristický,“ 
dodal. Art Film Fest tento rok uvedie filmy v dvanástich 
programových sekciách.
 Medzinárodná súťaž hraných filmov, ktorej víťazi zís-
kajú Modrých anjelov, ponúkne tradične snímky začínaj-
úcich režisérov. Organizátori zatiaľ zverejnili, že o ceny sa 
budú uchádzať snímky, ktoré už zaujali na viacerých sve-
tových festivaloch. Medzi nimi aj afganská dráma Wajma 
(afganský ľúbostný príbeh), za ktorú jej režisér a scenárista 
Barmak Akram získal cenu za najlepší scenár na festivale 
Sundance.
 Okrem tradičných sekcií ako Okolo sveta, Európske 
zákutia, Láska a anarchia, Prísľuby z východu či Nočná 
prehliadka je novinkou v tohtoročnom programe sekcia 
Focus: Mental Nord, ktorá predstaví talentovaných fil-
márov zo Škandinávie. „Ďalšou, dovolím si predpovedať, 
diváckou lahôdkou bude pripomenutie hereckého maj-
strovstva nezabudnuteľného všestranného umelca v sekcii 
Július Satinský výberom Milana Lasicu, v ktorej uvedieme 
hrané i dokumentárne snímky pri príležitosti 10. výročia od 
hercovho úmrtia,“ povedal Peter Nágel.
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filmov zo svojho tohtoročného programu. Medzi nimi 
nechýba dvojica najnovších snímok rakúskeho filmára 
Ulricha Seidla, ktoré patria do jeho „rajskej“ trilógie. Ide 
o snímky Raj, Viera a Raj, Nádej. Prvá je príbehom kato-
líčky, ktorá chodí od domu k domu a hlása božie slovo, 
druhá zase príbehom jej netere. Tá sa v prostredí mládež-
níckeho tábora na chudnutie zamiluje do o štyridsať rokov 
staršieho lekára. Prvý film tejto trilógie uviedol Art Film 
vlani, iba niekoľko týždňov po svetovej premiére na festi-
vale v Cannes. Ten sa začal v stredu 15. 5. a je možné, že aj 
tento rok sa organizátorom Art Film Festu podarí z neho 
priviezť niekoľko čerstvých kúskov.
 Medzi očakávané tituly, ktoré Art Film uvedie v slo-
venskej premiére, patrí najnovší film Terrenca Malicka 
K zázraku, v hlavných úlohách s Benom Affleckom, Ol-
gou Kurylenkovou a Rachel McAdamsovou. Premietnu aj 
drámu Vic a Flo videli medveďa, ktorú nakrútil kanadský 
režisér Denis Côte. Začiatkom roka s ňou na Berlinale zís-
kal cenu Alfreda Bauera určenú snímkam otvárajúcim nové 
perspektívy vo filmovom umení.
 Talianska filmárka Lina Wertmüllerová sa v roku 
1977 stala vôbec prvou ženou nominovanou na Osca-
ra v kategórii réžia. Art Film Fest ponúkne jej film z roku 
1973 Láska a anarchia – príbeh o anarchistoch a prosti-
tútkach, ktorí pripravujú v bordeli atentát na fašistického 
vodcu Talianska Mussoliniho. A ceny publika z festivalov 
v Solúne a Sao Paule zase napovedajú, že diváckym zážit-
kom bude aj čílska dráma No v réžii Pabla Larraína. V hlav-
nej úlohe snímky zo zákulisia kampane k referendu, ktoré 
v roku 1988 viedlo k zosadeniu čílskeho diktátora Augusta 
Pinocheta, sa predstaví Gael Garcia Bernal. Snímka zís-
kala aj oscarovú nomináciu v kategórii cudzojazyčných  
filmov.
  (artfilmfest)

Iveta Radičová predstavila svoju knihu 
Krajina hrubých čiar
Z knihy rozhovoru novinárky Ľuby Lesnej s expremiérkou 
Ivetou Radičovou Krajina hrubých čiar nikto nemusí mať 
obavy. „Obavy určite nie. Nemala som ambíciu napísať nie-
čo tak, aby niekto nemohol spávať. Mojou ambíciou bolo 
nájsť odpoveď, kam kráča Slovensko. Ako sa bude vyvíjať 
nielen Slovensko, ale aj ostatné krajiny Európy, sveta. Pri-
spieť do dialógu v hľadaní pravdy,“ povedala.
 „Sú ľudia, ktorí nenapíšu knihu a vysvetľujú desaťro-
čia, aj tak nič nevysvetlia. Sú politici, ktorí sa chcú po-
deliť o svoju osobnú skúsenosť práve preto, aby sme si 
viac rozumeli,“ priblížila expremiérka dôvody, pre ktoré 
sa rozhodla odpovedať na množstvo otázok novinárky. 
V knihe podľa vlastných slov ponúka svoje videnie sveta, 
svoju maličkú pravdu. Ako dodala, čitateľ sa po prečítaní 
rozhovorov dozvie aj o chybách, ktorých sa počas svojej 
vlády dopustila. „Snažila som sa vnímať, čo sa mi ponúka. 
Ponúklo sa mi poznanie moci, ale aj bezmocnosti, hlbokej 
oddanosti aj najhlbšej zrady. Ponúklo sa mi poznanie sve-
tových súvislostí v malej obci na Slovensku a malej obce 
Slovenska v svetových vyjednávaniach na pôde OSN. Je to 
svet, ktorý má svoje zázraky a má rovnako kruté zobude-
nie zo sna,“ opísala Radičová svoje pôsobenie vo funkcii  
premiérky.

 Radičová v rozhovore s Ľubou Lesnou deklaruje svoje 
názory na stav demokracie na Slovensku. Otvorene hovo-
rí, na akej ceste sa ocitlo nielen Slovensko, ale aj ostatné 
krajiny Európy. Čitateľom predostiera svoje názory na roz-
delenie Česko-Slovenska, éru mečiarizmu, ale aj viaceré 
veľké politické kauzy. Konštatuje, že novodobá história 
Slovenska je rukopisom troch mužov: Vladimíra Mečiara, 
Mikuláša Dzurindu a Roberta Fica. Nevyhýba sa ani té-
mam Gorila či generálna prokuratúra a čitateľom tiež dáva 
možnosť nazrieť do zákulisia vnútornej politiky.
 Do bratislavského Pálffyho paláca prišlo množstvo zná-
mych tvárí aj politikov, zahral Svetozár Ilavský a večerom 
moderoval Štefan Skrúcaný. Ten si neodpustil viaceré štip-
ľavé poznámky, ale aj zážitky z minulosti, keď napríklad 
spolu so Stanom Radičom a Jarom Filipom pribehli nara-
dostení za Ivetou Radičovou, že aký majú úžasný bonmot 
alebo vtipnú scénku… a ona len pokrčila ramenami a za-
hundrala: „A niečo lepšie nemáte?“
 Knihu uviedol do života obľúbený spisovateľ, aforista 
a prekladateľ Tomáš Janovic. Slovenčina je podľa neho 
presný jazyk a už dávno vystihla, prečo by sa nemali robiť 
hrubé čiary. „Hrubé čiary totiž udržiavajú pri živote hru-
bosť. Hrubosť v politike, aj hrubosť v živote. Preto knihe 
želám veľa, najmä pozorných čitateľov,“ zaželal Janovic 
a dodal svoj úplne čerstvý aforizmus, ktorý dal dokona-
lú bodku za večerom. „Demokracia po našom. Už dávno 
sme mohli byť demokrati, keby sa demokracia dala niekde 
ukradnúť.“
  (ao)

Martin Slobodník, Pavol Breier: Labrang – 
Svet tibetského kláštora
Autor Martin Slobodník a fotograf Pavol Breier predsta-
vujú unikátny svet tibetskej kultúry na príklade histórie 
i súčasnosti kláštora Labrang v severovýchodnom Tibete.
 Ponúkajú svedectvo o vyše tristoročnej histórii Lab-
rangu, jedného zo šiestich najvýznamnejších kláštorov ti-
betského buddhizmu, aj o jeho premenách za posledných 
dvadsať rokov.
 Výsledkom pozorovaní a rozhovorov s miestnymi Ti-
beťanmi, ale aj Číňanmi a čínskymi moslimami, Chuejmi, 
sú kapitoly o rôznorodých aspektoch tibetského nábo-
ženstva, kultúry, staršej i najnovšej histórie (vzdelávanie 
mníchov, tradičné sviatky, život nomádov či uctievanie 
božstiev). Autor nepredstavuje idealizovaný obraz Tibetu 
ako krajiny levitujúcich mníchov, skôr si všíma problémy 
a výzvy, ktorým musí čeliť súčasná tibetská spoločnosť – 
spolužitie Tibeťanov s inými etnikami v severovýchodnom 
Tibete, kontakty medzi jednotlivými náboženstvami (tibet-
ským buddhizmom, islamom a čínskym ľudovým nábožen-
stvom) i moderné dejiny, keď počas čínskych politických 
kampaní v 60. rokoch 20. storočia postupne došlo k zniče-
niu kláštora a prenasledovaniu mníchov.
 Zároveň načrtáva súčasné napätie medzi modernizač-
nými tlakmi a úsilím Tibeťanov zachovať si náboženské 
a kultúrne tradície v rýchlo sa meniacom globalizovanom 
svete, ktorý vstúpil aj do odľahlých tibetských údolí. Sprie-
vodné fotografie Pavla Breiera sprostredkúvajú nielen vi-
zuálnu podobu tibetského sveta, ale aj atmosféru tohto 
jedinečného regiónu a jeho obyvateľov.
  (ao)
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„Best Of“ slovenského kráľa mímov 
Milana Sládka
Dňa 5. mája 2013 vystúpil s výberom toho najlepšieho zo 
svojich sólo programov v Slovenskom národnom divadle 
mím Milan Sládek. Pred nedávnom oslávil svoje 75. na-
rodeniny, no na vitalite mu nič nechýba. Jeho scénky sa 
vyznačujú zhusteným prenosom známych situácií do prí-
behu, ktorý je krátky, ale intenzívny a ľahko čitateľný. Často 
vystupuje ako dve postavy – muž a žena – a plynulo pre-
chádza medzi rôznymi postavami, dodávajúc im charak-
terové črty, výraz, držanie tela, mimiku. Vrcholové scénky 
predstavenia ako Herodes, Samson a Dalila či Zeus a Léda 
presvedčili raz opäť genialitu veľkého herca pantomímy.

 So svojimi predstaveniami navštívil 53 krajín a vytvoril 
44 inscenácií. V roku 1998 dostal cenu Ministra kultúry SR 
za vynikajúcu dlhoročnú prácu a osobný prínos pre sloven-
skú kultúru a umenie. V roku 2000 mu prezident Rudolf 
Schuster udelil cenu Ľudovíta Štúra.
  (ao)

Na knižnom veľtrhu v Prahe 
sa predstavili aj Slováci
Umelecká spolupráca Slovenska a Česka sa po dvadsia-
tich rokoch od rozdelenia nescvrkáva len na televízne šou. 
Medzinárodný knižný veľtrh Svět knihy, ktorý sa uskutočnil 
16. až 19. mája v Prahe, privítal Slovákov ako čestných hos-
tí tohto významného literárneho podujatia.
 Na výstavisku Praha-Holešovice sa veľtrh uskutočnil 
už po devätnásty raz a podujatie tento rok sprevádzali 
dva hlavné motívy: Rozmanité cesty poézie a Čítajme jed-
ným dychom alebo Keď sa povie bestseller. Krajinou so 
štatútom čestného hosťa sa stalo Slovensko a dôvodov je 
niekoľko. Okrem dvadsiateho výročia vzniku Slovenska 

a Českej republiky je rok 2013 aj storočnicou Dominika 
Tatarku aj 1150. výročím príchodu cyrilo-metodskej misie 
na územie Veľkej Moravy.
 Aj kvôli týmto udalostiam vyšlo od mája minulého roku 
až dvadsať slovenských kníh v českom preklade. Do pro-
jektu sa zapojili české vydavateľstvá Akropolis, Větrné mlý-
ny, Fra, Volvox Globator, Praha a Host. Na Světe knihy sa 
s týmto projektom v češtine predstaví titul Jozefa Leikerta 
Takový byl Ladislav Mňačko o živote slovenského spiso-
vateľa a novinára.
 Na veľtrhu prebiehalo aj čítanie z najnovšej tvorby sú-
časných slovenských autorov, predstavili sa laureáti a fina-
listi ceny za prózu Anasoft Litera. Svět knihy privítal Pavla 
Vilikovského, Ballu, Marka Vadasa, Moniku Kompaníkovú, 
Dušana Dušeka, Petra Krištúfka a ďalších. Do Prahy zaví-
tali aj básnici Dana Podracká, Juraj Kuniak a Ján Zambor 
s vlastným prebásnením Proglasu a svoju poéziu predsta-
vili Peter Šulej a Michal Habaj. Dramatik a esejista Silvester 
Lavrík pripravil na Svět knihy dve inscenácie, konkrétne 
Zápisnice s Ikarom a Metropolka znova ožíva.
 Na holešovickom výstavisku tradične nechýbali ani 
sprievodné podujatia, ich počet tentoraz prekračuje 
šesťdesiatku. Návštevníci si mohli pozrieť snímky sloven-
sko-talianskej fotografky Lucie Gardin, dozvedieť sa viac 
o Bienále ilustrácií Bratislava, alebo si užiť hudobné vystú-
penia Karpatských chrbátov, Adrieny Bartošovej či Petra 
Cmoríka.
 Program na Světe knihy býva určený nielen odbor-
nej, ale aj širokej verejnosti. Na svoje si prišli rovnako deti 
a mládež – mohli sa napríklad zúčastniť na ilustračných 
tvorivých dielňach za účasti Martiny Matlovičovej, Vlada 
Krála aj Petra Cisárika. Konali sa aj inscenované čítania, 
premietanie slovenských animovaných filmov, hry a roz-
ličné súťaže.
  (ao)

Festival Pohoda opät zaujme 
skvelým programom
Multižánrový festival Pohoda, ktorý sa bude konať 11. až 
13. júla na trenčianskom letisku, sa začne skôr ako v minu-
lých rokoch. Brány 17. ročníka podujatia sa v úvodný deň 
otvoria už okolo poludnia, minimálne o jednu alebo dve 
hodiny skôr, ako tomu bolo vlani či predvlani. V porovna-
ní s vlaňajškom bude otvorených viac pódií a program na 
hlavnom stagei odštartuje už o 18:00.
 O prvé vystúpenie sa na ňom sa postará Gyorský fil-
harmonický orchester pod dirigentskou taktovkou sloven-
ského skladateľa Petra Breinera. Na festivale predstavia 
v svetovej premiére projekt Slovenské tance. Spolu s ma-
ďarským orchestrom vystúpia aj slovenskí sólisti – Boris 
Lenko na akordeóne, huslista Stano Palúch a Ján Hru-
bovčák, ktorý bude hrať na fujare, píšťalkách, drumbli 
a zvoncoch. Už vo štvrtok 11. 7. sa návštevníci poduja-
tia dočkajú aj americkej kapely The Smashing Pumpkins 
a britskej skupiny Kaiser Chiefs. Ľudia sa v úvodný deň 
budú môcť tešiť aj na projekt Major Lazer, Dipla, Pražský 
výběr, The Bots alebo Polemic. „Štvrtok sa nám pomaly, 
ale isto, stáva plnohodnotným dňom,“ uviedol Kaščák.
 Organizátori Pohody zverejnili aj ďalších 13 mien 
z programu. Na festival príde kanadská speváčka a hudob-
níčka Merrill Beth Nisker, známa ako Peaches, brooklynský 
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N.O.H.A. (Noise Of Human Art), za ktorým stojí muzi-
kant Philip Noha z Prahy, a tiež kanadská formácia Lemon 
Bucket Orchestra. Novými slovenskými účinkujúcimi sú  
B-Complex, Ink Midget, Stroon, Fallgrapp, Panáčik, Pale 
Clouded White, Ear drum Kru, Emonoizboyz a Captain 
Slice.
 Michal Kaščák prezradil, že na Pohode pribudne Red 
Bull Tourbus, no počet scén zostane zachovaný. „Festival 
zostáva veľmi podobný ako v ostatných rokoch, základný 
charakter sa nemení. Pokračujeme s tanečnými workshop-
mi, kinematografom, divadlom…,“ poznamenal riaditeľ 
oceňovaného letného podujatia, ktorý by na festivale uvítal 
ešte viac detí. „Vlani sme mali 1 485 detí do 12 rokov, tak 
veríme, že tento počet ešte narastie. Určite sa môžu tešiť 
na podobný komfort,“ dodal Kaščák.
 Na tohtoročnej Pohode vystúpi v pozícii headlinera me-
dzinárodná superskupina Atoms For Peace. Na podujatí sa 
predstaví aj austrálska formácia Nick Cave and The Bad 
Seeds, britská skupina Bloc Party či britská hudobníčka 
Kate Nash. Amon Tobin alias Two Fingers, Justice, SBTRKT 
a Erol Alkan sa predvedú s dídžejskými setmi. Okrem nich 
sa na podujatí ukážu aj Tony Allen, Django Django, Bono-
bo, Orquesta Buena Vista Social Club s Omarou Portuon-
do, Ondatrópica, Mixhell Iggora Cavaleru, Geoff Barrow 
s projektom Beak, Sam Lee, Hermeto Pascoal, Dubioza Ko-
lektiv, Café Aman Istanbul, Bonga, Skip & Die, Za!, Quan-
tic, A.K.A.C.O.D., Che Sudaka, Anthony Joseph & The 
Spasm Band, Karin Park, O.Children, Maia Vidal, Cathy 
Davey, Asgeir Trausti alebo Kiril Djaikovski. Česko budú na 
festivale zastupovať aj Agon Orchestra, Midi Lidi, Xavier 
Baumaxa, Zrní, Bratři Ebenové či Prago Union, slovenskú 
scénu napríklad Vec, Para, Modré Hory, Zlokot, Davová 
psychóza, Vidiek, Tibor Holoda alebo Andrej Šeban.
 Permanentky na oceňovaný festival sa v súčasnosti 
predávajú po 89 eur. Táto cena bude platiť až do 10. júla. 
V prípade, že sa festival v predstihu nevypredá, budú vstu-
penky na mieste predávať za 99 eur. Okrem klasických 
permanentiek sú v predpredaji aj lístky na parkovanie, 
parkovanie karavanov i zľavnené vstupenky pre držiteľov 
preukazu ZŤP/ZŤP-S či dvojlístok pre držiteľa preuka-
zu ZŤP-S a jeho sprievodcu. Kapacita festivalu je znova  
30 000 ľudí.
  (ao)

Zoznam letných hudobných festivalov 
na Slovensku 2013
rockový záber, 14.-15. jún 2013, Dolný Kubín
Rockový festival v kempe Tília Gäceľ pri Dolnom Kubíne. 
Prehliadka slovenskej a českej rockovej scény. Skupiny: 
Ewa Farna, Gladiátor, Arzén, Miro Šmajda a iné.
Topfest, 27.-29. jún 2013, Piešťany
Medzinárodný hudobný open-air festival. Skupiny: Iron 
Maiden, Billy Talent, Tublatanka, Emir Kusturica, Čecho-
mor a iné.
Poprock fest, 28.-29. jún 2013, Nová Baňa
Festivalová prehliadka neprofesionálnych hudobných sku-
pín a interpretov.
Vrbovské vetry, 6. júl 2013, Vrbové
Recesistický festival v dedinke Vrbové: David Koller, Mňá-
ga a Žďorp, Abraxas, Para, Zóna A…

Bažant Pohoda, 11.-13. júl 2013, Trenčín
Najväčší multikultúrny festival na Slovensku. Tri dni, ktoré 
sa premenia na základňu hudby, divadla, literatúry a ďal-
ších druhov umenia. Skupiny: Nick Cave & The Bad Seeds, 
Smashing Pumpkins, Justice, Kaiser Chiefs a iné.
Open Jazz Fest, 19.-20. júl 2013, Zelená voda
Open air jazzový festival na Zelenej vode v Novom Meste 
nad Váhom: Scott Hamilton, Tingvall Trio a iné.
Terchovský budzogáň, 9.-10. august 2013, Terchová
Hudobný festival v amfiteátri Nad Bôrami v Terchovej: Bio-
hazard, Horkýže slíže, Slobodná Európa, Davová psychó-
za, Arzén, Alkehol…
Grape Festival, 9.-10. august 2013, Piešťany
Hudobný festival konajúci sa na letisku v Piešťanoch. Vy-
stúpia slovenskí aj zahraniční interpreti: Nero, DJ Fresh 
Live, The Drums, Royal Republic, Midi lidi, Vec…
Uprising reggae Festival, 23.-24. august 2013, Brati-
slava
Reggae festival na bratislavských Zlatých pieskoch: 
Busy Signal, Dub Incorporation, Mellow Mood, Mad  
Professor…
Lodenica, 29.-31. august 2013, Piešťany
Tradičný festival country a folku. Dobrá nálada, gitary 
a spev v podaní známych i menej známych interpretov: 
František Nedvěd s kapelou, Aneta Langerová, Meky Žbir-
ka, Lenka Filipová…

Richard Wagner – výstava venovaná 
200. výročiu narodenia
Divadelný svet si v tomto roku pripomína 200. výročie na-
rodenia veľkého reformátora operného divadla Richarda 
Wagnera. Pri tejto príležitosti pripravil bratislavský Diva-
delný ústav dokumentárnu výstavu, ktorá mapuje prítom-
nosť Wagnerovho diela na našich javiskách.
 Vernisáž výstavy Richard Wagner sa uskutočnila v deň 
premiéry Wagnerovej opery Lohengrin – v piatok 24. mája 
vo Výstavnej sieni v novej budove SND. Výstava potrvá do 
konca divadelnej sezóny.
 Výstava dokumentov (fotografií, divadelných plagátov, 
scénických a kostýmových návrhov), ktorú pripravil Diva-
delný ústav, odráža záujem našich divadelníkov o Wag-
nerovo dielo v celom rozsahu existencie slovenského 
profesionálneho divadla vrátane prezentácie niekoľkých 
unikátnych exponátov. Na inscenátorov, orchester, sólis-
tov, ale aj na obecenstvo kladú Wagnerove drámy mimo-
riadne nároky, aj preto sa v našich reláciách stretávame 
s ich realizáciami takmer výlučne na javisku Slovenského 
národného divadla.
 Autorom výstavy je Jaroslav Blaho.
  (DÚ)
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Festival Nová dráma – New drama 2013

Od 13.- 18. 5. 2013 sa v Bratislave konala prehliadka slo-
venskej divadelnej tvorby za uplynulú sezónu. Počas týž-
dňa sa v Bratislave predstavili divadelné súbory z Martina, 
Žiliny a Bratislavy, ktoré boli hodnotené odbornou poro-
tou v zložení: Kamila Černá, Maja Hriešik, Tomasz Gra-
biński, Zuzana Mistríková a Martin Ondriska.
 Porota v zastúpení Tomasza Grabińskeho ako pred-
sedu poroty udelila hlavnú cenu festivalu – Grand Prix – 
predstaveniu Slovenského komorného divadla v Martine 
Sedem dní do pohrebu v réžii Ľubomíra Vajdičku. Hra do-
kumentuje citlivým a intenzívnym spôsobom sedem dní od 
zosnutia do pohrebu manželky Jána Roznera, významnej 
slovenskej prekladateľky Zory Jesenskej. Hra je dramati-
záciou jeho denníka, ktorý odráža nielen jeho vnútorný 
svet a vyrovnávanie sa so smrťou blízkej osoby, ale odráža 
aj spoločensko-politické deje v rokoch normalizácie a ich 
vplyv na človeka.
 Porota udelila taktiež dve zvláštne ceny: Divadlo Aréna 
Bratislava získalo ocenenie za hru Viliama Klimiáčka Ho
lokaust v réžii Rastislava Balleka. Hra ukazuje obraz nielen 
zmeny spoločenského vnímania Židov po vyhlásení arizá-
cie na Slovensku, ale aj vyrovnávanie sa z minulosťou či jej 
potláčanie. Hra nastavuje zrkadlo hlavne tým, ktorý prežili 
druhú svetovú vojnu či socializmus a vyžaduje sebarefle-
xiu, poukazuje na pripravenosť človeka podriadiť sa reži-
mu a zradiť vlastné presvedčenia a morálku len vo vlastný 
prospech.
 Druhú zvláštnu cenu porota udelila Mestskému divadlu 
Žilina za inscenáciu Jánošík 00 7 autorky Michaely Zaku-
ťanskej. Režijná dvojica Ján Luterán a Marianna Ďurčeková 
preniesli jánošikovský mýtus do súčasnej doby a konfron-
tovali ho s každodenným televíznym balastom, ako sú rea-
lity show, spevácke či tanečné súťaže. Odľahčený jazyk 
a zjednodušená forma prejavu, rozkúskovaná na scénky, 
rozoberá ilúzie a pátos, ktorý sa spája nielen s Jánošíkom, 
ale aj so súčasnou formou mediálneho vnímania.
 Cenu študentskej poroty získalo opäť Slovenské komor-
né divadlo Martin za inscenáciu www.narodnycintorin.sk 
v réžii Doda Gombára. Hra vtipným spôsobom pripomína 
dôležitosť národných dejateľov, pochovaných v Martine, 
na ktorých sa zabudlo či zabúda. Tento „sitkom“, ako ho 
autori nazvali, spája piesne alebo aj rapovanie na javisku 
do celkom vydarenej hodiny dejepisu, ktorá oslovuje hlav-
ne mladšie publikum. Najmä stvárnenie vždy podguráže-
ného Janka Kráľa v skvelom podaní Daniela Heribana stojí 
za spomenutie.
 Cenu Bratislavského diváka získalo Štúdio 12 – štúdio 
pre novú drámu a Divadlo TUŠ, Bratislava za inscenáciu 
5chalanov.sk slovinskej autorky Simony Semenič v réžii 
Adriany Totikovej. Hra zachytáva príbeh malých, 10-12 
ročných chlapcov, ktorých skvelo stvárňujú mladé, ale 
dospelé herečky. Chlapci sa stretávajú na ich obľúbenom 
mieste, v starej budove, ktorá slúži ako ich skrýša a scéna 
pre ich hry. V ich hraní sa odrážajú ich túžby a známe repli-
ky z domu, ale aj problémy a traumy rodičov. Hra ukazuje, 
ako veľmi sú aj malé deti ovplyvniteľné zvonka, a to nie len 
televíziou, ale predovšetkým najbližším okolím, rodinou.
 Nová dráma udeľovala taktiež ceny za pôvodné drama-
tické texty divadelných hier v slovenskom a českom jazyku 
Dráma 2012. Udelila dve prvé miesta – Helene Eliášovej 

za Tentazione a Marianovi Janikovi za text Autista. Dru-
hú cenu získal Michal Baláž za Spojené kráľovstvo a cenu 
Slovenského rozhlasu Vladimír Ragala za text Metro. Oce-
nenia odovzdala riaditeľka Divadelného ústavu a členka 
poroty súťaže Dráma 2012 Vladislava Fekete.
 Vyvrcholením odovzdávania cien bolo predstavenie za-
hraničného hosťa Divadla Reduta z Brna. Národní divadlo 
Brno sa predstavilo inscenáciou Kabaret Kafka v réžii Da-
niela Špinara, jedinečným scénickým stvárnením Kafkovho 
Listu otcovi.
 9. ročník divadelnej prehliadky, ktorý sa venoval dra-
maturgii, ponúkol aj konferenciu o dramaturgii, scénické 
čítanie Trojboj, 2 prednášky o dramaturgii a workshop 
mladých dramaturgov.
 Budúci rok sa opäť stretávame už pri 10. ročníku Nová 
dráma/ New drama.
  (Andrea Ozábalová)

Prehliadka slovenskej literatúry – 
Anasoft litera 2013
Hoci držiteľa najprestížnejšej slovenskej literárnej ceny 
Anasoft litera spozná verejnosť až v septembri, s jej fina-
listami sa mohla zoznámiť už v máji. Od 13. do 17. mája 
patrili viaceré bratislavské kultúrne priestory Anasoft litera 
festu. Okrem autorských čítaní finalistov ponúkli aj disku-
sie, film či divadlo.
 Anasoft litera fest sa začal v centre súčasnej kultúry A4 
diskusiou o dnešnom školstve. Boli položené otázky, či je 
dobre nastavená forma vyučovania slovenského jazyka 
a literatúry, aký zmysel má povinné čítanie alebo či u nás 
upadá status učiteľa. Prvý festivalový deň taktiež nechý-
bali autorské čítania finalistov. V priebehu festivalu čítali 
postupne zo svojich diel Balla, Jana Beňová, Zuzana Cigá-
nová, Maroš Krajňak, Peter Krištúfek, Lucia Piussi, Ondrej 
Štefánik, Víťo Staviarsky a Pavel Taussig, teda tohtoroční 
finalisti Anasoft litery. Chýbal len desiaty finalista, spisova-
teľ Milan Zelinka, ktorý cenu už v minulosti získal – porota 
súťaže mu ju udelila v roku 2008 za jeho knihu Teta Anula.
 Prišli však aj spisovatelia, ktorí tento rok nomináciu 
nezískali. Medzi nimi Pavol Rankov, Daniela Kapitáňová, 
Monika Kompaníková či Veronika Šikulová. Počas týždňa 
absolvovali čítania, diskusie a workshopy určené stredo-
školákom.
 Okrem autorských čítaní pripravili organizátori Anasoft 
litera festu aj diskusie na témy E-knihy po slovensky či Čes-
ká a slovenská literatúra po 20 rokoch.
 Anasoft litera fest však nebude iba o literatúre. Program 
spestrili aj filmové projekcie, napríklad horor „najhoršie-
ho režiséra všetkých čias“ Eda Wooda Nevesta monštra. 
V hlavnej úlohe filmu, ktorý naživo ozvučí a predabuje 
Stroon, sa predstaví kultový hororový herec Béla Lugosi.
 Festival uviedol aj niekoľko koncertov, v bratislavskom 
KC Dunaj sa predstavila skupina Květy, ktorej minuloročný 
album Bílé včely získal nominácie na hudobné ceny Viny-
la aj Apollo. O deň neskôr sa na rovnakom mieste pred-
stavila trojica hudobných skladateľov Martin Burlas, Ján 
Boleslav Kladivo a Peter Zagar, ktorí vystúpili spolu so 
speváčkou Marcelou Derevencovou. V programe festivalu 
bolo aj autorské predstavenie Divadla Vosto5 Stand’artní 
kabaret.
  (ao)
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Vážení čitatelia!
 Príspevok doc. JUDr. Mariána Velikého, CSc., je širšie 
koncipovaný, ako je obvyklá prax nášho časopisu Klub. 
Publicistický zámer autora je podať ucelený pohľad na Ži-
linu, ktorá v sústave miest na Slovensku má dôležité po-
stavenie, a to tak svojou históriou, kultúrou, vzdelanosťou, 
ekonomikou, ako aj ľudským národným potenciálom.
 Ďakujeme.
  Redakcia Klubu

Severozápadné Slovensko
Žilina
Žilina je najväčším mestom na Hornom Považí. Má vhod-
nú teritoriálno-geografickú polohu. Na Slovensku Žilina 
predstavuje najvýznamnejšiu dopravnú tepnu; železnič-
ná, cestná, riečna, letecká doprava sú spojnicou Sloven-
ska s Európou.
 Politické, kultúrne, literárne dejiny a tradície Žiliny 
predstavujú dôležitý prvok dejín národa, dejín Slovenska. 
V osudových časoch národa a Slovenska sa Žilina včleňo-
vala do vývojového kontextu, ktorý sa vyznačoval úsiliami 
Slovákov o vlastné národné bytie, o vlastnú národnú štát-
nosť. Žilina má dôležité miesto v dejinách národa, v deji-
nách Slovenska.
 Na návšteve u primátora Žiliny a poslanca Národnej 
rady Slovenskej republiky ing. Igora Chomu, rektorky Ži-
linskej univerzity prof. ing. Tatiany Čorejovej, Ph.D., a u ria-
diteľa Fakultnej nemocnice s poliklinikou v Žiline MUDr. 
Štefana Volaka.

I. Spoločenské premeny Žiliny
ing. igor Choma, primátor Žiliny, predstaviteľ mestskej 
samosprávy, verejný činiteľ.
Vážený pán primátor,
 prichádzam k Vám v mene šéfredaktorky Klubu, časo
pisu Čechov a Slovákov vo Viedni, ing. Heleny Baslerovej. 
Odovzdávam pozdrav Vám, poslancom, mestskej samo-
správe a obyvateľom Žiliny a prosím o rozhovor.
Pán primátor, Žilina patrí medzi popredné mestá na 
Slovensku. Má bohatú históriu, rozvinutú ekonomiku, 
sociálnu sféru, kultúru, vedu a školstvo, vyznačuje sa oje-
dinelou architektúrou a prekrásnou prírodnou scenériou; 
Žilina je vzácnou hodnotou národa a Slovenska. Môžete 
charakterizovať atribúty Žiliny? Mám tiež na zreteli na-
daný a pracovitý ľud, ktorí vo Vašom meste žije a svojou 
prácou vytvára materiálne a duchovné hodnoty.
Krajské a okresné mesto Žilina je administratívnym, hospo-
dárskym, kultúrno-spoločenským aj historickým centrom 
regiónu Horného Považia na severozápade Slovenska. 
Leží v Žilinskej kotline, na sútoku troch riek: Váhu, Kysu-
ce a Rajčanky. S počtom obyvateľov vyše 84 000 sa radí 
medzi najväčšie mestá Slovenskej republiky. Mesto Žilina 
je sídlom Žilinského samosprávneho kraja ( jedného z ôs-
mych krajov Slovenskej republiky) aj Euroregiónu Beskydy, 
ktorého je zakladajúcim členom. Zároveň sa aktívne zú-
častňuje diania v združení primátorov krajských miest K8 
a udržiava partnerské vzťahy s 10 mestami z 8 krajín sveta.

 Mesto Žilina má strategickú polohu v severozápadnej 
časti Slovenskej republiky a je významným dopravným uz-
lom. Denne za prácou do Žiliny dochádza z bližšieho aj 
vzdialenejšieho okolia niekoľko desiatok tisíc ľudí.
 O bohatej histórii Žiliny svedčí aj 700. výročie prvej 
zmienky o Žiline ako o meste, ktoré sme si pripomínali 
v roku 2012. Originálnu atmosféru Žiline vdychuje Staré 
mesto s jeho typickými meštianskymi domami so zacho-
vanými „laubňami“, ktoré stráži katedrála s dvoma vežami. 
Pohľad na jej siluetu je odvekým symbolom mesta. Pri po-
tulkách naším mestom si môžete vychutnať príjemné chvíle 
v útulných kaviarňach, reštauráciách, galériách, múzeách, 
divadlách, či oddýchnuť si pri návšteve rozmanitých kon-
certov.
 V Žiline máme taktiež dlhoročnú tradíciu viacerých 
druhov športu. Pýchou Žiliny sú najmä celoslovenské 
a medzinárodné úspechy futbalovej (MŠK Žilina), cyklis-
tickej (Peter Sagan), volejbalovej, karatistickej, či vodáckej 
reprezentácie. Najvýznamnejšími miestami športovo-re-
kreačných aktivít sú Lesopark Chrasť a Vodné dielo Žilina.
 Žilina je zároveň univerzitným mestom plným študen-
tov. Na Žilinskej univerzite študuje v súčasnosti viac ako 
11 tisíc denných a externých vysokoškolákov vo všetkých 
troch stupňoch. V zriaďovateľskej pôsobnosti mesta je 
12 samostatných základných škôl, 6 základných škôl s ma-
terskými školami, 20 samostatných materských škôl, 3 zá-
kladné umelecké školy, 2 centrá voľného času, 1 stredisko 
služieb škole.
 Centrum severozápadného Slovenska ponúka teda 
široké spektrum možností pre občanov, návštevníkov aj 
podnikateľov. Mesto Žilina má veľký potenciál pre svoj ďal-
ší rozvoj a verím, že ho čaká skvelá budúcnosť.

Pán primátor, ako posudzujete vývoj Žiliny od revolú-
cie 17. novembra 1989? Mám na mysli konštituovanie 
nových foriem demokracie a samosprávy, spoločenské 
premeny ekonomické, sociálne a kultúrne, tiež v oblasti 
architektúry, tvorby a ochrany životného prostredia.
Myslím si, že je to otázka pre celé vedecké tímy, nemám ve-
domosť, že je zmapovaná v našom meste v komplexe celej 
problematiky zmien od novembra 1989. Bola taká spolo-
čensko-politická potreba a objektívny záujem? Myslím si, 
že je potrebné nadviazať na tradície a vývojové orientácie, 
ktoré dnes zohľadňujú nielen našu históriu, ale aj súčasný 
vývoj v okolitých krajinách Európy.
 Bolo tu určité spoločenské zriadenie a riadenie, ktoré 
sa označilo jedinou nálepkou – totalitné. Väčšinou sa ne-
nadviazalo a nepokračovalo v jednotlivých oblastiach spo-
ločenského života na životaschopné, fungujúce a zvláštne, 
čím sa Slovensko prezentovalo a reprezentovalo nielen vo 
vnútri štátu, ale aj medzinárodne (rôznorodejšia štruktúra 
priemyslu, fungujúce podniky, sebestačnosť v poľnohos-
podárskej výrobe, zbrojárstvo...). Bezbrehá privatizácia, 
„darovanie“ podnikov, objektov za korunu, tunelovanie, 
skrachovanie, zatváranie podnikov, daňové úniky, korup-
cia, nevytvorenie mantinelov podnikania (nedostatočná 
legislatíva), vysoká nezamestnanosť, vytvorenie hŕstky 
zbohatlíkov a masy ľudí, často žijúcich na hranici biedy, 
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kultúra a kultúrnosť, školstvo, zdravotníctvo, šport (hlavne 
pre väčšinu ľudí) boli zahnané do kúta.
 Musím však súhlasiť s názorom, že riešenie miestnych 
záležitostí v zmysle samosprávnosti nebolo riešené dosta-
točne a bolo vlastne potláčané administratívno-direktív-
nym rozhodovaním štátu.
 Zásadné spoločenské premeny po roku 1989, nasto-
lenie potreby demokraticky fungujúceho štátu nastoli-
lo aj otázky mechanizmu riadenia aj na úrovni miestnej 
samosprávy a jej vzťahu k štátnej správe. Máme právny, 
demokratický štát, ale, žiaľ, často vidíme prevažujúcu silu, 
moc peňazí, máme (ak na to máte) právo cestovať, je slo-
boda vierovyznania.
 Spoločenské premeny vo všetkých oblastiach života od 
roku 1989 prešli zásadnou transformáciou a vývojom; pre 
mestá a obce bola zásadnou reforma verejnej správy pred 
desiatimi rokmi. Od tohto času sa dá hovoriť o reálnej sa-
mospráve, táto však stále prechádza zmenami a dnes je 
problematický vysoký počet prenášaných kompetencií bez 
zabezpečenia ich reálneho financovania.

Pán primátor, Žilina je sídlom samosprávneho kraja; po-
litickým, ekonomickým a kultúrnym centrom; demokra-
tickú politiku v Žiline predstavuje samospráva na čele 
s primátorom. Aký je Váš pohľad na túto otázku?
Podstatu a formy riadenia a vedenia samosprávy, jej úlohy 
a ciele chápem ako službu ľuďom, pre ľudí a s ľuďmi. Vidím 
v nej možnosť a schopnosť nastoľovať a riešiť spoločné, 
skupinové i individuálne potreby a záujmy ľudí spoločne, 
riadiť a rozhodovať, alebo učiť sa riadiť a rozhodovať, vy-
chádzať a rozvíjať sa v súlade so zákonmi, s podstatou, 
hodnotami a cieľmi moderného právneho štátu, kde by 
malo ísť predovšetkým o človeka a prírodu, o zosúlaďova-
nie celospoločenských, skupinových a individuálnych po-
trieb a záujmov ľudí a dosahovanie konsenzu vo všetkých 
oblastiach spoločenského života.
 Vo fungovaní samosprávy a podieľaní sa ľudí na riešení 
veci verejných mi ide o poskytovanie kvalitných, kvalifiko-
vaných služieb, tj. komplexné riešenie otázok a problémov, 
ktoré občanov Žiliny i návštevníkov mesta trápia, ktoré na-
stoľujú, ktoré chcú riešiť. Je potešiteľné, že Mestský úrad 
v Žiline si aj v tomto roku, po dohľadovom audite, udržal 
certifikát systému riadenia úradu podľa Európskej normy 
ISO 9001:2008.
 Ide mi o čo najkompletnejšie, vysoko profesionálne 
a kreatívne uspokojovanie potrieb a záujmov občanov 
v úradných záležitostiach – na mestskom úrade v Klient-
skom centre, cez jednotlivé odbory, oddelenia, úseky, tak 
aj mnou a mojimi zástupcami, poslancami Mestského za-
stupiteľstva. Som ústretový k osobným, ale aj hromadným 
stretnutiam s občanmi, komunikácie s médiami (napríklad: 
prijatia v kancelárii MsÚ, 2 × ročne stretnutie s občanmi na 
úrade, na rôznych podujatiach počas celého roka, stretnu-
tie občanov s poslancami v mestských častiach, volebných 
obvodoch (aj za mojej účasti), raz mesačne sa na Radnici 
mesta Žilina konajú tlačové konferencie. Mesto pravidelne 
poskytuje stanoviská médiám, obyvateľom, na mestských 
webových stránkach, mestskej tabuli sa obyvatelia a náv-
števníci mesta dozvedajú o našej činnosti, službách v mes-
te a okolí, o najnovších podujatiach atď.). Využívam spätnú 
komunikačnú väzbu aj prostredníctvom telefonátov, e-mai-
lovej schránky, internetu a listovej korešpondencie.

 Politika otvorenosti, vzájomnej spolupráce mesta a ob-
čanov je jednou z priorít našej činnosti. Na základe mojej 
iniciatívy sme prijali Protikorupčné minimum mesta Žili-
na, Strategický plán rozvoja mesta Žilina do roku 2025 
a po dlhých desaťročiach sme schválili aj nový Územný 
plán mesta Žilina. Protikorupčné minimum mesta Žilina 
sme sa rozhodli prijať, aby sme sa ním riadili a realizovali 
ho v praxi, v tejto iniciatíve sme druhým krajským mes-
tom na Slovensku. Navrhuje zverejňovať všetky rozhod-
nutia o pridelení dotácií a grantov, ako aj zaviesť politiku 
transparentnosti do spoločností zriadených mestom. Pri 
obstarávaní služieb pre mesto využívať verejné obchodné 
súťaže, elektronické aukcie a zverejňovať všetky zmluvné 
vzťahy s externými dodávateľmi.
 Mesto Žilina pristupuje vždy zodpovedne k spravova-
niu verejných financií. Zodpovedné, racionálne a efektívne 
vynakladanie s verejnými financiami je základom dobrého 
fungovania samosprávy, čo je potvrdené aj tým, že mesto 
Žilina pripravilo aj na rok 2013 vyrovnaný rozpočet.

 V oblasti hospodársko-ekonomickej nám ide o zabez-
pečenie práce, bývania a sociálnych služieb pre obyvate-
ľov mesta, aby za ňou nemuseli dochádzať, o pritiahnutie 
nových investorov, čím znížime nezamestnanosť v meste. 
Chceme občanom zabezpečiť efektívne fungujúce, moder-
né, zdravé a bezpečné mesto, v ktorom sa budú cítiť doma, 
v ktorom budú chcieť žiť a pracovať, zakladať si rodiny, do 
ktorého sa budú chcieť vracať a pozývať na návštevu blíz-
kych i vzdialených ľudí.
 Možno mi uveríte, ale často sa mi stáva, že ani 24 ho-
dín by mi nestačilo na riešenie nahromadených, pálčivých, 
zložitých a rôznorodých úloh, otázok a problémov, ktoré 
našich občanov každodenne trápia, ktoré nemôžu sami 
uskutočniť alebo odstrániť. Niet podnetu, problému, na 
ktorý by som neodpovedal, alebo ktorý by som sa nesnažil 
riešiť, spolu s celým kolektívom zamestnancov mestského 
úradu alebo poslancami. A keďže som tiež človek, ženatý 
s dvoma deťmi, aj rodina ma potrebuje – trávim s ňou vše-
tok svoj voľný čas.

Pán primátor, vo voľbách 2010 Vám obyvatelia a inštitú-
cie Žiliny vyjadrili dôveru; stal ste sa vedúcou politickou 
osobnosťou Žiliny. Mestské zastupiteľstvo, poslanci a Vy 
osobne sa nachádzate v časovom horizonte 2. polovice 
cesty od volieb 2010. Ktoré menovité priority treba ešte 
splniť do konca volebného obdobie 2014?
Veľké a systémové zmeny nie je možné realizovať narýchlo, 
ale výsledky prvých pozitívnych zmien je už možné čiastoč-
ne vyhodnocovať, toto však musia robiť občania mesta. 
V druhej polovici mojej cesty ma ako primátora čaká usku-
točniť ešte mnoho úloh, reforiem a zmien. Občania však 
už môžu vidieť, že moje predvolebné „desatoro“ neboli len 
prázdne slová. Uvádzam svoje volebné „desatoro“:
 1.  S mestským majetkom budem nakladať ako zodpo-

vedný hospodár.
 2.  Občanov budem počúvať, nie ich osočovať.
 3.  Budem primátorom celé volebné obdobie, nielen vo 

volebnom roku.
 4.  Budem primátorom všetkých občanov, nielen svojich 

spolupracovníkov a blízkych.
 5.  Nebudem ustupovať podnikateľským zámerom, ak 

budú v rozpore so záujmami mesta a jeho občanov.
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populistickým rozhadzovaním peňazí do akcií na 
zvýšenie vlastnej popularity.

 7.  Budem riešiť príčiny, nie iba neustále odstraňovať 
ich následky.

 8.  Nebudem zvyšovať dlh mesta.
 9.  Investície do mestských častí budem rozdeľovať 

spravodlivo podľa nevyhnutností a nie podľa poč-
tu voličov, ktorých môžem rozhodnutím získať.

 10.  Návrhy budem posudzovať podľa ich kvality a nie 
podľa straníckej príslušnosti predkladateľa.

 Práce je tu ešte veľa, obzvlášť, ak viac ako polovicu času 
zaberie riešenie krívd z minulých období. Občanov dnes 
nezaujíma, kto ich spôsobil, ale prirodzene sa obracajú na 
mňa s požiadavkou riešenia „starých boľačiek“. A tých je 
naozaj nemálo. Ale mám ešte dva roky a urobím, čo bude 
v mojich silách.

Pán primátor, mestské zastupiteľstvo – poslanci tvo-
ria jadro samosprávy Žiliny; prezentujú demokratickú 
správu mesta. Môžete charakterizovať prácu mestské-
ho zastupiteľstva – poslancov, vnútorné štruktúry sa-
mosprávneho organizmu? ich poslanie ako subjektov 
politiky v komunálnych vzťahov a dimenziách?
Základným dokumentom mesta je Štatút mesta, kto-
rý upravuje vnútornú organizáciu mestskej samosprávy, 
štruktúru, usporiadanie, právomoci, vzájomné vzťahy 
a definuje hlavné úlohy orgánov a organizačných jednotiek 
mesta, vymedzuje územie mesta a mestské časti, stanovuje 
druhy ocenení mesta a spôsob ich udeľovania.
 Mestské zastupiteľstvo v Žiline je zložené z 31 poslan-
cov zvolených v priamych voľbách obyvateľmi mesta; pra-
cujú v 8 volebných obvodoch. Postavenie a pôsobnosť 
mestského zastupiteľstva, spôsob zvolávania ustanovu-
júceho zasadnutia mestského zastupiteľstva, prípravu 
a obsah rokovania mestského zastupiteľstva, prípravu ma-
teriálov na zasadnutia mestského zastupiteľstva a spôsob 
uznášania sa a prijímania uznesení upravuje Rokovací po-
riadok mestského zastupiteľstva.
 Poslanci sa riadia rokovacím poriadkom, harmonogra-
mom zasadnutí na určitý rok (môže sa predbežne dopĺňať, 
meniť), pozvánkou, návrhom programu pripravenými do-
kumentmi, na zasadnutí mestského zastupiteľstva sa pra-
videlne kontroluje a zaznamenáva dochádzka a hlasovanie 
poslancov, schvaľujú sa rôzne normatívno-právne a orga-
nizačné predpisy (nariadenia) mesta a ich doplnky (Štatút 
mesta Žilina, Rokovací poriadok Mestského zastupiteľstva 
v Žiline, Všeobecne záväzné nariadenia, Organizačný po-
riadok Mestského úradu v Žiline, Poriadok odmeňovania 
zamestnancov mesta, uznesenia atď.). Pre mňa je však zá-
sadnou vecou to, že nevnášam do Mestského zastupiteľ-
stva politiku, a to dobre vnímajú aj opoziční poslanci. Ak 
si pozriete zverejnené výsledky hlasovania, je zrejmé, že 
napriek tomu, že máme v zastupiteľstve 17 koaličných po-
slancov, uznesenia prechádzajú tradične s 24 až 28 hlasmi.
 Pozvánky a materiály na zasadnutie MZ sa v úplnom 
znení zverejňujú na internetovej stránke mesta, na úradnej 
tabuli mesta (podľa platnej právnej úpravy; ak je materiál 
obšírnejší, je sprístupnený v Klientskom centre MsÚ).
 Ako ďalšiu úlohu v zlepšení informovanosti občanov vi-
dím vo zverejňovaní zasadnutí MZ prostredníctvom audio-
vizuálneho záznamu na internetovej stránke mesta Žilina.

Pán primátor, Žilina, so zreteľom na svoje spoločensko-
teritoriálne učlenenie, je nositeľkou slovensko-českej 
a česko-slovenskej vzájomnosti a priateľstva; dejiskom 
obohacovania sa kultúr obidvoch našich národov, Če-
chov a Slovákov. Ako posudzujete túto otázku?
Ako primátor mesta Žilina a občan Slovenskej republiky som 
rád, že vzťahy medzi Slovenskom a Českom na jednotlivých 
úrovniach spoločenského riadenia a rozhodovania, v jed-
notlivých oblastiach spoločenského života, vzťahy medzi 
našimi občanmi, národmi a národnosťami i jednotlivcami 
(často rodinného charakteru) sú stále nadštandardné. Nie 
náhodou sa prvé zahraničné návštevy predstaviteľov štátu 
uskutočňujú práve v našich dvoch susediacich krajinách.
 Blízkosť Žiliny k hraniciam s Českou republikou (okolo 
50 km) predurčuje počas celého roka intenzívnu spolu-
prácu s českými mestami, rôznymi spoločensko-kultúr-
nymi a športovými organizáciami, inštitúciami, školami, 
ktorá zahŕňa občanov všetkých vekových kategórií. Tešia 
ma predovšetkým nadštandardné vzťahy s našimi 3 čes-
kými partnerskými mestami: Frýdek-Místek, Plzeň a Pra-
ha 15. Hlavným cieľom zahraničných vzťahov mesta je 
udržanie a rozvoj spolupráce s partnerskými mestami, 
zdôrazňovanie jeho ekonomicko-investičného nasmero-
vania. Tým sa sleduje zviditeľňovanie a ekonomický rozvoj 
mesta Žilina i celého regiónu.
 Som poctený, že som predseda Euroregiónu Beskydy 
za slovenskú stranu a v tomto roku aj prezident euroregió-
nu (predseda prezídia Euroregiónu Beskydy, z čoho vyplý-
va povinnosť organizovať spoločensko-športové podujatia 
pre celý euroregión).
 Mesto postupne uskutočňuje rôzne projekty, napr.: Do-
prava, infraštruktúra a územný rozvoj štátov Vyšehradskej 
skupiny V 4 + 2 v sekcii Slovensko: Doprava, infraštruktú-
ra a územný rozvoj mesta Žilina – vypracoval sa článok 
do Česka, ďalej sú to projekty: Partnerstvom k podpore 
cestovného ruchu turistických destinácií Žilina a Bielsko-
Biala, Aktívny život seniorov z programu Európa pre ob-
čanov (kontaktovali sme: Bielsko-Biala, Kikinda, Nanterre, 
Essen), Žilina a partnerské mestá – ráta sa s putovnou vý-
stavou a publikáciou atď.
 Mesto bude využívať finančné prostriedky z Európskej 
únie rozpracovávaním rôznych projektov aj v budúcnosti.
 Súčasťou našich dobrých vzťahov sú vzájomné návšte-
vy pri príležitosti dôležitých udalostí, výročí našich štátov 
a národov, pietnych aktov kladenia vencov k pamätní-
kom obetiam vojen, popraveným, umučeným, alebo ne-
spravodlivo odsúdeným v jednotlivých spoločenských 
režimoch. Stretávajú sa jednotlivci, zväzy, organizácie, ve-
teráni i ich rodinní príslušníci, aby sme nezabudli, aby sme 
si pripomínali historické udalosti, činy bojovníkov za mier, 
slobodu, demokraciu a lepšiu budúcnosť.

Pán primátor, popri Vašich povinnostiach primáto-
ra Žiliny pôsobíte aj ako poslanec Národnej rady Slo-
venskej republiky v Bratislave. Môj úsudok je taký, že 
Vaša činnosť v zákonodarnom orgáne štátu môže zna-
menať pozitívne prvky v prepojení celoštátne politiky so 
samosprávou Žiliny. Prirodzene, môžu v takejto Vašej 
politickej činnosti vznikať aj určité ťažkosti, kolízie spô-
sobované časovou tiesňou. Ako sa Vám darí zosúlaďovať 
tieto dva náročné politické posty – na úrovni centra štátu 
a samosprávy Žiliny?
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Hneď na začiatku by som chcel podčiarknuť, že do funkcie 
primátora mesta Žilina a poslanca Národnej rady Sloven-
skej republiky ma ľudia dobrovoľne, demokraticky zvolili, 
nakoľko mi verili, vkladali do mňa nádeje, že ich potreby 
a záujmy budem reprezentovať, presadzovať, hájiť a roz-
víjať ako na miestnej, tak aj na celoštátnej úrovni. Som 
rád, že som primátorom všetkých obyvateľov Žiliny. Ako 
sociálno-demokratický politik sa dennodenne stretávam 
a kolektívne riešim často ťažké životné situácie a osudy 
ľudí, ktorí si nevedia pomôcť sami. Zložité problémy sa 
však nedajú odstrániť zo dňa na deň.
 Plnenie úlohy primátora a poslanca Národnej rady Slo-
venskej republiky beriem veľmi zodpovedne z obsahovej 
i časovej stránky – prelínanie, obohacovanie a skĺbenie 
funkcií ma napĺňa, pomáha mi čím ďalej, tým viac pri ria-
dení a rozhodovaní na obidvoch úrovniach. Nie je to však 
prechádzka ružovou záhradou a mrzí ma, že mnohí ľudia 
zdôrazňujú len finančné ohodnotenie postov, ktoré zastá-
vam. V tejto súvislosti sa nebránim prijatiu zákona, ktorý 
vylúči kumulovanie funkcií jedným človekom vo verejnej 
správe, v zastupiteľskom systéme, prípadne zastávať ešte 
iné platené funkcie. Zatiaľ však rešpektujem stav taký, aký 
je a vôľu občanov mesta, ktorí dlho pred komunálnymi voľ-
bami vedeli, že som už poslancom Národnej rady Sloven-
skej republiky a aj tak mi svoju dôveru dali.
 Ako primátor mesta budem aj naďalej vytvárať jednot-
ný, koordinovaný, efektívny mechanizmus práce, propa-
gácie, prezentácie a reprezentácie mesta Žilina. Ide mi 
o hodnotný a pravdivý obraz o mestskom úrade v Žiline 
a jeho vedenia.
 A úprimne si želám, aby Žilina bola z jednej strany mes-
tom s tvárou otočenou stále k občanom a so srdcom na 
dlani pre občanov a z druhej strany, aby to platilo aj opač-
ne.

Vážený pán docent,
 ďakujem Vám za návštevu, ktorá ma potešila; ďakujem 
šéfredaktorke Klubu, časopisu Čechov a Slovákov v Ra
kúsku ing. Helene Baslerovej za pozornosť, ktorú venuje 
Žiline a Slovensku.

Niekoľko slov z Vášho života
Vážený pán docent,
 viem o Vás, že Žilinu pokladáte za svoj druhý domov – 
ste Nemšovan, Bratislavčan, Viedenčan, no zároveň aj 
Žilinčan. Je to pre mňa potešujúce. Veď Vaša mladosť je 
spojená so Žilinou, a to pracovne, študijne, politicky (ko-
niec 50. a prvá polovica 60. rokov 20. storočia). Pracovali 
ste ako robotník v Slovene, neskôr ako asistent podnikové-
ho riaditeľa Stredoslovenských kameňolomov a štrkopies-
kov. Súčasne ste sa vzdelávali na strednej škole; nadväzovali 
ste takto na štúdium, ktorého začiatky sa viažu na Topoľča-
ny – Nitriansku Stredu a na brnenské gymnázium – z Brna 
ste si do Žiliny priniesli ideál spoločnej štátnosti Čechov 
a Slovákov; v nových historických podmienkach ostávate 
vyznávačom ideálu vzájomnosti Čechov a Slovákov, aj keď 
on už nemá podobu politickej formácie; to charakterizuje 
Vašu osobnosť ako národovca a vlastenca, ktorý má úctu 
k bratskému českému národu; vzájomnosť našich národov 
je hodnotou slovenského národa.
 Osobitne výraznou bola Vaša spoločensko-politická 
činnosť v Žiline; aktívne ste pôsobili v Okresnom a v Kraj-

skom výbore ČSM v Žiline a v Krajskom výbore ČSM 
v Banskej Bystrici; rovnako ste sa podieľali aj na činnos-
ti Odborového zväzu stavbárov v Banskej Bystrici; v jeho 
stredoslovenských krajských štruktúrach. Dovoľte pripo-
menúť, že toto obdobie je späté aj so začiatkami Vašej 
publicistickej činnosti – článkami o stavebných robotní-
koch na strednom Slovensku ste prispievali do časopisu 
Stredoslovenský stavbár. Prichodí mi vyzdvihnúť aj to, že 
v orgánoch spoločenských organizácií v Žiline a v Banskej 
Bystrici ste zastupovali mládež Žiliny; bolo to v časoch ne-
opakovateľnej budovateľskej atmosféry, tvorivých činov; 
toto všetko viedlo k tomu, že sa rozširoval Váš obzor po-
znania a začala sa utvárať Vaša osobnosť daných invencií 
a talentu.
 Žilina, jej sociálno-politické prostredie, blahodarne pô-
sobila na Váš ďalší vývoj, stala sa východiskom na Vašej 
ceste za poznaním, vzdelaním, vedou. To však bol už po-
maturitný čas, onen čas vysokoškoláka Právnickej fakulty 
Univerzity Komenského v Bratislave – štúdium práva ste 
úspešne zavŕšili v roku 1967. Nasledovala vedecká práca 
v Ústave štátu a práva Slovenskej akadémie vied v Brati-
slave, v Ústave štátu a práva Československej akadémie 
vied v Prahe, pedagogická činnosť na Právnickej fakulte 
Univerzity Komenského v Bratislave, na Fakulte sociálno-
ekonomických vzťahov Trenčianskej Univerzity Alexandra 
Dubčeka v Trenčíne.
 Vo Viedni ste prednášali o našom národe a štátnosti 
a vypracúvali o tejto tématike expertízy pre rôzne inštitúcie 
a osobnosti; vo Vašom vedeckom výskume ste už analyzo-
vali náš národ a štátnosť na netriednom metodologickom 
základe – na princípe národnom, občianskom, všeľud-
skom.
 Náš národ a štátnosť ostávajú natrvalo predmetom Va-
šej bádateľskej činnosti, a to v zmysle Vášho nového teo-
retického myslenia; rád poznamenávam, že naša štátnosť 
predstavuje vyšší stupeň emancipácie a civilizácie národa 
a to v dimenziách ich nepretržitého rozvoja ako hlavných fe-
noménov dejín. To, čo tu uvádzam, sú poznatky, ktoré mám 
o Vás o a Vašom teoretickom myslení; o to cennejšia je sku-
točnosť, že to bola práve Žilina, ktorá predurčila Váš spo-
ločenský, vedecký, pedagogický a publicistický vývoj. Preto 
je Žilina takou vzácnou vo Vašom živote, je pre Vás hodno-
tou, povedal by som citovou záležitosťou; a to aj po 54 ro-
koch, keď Vás Žilina, ako 18 – ročného Nemšovana, prijala 
za svojho občana a bola Vám všestranne nápomocná.
 Ďakujem Vám za to, že som mal možnosť oboznámiť sa 
s Klubom, časopisom Čechov a Slovákov vo Viedni, ktorý 
nepochybne má veľký kultúrno-spoločenský medzinárod-
ný význam. Váš časopis chápem ako spojivo Čechov a Slo-
vákov žijúcich v Rakúskej republike, na našom kontinente 
i v zámorí s rodnou domovinou, Slovenskom.
 Prajem šéfredaktorke Vášho Klubu, časopisu Čechov 
a Slovákov v Rakúsku, ing. Helene Baslerovej, publicistom 
a pracovníkom redakcie veľa zdravia a úspechov v ich zá-
služnej činnosti; tiež publicistovi Klubu, Žilinčanovi, ThLic. 
Petrovi Žaloudkovi a českým literátom vo Viedni – spiso-
vateľovi Pavlovi Kohoutovi a PhDr. Marii Brandeis. Dovoľ-
te, vážený pán docent, poželať Vám dobré zdravie a veľa 
úspechov vo Vašej vedeckej, pedagogickej a publicistickej 
práci na prospech nášho Slovenska a rodákov žijúcich v za-
hraničí.

Ing. Igor Choma, primátor Žiliny
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23, anton-baumgartner-strasse – kulatá hala alt-erlaa

 Čtvrtek 19:30 – 21:00 odbíjená (muži)

Župní trénink ve stolním tenise (info přes den: Pavel Vlček, tel. 01/86 99 297)
17, steinergasse 7 – sokolovna

 Středa 19:00 – 21:00 stolní tenis

Župní zdravotní cvičení
17, steinergasse 7 – sokolovna

 Úterý 16:00 – 17:30 ženy a muži

Sokol Vídeň I/V
3, sebastianplatz 3 – tělocvična školy Komenský

 Úterý 19:30 –  rekreační volejbal

Sokol Vídeň II/XX/XXI (Info: Věra Mottlová, tel./fax: 01/2728326 od 10:00)
21, roda-roda-Gasse 7 (Info: karl.brousek@bmukk.gv.at)

 Úterý 18:00 – 21:00 míčové hry (ženy + muži)

Sokol Vídeň III/XI
Info (volejbal): N. Stěrbová, tel. 0650/967 80 80, e-mail: K.Sterba@gmx.at
3, sebastianplatz 3 – tělocvična školy Komenský

 Čtvrtek 19:00 – 21:00 gymnastika (ženy a muži)

Sokol Vídeň X
Každou první středu v měsíci seniorské odpoledne od 15:00. Hosté vítáni.
Info: Werner Kallin, tel. 0699/19 68 20 53, e-mail: sokol-10@chello.at
10, angeligasse 21 – sokolovna (tel. a záznamník: 01/600 20 20)

 Úterý 18:00 – 19:00 showdance Sokol X
  19:00 – 20:00 aerobic Sokol X
  20:00 – 22:00 fotbal Sokol X
 Středa 18:00 – 22:00 Volejbal Sokol III (18:00-20:00, 20:00-22:00)
 Čtvrtek 09:00 – 10:30 jóga Sokol X
 Pátek 15:30 – 19:00 SVS (dorostenci, Sokol V U-17)
  19:00 – 21:00 SVS (Sokol V)

Sokolská jednota Tyrš XII/XV
Info: jar.hovorka@gmx.at, tel. 0699/12 68 12 46 
Jednota cvičí v sokolovně 10, angeligasse 21.

 Pondělí 19:30 – 21:00 míčové hry (muži)
 Čtvrtek 17:30 – 18:45 základní sport. gymnastika (žactvo 3-14 let)
  19:30 – 20:30 kondiční a posilovací cvičení
   na hudbu (ženy + muži)

Sokol Vídeň XVI/XVIII
17, steinergasse 7 – sokolovna

 Pondělí 16:30 – 17:30 cvičení rodičů s dětmi
  17:30 – 18:30 cvičení žactva
  19:00 – 21:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Středa 17:00 – 19:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Čtvrtek 19:30 – 21:00 cvičení žen
 Pátek 18:00 – 19:15 cvičení žactva a stolní tenis
  20:00 – 22:00 cvičení mužů

Sokolská župa rakouská
1010 Wien, Drachengasse 35

www.sokol-wien.com
E-mail: sokol@sokol-wien.at

Starosta: 
Dr. Thomas FREY-MATERNA

E-mail: materna@aon.at
Čestný starosta: 

Dipl. Ing. Jiří NOVáČEK
E-mail: novacek.wien@aon.at

Tel./fax: ++43 1 604 87 04

Sokol informuje
Jako tělovýchovný spolek 
s dlouholetou tradicí Vám 

Sokol nabízí sportovní hodiny 
vedené školenými vedoucími 

s velkou praktickou zkušeností. 
Přijďte se podívat, 

srdečně Vás zveme!

náčelnictvo a cvičitelé 
sokolské župy rakouské

Informace: 
s. Marie PÍBIloVÁ, tel. 330 97 87

s. Irena FloRIÁNoVÁ, 
tel. 0650/90 194 90

Sokolský adresář:
www.sokol-wien.com

Česká obec sokolská
Tyršův dům – Újezd 450,

118 01 Praha 1
Tel.: ++420 257 007 111
Fax: ++420 257 320 580

www.sokol.eu

Sokol Vídeň XX
Helena Rybáková
tel. 01/332 46 10

Cvičení rodičů s dětmi

Cvičíme 
každé pondělí
16:30 – 17:30

Bližší informace:
Mag. I. MüHLBERGEROVá

tel.: 480 49 14
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Byli jsme v Oetzu 

Několikahodinový návrat do Vídně z tyrolského Oetzu 
poskytl dostatek času ke vzpomínání na právě uplynulé 
tři dny, během nichž se uskutečnilo 40. jubilejní sokolské 
setkání. Letos ho organizovali sokolové z Mnichova a jak 
jsem se dočetla v jejich časopisu „Sokolík“, byli to právě 
oni, kteří tuto krásnou tradici každoročních zájezdů do 
Oetzu, kde zakladatel sokolstva dr. Miroslav Tyrš zahynul, 
založili.
 Na letošní jubilejní setkání přijeli Mnichovští znamenitě 
připraveni. Zřejmě uvažovali podobně jako před dvěma 
lety my, Vídeňáci, a pořídili veliký stan, protože předpověď 
počasí byla ještě několik dní před srazem všechno jiné než 
příznivá. Naštěstí se nevyplnila docela, a tak se sokolové 
z Německa, Švýcarska, Rakouska, Francie a v porevoluč-
ních letech také stále více sokolů z České republiky sešli 
v sobotu 18. května na sluncem ozářené, čerstvě posečené 
suché louce v osadě Piburg nad nedalekým Oetzem.
 Přišla jsem právě v okamžiku, kdy starosta Sokola Mni-
chov rozděloval svým pomocníkům jednotlivé úkoly. Kaž-
dý dostal na starost některou sportovní disciplínu a hry 
pro děti. Přítomní sokolové se přihlašovali na připrave-
ných listinách a netrvalo dlouho a již se začal hrát první 
zápas volejbalového mixturnaje, který je jakousi nepsanou 
vrcholnou sportovní soutěží celé této akce. Jiní se seskupili 
k házení šipek na terč, další zase třeba ke hře „petang“. Pro 
děti byly připraveny hry jako závod v pytli, házení na ple-
chovky a další. Mnichovští dobře věděli, že počasí do nedě-
le nevydrží, a proto byla schůze ZOS odložena na nedělní 
dopoledne, aby se stihlo co nejvíce sportovních soutěží. 
Dokonce tradiční běh kolem Piburského jezera byl odstar-
tován ještě během sobotního odpoledne. Ženy a děti měly 
běh přiměřeně zkrácený. Vídeňáků bylo na srazu letos po-
měrně málo, a tak jsme za naše výkony utržili pouze jednu 
jedinou medaili. S. Dana Frey-Maternová si zaběhla pro 
bronz. Naši volejbalisté přijeli nekompletní a nezmohli se 
na víc než na 6. místo z osmi zúčastněných družstev. Byli 
jsme z výsledku trochu zklamaní, ale nakonec jsme not-
ně fandili Mnichovu, který opravdu turnaj vyhrál a radost 
z tohoto vítězství rozhodně neskrýval. Měl totiž ve finále 
silné soupeře z moravského Zábřehu. Nemám k dispozici 
výsledky všech sportovních soutěží a nemohla bych zde 
ani všechny uvést. Vítězové byli vyhlašováni u nedělního 
závěrečného táborového ohně a odměňováni medailí a di-
plomem, navíc ještě červeným tričkem s tištěným nápisem 
40. setkání.
 Ale to jsem se příliš rychle přehoupla k nedělnímu ve-
čeru. Tak zpět k sobotě! Z volejbalového turnaje zbývalo 
dohrát asi tři zápasy, jenže na ně už nezbyl čas. Byl zapálen 
zahajovací táborák, u něhož starosta mnichovského Soko-
la br. Zdeněk Hanzl všechny oficiálně přivítal. Přijely také 
dva autobusy z České republiky, ze kterých vystoupili nejen 
další účastníci, ale také folklórní hudební a taneční skupi-
na z Moravy, která se nám u táboráku hned představila. 
Ve stanu se čepovalo liberecké pivo „Konrad“, na ohni se 
opékaly vuřty a jiné masité dobroty, kolem se ozýval zpěv 
a všem bylo dobře. Z tváří vyzařovala radost z opětného 
shledání s přáteli a známými.
 Do Oetzu přijela také početná skupina představitelů 
z České obce sokolské v čele se starostkou s. ing. Mouč-
kovou, náčelnicí s. Kocmichovou, náčelníkem br. Vránou 

a dalšími. Ti se také zúčastnili v neděli dopoledne schůze 
Zahraniční obce sokolské. Na této schůzi převzala vedení 
ZOS pro příští dvouleté období od dosavadního starosty 
br. dr. Tomáše Frey-Materny z Vídně župa Švýcarská.
 Dle očekávání se spustil déšť, ba kroupy, a volejbalové 
hřiště na louce stálo pod vodou. Tuto „technickou“ pře-
stávku jsme využili k obědu či posezení u kávy, a když mra-
ky opět slunci ustoupily, byla volejbalová síť přenesena na 
méně rozdupané místo a turnaj mohl pokračovat. Na řadu 
se dostalo i přetahování lanem, které již ale také za vším 
soutěžením udělalo definitivní tečku.

Lavičky byly plně obsazené

Br. Frey-Materna přebírá putovní pohár

U pamětních desek
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ní vyhlašování výsledků. Při této příležitosti jsme se také 
dozvěděli, že dva sokolové ze Zábřehu přijeli do Oetzu 
na kolech – urazili téměř 900 km –, a jak sami řekli, cestou 
se již těšili na volejbal a na běh kolem jezera. U táboráku 
se rozhostila skvělá zábava za zvuku kytary mnichovského 
faráře br. Švehly se spoustou českých, moravských a slo-
venských písní. Sokolové ze Zábřehu přivezli ještě jedno 
překvapení – připravili nám malý ohňostroj.
 Br. Švehla nepřijel do Oetzu jen proto, aby nám za-
hrál u táboráku. Již po několik let slouží vždy o svatoduš-
ním pondělí polní mši za zakladatele sokolské organizace 
dr. Miroslava Tyrše. Lavičky na prostranství před školou 
v Oetzu byly obsazené do posledního místečka a ještě se 
na všechny nedostalo. Mnoho sokolů postávalo kolem, ni-
kdo si tento obřad nechtěl nechat ujít. V jednu chvíli se opět 
rozpršelo a nad hlavy účastníků v mžiku vylétly připravené 
deštníky. Sokolové před deštěm přece neutíkají. V horách 
se počasí rychle mění, a tak po chvíli vykouklo zase slu-
níčko a zbytek polní mše i následné hudební a taneční vy-
stoupení folklórní skupiny, stejně jako sportovní rock’n’roll 
dvou malých sokolíků z Prahy, nebyly již ničím narušeny.
 V závěru tohoto slavnostního dopoledne promluvili 
ke shromážděným sokolům dva zástupci obecního úřadu 
v Oetzu. Přátelsky nás přivítali a pozdravili a vyjádřili přání, 
abychom se u nich setkávali ještě nejméně dalších sto let.
 Tradicí se stává také odměňování nejstarších účastníků 
srazu doma pečenými a zdobenými perníkovými medai-
lemi. Těch, kteří si připsali již osmý křížek, se našla pěkná 
řádka. Sokol Praha-Pankrác sebou přivezl krásný putov-

ní prapor sokolských setkání v Oetzu. Převzal ho starosta 
sokola Mnichov br. Hanzl, ale vzápětí jej předal spolu se 
štafetovým kolíkem starostovi Sokolské župy Rakouské br. 
Frey-Maternovi, protože příštím rokem připadá organizace 
srazu Vídni. A řeknu vám, že bude zatraceně těžké se na 
ten příští sraz připravit tak, aby byl ještě krásnější než ten 
letošní, za který náleží Sokolu Mnichov velký dík.
 Nadešla chvíle závěrečného aktu setkání – společný 
krojovaný průvod s historickými sokolskými prapory po-
dél divoké řeky Aachy a dále přes úzký můstek na druhý 
břeh k místu, kde se nalézají tři desky věnované památce 
dr. Tyrše. Sokolové k nim položili věnce a květiny, zazpívali 
českou a slovenskou hymnu, chvíli v tiché vzpomínce po-
stáli a posléze se postupně vydávali na zpáteční cestu ke 
svým vozidlům, aby se po šťastně strávených dnech rozjeli 
opět do svých většinou dosti vzdálených domovů. Předtím 
se však vzájemně ujistili, že se na tomto místě za rok zase 
všichni sejdou.
  n. š.

V Roudnici se setkaly tisíce Sokolů
Do Roudnice nad Labem přijelo více než 6 000 členů So-
kola včetně zahraničních. Kromě společného cvičení na 
stadionu vyrazili na Říp, v neděli 26. května uspořáda-
li slavnostní průvod městem. Uvedl to starosta Sokola 
Roudnice nad Labem Vojtěch Válek. Členové 42 českých 
sokolských žup a sokolové z Německa, Rakouska, Dánska 
či Švýcarska přivezli třináct hromadných vystoupení, která 
v neděli odcvičili na roudnickém Tyršově stadionu. Soko-
lové si tak připomínají 120 let fungování jejich místní orga-
nizace. Sokolskou organizaci založil v roce 1862 Miroslav 
Tyrš a Jindřich Fügner. Podle informací z roku 2010 měla 
organizace přes 177 000 členů.

Závodníci v běhu

Vídeňské volejbalové družstvo
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Sokolové pod Řípem
Je pondělí, 27. května 2013. Pohled z okna skýtá málo utě-
šenou vyhlídku na další chladný den. Ale přesto si říkám – 
nemohlo být aspoň takhle včera v Roudnici?
 Abyste tomu rozuměli – v Roudnici byla ve dnech 
26. a 26. května pořádána slavnost „Sokolové pod Ří-
pem“. A my, devítka ze Sokola XII/XV, jsme tam vyrazili, 
abychom si zopakovali naše sletové cvičení – skladbu pro 
seniory „Jen pro ten dnešní den“.
 Vyrazili jsme už v pátek a jako obvykle jsme neměli 
v plánu JEN cvičit. Zastavili jsme v Praze, využili chvíle, kdy 
jsou turisté a školní dítka na obědě a navštívili výstavu Ivan 
Lendl – Alfons Mucha v Obecním domě. Mimochodem – 
tu výstavu můžeme s dobrým svědomím všem doporučit – 
trvá do konce června tohoto roku.
 Po cestě do Roudnice jsme se trochu zamotali v Praze, 
jednosměrky v Karlíně jsou schopny zmást i místní obyva-
tele. Nicméně hodná paní navigátorka (moderním vyná-
lezům budiž sláva) nás svými trpělivými pokyny nakonec 
vyvedla na dálnici a až do Roudnice nic moc nenamítala. 
Ovšem tam ji vyděsily různé zákazy vjezdu, nařízené větši-
nou právě kvůli té sobotní a nedělní slavnosti, a tak – aby 
si to vynahradila – nás trochu seznámila s městem.
 Prostě, dojeli jsme, ubytovali se a vydali se hledat sta-
dion. Schylovalo se k večeru a tím vyvstala otázka – kde 
nasytíme své hladové žaludky. Nebyl to problém, vše se 
vyřešilo v příjemném prostředí Zámecké restaurace.
 V naší jednotě není nikdy nouze o dobrou náladu, 

a když se nás vydá pár někam do světa, většinou nejsme 
k přeslechnutí a nasmějeme se, abych tak řekla, do foroty.
 Prostě, večer se vydařil a den nato nás čekal Říp. Po 
ránu sice pršelo, ale pak se počasí umoudřilo, a tak jsme se 
tam vydali všichni. Občas na nás dokonce vykouklo sluníč-
ko, aby zjistilo, co se to tam dole v té jinak poklidné krajině 
děje.
 Cestou na Říp jsme se z Mělnické vyhlídky podívali na 
krásnou polabskou rovinu a já začala chápat praotce Če-
cha. Shora je to hotová idyla.
 K večeru se zatáhlo a my kvapem spěchali zpátky do 
hotelu. Sesedli jsme se kolem kulatého stolu a po malém 
zaváhání začal jeden po druhém vyprávět zážitky z cest, 
taková ta dobrodružství, která člověk ve chvíli, kdy k nim 
dochází, považuje za dokonalý průšvih, ale později za ně 
sklidí salvy smíchu. Ani jsme se nenadáli a byl zase večer.
 Ostatní cvičenci celou sobotu pilně nacvičovali na sta-
dionu své skladby, ale k nám – věrné gardě – chová ná-
čelnictvo ČOS takovou důvěru, že usoudilo, že nám stačí 
v neděli po ránu secvičná a hotovo.
 Má-li pravdu přísloví, že studený máj je v stodole ráj, 
tak budou letos stodoly praskat ve švech.
Od soboty večer pršelo. Nebyl to liják, byl to drobný, vy-
trvalý déšť, který vzbuzuje pocit, že už snad nikdy nebude 
teplo a sucho.
 V neděli ráno v sedm hodin jsme si proto oblékli své 
bundy s nápisem Sokol Wien a přes ně průhledné pláštěn-
ky a v půl osmé jsme už obcházeli v tom zmatku kolem sta-
dionu a snažili se zjistit, kam nás zařadili. Naštěstí se nám 
podařilo vymluvit organizátorce nápad, že nás „rozkou sku-
je“ do „děr“ jiných devítek, takže jsme nastoupili jako celek.
 Děsivá představa, rozdělit nás! Jsme na sebe zvyklí 
a víme, komu kdy dát povel „kobyla“, „mašinka“, „diago-
nála“ nebo „levou“. Jeden pomáhá druhému, a výsledek je 
prostě radost z dobře odvedené práce. Bez toho...
 Na ploše nastal místy zmatek: cvičili jsme –a nejen my – 
na trochu jiných místech, než jsme se připravovali, takže 
třeba při mazurce v naší formaci na jedné straně vznik-
la skrumáž tančících, a kousek dál zela prázdná díra, kde 
jsme měli být.
 Stačilo ovšem dát naší náčelnici chvilku času v klidu 
a teple a ona nám pomocí devíti puntíků popsaných naši-
mi iniciálami vysvětlila, kdy, odkud, kudy a kam. A dokonce 
jsme si to „na sucho“ i vyzkoušeli. A bylo to vyřešené.
 Jen jsme se trochu usušili z té ranní vláhy, už byl čas se 
chystat na průvod a pak na cvičení. A pršelo a pršelo.
 A tak jsme se pozvolna měnili v cibule, jedna vrstva za 
druhou, každý přispěl nějakým nápadem ke společnému 
boji s deštěm. Přibývali jsme na objemu, úbory se napínaly 
do šíře, někteří si pláštěnky oblékli pod cvičební úbor, jiní 
použili igelitové sáčky jako ochranu proti mokrým nohám 
v plátěných cvičkách – krása podlehla v boji s mokrem.
 Jen jsme vyšli z hotelu, vidíme, že proti nám už vyšel 
průvod praporečníků a za nimi ostatní. Než jsme se nadáli, 
pochodovali jsme hned za praporečníky a ve svých mod-
rých bundách jsme reprezentovali Sokol Vídeň.
 Bylo nás v Roudnici z vídeňských jednot víc, cvičili 
i „chlapáci“, ale ti se někde zdrželi na vystoupení jiného 
celku, a tak jsme to „odpracovali“ my. Cestou průvodu se 
k nám připojil starosta vídeňské župy, bratr Frey-Mater-
na, a chvíli nato i trochu neobvykle, pestře oděný bratr, 
třímající v ruce předlouhou tyč, na jejímž konci vlála – 



70

So
ko

l &
 s

po
rt a zamotávala se – rakouská vlajka. Tu a tam hrozilo nebez-

pečí, že zaviní přerušení elektrického či telefonního vedení, 
ale naštěstí se mu povedlo tyč vždy včas podvléknout.
 A pak? Opět zmatek, hledání, déšť, skoro hodinová 
pauza, kterou jsme strávili opět v družném hovoru v šatně 
dětí – nacpali se tam skoro všichni. Najednou nás oslovil 
člověk v civilu s fotoaparátem a zeptal se, jestli si nás může 
vyfotografovat – píše totiž kroniku města Roudnice. A když 
se dozvěděl, koho to vlastně ulovil, zajásal. Zdeněk se do-
konce uvolil poodhrnout tu nejhořejší slupku svého odě-
vu, takže si pán mohl vyfotografovat i tmavomodrý nápis 
Sokol Wien na podvlečeném bílém tričku. A tak jestliže se 
příští rok podíváme do webových stránek města Roudnice 
nad Labem, najdeme se tam v plné letošní kráse.
 A co ještě dodat? Jako o XV. Všesokolském sletu v Pra-
ze jsme i tady nastoupili za deště na plochu jako první 
skladba, stáli jsme na ploše během projevů, hymny, ná-
stupu a pak odchodu praporečníků; a mokří jako myši, ale 
za potlesku do pláštěnek zahalených diváků, jsme úspěš-
ně odcvičili svou skladbu. Bohužel jsme nemohli zůstat 
a sledovat další skladby – studený vítr a déšť sliboval při-
nejmenším důkladnou rýmu –, a tak jsme se po svém vy-
stoupení raději odebrali do hotelu usušit a ohřát.
 Jaké kdo měl pocity? To záleží na každém jednotlivci. 
U mne je v tom hrdost na to, že patřím k celku lidí, kte-
ří nemají zájem jen o tělo, ale i o soudržnost, přátelství 
a jiné kladné vlastnosti, že nás neodradila ani nepřízeň po-
časí, a když neporučíme větru a dešti, tak se mu postaví-
me čelem, prostě že jsem Sokolka. A že kolem sebe mám 
kamarády, nebo chcete-li bratry a sestry, kterým mohu dů-
věřovat a se kterými je mi dobře.
 A doufám, že i když už si třeba na dalším sletu nezacvi-
čím, najdou se jiní, mladší a Sokol bude své poslání plnit 
i v dalších generacích.
  AK

Velmi vydařená jarní veselice
Když se 16. 6. ráno, v den konání jarní veselice sokolské 
jednoty XII|XV, sokolíci podívali z okna, bylo počasí po-
šmourné a vypadalo to na deštivý den. Termín je ale ter-
mín, a tak se od 8 hodin ráno ve dvoraně školy Komenský 

Český svaz tělesné výchovy (ČSTV) 
chce udělat definitivní čáru za minulostí
Na valné hromadě v Nymburce proto největší sportovní 
sdružení v republice výrazně upravilo své stanovy a roz-
loučilo se s dosavadním názvem. Svaz chce zapadnout do 
nové struktury sportovního prostředí, v němž se hlavní 
autoritou stává Český olympijský výbor (ČOV). Měl by se 
proměnit v čistě servisní organizaci hlavně pro tělovýchov-
né jednoty a kluby a starat o majetek, který mu zůstane.
 Miloš Zeman jako první z českých prezidentů navští-
vil valnou hromadu největší sportovní organizace v zemi 
a byl svědkem přejmenování Českého svazu tělesné výcho-
vy (ČSTV) na Českou unii sportu (ČUS). V krátkém pro-
slovu řekl, že investice do sportu je důležitá a heslo Sport 
pro všechny by mělo být heslem mezigeneračním. „Mám 
sportu co vracet, byť jsem nesportovní typ,“ řekl Zeman 

ve III. okrese připravovaly stoly a lavice, gril i čepovací za-
řízení a zahrada see přizpůsobovala dětským hrám.
 S přibývajícím dnem se mraky rozestoupily a vykouk-
lo sluníčko, které veselici doprovázelo po celý den. Toto 
nezvykle krásné počasí přilákalo veliký počet návštěvníků. 
Podle ses. Egermeierové jich bylo skoro 160 a 35 dětí.
 V průběhu veselice pozdravil br. starosta Kalousek pří-
tomné a popřál všem příjemné posezení. 
 V družné zábavě si sokolové ze všech vídeňských jed-
not, nečlenové i rakouští příznivci jednoty vyměňovali 
názory, diskutovalo se, hodovalo, zpívalo i tančilo. K po-
slechu, tanci i zpěvu hrál jako každoročně Mirek Fridrich 
z krásné jižní Moravy.
 U grilu se činili bratři Materna a Cainer a později i br.
Matoušek. Výčep piva ležel v osvědčených rukách bra. 
Toníka Floriana za velké podpory budoucího bratra Toníč-
ka Berana. Ostatní bratři, jako br. Sevelda, Krenek a jiní, 
ochotně pomáhali, kde bylo jen třeba.
 Ve foyeru, kde byly k dostání mimo jiné káva a domácí 
moučníky, obsluhovaly sestry Hrnčířová, Maternová, Be-
ranová a Hájková.
 Pro děti byly připraveny různé hry na školní zahradě. 
Každé dítě dostalo kartičku, na které bylo potvrzeno vy-
konání úkonů, jako byly hra v měkké kuželky, vrh míčkem 
na cíl, chození na chůdách, skoky po namalovaném pa-
nákovi apod., ve kterých děti dokazovaly svou šikovnost 
nebo trpělivost. Tyto hry se konaly pod dozorem sester 
Florianové, Nováčkové, Beranové, Frey-Maternové a brat-
rů Berana, Vytisky, Vrtikapy a jiných.
 Všechny děti byly na konec odměněny zmrzlinou. 
 Konec zábavy byl stanoven na 18. hodinu, ale návštěv-
níkům se nechtělo za tak krásného počasí a dobré nálady 
jít domů, a tak se veselice dosti protáhla.
 Po úklidu lavic a stolů i veškerého zařízení nastal ve 
školní dvoraně opět klid.
 Sokolská jednota Vídeň XII|XV děkuje všem návštěv-
níkům za podporu tohoto podniku a doufá, že se opět 
uvidíme na jednom z dalších sokolských setkání. Zároveň 
děkuje všem jmenovaným i nejmenovaným sestrám a bra-
trům za nezištnou pomoc při organizaci letošní veselice.
 NAZDAR! 

drob

s odkazem za své působení v tělovýchovném podniku 
Sportpropag v letech 1971-1984. „Byl mi tam poskytnut 
azyl a lidé zabývající se diskriminovanými vědními obory 
se tam mohli bez tuhé stranické kontroly těmito obory za-
bývat. Jsem za to vděčný a za těch zhruba devět let jsem se 
přeci jen o sportu, byť teoreticky, něco dozvěděl,“ uvedl. 
Sportovní prostředí podle něj prochází krizí, která je nejen 
hrozbou, ale i příležitostí a výzvou. Ocenil předsedu ČUS 
Miroslava Janstu jako odvážného krizového manažera.

Fotbalový galavečer ovládli Nedvěd a Čech, 
titul putuje do Plzně
Samostatná česká fotbalová liga slaví dvacet let od své-
ho vzniku a při této příležitosti se konal velký galavečer, 
na němž se udílely ceny jak za uplynulou sezónu, tak i za 
celou historii české nejvyšší soutěže. Slavnostní ceremonii 
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nakonec ovládla dvě jména: legendární záložník Pavel Ne-
dvěd, kterého fanoušci zvolili nejlepším fotbalistou v his-
torii české ligy, a gólman Petr Čech, jenž si dokráčel pro 
rekordní osmý Zlatý míč pro českého hráče roku, a na po-
myslné první příčce se tak vzdálil právě šestinásobnému 
vítězi Nedvědovi. Ocenění pro nejlepšího cizince putovalo 
na Slovensko, když nejvíce hlasů obdržel veterán v dresu 
pražské Slavie Karol Kisel. O zisku ligového titulu se letos 
opět rozhodovalo v posledním kole, lepší výchozí pozice 
nakonec v dramatické koncovce využila Plzeň, která uhájila 
svůj bodový náskok před druhou pražskou Spartou.

Krejčí, Chára a Jágr táhnou Boston 
za ziskem Stanleyova poháru
V zámořské NHL již znají složení finálové dvojice: o slav-
ný Stanleyův pohár si to rozdají Boston Bruins a Chicago 
Blackhawks, a o titul v nejprestižnější hokejové lize světa 
si tak zahraje i šestice česko-slovenských hráčů. O své le-
gionáře se opírá zejména Boston, který do bojů o prven-
ství povede jako kapitán slovenský obr Zdeno Chára a jenž 
se bude hodně spoléhat na českou dvojici forvardů Da-
vid Krejčí a Jaromír Jágr. Zatímco první jmenovaný vládne 
statistikám play-off a drží se jak na čele produktivity, tak 
i tabulky střelců, jedenačtyřicetiletý Jágr přispívá hlavně 
zkušenostmi a bojovností. Bylo to právě české duo, které 
se hodně tučným písmem podepsalo pod hladké semifiná-
lové vítězství nad silným Pittsburghem – Krejčí, který před 
dvěma lety dokonce celou produktivitu play-off již vyhrál, 
dával důležité góly, Jágr zase předvedl svůj důraz, když za-
ložil akci, jež vedla k vítězné brance v prodloužení a zis-
ku důležitého třetího vítězství. „On je obrovská legenda. 
Chlap, který bude jednou v Síni slávy, a přitom se nezdráhá 
bojovat o každý puk,“ prohlásil na jeho adresu spoluhráč 
z útoku Patrice Bergeron. Jágr tak navíc v historické tabul-
ce produktivity play-off NHL poskočil již do elitní pětky, na 
čtvrtého Andersona ale ztrácí osmnáct bodů.

Slováci mistry světa v hokejbalu, 
titul vyfoukli Čechům
Čeští hokejbalisté na třetí titul mistrů světa v řadě nedosáhli, 
ve finále se totiž museli sklonit před svými „bratry“ ze Slo-
venska, kteří si po těsném vítězství 2:1 připsali první triumf 
po více než deseti letech. Výběr České republiky se i přesto 
zapsal do historie, když se v semifinále stal vůbec prvním tý-
mem, který kdy Kanadě, jež celá turnaj hostila, uštědřil poráž-
ku na domácí půdě. Z medailového zisku se mohou radovat 
i naše ženské výběry: Slovenky ve finále nestačily na Kanadu 
a berou stříbro, Češky vybojovaly potřetí v řadě bronz.

Hradecká s Čermákem vybojovali titul 
na French Open, zbytek propadl
O překvapivý, ale o to cennější triumf na dvorcích Roland 
Garros se postaralo české duo Lucie Hradecká a František 
Čermák, které v pařížském finále smíšené čtyřhry porazilo 
francouzsko-kanadskou dvojici Kristina Mladenovic – Dani-
el Nestor 1:6, 6:4 a 10:6. Šestatřicetiletý Čermák se ze zisku 
grandslamového titulu raduje vůbec poprvé v kariéře, Hra-
decká podruhé a opět na French Open, když před dvěma 
lety zvítězila ve čtyřhře žen. A mnoho jí k tomu nescházelo 

ani letos: Hradecká totiž se svou deblovou partnerkou Hla-
váčkovou došla až do semifinále turnaje, kde však podlehly 
pozdějším vítězkám Makarovové a Vesninové. Zbytek Če-
chů i Slováků však na French Open krutě propadl: světová 
šestka Tomáš Berdych se loučil již po prvním kole, nejlepší 
Slovenka Daniela Hantuchová rovněž. Nejdále v singlech 
došla Petra Kvitová, a to do třetího kola, i to je však pro 
předloňskou wimbledonskou vítězku velkým zklamáním.

Čeští a slovenští slalomáři vylovili 
z krakovské divoké vody pět medailí
Česká a slovenská slalomářská škola na mistrovství Evropy 
na divoké vodě v Krakově opět prokázala, proč patří vůbec 
k těm nejlepším na světě. Zatímco Slováci dominovali na 
kánoích, kde v týmové soutěži brali zlato a Matej Beňuš 
přidal i bronz v soutěži jednotlivců, čeští vodáci ovládli 
soutěž kajakářů, kde vybojovali hlavně zásluhou teprve 
dvacetiletého Jiřího Prskavce zlato jak v jednotlivcích, tak 
i v týmové soutěži. O bronz se navíc v soutěži deblkanoistů 
postaral pár Karlovarský – Jáně. Česká republika se tak se 
ziskem dvou zlatých a jedné bronzové medaile stala vůbec 
nejúspěšnější zemí na šampionátu.

České házenkářky pojedou 
na mistrovství světa
Česká ženská házená nebude ani podruhé v řadě chybět 
na velkém turnaji: na letošní mistrovství světa v Srbsku si 
házenkářky zajistily postup výhrou nad Islandem, který ve 
dvojzápase play-off přejely celkovým skóre 55:38. „Před 
loňským mistrovstvím Evropy jsme se nedostali na velkou 
akci osm let a teď se nám to povedlo dvakrát za sebou. Ani 
chlapům se to asi pět nebo šest let už nepodařilo. Takže 
maximální spokojenost,“ prohlásil hlavní kouč Jan Bašný. 
Slovenky už takové štěstí bohužel neměly, když v play-off 
nestačily na výběr Rumunska a prohrály celkově 43:53.

Synek a Knapková mistry Evropy ve skifu
Češi ukázali, že se na vodě cítí jako doma, i na evropském 
šampionátu veslařů ve španělské Seville, odkud zásluhou 
hvězdných skifařů Ondřeje Synka a Miroslavy Knapkové 
vezou dvě zlaté medaile, stříbro navíc přidala čtyřveslice 
ve složení Miroslav Vraštil, Jiří Kopáč, Ondřej Vetešník 
a Jan Vetešník. Knapková tak během jednoho soutěžního 
cyklu zkompletovala „zlatý hattrick“ v podobě triumfu na 
mistrovství světa, Evropy i olympijských hrách. Zatímco 
Knapková se stala nejlepší skifařkou Evropy celkově již 
potřetí, pro Synka se jedná v kategorii jednotlivců o vůbec 
první evropský titul – ten předchozí totiž v roce 2007 vy-
bojoval na osmiveslici. (ŠeK)

Ondřej Synek
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Vážená redakce,
 ve středu 22. 5. skončilo úspěšně mezinárodní sympo-
zium o Ot. Fischerovi v RKF Praha. Článek ve vašem časo-
pisu došel sem právě v den zahájení, což bylo přítomnými 
vítáno. Setkání odborníků českých, německých a rakous-
kých přineslo nové pohledy na osobnost a dílo O. F. Škoda, 
že se nenašel čas na osobnost jeho mladšího bratra Jose-
fa, kromě zmínky o dopisu Otakara třináctiletému Josefovi 
z Berlína roku 1904.
 V příloze uvádím dosud neznámé dopisy sedmiletého 
Josefa Fischera jeho matce do Vídně, půl roku po smrti 
otce Pavla Fischera roku 1898. Nyní se bude zpracovávat 
sborník, který bude doplněn také o dílo a osobnost doc. 
PhDr. Josefa Fischera (1891-1945, vyznamenaného in me-
moriam řádem TGM roku 1995).
 Děkuji a jsem z pozdravem
  J. Formánek

Dopisy Josefa Fischera matce do Vídně z roku 1898, 
napsané v Radimi, podáno na poštu v Pečkách

Dopisy Josefa Fischera matce z roku 1898 z Radimi

David Steindl Rast: 
Hledat, co nás spojuje.
Praktická příručka, 
jak sloučit různá náboženství
Pod stejným titulem odvysílal rakouský rozhlas Ö1 v neděli 
12. května 2013 v pořadu Erfüllte Zeit krátký, zato velice 
silný příspěvek, ve kterém byly použity pasáže z rozhovoru 
s benediktinským mnichem Davidem Steindlem Rastem, 
dnes světoznámým odborníkem na meditativní modlitbu 
zen a buddhismus, přestože je to křesťan.
 Narodil se v roce 1926 ve Vídni. Vystudoval moderní 
umění a následně si udělal doktorát z psychologie. Začát-
kem padesátých let, kdy se Rakousko těžce vzpamatová-
valo z poválečného stavu, se rozhodl emigrovat do USA. 
Krátce po emigraci však namísto budování kariéry vstoupil 
do mnišského řádu benediktinů v Mt. Saviour in Pine City 
ve státě New York. Od samého začátku mnišského života 
ho přitahovala meditativní modlitba a touha po takovém 
způsobu života, ve kterém by se mohl v tichosti co nejvíce 
věnovat meditaci. Když se pak zanedlouho v Římě usku-
tečnil II. vatikánský koncil a církev se konečně začala ote-
vírat světu a jiným náboženstvím, povolili mu představení, 
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aby se ve snaze lépe pochopit buddhismus věnoval stu-
diu a myšlení buddhistických mnichů. Pro Davida Steindla 
Rasta to znamenalo obrovské osobní obohacení, protože 
mu bylo dopřáno studovat pod velikány buddhistické na-
uky, jakými byli Haku’un Yasutani, Soen Nakagawa, Shun-
ryu Suziki či Eido Tai Shimano. Směl tak stát u samého 
zrodu nového náboženského dialogu mezi křesťanstvím 
a buddhismem.
 Dnes je celosvětově uznávanou duchovní osobností, 
jedním z pilířů fungujícího a sílícího dialogu mezi nábožen-
stvími vůbec. Je často zván k přednáškám, a přestože již od 
roku 1952 v Rakousku nežije, je jedním z nejvzácnějších 
rakouských „vývozních artiklů“, a kdykoliv se v Rakousku 
objeví, je o něho obrovský mediální zájem. Je to nesmírně 
moudrý člověk s úžasně příjemným hlasem, asketa, vyza-
řující pokoj, vyrovnanost a radost. Z krátkého rozhovoru, 
který u příležitosti letošního padesátého výročí započetí 
náboženského dialogu mezi křesťanstvím a buddhismem 
poskytl bratr David redaktorovi rakouského rozhlasu, vy-
bírám následující myšlenky.
 David Steindl Rast říká: „Za poslední desetiletí jsme se 
v dialogu dostali velmi daleko. To, že se dnes jako křesťan 
pokloním před sochou Buddhy, by mě v začátcích dialogu 
napadlo jen velice těžko. Spojuje nás to, co máme společ-
né, tj. naše lidství a naše religiozita, hledání smyslu života 
a odpovědí na otázky o životě a smrti.“
 Bratr David již svým zevnějškem dělá dojem, že je 
ztělesněním tohoto sbližování. Jeho oděv vypadá napůl 
jako benediktinský hábit, napůl civilně. Lidé ho nazývají 
„zenediktinem“, protože již celá desetiletí praktikuje ze-
novou meditaci. Zen je, zjednodušeně řečeno, duchovní 
proud v buddhismu, který vznikl zhruba v 5. století v Číně, 
a ústřední charakteristikou zenu je meditace.
 V postavách Ježíše a Buddhy vidí paralely: „Oba zalo-
žili ve své době revoluční společenství. Podíváme-li se asi 
pět tisíc let dozadu, do doby, kdy se rodila naše civiliza-
ce, byla společenství charakterizována násilím, ovládáním 
a vykořisťováním slabých mocnými. Všechny tyto tři prvky 
žel přetrvaly až do dnešní doby. Buddha dal základ společ-
nosti osvobozené od násilí, společnosti rovných s rovný-
mi, která se dělí s nuznými. Rovněž Ježíš hlásal svobodnou 
společnost bez násilí, společnost rovných s rovnými: „Ten, 
kdo je mezi vámi největší, ať se stane vaším otrokem“ (Mt 
20,26), a společnost, která se dělí: „Ten, kdo má dva oděvy, 
ať dá tomu, kdo nemá žádný“ (Lk 3,11). 
 Největší nebezpečí dnešní doby vidí David Steindl Rast 
v lhostejnosti lidí, která je pro něho protikladem odpo-
vědnosti. Lhostejnost je začátek konce. Konce civilizace, 
konce dialogu, konce náboženství: „Tak to již nemůže jít 
dál. Když sami uznáme, že tak to již dál nejde, a když se 
vydáme na dlouhou, trnitou cestu od „nedá se nic dělat“ 
k „musí se něco dít“, když se necháme nadchnout revo-
lucí k něčemu novému, přinese angažovaný buddhismus 
i angažované křesťanství dnešnímu světu právě to, co 
nejvíce potřebuje. Překročíme tak imaginární práh naší  
nemohoucnosti.“
 Téma revoluce bylo také ústředním bodem jedná-
ní při jeho třídenním setkání s dalajlámou před několika 
lety v Castel Gandolfo. Ze svých častých setkání s dalajlá-

mou připomněl bratr David drobnou událost, k níž došlo 
před několika lety na sympoziu v USA. Seděli tenkrát ved-
le sebe, poslouchali dotazy posluchačů v sále a v rukou 
drželi své „zbožné provázky“ – dalajláma buddhistickou 
modlitební šňůru Japa Mala se zrníčky a David Steindl 
Rast katolický růženec. „Najednou,“ vypráví bratr Da-
vid, „sáhl dalajláma nenápadně po mém růženci, vzal si 
ho a mně vložil do ruky svůj dlouhý modlitební provázek. 
Chvíli jsme se tak tiše modlili dál, a pak se začal dalajláma 
nad mým růžencem usmívat – tak malý, tak malý – šeptal 
a vesele se u toho natřásal už trochu nahlas tím svým ty-
pickým smíchem, takže si toho všimlo i publikum. Tenkrát 
jsem si uvědomil, jak důležitý moment to byl. Byl to oka-
mžik naší jednoty, přestože on je buddhista a já katolík.“ 
(Japa Mala. Mala je v buddhismu a hinduismu modliteb-
ní řetízek. Pozůstává ze 108 samostatných perel nebo zr-
níček. Číslo 108 symbolizuje 108 svazků celé Buddhovy  
tvorby.)
 Pro Davida Steindla Rasta je však tím nejdůležitějším 
styčným bodem mezi buddhismem a křesťanstvím mniš-
ství: „Mniši jedné i druhé konfese si okamžitě porozuměli 
na společné půdě mnišství. Mnišství jako takové je pro lid-
skost mnohem důležitější, než být křesťanem, nebo bud-
dhistou. Nejdříve je člověk, pak je mnich, a teprve pak se 
stáváme buď křesťany, nebo buddhisty. Není však možné 
říci, že Ježíš byl mnichem. Ale to, že Buddha byl mnichem, 
pravda je. Pravda také je, že mnišství z původního křesťan-
ství vychází a nepřímo má svůj původ také v Ježíšovi. Od 
tohoto okamžiku to „mnišské“ je nejenom pro mne, ale pro 
tisíce a tisíce lidí tou nejdůležitější společnou základnou 
pro dialog.“
 Důležitá jsou pro něj také místa, na kterých je možné 
aplikovat a kultivovat dialog mezi buddhismem a křesťan-
stvím. Spolu s učitelem zenu Vanjou Palmersem založil 
v roce 1989 na úpatí alpské hory Hochkönig v nadmořské 
výšce 1 300 metrů, v osadě patřící k vesnici Puregg v sal-
cburském kraji, Dům ticha, přebudovaný z někdejšího stat-
ku. Je zde také malý chrám, místo pro meditaci – společný 
aspekt křesťanství a buddhismu. 
 „Meditace, která je tak typická pro buddhisty zenu, se 
po celá staletí praktikovala i mezi katolíky, my jí říkáme 
modlitba ticha. Odevzdáváme se Bohu, odevzdáváme se 
tichu, které je symbolem tajemství, něčeho, co ještě ne-
bylo popsáno a vysloveno, odevzdáváme se tomu, koho 
nazývá křesťanská tradice Otcem, odevzdáváme se tichu, 
ze kterého povstalo věčné Slovo a působením Ducha sva-
tého se znovu vrací zpátky. Ten, kdo jako křesťan praktikuje 
modlitbu ticha, praktikuje vlastně zen. Každý učitel zenu to 
okamžitě rozpozná. Je to jedno a to samé, ať u katolíků, či 
u buddhistů.“
 Jedním z ústředních slov v životě dnes již téměř sedma-
osmdesátiletého benediktina je slovo vděčnost: „Když jsi 
vděčný, je tvé srdce otevřené. Otevřené pro jiné, otevřené 
pro překvapení,“ říká bratr David. Když právě nepobývá na 
mezinárodním přednáškovém turné, žije v USA jako pous-
tevník, anebo se věnuje své síti, kterou vytvořil a která se 
jmenuje Vděčný život.

Peter Žaloudek,
Wien



74

z 
če

sk
é 

a 
sl

ov
en

sk
é 

Ví
dn

ě 
a 

ok
ol

í

Nad Šumařem se zatáhla opona...

V sobotu 1. května 2013 skončila v Boleradicích legenda – 
muzikál Šumař na střeše v podání Vlastenecké omladiny. 
Derniéra byla už sedmým představením, slavná éra zača
la pak ve Vídni v listopadu minulého roku. A proč slavná? 
V Boleradicích bylo na všechna tři představení vyprodáno, 
a jak tam, tak i ve Vídni a při hostování ve Strážnici jsme 
byli poctěni metou nejvyšší – diváckým potleskem ve sto
je. Zní to možná až troufale, ale mám pocit, že i nás her

ce tento příběh obyčejných lidiček, kteří nakonec museli 
opustit své domovy, zasáhl hluboko v srdci. Smáli jsme 
se spolu s nimi a truchlili nad jejich osudem, stejně jako 
i mnohý divák.
 Šumař nám do spolku přinesl radost a potvrzení, že se 
vyplatí tvrdě pracovat až dřít a překonávat překážky. A že 
jich nebylo málo! Míša Vlasák, který tentokráte dostal roli 
technika a osvětloval jeviště, nám všem divadelníkům po 
skončení napsal:
 Vy herci jako protagonisté na pódiu jste často ochuze
ni právě o ten vámi vyvolaný zážitek diváka, o který bych 
se s vámi chtěl trošku podělit. Vaše ochuzení vyplývá sa
mozřejmě i z toho, že jste námi techniky bez pardonu osl
ňováni reflektory a ohlušováni muzikou, tedy když nám 
zrovna technik Pavlík nevypojí kabel, haha :) Ale k věci. 
Za těch cca 10 let, co jsem ve VOmladině, jsem teprve se 
Šumařem u našeho divadla prožil opravdový třetí divadel
ní rozměr, který není pravidlem ani u profesionálů. (První 
a druhý rozměr bych v tomto pohledu a jako laik připsal 
vjemům očí a uší.) Na mysli mám ten třetí, a tedy citový 
rozměr, kde se herci podaří doručit svým umem, svým ci
tem a empatií, a tedy i svou šikovností ten pravý a hluboký 
citový prožitek k samotnému divákovi. U Šumaře se nám 
tento třetí rozměr podařil: opravdu chytit za pačesy a bez 
kompromisu jej doručit. Lidé byli nejen veselí, když bylo na 
prknech veselo, roztančení, když se tancovalo, ale dokon
ce s námi i tajili dech a opravdu mnoho z nich bylo dojato 
a někteří plakali, když se na pódiu Tovje postupně loučil 
se všemi třemi dcerami a když ve finále byli všichni naši 
hrdinové vyhnáni z rodné vsi.
 V tomto ohledu je nutno říci, že někoho rozesmát 
a rozveselit je pro herce výkon, ale dotknout se diváka tak, 
že je donucen „hlava nehlava“ odhodit svou vlastní barié
ru vybudovanou právě proto, aby své city nestavěl na odiv 
před cizími, to podle mne je opravdové, ale OPRAVDOVÉ 
VELKÉ HERECTVÍ A VELKÝ DAR.
 Klobouk dolů a mé osobní „standing ovations“ Vám 
všem, kamarádi. Je mi ctí s Vámi všemi spolupracovat :).
 V Šumaři zazněly krásné melodie a písně s hlubokým 
posláním. Tak i já uzavírám svoji vzpomínku na tento mu
zikál výňatkem z Modlitby:
„...
kéž vás nepotká lež a hřích,
Pane vyslyš nás a ostříhej nás činů zlých!“
  aVa

Mauthausen
Dne 12. května 2013 se v bývalém koncentračním táboře 
Mauthausen (8. srpna 1938 byla započatá vězni z Dachau 
výstavba koncentračního tábora Mauthausen) uskutečni-
la pietní akce připomínající 68. výročí osvobození tábora 
americkými vojsky za účasti cca 10 000 lidí, včetně dele-
gací z přibližně padesáti zemí. Slavnostní akt byl tradičně 
organizován Výborem Mauthausen – Rakousko, tento rok 
na téma „Vzpomínka na zachránkyně a zachránce“ – na ty 
statečné ženy a muže, kteří s nasazením vlastního života 
se snažili pomáhat ohroženým a postavili se proti nelidské 
nacistické diktatuře.
 Zástupci velvyslanectví ČR v Rakousku jako každo-
ročně uctili památku nejenom českých obětí položením 
věnců. Po uctění a položení věnců před národními po-

Mazltov! Šťastní herci po derniéře

Hlavní představitelé Tovje a Golda...

…a jejich dcery
  Foto: V. Janča
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mníky a pamětními deskami umučených obětí následoval 
v 11 hodin tradiční pochod na tzv. Appellplatz, k sarkofágu 
obětí KZ Mauthausen. Za zástupci vlády NR (prezidentka 
Mag. Barbara Prammer, spolkoví ministři Klug a Stöger) 
následovaly početné státní delegace zastoupené svými 
diplomatickými sbory, různé organizace ( jako např. Svaz 
sociálně demokratických bojovníků za svobodu) a různé 
spolky, sdružení i jedinci. Kulturní klub Čechů a Slová-
ků zastupovali členové výboru (H. Basler, E. Zemanová,  
R. Basler).

Adolf Loos v MAK
K 80. výročí úmrtí světově známého česko-rakouského ar-
chitekta Adolfa Loose je uspořádána v muzeu MAK (Ra-
kouské muzeum užitého/současného umění) speciální 
výstava nazvaná Loos. Zeitgenössisch (Loos. Z pohledu 
současníků). Výstava dokumentuje Loosův vliv na archi-
tekturu v uplynulých sto letech. Jeho minimální estetická 
paradigmata a jeho radikální pojetí etické světové archi-
tektury našly odraz v díle mnohých architektů moderny.
 Středobodem výstavy je série rozhovorů, které o Loo-
sovi vedl s jeho současníky (např. architekty Hansem Hol-
leinem, Hermannem Czechem, Stevenem Hollem nebo 
Eduardem Soutem de Mourou) britský odborník na Loo-
se a jeho architekturu Yehuda E. Safran. Vliv Loosových 
knih a projektů je kromě toho ukazován také na vybraných 
návrzích, modelech, fotografiích a obyčejných předmětech 
z dílny mezinárodních architektů (např. Le Corbusiera, 
Rudolpha M. Schindlera, Ludwiga Wittgensteina nebo 
Herzoga a De Meurona). K vidění je i několik dosud nevy-
stavovaných výkresů a předmětů od Adolfa Loose.
Loos. Zeitgenössisch
13. 03. – 23. 06. 2013
MAK – Rakouské muzeum užitného umění
Stubenring 5
1010 Wien
www.mak.at

Wiener Nachtigall – Viedenský slávik
Pro neděli 5. 5. 2013 propůjčil Schauspielhaus ve Vídni 
své prostory ojedinělé akci – Galakoncert Wiener Nach-
tigall – Viedenský slávik (organizátorka Mag. Helena Stei-
ner). Projekt, který vznikl na Slovensku v roce 1990 ( jeho 
duchovními otci byli šéfredaktor oblíbeného dětského ma-
gazínu Peter Štilicha a slovenský operní pěvec Peter Dvor-
ský), měl za cíl „přitáhnout“ formou soutěže děti ve věku 
7-15 let ke zpěvu slovenské lidové písně. Postupně byly pro 
soutěž vyčleněny tři věkové kategorie, účast dětí byla více 
než potěšující. Tuto myšlenku převzaly i slovenské menši-
nové organizace v zahraničí – Kanada, USA, neboť vhodně 
doplňovala jejich snahy o zachování národního povědomí. 
V ČR se Slovenský slávik připojil k obdobnému projektu 
s poněkud výstižnějším názvem – „Zpěváček“, neboť ná-
zev „Slavík“ vyvolává spojení s odlišnou hudební orientací 
(Zlatý slavík – pop music – K. Gott).
 Galakoncert ve Vídni byl výsledkem zakotvení tohoto 
projektu také ve Vídni. Bohužel jsme se z tištěného pro-
gramu nedozvěděli, jakým způsobem probíhala soutěž ve 
Vídni, kolik vídeňských škol bylo do soutěže zapojeno, ko-
lik se jí zúčastnilo dětí, v jakých kategoriích.

 Rovněž ani profesionální moderátorka Adela Banášová 
ani pěvec Peter Dvorský divákům nesdělili, zda děti zpívají-
cí na Galakoncertu jsou vítězové svých kategorií. Odborné 
vedení v interpretaci lidové písně nezapřeli členové sloven-
ského folklórního kroužku ve Vídni „Rozmarín“, jakož i tři 
rakouští zpěváčci (Stimmwerkstatt) a samozřejmě i hosté 
ze Slovenska – vítězové svých kategorií z minulých ročníků.

 Snahy o „znovuobjevení“ a přisvojení lidové písně vedle 
oblasti pop musik do kulturního horizontu mladé generace 
se objevují i v sousedních zemích. Takové sólové či sborové 
zpívání však není vázáno na kroj, který je přenechán výraz-
ně folklórním akcím. Výjimku v tom směru jistě představuje 
mj. Rakousko, kde Dirndl není primárně vázán na lidovou 
sféru, neboť se s ním „potkáte“ i v kruzích tzv. high society.
 Lidová hudba Miroslava Dudíka z Bratislavy nejen cit-
livě doprovázela ve vlastní instrumentaci mladé zpěváky, 
ale předvedla své umění i v sólových výstupech – housle, 
cimbál, klarinet.
 Dobře navštívené odpoledne, zpěvavá nálada v závě-
rečné společné písni účinkujících i publika mohou být dob-
rým příslibem do dalších ročníků.
  mb

Mit diesen meinen zwei Händen…
Výstava scénografa Richarda Teschnera
25. apríl 2013 – 10. február 2014
Österreichisches Theatermuseum
Palais Lobkowitz
Lobkowitzplatz 2, Wien
Denne okrem utorka 10:00-18:00
www.theatermuseum.at
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 Teschnerovo symbolistické figúrkové divadlo, v ktorom 
sa posun stretáva s odvážnymi technickými inováciami, je 
len časťou neuveriteľnej umeleckej kariéry. Rakúske diva-
delné múzeum vlastní zbierku Teschnerových umeleckých 
výtvorov a venuje „čarodejníkovi z Gersthofu“ rozsiahlu 
výstavu.
 Richard Teschner (1879-1948) sa narodil v Karlových 
Varoch a svoje umelecké začiatky započal v Prahe na prelo-
me storočí. Tam vytváral ako maliar a grafik groteskne-roz-
právkovú, strašidelnú a niekedy aj erotickú poetiku, ktorá 
pripomína práce viacerých jeho súčasníkov, za všetkých 
stačí spomenúť Alfreda Kubina alebo zástupcov českej 
dekadencie Františka Bíleka a Josefa Váchala. Vo Viedni 
Teschner spolupracoval s Wiener Werkstätte a plánoval 
svoju prvú bábkovú (loutkovú) scénu.
 Jeho intenzívny záujem o jávske bábky Wayang pripev-
nené na tyčkách zmenil jeho prístup k bábkovému divadlu. 
Chcel prekonať trhanosť a nedokonalosť obyčajných bá-
bok a vdýchnuť vlastnovytvoreným, technicky perfektným 
figúrkam život. Hovorené slovo bolo od začiatku tabu: za 
zvuku meditatívnych tónov polyfónu sa figúrky – či už jem-
né princezné, alebo zvláštne bájne postavy – vyjadrovali 
len cez pohyb. Svetelné efekty a projekcie chemických re-
akcií na zadnú stenu javiska predčili svoj čas.
 Od roku 1909 sa usadil vo Viedni a vytváral javiskové 
obrazy, ktoré sa najprv opierali o kukátkové javisko bo-
hato vyrezávaného zlatého oltára. Ten vystriedalo v roku 
1932 „figúrkové zrkadlo“, zrkadlová panoráma so svetelný-
mi efektmi, ktoré znamenalo posledný krok k emancipácii 
klasickej divadelnej formy.
 Výstava sa venuje všetkým aspektom fenoménu Tesch-
ner: jeho pôsobeniu pod meniacimi sa politickými dej-
mi alebo jeho pokusy s médiom film. Rakúske divadelné 

múzeum, ktoré už od roku 2008 započalo spracovanie 
Tesch nerovej pozostalosti, vypracovalo okrem obsiahleho 
výstavného katalógu aj dve DVD. Tieto obsahujú historický 
filmový materiál, nové sfilmovania viacerých centrálnych 
figurálnych hier, ako aj doplňujúcu dokumentáciu. Kurá-
tormi výstavy sú Ivan Ristić a Kurt Ifkovits a výstavu vytvoril 
Gerhard Veigel.
  (ao)

Krátké ohlédnutí za Vídeňským festivalem
Vídeňský festival Wiener Festwochen předvedl od 10. 5. do 
16. 6. 2013 pod vedením intendanta Luca Bondyho, či-
noherní ředitelky Stefanie Carpové a hudebního ředitele 
Stephana Lissnera rozsáhlý program složený z 41 před-
stavení z 36 zemí.
 Festival pod heslem „Vídni, Vídni, jen ty jediná...“ byl 
tradičně zahájen na náměstí Rathausplatz. Vystoupili na 
něm světově renomování umělci, mj. mezzosopranistka 
Angelika Kirchschlager, barytonista Michael Schade, dále 
Ernst Molden, Walther Soyka a Ursula Strauss předvedli 
ukázku takzvaného „Weana Liad“, následoval Willi Reseta-
rits a pod mottem Istanbul nemůže ve Vídni chybět Fatima 
Spar, pořadem provázel známý herec Hradního divadla 
(Burgtheater) Nicholas Ofezarek.
 Tradičním vrcholem vídeňské koncertní sezóny je Me-
zinárodní hudební festival, který se pořádá v rámci Vídeň-
ského festivalu, a vystoupily na něm světové orchestry, 
dirigenti a sólisté první třídy ve skladbách světového for-
mátu. Dvousté výročí narození Giuseppa Verdiho se pro 
Vídeňský festival v roce 2013 stalo příležitostí, jak postavit 
do centra pozornosti hudebního programu vzájemnou fas-
cinaci umění a moci. Závěr Verdiho trilogie, inscenované 
v rámci Vídeňského festivalu, tvoří představení Il Trovatore 
(Trubadúr), které je inscenací filmového a operního reži-
séra Philippa Stölzla, v níž se hudebního vedení ujal mla-
dý izraelský dirigent Omer Meir Wellber. Na festivalu byla 
rovněž uvedena opera Written on Skin od Georga Benja-
mina na text Martina Crimpa, která měla veliký úspěch na 
festivalu v Aix-en-Provence v roce 2012.
 Festival nabídl také prominentní prostor pro inovativní 
vídeňské divadelní trendy a uvedl premiéry hudebně dra-
matických projektů jako například komickou operu JOIN! 
(Franz Koglmann – skladatel, Alfred Zellinger – libreto, 
Carsten Paap – hudební vedení, Michael Scheidl – insce-
nace). Opera JOIN! je něco mezi zpěvohrou a kabaretem, 
Franz Koglmann používá sice také prvků klasické hudby, 
přechází do rocku a přes ars nova k noise a cool jazu. Děj 
se odehrával na planetě Země ve 20. století (retro-science-
fiction), kdy podnikatelé, politici a média se jednotně klaní 
profitu, který umožňuje vyspělá technika. Světový koncern 
pozval své špičkové manažery, dva muže a jednu ženu, 
na „Away-Day“. V rámci jednání byl představen nový „zá-
zračný“ produkt biočip, který je možno lidem implanto-
vat, poté již nepotřebují hardware a jsou online. Libretista 
Alfred Zellinger čerpá ze svých zkušeností, byl šéf mar-
ketingu firem Philips Rakousko a Bawag. Bohužel své zku-
šenosti nepřenesl do ženské role (nebo snad ano), které 
vložil pouze do úst všeobecná klišé a banální slova, že to 
žena nemá lehké, a proto musí dobře vypadat, věnovat 
se péči a držení těla, nalíčení a nezapomenout na patřič-
né byznys oblečení. I později agitují přítomné ženské role 
pouze jako sexuální objekty. Dílo, které bylo napsáno na 
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objednávku pro Vídeňský festival, je možno chápat jako 
satiru a reflexi na dnešní dění – mobbing, intriky –, prostě 
na svět marketingu.
 V oblasti činohry nabídl festival například inscena-
ci Martina Kušejse podle díla Miroslava Krležy V agonii. 
Krle ža, jeden z nejvýznamnějších představitelů chorvat-
ské literatury, popisuje ve své trilogii zánik staré Evropy za 
první světové války. Pro milovníky rodinných ság na histo-
rickém pozadí – rozpad mnohonárodnostní habsburské 
monarchie z provinčního pohledu (Galicie) – byla tato 
šestihodinová inscenace (s dvěma přestávkami) jistě ne-
zapomenutelným zážitkem a poznatkem.
 Rozhodně upoutala a přesvědčila inscenace hluboce 
psychologické hry (Harold Pinter – inscenace Luc Bondy) 
v překladu z anglického originálu do francouzštiny Phillip-
pa Djiana Le retour (Die Heimker) v podání pařížského 
Odéon-Théâtre de l‘Europe (s německými titulky) v hlavní 
roli vynikajícím Brunem Ganzem.
 Christoph Marthaler uvedl svůj hudebně dramatický 
projekt Poslední dny. Předvečer v historickém zasedacím 
sále parlamentu, kde hudebníci, pěvci a herci konfrontova-
li diváky s evropskou politikou po roce 1914. Autor spojil 
již vyřčené, zaznamenané či protokolované historické texty 
politiků, například starosty Vídně Luegera, s fingovanými 
texty časově dosahujícími k dnešnímu politickému dění 
a obsahově rozšířenými o obecná klišé, předsudky smě-
rem k soužití s migranty, různorodým etnikem a jinou bar-
vou či náboženským zaměřením. Byla přestavena i jakási 
fikce společné budoucí Evropy v čele s habsburským mo-
narchou (pravděpodobně byl autor inspirován úspěšným 
televizním pořadem). V projektu Christopha Marthalera 
nechyběla doba nacistické hrůzovlády, poválečná nereflek-
tovaná minulost a současná reflexe minulé a dnešní doby. 
Zpívající herci, kteří se změnou kostýmu měnili i své role 
a jejich charakter, neměli snadný úkol, kterého se ale bra-
vurně zhostili. Nesmyslné lezení po kolenou po schodech 
parlamentního sálu povětšinou starších herců a hereček 
vyvolalo u mě a i u některých diváků spíše úsměv, ale při 
trochu fantazie a vzhledem k tomu, že se hraný děj ne-
ustále časově měnil, bylo možné toto činění vidět z po-
hledu týraných vězňů koncentračního tábora. V tomto 
nadneseném smyslu je možno pochopit i režisérův nápad 
s turistickou skupinou Asiatů, která publikum okukovala, 
takřka čuměla, s nezbytným fotoaparátem v ruce, přes 
zavřené dveře chodby sálu. Podle hrané události zazněla 
i odpovídající hudba. Jak stálo v programu, autor věnoval 
toto představení hudbě skladatelů z Čech, Polska a Vídně, 
což nebylo úplně přesné. Například dvě taneční skladby 
ve stylu třicátých let interpretované v ruštině působily pře-
kvapivě, ale do autorova konceptu neustálých časových 
a myšlenkových posunů již vzhledem k pohnutému osudu 
bývalého interpreta kusů zapadly. Pjotr Lešenko, narozen 
1898 u Oděsy, byl v letech 1930-1950 jedním z nejoblíbe-
nějších ruských zpěváků, známý svými cikánskými balada-
mi a ruskými tangy. Vzhledem k svému jazykovému nadání 
(rusky, ukrajinsky, rumunsky, francouzsky a německy) se 
jeho popularita rozšířila po celé Evropě. Byl angažován 
Rudou armádou do obsazené Bukurešti, kde byl během 
jednoho představení zatčen a obviněn z velezrady. Umřel 
za nevyjasněných okolností ve vězeňské nemocnici.
 S hereckým doprovodným komentářem a i s citací 
z různých dokumentů byly představeny ukázky z tvorby 
židovských skladatelů zavlečených například do ghetta 

v Terezíně, jako byli např. Pavel Haas (1899, Brno – 1944, 
koncentrační tábor Osvětim), Erwin Schulhoff (1894, 
Praha – 1942, koncentrační tábor Wülzburg, Bavorsko) 
a Viktor Ullmann (1898, Těšín – 1944, koncentrační tábor 
Osvětim) nebo Józef Koffler (1896, Stryj, Polsko – 1944 
Krosno, zastřelen německými vojáky), vše doplněno hud-
bou Ernsta Blocha (1880, Ženeva – 1959, Portland Ore-
gon), Fritze Kreislera (1875, Vídeň – 1962, New York), 
Szymona Lakse (1901, Varšava – 1983, Paříž) a skladbou 
současného skladatele Bernharda Langa (*1957, Linz). 
Vedle toho zazněla ještě hudba Richarda Wagnera Der 
Einzug der Gäste auf der Wartburg, Carla Ludwiga Trau-
gotta Gläsera Flamme empor a Karla Loubého Nur nicht 
traurig sein.
 Přes všechnu někdy zbytečnou teatrálnost upoutal 
tento projekt (dvě a půl hodiny bez přestávky) publikum, 
které vydrželo na místech, věřme, že ze zájmu a ne z tech-
nického důvodu (odejít bez vyrušení nebylo dobře mož-
né). Jedním z hlavních komponentů tohoto zajímavého 
projektu byl přesvědčivý výkon instrumentalistů souboru 
„Die Wienergruppe“ a dalším pozitivem bylo využití celého 
nádherného prostoru i s balkóny a s chodbou.
 Vídeňské děti aneb Howeverstillalive je nová inscenace 
podle satirického románu židovského autora Roberta Neu-
manna a nahlíží do jednoho z vídeňských sklepů v pováleč-
ném roce 1946. Pět dětí tu žije ve svérázném společenství 
strachu, ale také anarchistické svobody.

Wiener Festwochen (Vídeňský festival)
www.festwochen.at

Albertina slaví deset let
Před deseti lety po několikaleté rekonstrukci v roce 2003 
zazářila Albertina v novém lesku. Současně je Albertina 
jedním z nejvýznamnějších vídeňských muzeí. Své deseti-
leté jubileum oslavuje speciálními výstavami a akcemi. So-
lidní výstava Bosch – Bruegel – Rubens – Rembrandt. Díla 
mistrů bude končit 30. června, současná výstava patří ra-
kouskému výtvarnému umělci Gottfriedu Helnweinovi. Od 
20. září až do 12. ledna příštího roku bude otevřena druhá 
jubilejní výstava s názvem Matisse a fauvisté. Vystaveno 
bude kolem 140 děl od Henriho Matisse a tzv. fauvistů 
(z francouzského „le fauve“ – „šelma“), jejichž obrazy jsou 
dnes považovány za předvoj moderny. K fauvistům patřili 
vedle Matisse také André Derain, Maurice de Vlaminck, 
Georges Braque a Kees van Dongen.
 Po celý rok, za suchého počasí, můžete samozřejmě 
navštívit také 21 habsburských slavnostních sálů.
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Retrospektiva rakouského hyperrealisty 
Gottfrieda Helnweina k jeho 
65. narozeninám v Albertině
Těžištěm tvorby Gottfrieda Helnweina je dítě, jímž se sys-
tematicky zabývá v nejrůznějších polohách a uměleckých 
technikách od raných kreseb až po současnost. Ve svém 
díle převážně ukazuje násilí na dětech v kontrastu s jejich 
pasivitou, bolestným údivem a nemožností se bránit svě-
tu dospělých. „Ať dělám cokoli, nakonec vždycky skončím 
u dětí. Jsou metaforou lidské existence, lidského bytí, jsou 
křehké a zranitelné, ale mají také neomezený potenciál,“ 
potvrzuje Gottfried Helnwein na výstavě v Albertině.
 Helnweinova tvorba má i silný politický přesah. Malíř 
se počátkem sedmdesátých let zařadil mezi vídeňské ak-
cionisty, kteří kritizovali rakouskou kolektivní amnézii ve 
vztahu k fašistické minulosti země. Dnes je vídeňský ak-
cionismus nejznámějším ryze rakouským avantgardním 
uměleckým směrem. Jeho hlavní představitelé Hermann 
Nitzch, Otto Muehl, Günter Brus, Rudolf Schwarzkogler 
stavěli do centra zájmů tělo, nahotu, sex, násilí, manipula-
ci, rituály, existenciální úzkosti i mýty. Oproti tomu estetika 
tvorby Gottfrieda Helnweina je více znepokojivá než agre-
sivní, pohybuje se v jemnějších intencích, více naznačuje 
než ilustruje.
 „Rozpad monarchie, v níž se Vídeňané považovali za 
centrum světa, s císařem jako symbolem jejich důležitosti, 
nádhery a nadřazenosti. Pád do politováníhodné trpasli-
čí existence, austrofašismus, občanská válka, nacistické 
šílenství, vymazání pojmu »Rakousko«, vyčištění Evropy 
od Židů a jiných »podlidí«, kteří byli pro jedinečnost ra-
kouského umění a kultury tak podstatní a nepostradatelní! 
Bombardování, váleční zajatci, bezpodmínečná kapitulace 
po teď už prohrané válce a nakonec demokracie naříze-
ná vítězi. Vídeň tehdy byla jako stojatá zahnívající voda, 
nebyl v ní kyslík, nic se ani nepohnulo, nikdo si netrou-
fal říct ani muk a bývalí náckové si tiše práchnivěli a fer-
mentovali,“ řekl malíř minulý rok v rozhovoru pro Galerii  
Rudolfinum.
 Helnwein od začátku své tvorby poukazoval na skuteč-
nosti, které si rakouská ani německá společnost nechtěly 
přiznat. Umělec v Albertině uvedl, že vše, co jej tehdy po-
bouřilo a podnítilo k jeho kritickému až provokativnímu 
projevu, dnes konečně není tabu a on svým postojem je-
nom předběhl svou dobu. Např. v roce 1988 při 50. výro-
čí nacistického útoku na Židy – křišťálové noci – postavil 
v centru Kolína nad Rýnem čtyři metry vysokou a sto metrů 
širokou zeď, na kterou nainstaloval velkoformátové foto-
grafie dětských portrétů. Celý projekt nazvaný Selection 
byl odkazem na děti, které byly v koncentračních táborech 
poslány rovnou do plynu. Později namaloval obraz, jenž 
zobrazoval umírající dítě klesající nad miskou s jídlem – ob-
raz měl být přímým obviněním Heinricha Grosse, psychiat-
ra, který v roce 1970 bez skrupulí přiznal, že stovky dětí 
byly otráveny v nemocnici, ve které za nacistického režimu 
pracoval, což podle něj bylo daleko humánnější než plyn. 
Malíři se tímto činem podařilo „probudit“ spící veřejnost.
 Moderní malba a fotografie je v podání Gottfrieda 
Heln weina fascinující výpovědí plnou napětí. I když je 
většina jeho děl plná násilí, dokážou ohromit a pobídnou 
k zamyšlení nad vyobrazeným tématem. Jeho temná plátna 
i několik metrů veliká se vyznačují především precizním 

technickým zpracováním, které je od fotografie jen těžko 
rozeznatelné. Provokativní jsou i Helnweinova zpracování 
náboženských motivů, které umělec zasazuje do nacistic-
kých kulis, jako například madona s malým Hitlerem coby 
novým Kristem tisícileté říše. Ironické portréty punkové-
ho zpěváka Marilyna Mansona v masce myšáka Mickeyho 
nebo v téměř kanonické póze sv. Terezie jsou výmluvným 
gestem hovořícím o potřebě osvobozování od nadvlády 
všudypřítomného konzumního kýče.
 Gottfried Helnwein je jeden z předních osobností sou-
časné hyperrealistické malby. V zrcadlových brýlích a s šát-
kem kolem hlavy připomíná Helnwein spíše rockovou star, 
ale jeho dílo vypovídá o jeho občanské angažovanosti, vní-
mavosti a kuráži a oproti mnohým celebritám žijícím v cizi-
ně zůstala jeho mateřština bez újmy. Zaměření na moderní 
kulturní ikony a nejdůležitější psychologické a společenské 
události své doby a jejich reinterpretace ve světle temných 
stránek lidské bytosti a dějin dělá z Helnweina jednoho 
z nejzajímavějších umělců 20. století. Jeho obrazy bezpo-
chyby zůstanou důležitým komentářem svojí doby.
 Výstava v Albertině nabízí průřez jeho prací a nechybí 
i obsáhlý katalog.
 Gottfried helnwein (* 8. 10. 1948, Vídeň) je rakouský 
umělec, který odešel z Rakouska do Německa a dnes žije 
střídavě v Irsku na svém starém hradě a v Americe. Věnuje 
se malbě, fotografii, ale také performancím a instalacím, 
je také uznávaný scénograf. Studoval na Akademii výtvar-
ných umění ve Vídni (Akademie der Bildenden Künste). 
Bylo mu uděleno ocenění rektora Akademie výtvarných 
umění ve Vídni, Kardinal-König Prize a Theodor-Körner 
Prize. Pracoval jako malíř, návrhář, fotograf, malíř nástěn-
ných maleb, sochař, umělec věnující se performancím a in-
stalacím, který používá nejrůznější techniky a média.

Gottfried Helnwein: Heydrich hloubá nad Golemovou dcerou, 2008, 
kombinovaná technika (olej a akryl na plátně), 203 × 168,7 cm,

sbírka autora, Irsko
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U příležitosti 75. výročí výtvarníka 
Hermanna Nitsche připravilo muzeum 
v Mistelbachu retrospektivní výstavu 
s názvem Sinne und Sein
Hermann Nitsch: „Meine Arbeit soll eine Schule des Le-
bens, der Wahrnehmung und der Empfindung sein und 
mit allen fünf Sinnen erfahren werden.“

Hermann Nitsch (* 19. 8. 
1938, Vídeň) je rakouský 
výtvarník, který se výrazně 
projevil v šedesátých letech 
svým zájmem o „divadlo 
orgií a mystérií“. Nitsch je 
jeden z nejvýznamnějších 
představitelů vídeňského ak-
cionalismu. Jeho akce jsou 
vlastně obřady (rituály), při 
nichž jsou zabitá zvířata, je-
jich vnitřnosti a krev použí-
vány jako médium malby (na 
plátno, člověka). Nitsch se 
zabývá i klasickou malbou, 
také tvorbou objektů, insta-
lací, scénografií. Skládá také 

hudbu. Svou tvorbou je zastoupen ve všech důležitých 
veřejných sbírkách a vystavoval prakticky v celém světě. 
Působil také pedagogicky. Výrazně na sebe upoutal pozor-
nost v roce 1998 šest dní trvající slavností na svém zámku 
v Prinzendorfu. Vytvořil např. dekorace a scénografii pro 
Vídeňskou operu Julese Masseneta Hérodiade. Nitsch zís-
kal formální vzdělání jako malíř ve Vídni na Wiener Gra-
phische Lehr- und Versuchsanstalt. Jeho velkoformátová 
plátna jsou potřísněna červenou, hnědou a šedivou bar-
vou. Při bližším zkoumání ukazují, že se za nimi skrývá peč-
livý výběr barevné škály.

Nitsch – výstava

Hermann Nitsch: Sinne und Sein. Retrospektive
do 31. července 2014
MZM Museumszentrum Mistelbach
Gemeinnützige Mistelbacher Museums und Kunst Be-
triebs GmbH
Waldstraße 44-46
2130 Mistelbach
Tel.: +43 (0)2572 20719; +43 (0)2572 20719 495 (Kassa/
Shop)
Fax: +43 (0)2572 20719 DW 20
Po – Ne 10:00-18:00 (poslední vstup: 17:15)

Manfred Bockelmann 
17. 05. 2013 – 02. 09. 2013
Leopold Museum prezentuje mimořádnou výstavu Manf
red Bockelmann. Zeichnen gegen das Vergessen. Jsou to 
velké portréty (uhlem) dětí a mladistvých (mezi dvěma 
a šestnácti lety), kteří se stali oběťmi nacistického teroru, 
např. ve vídeňském nechvalném Spiegelgrundu, v koncen-
tračních táborech Osvětim (zde zemřelo na 200 000 dětí), 
Birkenau, Hartheim a Terezín. Umělcův záměr je vrátit 
alespoň několika obětem (vystaveno je na šedesát portré-
tů) jejich obličeje, jména, individualitu. Mají připomenout 
a upozornit na ty další v anonymitě zavražděné dětské 
oběti nacistické krutovlády. Jako předloha sloužily malíři 
dokumentační fotografie gestapa, SS a lékařských týmů, 
které byly zhotoveny v koncentračních táborech a nemoc-
nicích smrti.
 V rakouském tisku proběhly i různé úvahy, zda je tato 
výstava umístěna ve „správném“ muzeu. Některé obrazy 
ve sbírce Leopold pocházejí jednoznačně z takzvaného na-
cisty „ukradeného umění“. Sběratel umění a ředitel prof. 
Leopold byl názoru, že privátní sbírka oproti státní není 
povinna se podílet na restitucích. Mezitím se ovšem situa-
ce změnila a Leopold Museum již několik obrazů vrátilo 
potomkům bývalých majitelů.
 Pokud má muzeum v úmyslu to či ono dílo pro jeho je-
dinečnost zpětně získat, je to spojeno s velkými finančními 
ztrátami a nuceným prodejem jiných uměleckých děl, což 
se i v případě Leopold Musea stalo.

Josefine K., deportace 4. srpna 1941, úmrtí 5. února 1943 v 10:30, 
stáří 11 let, kresba a informace od Manfreda Bockelmanna, 2010-2013

Hermann Nitsch
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Výročí dvou politiků s českým příjmením

Karl Blecha (* 16. 4. 1933, 
Vídeň), přezdívaný Charlie 
Blecha, je rakouský politik ze 
Sociálně demokratické strany 
Rakouska (SPÖ). Bývalý ministr 
vnitra, který slaví 80. narozeni-
ny, je nyní prezidentem Porad-
ního sboru seniorů a SPÖ Svazu 
penzistů.

Blecha: „In Zeiten, in denen 
die Menschen den Gürtel enger schnallen müssen und die 
Pensionen unter der Inflationsrate angehoben werden, sei 
dies (große Party) nicht angebracht.

Architekt Hansen vtiskl podobu 
vídeňskému okružnímu bulváru 
Ringstraße jako nikdo jiný
Theophil Hansen se sice narodil v Kodani, ale slávy se do-
čkal ve Vídni. U příležitosti 200. výročí jeho narození se 
letos koná ve Vídni hned několik akcí.
 Theophil Hansen se narodil 13. července 1813 v Dán-
sku. Po studiu architektury pracoval dlouhou dobu 
v Aténách na plánech rozvoje města, než se v roce 1846 
přestěhoval do Vídně. Tady pak uplatňoval vše, co se na-
učil a měl obrovský vliv na podobu města a především 
okružní třídy Ringstraße. Podle jeho plánů byly postaveny 
budovy Staré burzy, Hudebního spolku, Parlamentu, Vo-
jenského historického muzea a mnoho paláců.
 Do 17. 8. 2013 probíhá výstava Hvězdný architekt 
a jeho obytné stavby na bulváru ringstraße. Svými „čin-
žovními paláci“ totiž Hansen významně přispěl k rozvoji 
bytové výstavy v tzv. gründerském období.

Palác Ephrussi, výstavba 1872-1873

Dr. Hannes Androsch (* 18. 4. 1938, Vídeň) je rakouský 
podnikatel a konzultant, bývalý sociální demokrat a přední 
politik, ministr financí (1970-1981), generální ředitel Cre-
ditanstalt-Bankverein (1981-1988), poradce Světové ban-
ky, zakladatel Androsch International Consulting (AIC). Je 
pravidelně konzultován v otázkách politického, ekonomic-
kého a finančního významu.
 Jeho rodiče Hans a Lia byli daňoví poradci. Rodina žila 
až do konce druhé světové války v jižních Čechách, kde 
se stali svědky vyhnání Němců z Československa v červnu 
1945. Hannes Androsch je od roku 1964 ženat s právnič-
kou Brigitte, rozenou Schärf (příbuzná bývalého rakouské-
ho spolkového prezidenta Adolfa Schärfa). Má dvě dcery, 
herečku Claudii (*1964) a Nataschu (*1968). S psycholož-
kou Claudií Rothschedl má syna Gregora (*1997).

vZpomínKa

Návrh rakouského Parlamentu (1873-1883)

Muzeum Wagner: Werk – Museum Postsparkasse
Otevírací doba: po – pá, 09:00-17:00, so 10:00-17:00
Georg-Coch-Platz 2
1010 Wien
www.ottowagner.com
 Do 13. 10. 2013 se koná výstava Theophil Hansen. 
Umělecké řemeslo, která představí Hansenovy návrhy in-
teriérů, např. pro Lobmeyra
MAK – Rakouské muzeum užitného umění
Stubenring 5
1010 Wien
www.mak.at
 Od 20. 09. do 10. 11. 2013 bude instalovaná výstava 
Theophil Hansen. Architekt a projektant. Kabinet mědi-
rytin v Akademii výtvarných umění Vídeň vlastní Hanseno-
vu pozůstalost, kterou tvoří přes 1 300 skic a návrhů. Část 
bude vystavena.
Akademie der bildenden Künste
Schillerplatz 3
1010 Wien
www.akbild.ac.at
 V ulici Parkring č. p. 8 stojí palác velmistra Německé-
ho řádu Deutschmeister-Palais, navržený Hansenem pro 
arci vévodu Viléma. Skupinová prohlídka možná.
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 Do října nabízejí vídeňští průvodci vycházky s odbor-
ným výkladem věnované Theophilu hansenovi.
 Od 13. do 20. 7. 2013 můžete zavítat do znovuotevře-
ného paláce Hansen Kempinski Vienna (Schottenring 24) 
na festival dánské kuchyně Danish Food Festival a ochut-
nat to nejlepší, co může Dánsko nabídnout.

Eduard van der Nüll (* 1812) 
a August Sicard (* 1813):
výročí architektů, kteří navrhli budovu 
Dvorní, dnes Státní vídeňské opery
Van der Nüll (9. 1. 1812, Vídeň – 4. 4. 1868, Vídeň) a August 
Sicard von Sicardsburg (6. 12. 1813, Budín, Maďarsko – 
11. 6. 1868, Weidling) jsou jedni z hlavních představitelů 
historismu v architektuře z doby, kdy se budovala na zru-
šených vídeňských hradbách okružní ulice – Ringstraße.
 Nová operní budova ve Vídni byla naplánována v roce 
1860 jako jedna z prvních monumentálních staveb na nové 
okružní třídě Ringstraße, jež vznikla v prostoru bývalých 
městských hradeb zbořených po roce 1857. Výstavbě bu-
dovy předcházela soutěž architektů, v níž zvítězil právě 
návrh Augusta Sicarda a Eduarda van der Nüll ve stylu 
francouzské neorenesance. Projekt realizovala stavební 
kancelář jejich žáka, významného českého architekta a me-
cenáše Josefa Hlávky. Stavební práce probíhaly už od kon-
ce roku 1861, ale slavnostní položení základního kamene 
se konalo 20. 5. 1863 a výstavba trvala až do roku 1869.
 Veřejnost nebyla od počátku se stavbou spokojena 
a dávala to patřičně najevo. Navíc byla úroveň vozovky 
Ringstraße během výstavby operní budovy zvýšena o je-
den metr. Stavbě pod úrovní terénu se začalo přezdívat 
„utopená kisna“ nebo v analogii k porážce císařských vojsk 
v roce 1866 „Königgrätz der Baukunst“ – „Hradec Králové 
architektury“. Ke kampani si přiložil své polínko i sám císař 
a nešťastný van der Nüll se nakonec 4. dubna 1868 oběsil, 
ačkoliv jeho žena byla v osmém měsíci těhotenství. Jeho 
kolega von Sicardsburg zemřel přesně deset týdnů nato, 
ve svých 55 let na tuberkulózu. Je pohřben v mauzoleu na 
hřbitově Grinzing (skupina MA, číslo 62).
 Ani jeden z architektů opery se nedožil slavnostního 
otevření. Zahájení divadelního provozu se konalo 25. květ-
na 1869 představením Mozartova Dona Giovanniho a pu-
blikum uchvácené interiéry vzalo nakonec stavbu na milost. 
Posléze se dokonce stala vzorovou pro další divadelní bu-
dovy, např. Národní divadlo v Praze. Císař šokovaný smrtí 
architekta se později ke všem novinkám vyjadřoval pouze: 
„Bylo to velmi pěkné, moc se mi to líbilo.“

O budově fakulty JAMU v Brně
Budova, v níž se nachází Hudební fakulta JAMU, patří 
k významným brněnským architektonickým památkám 
a představuje trvalou součást stavebních dějin města. 
Byla realizována pro potřeby německého gymnázia v le-
tech 1860-1862 podle vítězného soutěžního projektu ví-
deňských architektů Eduarda van der Nüll (1812-1868) 
a Augusta Sicarda von Sicardsburg (1813-1868). Autoři 
náleželi k čelným představitelům stylu vídeňské okružní 
třídy či stylu Františka Josefa I. V samotné Vídni vytvořili 
například velitelskou budovu Arsenalu a především Dvorní 

operu, dnešní Státní operu. Poznali se jako studenti vídeň-
ské polytechniky a poté Akademie výtvarných umění, spo-
lečně pobývali studijně v Itálii, Francii, Anglii a Německu 
a nedlouho po návratu byli jmenováni profesory na vídeň-
ské Akademii.
 Při vzájemné spolupráci byl Nüllův sklon k dekorativ-
nosti vyrovnáván Sicardovým konstruktivním založením. 
Stylovou inspiraci pro gymnaziální budovu, ve své době 
nazývanou „semeništěm vědy“, nalezli Nüll se Sicardem 
v řecké antice. Čtyři monumentální karyatidy na portiku, 
alegorizující klasická vzdělání, jsou parafrází Erechtheio-
nu na aténské Akropoli a vytvořil je sochař Josef Břenek. 
Medailony s reliéfními bustami významných vědeckých 
osobností vyšly z dílny Adolfa Loose st., otce slavného ar-
chitekta. Stejně jako exteriér byla pozoruhodná i dispozič-
ní skladba budovy. V rozlehlém vestibulu s trojramenným 
schodištěm se dnes nachází busta Leoše Janáčka, kterou 
v roce 1924 vytvořil významný sochař a zakladatel českého 
moderního sochařství Jan Štursa (1880-1925).

 Gymnázium vznikalo v době bourání městských hra-
deb, kdy se na uvolněných pozemcích připravovala vý-
stavba veřejných budov, obytných domů a promenádních 
parků. Vypracováním plánu byl pověřen v roce 1860 ví-
deňský architekt Ludwig von Förster (1797-1863), krátce 
předtím projektant Okružní třídy ve Vídni. Ten využil jed-
nak starších plánů ještě v duchu pozdně klasicistního urba-
nismu, jednak jeho návrh doznal určitých úprav v důsledku 
úředních připomínek a veřejné kritiky, takže byl schválen 
městskou radou až v roce 1863. Gymnázium spoluutvářelo 
severozápadní část okružní třídy, jíž sakrální, školní, úřed-
ní a kulturní budovy vtiskovaly ráz reprezentační „vládní“ 
čtvrti. Historický objekt užívala JAMU zčásti od roku 1949, 
v plném rozsahu pak od roku 1965. V polovině devadesá-
tých let budova prošla rozsáhlou rekonstrukcí a od roku 
1998 slouží výhradně potřebám Hudební fakulty.

(S použitím materiálů prof. PhDr. Jana Sedláka, CSc.)

Baronka Bertha Sophia Felicita von Suttner
rozená hraběnka Kinsky z Vchynic a Tetova (9. 6. 1843, 
Praha – 21. 6. 1914, Vídeň) byla česko-rakouská radikální 
pacifistka, publicistka a spisovatelka. V roce 1905 se stala 
první ženou, jíž byla udělena Nobelova cena za mír.
 Narodila se v domě č. 697 (roh Vodičkovy ulice a uli-
ce V Jámě na Novém Městě pražském), jejím otcem byl 
hrabě František Josef Kinský (1768-1843), polní pod-
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í maršál, příslušník jedné z nejstarších šlechtických rodin 
v Čechách, a matka Sofie (Žofie) Vilemína hraběnka Kin-
ská-Körnerová (dcera hejtmana-hauptmanna jízdy Josefa 
von Körnera). Berta část dětství žila s matkou v Praze i na 
Staroměstském náměstí v paláci Kinských. Po otcově smrti 
odešla rodina do Brna a zde, u Bertina poručníka, otcova 
přítele Ernsta Egona Fürstenberga, se jí dostalo péče i kva-
litního vzdělání; také bohatá knihovna v ní probudila zá-
jmy a schopnosti, které jí ve spojení s jazykovým nadáním 
uvedly do světa hudby, zpěvu a umění i humanistických 
věd. Naučila se kromě rodné němčiny a češtiny i francouz-
sky, anglicky a italsky. V roce 1856 se odstěhovaly do Vídně 
k tetě. Zde vzdělaná sestřenice Elvíra měla na Bertu kladný 
vliv a zasvětila ji do literatury a filozofie. V roce 1873, kdy 
rodinné jmění (zděděné po otci) bylo téměř vyčerpáno, 
přijala Berta místo guvernantky v rodině velkoprůmyslní-
ka Karla von Suttnera. Vyučovala jeho čtyři dcery hudbě 
a jazykům. Sblížila se s Arturem (1850), nejmladším synem 
Suttnerů. Paní baronka, aby zabránila dalšímu vztahu mezi 
Bertou a jejich synem Arturem, doporučila Bertě Kinské 
přijmout nabídku jiného zaměstnání.
 Předala jí také inzerát o hledání sekretářky znalé jazy-
ků. Berta po korespondenci nabídku přijala a odjela do 
Paříže a nastoupila jako tajemnice u Alfreda Nobela. Ten 
však byl brzy nato požádán švédským králem, aby se vrátil 
z Paříže do vlasti, a tak se Berta po pár týdnech práce vrá-
tila do Vídně (také na Arturovy písemné prosby). Krátký 
čas, který prožila v Paříži s Nobelem, položil základ k je-
jich celoživotnímu hlubokému přátelství a vzájemné úctě – 
a k dopisování po celou dobu.
 I přes nesouhlas rodiny se v červnu 1876 Berta za Artu-
ra tajně provdala a oba odjeli do Gruzie na pozvání Bertiny 
přítelkyně, kněžny Jekatěriny Dadiani z Mingrelie. Finanč-
ní prostředky získávali především vyučováním v tamních 
šlechtických rodinách a psaním článků pro noviny ve Vídni 
a Berlíně. Oba též pracovali ve vojenských lazaretech za 
rusko-turecké války a Berta zde poznala velké a zbyteč-
né utrpení. Tato doba byla začátkem její nová filozofie; 
zbytečné utrpení, přinášené válkou, začalo být zlem, proti 
kterému je třeba se postavit. V roce 1885 se vrátili zpátky 
do Vídně, došlo k usmíření s rodinou a návratu do rodin-
ného zámku Harmannsdorf v Dolních Rakousích. Na dva 
roky (1886-1888) opět odcestovali – do Paříže, kde byli 
jako uznávaní publicisté vítaní mezi literáty a intelektuály. 
V roce 1889 Berta von Suttnerová vydala román Die Waf
fen nieder! (v češtině Odzbrojte!, v angličtině vydáno jako 
Lay Down Your Arms, 1892). Suttnerová znala okolnosti, 
válečné dějiny i historii Královéhradecka a v knize mj. po-
pisuje dění v kraji těsně po velké bitvě u Hradce Králové 
v roce 1866. Román vyvolal velký rozruch a postavil au-
torku mezi přední představitele mírového hnutí ve světě. 
Začala se angažovat v protiválečných aktivitách; brzy stála 
v čele výborů mírových organizací, při jejich setkáních v Ev-
ropě; jezdila na první mezinárodní kongresy, propagovala 
založení mezinárodního smírčího soudu v Haagu a také 
další organizace obhajující práva žen a národnostních 
menšin, vyjadřovala svůj odpor k antisemitismu. Začala 
vydávat (1892-1910) pacifistický časopis Odzbrojte (Die 
Waffen nieder!).
 Nobel si dobře rozuměl i s Bertiným manželem a ještě 
se několikrát sešli. Dopis, který 7. ledna 1893 Bertě napsal, 

je zcela mimořádně důležitý; v něm Nobel Bertě naznačil, 
že hodlá založit fond, ze kterého se budou vyplácet ceny 
vědcům, lékařům a že také míní zřídit cenu pro toho, kdo 
se nějak zasloužil o světový mír a porozumění mezi národy. 
Po smrti Alfreda Nobela (10. 12. 1896) jeho závěť prohla-
šuje, že jeho majetek má být použit na „ocenění pro ty, 
kteří během předcházejícího roku prokázali největší přínos 
lidstvu“. Velká míra vlivu na toto rozhodnutí se připisuje 
Bertě von Suttnerové, která byla pro Nobela inspirací ze-
jména při myšlence udělovat cenu za mír.
 Po smrti manžela Artura (10. 12. 1902) věnovala své 
veškeré úsilí mírovým aktivitám.
 10. prosince 1905 obdržela Berta von Suttner jako 
první žena na světě Nobelovu cenu za mír, kterou převza-
la 18. dubna 1906 v Kristianii (Oslo). Zde pronesla před-
nášku Vývoj mírového hnutí.

Starke Friedensmutter für schwachen Krieger: 
Bertha Freifreu von Suttner: Karikatur, 1905

 Berta Suttnerová, rodačka z Prahy, která byla ozna-
čována za nejproslulejší ženu světa před první světovou 
válkou, žena, která se svou literární prací a činností pro 
zachování míru řadí do čela obránců humanistických idejí 
v Evropě druhé poloviny 19. století, zemřela po krátké těž-
ké nemoci ve svých 71 letech 21. června 1914 ve Vídni.
 8. června 2008 byla v Paláci Kinských na Staroměst-
ském náměstí slavnostně odhalena pamětní deska rodačce 
Bertě von Suttnerové-Kinské. Bertha von Suttner je zob-
razena na rakouské minci v hodnotě 2 euro. Její portrét 
se nacházel i na starší rakouské bankovce – 1 000 šilinků. 
V roce 2013 vyšel její portrét na české osmnáctikorunové 
známce.
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CzechTourism Wien
Sehr geehrte Geschäftspartnerinnen und Geschäftspart-
ner, liebe Kolleginnen und Kollegen, liebe Freundinnen 
und Freunde,
 für die langjährige gute Zusammenarbeit möchte ich 
mich bei allen Geschäftspartnern und Kollegen aus dem 
Tourismus- und Medienbereich auf dem österreichischen 
Markt herzlich bedanken und ich verabschiede mich von 
meiner Arbeitstelle bei CzechTourism Wien. Es war sehr 
schöne Zeit mit verschiedenen interessanten und vielfäl-
tigen Aufgaben und Aktivitäten, die wir mit einigen Ge-
schäftspartner und Kollegen geplant und organisiert 
haben und ich werde sie auch vermissen. Jetzt ist die Zeit 
gekommen, sich beruflich weiterentwickeln.
 Die Ansprechperson für den österreichischen Markt ist 
unsere Kollegin Lenka Kühnmund Máčková zuständig. Sie 
spricht Tschechisch, Deutsch und Englisch.
Lenka Kühnmund Máčková
Head of Foreign Office
CzechTourism Board
Vinohradská 46
120 41 Praha 2
Tel.: +420 221 580 408
E-Mail: mackova@czechtourism.cz
 Für weitere Fragen bin ich für Sie/Euch beruflich/pri-
vat unter miroslava.wimmer@gmail.com erreichbar.
 Ich wünsche Ihnen/Euch alles Gute für die Zukunft.
 Mit freundlichen Grüßen

Miroslava Wimmer, Dis.
Assistentin der Direktorin / Assistant of Director

Cena Václava Havla za lidská práva
Za přítomnosti prvního místopředsedy vlády a ministra za-
hraničních věcí Karla Schwarzenberga byla v Černínském 
paláci podepsána dohoda mezi Parlamentním shromáž-
děním Rady Evropy, Knihovnou Václava Havla a Nadací 
Charty 77 o vzniku mezinárodní Ceny Václava Havla za 
lidská práva, která nahradí Cenu lidských práv Parlament-
ního shromáždění Rady Evropy.
 Cena Václava Havla bude udílena každoročně za mi-
mořádný přínos jednotlivce či nevládní instituce k ochraně 
lidských práv a spolu s trofejí a diplomem za významný pří-
nos v boji za lidská práva laureát obdrží finanční odměnu 
60 000 eur. Nominace kandidátů na Cenu Václava Havla 
musí být doručeny generálnímu tajemníkovi Parlamentní-
ho shromáždění do 30. června 2013 a musí být spolupo-
depsány pěti osobami.
 Slavnostní předání ceny se uskuteční na zahájení pod-
zimního Valného shromáždění Parlamentním shromáždě-
ním Rady Evropy. Knihovna Václava Havla posléze v Praze 
zorganizuje mezinárodní konferenci na počest laureáta 
(laureátky), na níž vyzdvihne jeho ( její) přínos v oblasti 
prosazování lidských práv.
 Více informací k mezinárodní Ceně Václava Havla za 
lidská práva naleznete na internetových stránkách Minis-
terstva zahraničních věcí České republiky (www.mzv.cz), 
Velvyslanectví ČR ve Vídni (www.mzv.cz/vienna) nebo na 
internetových stránkách Rady Evropy: http://assembly.
coe.int/vaclav-havel-human-rights-prize/.

Cenu za Muzejní počin roku 2012 si z Prahy 
odvezlo Slezské zemské muzeum v Opavě
Komise tak ohodnotila rekonstrukci jeho historické budovy 
i expozici Slezsko. Je v ní řada vzácných exponátů, které 
přitom mají maximální míru zabezpečení.
 Cenu za Muzejní publikaci roku 2012 získala výprav-
ná kniha o harrachovském skle, která obsahuje na tisíc 
fotografií. Podílely se na ní pražské Uměleckoprůmyslové 
muzeum a Západočeské muzeum v Plzni. Kniha s názvem 
Z Nového Světa do celého světa byla vydána k loňskému 
300. výročí harrachovské sklárny a provázela ji rozsáhlá vý-
stava, kterou odborníci připravovali řadu let.

Havlovu cenu dostaly kubánské disidentky 
i syrský karikaturista
Nadace Human Rights Foundation (HRF) udělila ceny 
Václava Havla za kreativní disent syrskému karikaturisto-
vi Alímu Ferzatovi, kubánskému opozičnímu hnutí Dámy 
v bílém a severokorejskému prodemokratickému akti-
vistovi Pak Sang-hakovi. Předávání cen pojmenovaných 
po českém exprezidentovi proběhlo v norské metropo-
li Oslu na závěr třídenní konference o lidských právech 
Oslo Freedom Forum. Ocenění předávali bývalý rumunský 
prezident Emil Constantinescu a norský herec Pål Sverre  
Hagen.

Člověk v tísni a skauti pomohli postavit 
již 14. školu v Etiopii
Díky sbírce Postavme školu v Africe česká humanitární 
společnost Člověk v tísni vybudovala v Etiopii za uplynu-
lých osm let již čtrnáct škol pro téměř čtyři tisíce dětí. Ta 
nejnovější byla dokončena před několika dny v etiopském 
Mesinchu a může ji navštěvovat 850 žáků. Zděná budova 
nahradila objekt z větví a hlíny, do kterého se všechny děti 
z okolí ani nevešly. Nová budova vyrostla za osm měsíců 
a jsou v ní čtyři třídy, kabinet a také sběrný systém na deš-
ťovou vodu s nádržemi na 10 000 litrů. Škola tak má záso-
by vody i v období sucha. Hygienický standard školy velmi 
vylepšují také nové toalety. Stavba nového objektu přišla 
na 1,7 milionu korun. V Česku se do sbírky zapojily stovky 
skautů a skautek, kteří pořádali promítání tematických fil-
mů, benefiční koncerty nebo nabízeli etiopskou kávu a sbí-
rali peníze do kasiček.

V Českém muzeu hudby v Praze se už po 
jedenácté udělovaly ceny Gloria musealis
Jde o nejvyšší ocenění pro výstavní instituce po celé repub-
lice. Společně je udělují ministerstvo kultury a Asociace 
muzeí a galerií ČR. Hodnotí se přitom ve třech kategoriích: 
nejlepší muzejní výstava roku, muzejní počin roku a mu-
zejní publikace roku. Do soutěže za rok 2012 přihlásilo 
třiapadesát muzeí a galerií celkem 73 projektů. V kategorii 
Muzejní výstava roku 2012 získalo cenu Vlastivědné mu-
zeum v Olomouci za výstavu Příroda Olomouckého kraje, 
která ukazuje přírodní poměry regionu. Výstava je vyba-
vena interaktivními prvky, audiovizuální technikou a má 
i popisky v Braillově písmu pro nevidomé.
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Prezident se v létě vydá 
na první návštěvy krajů
Návštěvy krajů zahájí prezident Miloš Zeman v červenci, 
pokračovat by měly v srpnu. Jeho první cesta bude pod-
le dřívějšího slibu směřovat do Zlínského kraje. Zeman to 
řekl novinářům při návštěvě tradiční slavnosti Otvírání stu-
dánek ve Třech Studních na Žďársku. „V každém kraji budu 
tři dny, takže na moji milovanou Vysočinu určitě velmi brzo 
dojde,“ řekl Zeman. Potvrdil, že si s hejtmanem Vysočiny 
Jiřím Běhounkem (za ČSSD) upřesnili podmínky už dříve 
oznámené brigády hejtmanů na hrázi vysočinského ryb-
níka. 

Václav Klaus chystá 
Rozmluvy na Hanspaulce
Institut Václava Klause (IVK) chystá nový typ akcí. Prv-
ní Rozmluvy na Hanspaulce se konaly v pondělí 3. červ-
na a institut na ně pozval vybrané hosty, kteří debatovali 
o absencích idejí v české politice. Informují o tom stránky 
bývalého prezidenta.

Schwarzenbergovo fórum zahajuje činnost
29. května zahájila svoji činnost debatní platforma inspi-
rovaná šéfem TOP 09 Karlem Schwarzenbergem. Činnost 
fóra odstartoval v Praze happening jeho příznivců, řekl 
mluvčí fóra Marek Pražák. Fórum chce podle dřívějších 
informací využít popularity neúspěšného prezidentského 
kandidáta z lednové přímé volby hlavy státu.

Nové významné dny mají připomínat 
Palachovu oběť a Komenského
Významnými českými dny se stanou 16. leden jako Den 
památky Jana Palacha a 28. březen jako Den narození 
Jana Amose Komenského. Senát to jednomyslně schválil. 
Novelu zákona o státních svátcích ještě dostane k pod-
pisu prezident Miloš Zeman. Zatím je v kalendáři devět 
významných dnů, které na rozdíl od státních svátků ne-
jsou dnem pracovního volna. Smysl významných dnů je 
především symbolický. Senátoři k obsahu novely žádné 
připomínky neměli. Zástupci ČSSD v čele s Martinem Te-
saříkem pouze do budoucna doporučovali v rámci zákona 
vyzdvihnout i význam dalších českých a moravských obcí, 
které byly za druhé světové války nacisty vypáleny. Nyní je 
mezi významnými dny pouze 10. červen jako datum připo-
mínající vyhlazení Lidic na Kladensku.

Na letošní Forum 2000 přijede 
tibetský duchovní vůdce dalajláma
Letošního 17. ročníku havlovské konference Forum 2000 
se zúčastní dalajláma. Debatní akce se bude konat v druhé 
půlce září. Účast duchovního vůdce Tibeťanů avizoval už 
loni premiér tibetské exilové vlády Lozang Sanggjä a poté 
i Nadace Forum 2000. Dalajláma byl v Praze několikrát. 
Během chystané návštěvy bude mít přednášky, sdělil tým 
Fora 2000. Hlavním tématem letošní konference budou 
problémy a důsledky společenských transformací, tedy 

různé aspekty probíhajících změn současného světa. Kon-
ference bude pokračovat v rozvíjení odkazu zakladatele 
Nadace Forum 2000 prezidenta Václava Havla.

Rakouskou cenu publika SozialMarie 
získal projekt Post Bellum
Rakouské ceny SozialMarie za nejnápaditější sociální pro-
jekty dostaly čtyři české aktivity. Druhou cenu v hodnotě 
10 000 eur (zhruba 260 000 korun) získal projekt Noc ven-
ku Fakulty sociálních studií Ostravské univerzity. Oceněná 
charitativní aktivita si klade za cíl podpořit fungování or-
ganizací pracujících s lidmi bez domova. Jednu ze tří cen 
publika, o nichž hlasovala veřejnost na internetu, letos ob-
držel český projekt Paměť národa spolku Post Bellum. Jde 
o internetovou sbírku vzpomínek a svědectví pamětníků 
významných událostí 20. století. Dva české projekty získaly 
čtvrté ceny dotované tisícovkou eur. Cílem projektu Poznej 
Prahu jinak! spolku Pragulic je zaměstnat lidi bez domova, 
ale také jim umožnit sdílet své příběhy a znalosti s ostat-
ními. Další oceněný projekt Dotyk firmy EC-Employment 
Consulting je zaměřen na pomoc schizofrenikům a sleduje 
vybudování aktivačního centra pro mládež s onemocně-
ním schizofrenie.

Zeman: Volby do Sněmovny 
a europarlamentu budou současně
Volby do Poslanecké sněmovny se pravděpodobně usku-
teční příští rok v květnu, ve stejném termínu jako volby do 
Evropského parlamentu. Prezident Miloš Zeman se slouče-
ním obou hlasování počítá i po změně termínu eurovoleb, 
řekl to v Brně novinářům. Původně měli lidé v celé unii volit 
poslance v červnu, Evropský parlament ale rozhodl o dří-
vějším termínu v rozmezí 22. až 25. května 2014. V ČR by 
tak mohli jít lidé k volbám 23. a 24. května. Zeman sloučení 
termínů prosazuje hlavně kvůli úsporám v rozpočtu. Dru-
hým argumentem je možné navýšení volební účasti při vý-
běru europoslanců, která v minulosti v Česku bývala nízká. 
Původně zvažovaný červnový termín eurovoleb kolidoval 
se svatodušním víkendem, během kterého jsou v mnoha 
členských státech EU školní prázdniny.

Aukce soch v Desné vynesla 
pro postižené 73 000 Kč
Aukce dřevěných soch vytvořených při 12. ročníku řezbář-
ského sympozia v Desné na Jablonecku vynesla letos přes 
73 000 korun. Peníze využije jablonecká Asociace rodičů 
a přátel zdravotně postižených dětí na provoz takzvané-
ho sociálního automobilu, který zajišťuje každodenní svoz 
handicapovaných dětí do škol a organizací z Tanvaldu, 
Desné a Kořenova. Peněz může být víc, sedm soch se ne-
prodalo, zůstávají v zahradě Riedlovy vily a jsou stále na 
prodej, řekla Lenka Neumannová z Kulturního a informač-
ního střediska v Desné. Sochání motorovou pilou pořádají 
v Desné od roku 2002. V prvních třech letech byla díla ur-
čena na výzdobu města a později i mateřských škol nebo 
sociálních ústavů, aukce vytvořených plastik se uskutečnila 
poprvé v roce 2005.
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Jiří Menzel a Henri Bonet převzali 
cenu Artis Bohemiae Amicis
Filmový a divadelní režisér Jiří Menzel a předseda před-
stavenstva Komerční banky a dlouholetý donátor Národ-
ního divadla Henri Bonnet jsou novými držiteli ceny Artis 
Bohemiae Amicis (Přátelům českého umění). Převzali ji 
v Nostickém paláci v Praze z rukou ministryně kultury Ale-
ny Hanákové. Letošní pětasedmdesátník a oscarový filmař 
Menzel představí zatím svůj poslední snímek Donšajni 
19. září. Na kontě má sedmnáct celovečerních filmů, řadu 
dokumentů i desítky divadelních režií v Česku a v zahrani-
čí. Jeho herecká filmografie čítá 80 rolí ve filmu a v televizi. 
Ocenění Artis Bohemiae Amicis je udělováno osobnostem, 
které se zasloužily o šíření dobrého jména české kultury 
a umění doma i v zahraničí. Dosud jím byli vyznamenáni 
například spoluzakladatel a umělecký šéf Laterny magiky 
Josef Svoboda, světoznámý fotograf Josef Koudelka, histo-
rik umění František Dvořák, herci Lubomír Lipský, Emília 
Vášáryová, Soňa Červená, Jiřina Jirásková.

České firmy podepsaly v Rusku 
významné kontrakty
Zástupci českých firem v Petrohradu podepsali pět dohod 
či memorand, které se týkají projektů za stovky milionů 
eur. České podniky budou do Ruska dodávat mimo jiné 
generátory pro vodní elektrárny, spolupracovat budou 
také při výstavbě závodu na výrobu štěrku. Dohody byly 
podepsány v úvodu česko-ruské konference o obchodní 
spolupráci, kterou premiér Nečas zahájil. Podnikatelé do-
provázeli na čtyřdenní cestě po Rusku českého premié-
ra Petra Nečase a ministra průmyslu a obchodu Martina 
Kubu (ODS). „České firmy mají v Rusku dobré jméno. Do-
kážou nabídnout vhodný poměr mezi kvalitou a cenou – 
máme západní kvalitu a východní ceny. To nám otvírá velký 
prostor pro rozvoj ekonomické spolupráce,“ řekl českým 
novinářům premiér Nečas.

V Soulu bylo otevřeno České centrum
K dosavadním jedenadvaceti Českým centrům v zahraničí 
přibylo další, tentokrát v jihokorejském Soulu. Na konci 
května již začala první z pravidelných výstav, která před-
staví tvorbu fotografa Jana Saudka. Dvakrát měsíčně jiho-
korejské centrum představí současné i klasické české filmy, 
jednou měsíčně uspořádá literární a turistické večery. Zří-
zení centra se plánovalo dlouho, zejména s ohledem na 
velkou oblibu české kultury mezi Korejci. Sídlit bude v ob-
jektu Castle Praha, který je replikou Staroměstské radnice 
a který v Soulu provozuje majitel restauračního řetězce.
 Česká centra zřizuje ministerstvo zahraničí, propagu-
jí českou kulturu a šíří povědomí o českých produktech, 
výrobcích či firmách. Loni byla Korea pro ČR třetím nej-
větším mimoevropským obchodním partnerem, ze zemí 
mimo Evropu také do Česka loni z Koreje přijelo po USA 
nejvíce lidí, přes 100 000 turistů. Korea je čtvrtým největ-
ším investorem do české ekonomiky od roku 1993. Cent-
rum v Soulu se podílí i na přípravě výstavy téměř 300 prací 
Alfonse Muchy, která se od července do srpna uskuteční 
v soulském Hangaram Art Museum.

Filmy z let 1965-1991 bude prodávat 
Národní filmový archiv
Obchodovat s českými filmy vyrobenými v letech 1965 až 
1991 na Barrandově a ve Zlíně bude od roku 2014 Národ-
ní filmový archiv (NFA). Uvedla to mluvčí ministerstva kul-
tury Lenka Brandtová. Na konci roku 2013 vyprší smlouva 
se společností Ateliéry Bonton Zlín, která doposud s právy 
k těmto filmům obchodovala. Jedná se celkem o přibližně 
2 000 filmů, mezi nimiž jsou oblíbené komedie či pohád-
ky, o které zejména pro uvádění v atraktivním vánočním 
čase jsou televize ochotné bojovat a přeplácet se navzá-
jem. NFA navíc bude nabízet zájemcům ucelené kolekce 
českých filmů jak z období do roku 1964, tak i pozdějšího 
do roku 1991. Výnosy z prodeje půjdou pro Státní fond 
kinematografie. Výnosy jsou jedním z důležitých zdrojů 
pro financování současné české kinematografie na straně 
fondu a pro ochranu a prezentaci filmového dědictví na 
straně NFA.

Národní muzeum vypsalo tendr 
na rekonstrukci hlavní budovy
Národní muzeum (NM) vypsalo tendr na rekonstrukci 
své historické budovy. Vypsání veřejné zakázky formou 
otevřeného výběrového řízení schválila vláda a následně 
i ministerstva financí a kultury. Otevření obálek uchaze-
čů s nabídkami se předpokládá do konce srpna. Budova 
si i po rekonstrukci zachová původní tvář, kterou jí vtiskl 
architekt Josef Schulz. Uvnitř ale bude moderní výstavní 
komplex, odpovídající trendům třetího tisíciletí. Jedním 
z významných prvků rekonstrukce je podzemní tunel, kte-
rý historickou budovu propojí se sousední Novou budo-
vou NM. Oprava budovy, která je od léta 2011 vyklizená 
a uzavřená, bude stát téměř tři miliardy korun včetně DPH. 
Peníze půjdou ze státního rozpočtu z kapitoly ministerstva 
kultury v rámci Programu péče o národní kulturní poklad. 
Přípravná fáze stála 548 milionů korun. Šlo o náklady 
na stěhování, sanace, dokončování depozitářů v Terezí-
ně i úpravy Nové budovy. Předpokládaná lhůta stavby je 
42 měsíců.

Některé hudební a divadelní festivaly 
v Rakousku
17. 07. – 18. 08. 2013
Wolfgang Amadeus Mozart: Die Zauberflöte – Seebühne
www.bregenzerfestspiele.com

Bregenzer Festspiele



86

oz
ná

m
en

í 20. 06. – 08. 09. 2013
www.grafenegg.com

Klassik in Grafenegg, NÖ

www.theaterfest-noe.at
Ticket-Line: 0043 (0) 1 96096-111

styriarte 2013

Dirigent Nikolaus Harnoncourt

22., 24., 26., 28.,30. juni und 2. juli 2013
Ritter Blaubart / BarbeBleue – dirigent Nikolaus Harnon-
court

29. juni und 1. juli 2013
Mozart pur – Chamber Orchestra of Europe, Pierre-Lau-
rent Aimard (Piano)
12. und 13. juli 2013
Rosamunde – dirigent Nikolaus Harnoncour
21. juli 2013
Sonnenkönig – Le concert des Nations – Jordi Savall u.w.
Info: +43 316 825000
tikets@styriarte.com; www.styriarte.com

19. 07. – 4. 08. 2013
Burgruine Gars am Kamp
Der Barbier von Sevilla
02985/33000
www.opernair.com

Klostergärten laden zur Einkehr 
und Entspannung ein:
Zur „Langen Nacht der Klostergärten“ (Vollmondnacht) 
laden am 22. Juli 2013 Stift Melk, Kloster Wernberg bei Vil-
lach und Marienschwestern vom Karmel in Bad Mühllak-
ken, Oberösterreich, am 14. August im Stift St. Lambrecht 
und am 21. August 2013 Stift Altenburg, Stift Seitenstet-
ten und Kloster Wernberg bei Villach ein. Den Folder 
„Natur im Klostergarten“ mit einer Programmübersicht 
aller teilnehmenden Stifte von Klösterreich erhält man ko-
stenlos bei der Klösterreich-Geschäftsstelle, c/o ITA Her-
mann Paschinger, Prof. Kaserer Weg 333, A-3491 Straß,  
Tel. +43 (0)2735 5535-0, 
info@kloesterreich.at, www.kloesterreich.at, 
www.facebook.com/kloesterreich.
Benediktinerstift altenburg
•  bis 26. Oktober: Troger: blau ist keine Kunst – Ausstel-

lung zum Maler Paul Troger und Altenburg
 Prämonstratenserstift Geras
• 5. und 6. Oktober: Erdäpfelfest
Benediktinerstift Göttweig
• 24. August: Kammermusik im Altmannisaal
•  bis 3. November: Sonderausstellung Österreichs Glorie 

am Trogerhimmel – Die Göttweiger Kaiserstiege
augustiner-chorherrenstift herzogenburg
• 23. Juni: ab 10.30 Uhr Gartentag
•  bis 31. Oktober 2013: Ausstellung Zeitzeuge der Ewig

keit mit 900 Jahren Klostergeschichte im restaurierten 
barocken Stiftsgebäude von Jakob Prandtauer

 Kneipp Traditionsgarten der Marienschwestern
• 22. Juni: Ein Garten lebt auf Wildkräuterwanderung
•  15. Juli: Friendship of Nature – Kneipperlebnistag für 

Kinder
•  1. bis 4. August: Seelenklänge – Sommer-Workshop
augustiner chorherrenstift Klosterneuburg
•  Gartentour durch die Gärten der Jahrhunderte über 

den Teich- in den Konvent- bis zum Kreuzgarten. Bis 
28. September 2013 bringt eine geführte einstündige 
Tour jeden Samstag um 10.30 Uhr Gäste zur barocken 
Sala terrena, zum Kräutergarten, zur Orchideenoase 
und Bambushain, zu einer vielfältigen Kakteensamm-
lung und in eine klassizistische Orangerie.
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Benediktinerstift Melk
• 14. Juli: Konzert mit dem European Brass Ensemble
•  2. bis 4. August: Abendliche Konzerte im Gartenpavil-

lon
•  4., 11., 15., 18. und 25. August ab 20.00 Uhr: Nächtli-

che Konzerte in der Stiftskirche
Benediktiner Erzabtei Pannonhalma
• 28. Juni bis 13. Juli: Lavendelwochen
•  15. bis 20. August: Kräuterwoche, 19. August: Kloster-

markt
Benediktinerstift st. lambrecht
• 27. bis 29. Juni: Künstlerbegegnung
•  14. August: Lange Nacht im Stiftsgarten mit Führungen 

durch „Sternenhimmel“, „Rosengarten“ und „Kräuter-
labyrinth“

Benediktinerabtei seitenstetten
• 21. September: Herbst-Pflanzenmarkt
•  bis 31. Oktober: Sonderausstellung „Leben im Vier-

kanthof“ mit Präsentation der 900jährigen Kloster-
geschichte

Kloster Wernberg
•  4. bis 5. Oktober: Wernberger Gesundheitstage zum 

Thema „Traditionelle Europäische Medizin“
Zisterzienserstift Zwettl
•  29. Juni bis 7. Juli: Musik in der Bibliothek – Internatio-

nale Konzerttage Stift Zwettl
• 7. und 8. September: Floristen-Meisterausstellung
•  15. September: Pontifikalhochamt und Festakt „875 

Jahre Stift Zwettl“ 

Den kostenlosen Folder „Natur im Klostergarten“ sowie 
die kostenlose Broschüre „Gast im Kloster“ und Klöster-
reich-Gutscheine erhält man bei:
Klösterreich-Geschäftsstelle
c/o ITA, Hermann Paschinger
Prof. Kaserer Weg 333, 3491 Straß, Austria
Tel. 02735/5535-0, Fax DW-14
E-Mail: info@kloesterreich.at
Internet: www.kloesterreich.at,
Facebook: www.facebook.com/kloesterreich

Die Termine der KinderuniWien 2013 
auf einen Blick:
16. Juni: Anmeldetag der KinderuniWien am Campus der 
Universität Wien
17. Juni bis 4. Juli: Anmeldung über Internet unter kinde-
runi.at, an den Anmeldeschaltern am Campus der Univer-
sität Wien (9., Hof 2, Spitalgasse 2)
und erstmalig am A1 Internet für Alle Campus (2., En-
gerthstraße 169)
08.-20. 07.: KinderuniWien 2013:
08.-12. 07.:  KinderuniWissenschaft, Universität Wien 

(Campus der Universität Wien)
08.-12. 07.:  KinderuniTechnik, Technische Universität 

Wien
08.-12. 07.:  KinderuniBoku, Universität für Bodenkultur 

Wien
10.-11. 07.:  KinderuniFH Campus, FH Campus Wien
15.-18. 07.:  KinderuniWissenschaft, Universität Wien 

(Universitätszentrum Althanstraße)

15.-19. 07.:  KinderuniMedizin, Medizinische Universität 
Wien 

18.-19. 07.:  KinderuniVetmed, Veterinärmedizinische 
Universität Wien

20. 07.:  Sponsion im Großen Festsaal im Hauptge-
bäude der Universität Wien

Český rozhlas slavil 18. května 90 let
První pokusy o vysílání na území Československa zača-
ly po první světové válce. Regulérní rozhlasové vysílání 
bylo zahájeno 18. května 1923 ve 20.15 z vojenského sta-
nu v Praze-Kbelích. Součástí vysílání bylo krátké ohlášení 
a koncert. Československo se tak stalo po Velké Británii 
druhou evropskou zemí s pravidelným rozhlasovým vysí-
láním.
 V roce 1961 posluchači poprvé uslyšeli znělku jednoho 
z nejznámějších pořadů rozhlasu, který zajímal především 
děti. Šlo o legendární pohádku o Hajajovi. Hlas Hajajo-
vi propůjčil proslulý herec Vlastimil Brodský. Z téže doby 
pochází i popularizační pořad Meteor, který Český rozhlas 
Dvojka vysílá dodnes. Pořady v Rádiu Retro byly zařazová-
ny až od šedesátých let. Československý rozhlas byl také 
proslulý svými sportovními přenosy. Stanislav Sigmund na 
Rádiu Retro okomentoval zápas mistrovství světa v hokeji 
v roce 1959. Československo tehdy hrálo na pražské Štva-
nici s Kanadou. Ve vysílání zazněl i hlas jedné ze zásadních 
osobností českých a československých dějin – bývalého 
prezidenta a dramatika Václava Havla. To už se skokově 
dostáváme do devadesátých let 20. století.
 S generálním ředitelem Českého rozhlasu Peterem Du-
hanem rozhovor připravila Milena Štráfeldová.

Český rozhlas v minulých měsících prošel a stále ještě 
prochází opravdu velkou proměnou, jaká tady nebyla 
řadu let. Neobešlo se to dokonce bez protestů. Jak jste 
spokojen se stavem, v jakém dnes rozhlas je, a kam bude 
směřovat?
Kdybych řekl, že jsem spokojen, určitě bych lhal. Já si mys-
lím, že to podstatné jsme udělali. Rozhlas skutečně prošel 
proměnou, která je nebývalá. Taková obrovská proměna 
tu nebyla posledních ne dvacet let, ale padesát let. Já si 
myslím, že změnou struktury, změnou řídících procesů, 
tvůrčích procesů, jak jsou teď nastaveny, jsme se přiblížili 
k takovým rozhlasům, jako je německý ARD anebo BBC. 
Nebo severským rozhlasům, kde jsem čerpal jistou inspi-
raci. Ptal jsem se na problémy, které mne čekají, čili mne 
nepřekvapily ani ty protesty. Kdyby ty protesty nebyly, tak 
bych si sám řekl, jestli jsme to udělali správně. Ty protes-
ty vznikají proto, že lidé, zvyklí na jisté stereotypy, které 
tady léta přežívají, se celkem logicky obávají změn. Ale já 
si myslím, že nastaveno je to dobře. Teď musíme pouze 
vychytat jakési detaily, doladit je. Takže já jsem spokojen 
s výhradami, řekl bych. A na ty výhrady máme ještě dva 
roky, abychom to napravili.

Český rozhlas samozřejmě nevysílá jen pro Českou re-
publiku, vysílá i do světa. Jaký by podle vás měl být vzkaz 
o nás do zahraničí prostřednictvím Českého rozhlasu?
Zaprvé si tu musím postesknout, že ne vinou Českého roz-
hlasu, ale vinou finanční situace v našem státě jsme přišli 
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í o pozemské vysílače. Je to obrovská chyba. Nevím, zdali 
ten proces je ještě vratný. Já bych skutečně byl rád, aby 
Český rozhlas opět vysílal do zahraničí terestricky, na krát-
kých vlnách. A ten vzkaz? To je velice jednoduché. Ten-
to národ je velice ambiciózní, velice dělný, miluje pravdu. 
A myslím si, že pokud zaznamenáme tato pozitiva, tak to 
bude ten nejvěrnější obrázek naší současnosti. Stýskání 
nad tím, jak je nám špatně a jak to tu nestojí za nic, ne-
ustálé stížnosti, to není pravý obrázek českého člověka 
a české země.

rozhlas byl u všech velkých historických okamžiků v po-
sledních devadesáti letech. Stačí jen připomenout květen 
1945, srpen 1968, svým způsobem i listopad 1989. On je 
vlastně spoluvytvářel. Jak se ale promítl do toho každo-
denního, všedního života obyčejných lidí?
Já si myslím, že je důležité zdůraznit a podtrhnout to, co 
jste řekla, že rozhlas byl u těch velkých událostí. Tam ně-
kde je to jeho etické, morální podloží, tam je jeho étos. 
Já neříkám, že každý den, když vysíláme, musíme zpro-
středkovat právě tento étos. Ale myslím si, že ti, co pracují 
v rozhlase a mají rozhlas skutečně rádi, tak i tvorbu, kte-
rá je takzvaně chlebová, pro každý den, vytvářejí s vědo-
mím toho, na jakém podloží rozhlas vyrostl. Ať chceme, 
nebo nechceme, ten étos a vzepětí velkých okamžiků je 
obsaženo v každodenním vysílání. I když si to neuvědo-
mujeme a neslyšíme to. To je prostě kontext, to je historie 
rozhlasu, na tom všechno stojí a z toho vlastně čerpá-
me, aniž bychom si to i jako tvůrci nějakým způsobem  
uvědomovali.

rozhlas je samozřejmě taky kulturní a  kulturotvorná 
instituce. Jak se třeba v tomto směru promítl v kultuře 
jazyka a ve svých specifických formách v umění?
Víte, pokud jde o kulturu jazyka, musím přiznat – i když 
to nerad říkám, protože jsem se narodil na Slovensku – za 
těch třiadvacet let jsem se ale naučil češtinu vnímat velice 
citlivě a možná není většího kritika špatné češtiny, než jsem 
já. Nerad to dělám, ale musím, protože tak to cítím. Na-
štěstí se to ale týká spíš každodenních věcí, jako jsou leh-
ké moderace, tzv. proudové vysílání, tam čeština skutečně 
občas dostane na frak. Myslím si ale, že v těm oblastech, 
které jsou naší chloubou a které mají nadčasovou hodno-
tu, to znamená rozhlasová dramata, publicistika, zejména 
kulturní publicistika, jak je produkována na Vltavě nebo 
teď v Českém rozhlasu Plus, také v dokumentech, ve čtení, 
tam samozřejmě jazyk kultivujeme. A nemáme se za co 
stydět. Proč vynikající čeští herci k nám rádi chodí inter-
pretovat literaturu nebo jsou obsazováni do dramatických 
textů? Protože vědí, že rozhlas stále dbá na kulturu jazyka, 
jako na ni dbá třeba divadlo. Takže já si myslím, že jsme 
kulturotvorní, jsme normotvorní, i pokud jde o jazyk, ale 
samozřejmě nejen o něj. Jsme normotvorní, i pokud jde 
o etiku, morálku, etické přístupy k současnosti a tak dále. 
A toto je právě doménou těch stanic, které se zabývají ná-
ročnějším programem nebo náročnějšími formáty. Když 
se na to podívám z hlediska 90 let, tak dvacátá léta a pře-
lom dvacátých a třicátých let jsou charakteristické ve vývoji 
rozhlasu tím, že v tomto období vlastně vznikly všechny 
základní rozhlasové formy. Na těch základech my stavíme. 

A kdybych měl říct, čím žije nebo čím je výjimečný rozhlas 
dnes, tak je to v tom, že tu je rozmach vysílacích platforem. 
Už to není jenom rádio, my už můžeme poslouchat rozhlas 
i přes televizi. Jenom někteří posluchači to ale využívají. Já 
jsem si myslel, že budu poslouchat jenom rádio, a naopak 
teď mám skvělý digitální příjem přes televizi. Jsou to ale 
taky telefony, internet. A to zpětně také dopadá na žánry 
a formy, které se ukazovaly jako stabilní a neporušitelné. 
A podívejte se, co jsme dokázali třeba udělat s formátem 
minutových her. Teď budeme vysílat minutové detektivky, 
budeme vysílat patnáctiminutové hry. Ten formát se uchy-
til, byť před dvaceti lety by nikdo neřekl, že může vzniknout 
minidrama na půdorysu devadesáti vteřin. Je to možné 
a posluchači to uvítali. A myslím, že to je také důkaz, že se 
rozhlas nevyvíjí jenom technologicky, ale i formálně, pokud 
jde o jednotlivé žánry a formy.

Požadavek reformy kurie starý 82 let
„Viele Bischöfe seien Lahmärsche.“ – „Mnoho biskupů 
se chová jako »ochrnuté zadky«.“ (Kdyby se výraz „Lah-
märsche“ měl přeložit doslova, zněl by český ekvivalent 
mnohem drsněji: „Biskupové jsou ochrnuté prdele.“)
 Náhoda, nebo ne? Několik dnů poté, co papež Franti-
šek ustanovil kardinálskou komisi pro reformu kurie, se na 
pultech knihkupectví v Itálii objevila kniha s názvem Sladká 
vzpomínka na strastiplnou práci. Církev, papežství, římská 
kurie mezi dějinami a tradicí (Suavis laborum memoria. 
Kirche, Papsttum, Römische Kurie zwischen Geschichte 
und Tradition). Tato esej byla vydána k 70. výročí naro-
zení jezuitského kněze Marcela Chappina, vydavatel Paul 
van Geest – Roberto Regoli, Vatikán, 618 stran. Informuje 
o tom: http://www.chiesa.espressonline.it; www.chiesa.
espressonline.it.
 Publikace se zmiňuje o dokumentu, který se kromě 
vatikánského tajného archivu nachází v mnoha dalších 
archivech jak v latinské, tak v německé jazykové verzi. Ano-
nymní autor, pravděpodobně holandský kardinál Willem 
Marinus van Rossum (1854-1932), kritizuje v dokumen-
tu z roku 1931 papeže, kurii i biskupy a požaduje velkou 
reformu. Kromě jiného se zde píše: Biskupové jsou sice 
většinou zbožní, ale málo dynamičtí, takoví „středověcí“, 
nebo dokonce ještě horší. Mnozí jsou apatičtí, je jim všech-
no jedno, jsou malodušní anebo marniví. Jiní jsou konfor-
misté, byrokrati anebo introverti, ignoranti a úřednické 
mašiny, kterým není pomoci. Mnohokrát vypadá episko-
pát nějaké země jako „svazek ochrnutých prdelí“. Hlavním 
problémem je, že svatá stolice si přeje mít hlavně poslušné, 
samy se sebou spokojené preláty.
 Ve špatném světle je představen také „církevní senát“, 
tj. kardinálské kolegium, které volí papeže. Tvoří jej mnoho 
osobností, které ovšem nejsou samostatně myslícími lidmi. 
Jejich zásluhy nespočívají v tom, že mají pastorační zkuše-
nosti, ale v tom, že dlouho vysedávali nad psacím stolem. 
Většinu kuriálních kardinálů tvoří Italové: „Jako kdyby se 
Duch svatý zamiloval speciálně jen do italského národa.“ 
Jsou potřebné radikální reformy. Dokument z roku 1931 
nešetří ani kritikou samotného papežství: „Od 19. století 
sedí na papežském trůně středověcí papežové, s jedinou 
výjimkou, jíž je Lev XIII.“
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Česká ekonomika o prázdninách a po nich?

České ekonomice se prostě nedaří. To není závěr nějaké 
hospodské debaty, ale tvrdá řeč statistických čísel. Jasně to 
vysvítá i ze srovnání s vývojem ostatních států v regionu, 
především se Slovenskem. Otázka současnosti nezní, jestli 
se má pokračovat v dosavadní hospodářské politice, nebo 
ne, ale spíše jaký jiný směr zvolit. Plně si to uvědomuje 
i stávající česká vládní koalice, mezi níž rostou spory v pří-
mé úměře s krátícím se časem do parlamentních voleb.
 Tahounem snah o určitou změnu jsou přitom hlavně 
představitelé Občanské demokratické strany. To lze snad-
no pochopit. TOP 09 totiž se příliš identifikovala s dosa-
vadním směrem a s ničím zásadně novým nemůže přijít 
bez toho, že by přiznala omyly v minulosti. Uznávání mi-
nulých chyb však u jejích vrcholných politiků není zrovna 
oblíbená disciplína a ani v ní nevynikají. I u Občanské de-
mokratické strany nejde o nějaký opravdu zásadní posun. 
Tato strana vyděšená na jaře možností, že by mohla při-
jít o pozici lídra pravicového tábora, se pouze snaží zís-
kat zpět svoje tradiční voliče především z řad drobných 
a středních podnikatelů. Těm nyní slibuje všechno mož-
né, pokud se vrátí do řad jejích podporovatelů. Nabízí 
i přesměrování dalších veřejných peněz na podporu této 
skupiny obyvatelstva, vcelku bez ohledu na racionalitu 
podobného počínání. Samozřejmě přitom intenzivně vy-
užívá nešťastný a do určité míry dezinterpretovaný výrok 
sociálnědemokratického stínového ministra financí Mlád-
ka o živnostnících parazitujících na sociálním a zdravotním 
pojištění zaměstnanců. Zároveň se všechny kontroverzní 
kroky dosavadní vlády, jako mohutné zvýšení daně z při-
dané hodnoty a projekt tzv. S-karet určených pro všechny 
příjemce státních dávek, snaží přesunout na TOP 09, re-
spektive na její nejméně oblíbené představitele – ministra 
financí M. Kalouska a bývalého ministra práce a sociálních 
věcí Drábka.
 Celá strategie občanských demokratů možná má poten-
ci zlepšit výsledek této strany v parlamentních volbách, ale 
potřebný hospodářský obrat se od něj asi dá očekávat jen 
těžko. Ostatně některé plány jdou přímo proti nedávným 
doporučením OECD. Jde především o věčné téma zdaně-
ní osob samostatně výdělečně činných. Zatímco občanští 
demokraté udatně bojují za zachování všech dosavadních 
výhod pro tuto kategorii a odůvodňují to ideologickým po-
stulátem, že vlastně pouze soukromý podnikatelský sektor 
je skutečným producentem hodnot a bohatství společnos-
ti, zahraniční analytici doporučují zmenšit nepoměr mezi 
zdaněním této kategorie plátců a zaměstnanců. Podobně 
některé projekty určené na podporu konkurenceschop-
nosti z dílny ODS nesou jasnou pečeť starého dojení stát-

ního rozpočtu ve prospěch vybraných podnikatelských 
skupin.
 Z mnoha hledisek může působit odpudivě jasně de-
klarovaná snaha občanských demokratů distancovat se 
od jakéhokoliv boje za lidská práva ve prospěch získání 
lukrativních kontraktů, jak to zcela jednoznačně předvedl 
premiér Petr Nečas při své návštěvě v Rusku. Občanským 
demokratům však nahrává nejenom určitá bezradnost 
koa liční TOP 09 a naprostá beznaděj v podání nejmen-
šího partnera ve vládě, prakticky mrtvě zrozené strany 
LIDEM v čele s Karolinou Peake, kterou prakticky nikdo 
nebere příliš vážně, ale rovněž poněkud mlžící opoziční 
sociální demokracie. Ta dlouhodobě zápasí s vyhraněným 
nepřátelstvím ze strany naprosté většiny médií, včetně těch 
veřejnoprávních (v posledních letech především České te-
levize). To ji samozřejmě vede k velké opatrnosti v koncep-
cích. Jasné varování v tomto směru představovala bouře, 
kterou vyvolala již zmiňovaná slova stínového ministra fi-
nancí Mládka. Navíc zůstává sociální demokracie rozdě-
lena na dvě křídla, z nichž každé má v mnoha ohledech 
značně odlišné představy o vhodných způsobech řešení 
krize.
 Prapor formulování jasných alternativ vládní hospodář-
ské politiky tak převzal nově zvolený Miloš Zeman. Ten 
jednoznačně doporučuje se z krize nikoliv prošetřit, ale 
proinvestovat. V podstatě pléduje pro stejnou politiku, ja-
kou prosazoval coby premiér v závěru devadesátých let. 
Tehdy podobný přístup skutečně přispěl k řešení ekono-
mických problémů, není však vůbec jisté, zda by podobně 
zafungoval za současných podmínek i vzhledem k celko-
vé situaci evropského hospodářství. Navíc prezident Ze-
man se zapletl v posledních měsících do několika trapných 
kauz, a tím se u značné části veřejnosti ještě více znevěro-
hodnil.
 Co tedy můžeme v rámci českého hospodářství oče-
kávat v následujících měsících? Určitě se rozhoří tvrdý boj 
o podobu státního rozpočtu na příští rok mezi Občanskou 
demokratickou stranou a TOP 09. Občanští demokraté se 
pokusí prosadit řadu programů na podporu průmyslu 
a peníze pro tyto účely budou chtít stáhnout z podpory 
veřejného sektoru. Jistě to ještě dále zkomplikuje pozici 
ministra zdravotnictví, člena TOP 09, a ministryně kultury, 
která jistě ne náhodou pochází ze stejné strany. Mezi dvě-
ma mlýnskými kameny se asi ocitne nový ministr školství 
Petr Fiala, nominovaný občanskými demokraty, nicméně 
má možnost získat poměrně značné peníze na spolupráci 
vysokých škol s výrobním sektorem. TOP 09 se pravdě-
podobně pokusí poukazovat na zkorumpovanost špiček 
pravicové konkurence a bude apelovat na střízlivost a še-
trnost. Zatím se zdá, že tahá spíše za kratší konec, ale  

Úvaha

 Pravděpodobný autor textu Willem Marinus van Ros-
sum, člen řádu redemptoristů, byl jmenován papežem 
Piem X. v roce 1911 kardinálem a v roce 1914 preziden-
tem papežské biblické komise. V roce 1917 se stal členem 
papežské komise pro autentický výklad církevního práva, 

o rok později prefektem kongregace pro šíření víry. Zemřel 
v roce 1932 v Maastrichtu.

JA – die neue Kirchenzeitung, 5. května 2013, číslo 18, 
titulní strana, překlad z němčiny: Peter Žaloudek
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í zejména M. Kalousek je natolik obratným a protřelým 
politikem, že dokáže vstoupit do předvolebního klání 
s vhodnými tématy. Nelze ale ani vyloučit, že zatím bude 
šetřit síly a soustředí se až na horkou fázi volební kam-
paně na počátku příštího roku. Podobně ostatně TOP 09 
zatím postupovala prakticky vždy a většinou tato taktika  
zabírala.
 Na čem se patrně obě strany shodnou, bude snaha 
o další oslabení koruny vůči hlavním měnám, především 
vůči euru a americkému dolaru. V poslední době se totiž 
nijak zvlášť nedaří ani českému exportu, který dosud fun-
goval jako jeden z posledních stabilizačních faktorů české-
ho hospodářství. Česká národní banka sice prakticky už 
nemůže intervenovat pomocí úrokové míry, která zůstává 
prakticky na nule, ale nelze vyloučit, že sáhne k masivnímu 
nakupování eur a dolarů na trhu. Může se přitom spoleh-
nout, že inflační tlaky vzhledem k velmi špatné spotřebitel-
ské náladě budou fungovat jen velmi omezeně.
 A sociální demokracie? Favorit voleb v příštím roce 
zatím stále tápe a hledá nejvýhodnější pozice. Poslední 
průzkumy navíc naznačují, že Strana práv občanů – Zema-
novci blízká prezidentu Miloši Zemanovi se nemusí vůbec 
propracovat do parlamentu, čímž se velmi snižují šance 
na vytvoření levostředové vlády bez jakéhokoliv podílu 
komunistů. Pouze lidová strana by pravděpodobně nesta-
čila a navíc jde do určité míry o nevypočitatelného partne-
ra s mnoha nepříjemnými požadavky. Vydat se na milost 
a nemilost komunistům se nejsilnější opoziční straně také 
nechce. Tím se dostává do hry varianta, z které ovšem 

pravověrným sociálním demokratům stoupají hrůzou vla-
sy na hlavě – nějaká forma spolupráce s dosavadním arci-
nepřítelem v podobě TOP 09. Leccos se zdá naznačovat 
vývoj na pražském magistrátu, kde byli představitelé ODS 
včetně primátora odvoláni ad hoc vzniklým spojenectvím 
mezi TOP 09 a sociální demokracie. Následná jednání však 
zároveň jasně dokázala, že propast mezi oběma politic-
kými uskupeními je mimořádně hluboká a jen velmi ob-
tížně překonatelná. I v následujících měsících se sociální 
demokracie bude asi držet v ústraní a pouze využívat chy-
by soupeřů. Čas se jí však krátí, a proto tedy musí hledat 
urychleně jasné výpovědi na aktuální výzvy, protože jinak 
se od ní voliči odvrátí. Zatím se alespoň zdá, že odsoudí 
k neúspěchu vládní plán na II. pilíř důchodového zabezpe-
čení, do něhož se zatím přes veškerou propagaci přihlásilo 
výrazně méně lidí, než se očekávalo. Nicméně na hodnoce-
ní je zatím velmi brzo, protože termín na přihlašování lidí 
starších 35 let končí až začátkem července a může ještě 
dojít k zásadnímu zvratu.
 Prázdniny a podzim roku 2013 určitě budou značně 
nervózní a neklidné. Žádná z rozhodujících politických sil 
však nenabízí dostatečně životaschopnou a jasně formu-
lovanou alternativu. Proto se dá počítat s rozdrobením do 
série různých drobných konfliktů, kde často mohou důle-
žitou roli sehrát i osobní antipatie a sympatie či dokonce 
předsudky. Kdo se nakonec bude smát, nelze nyní odhad-
nout. Běžný občan to však s největší pravděpodobností 
nebude.
  (MaFr)
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XXIX. CHOPIN-FESTIVAL – GAMING 2013
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KULTURBRUECKE FRATRES – LéTO 2013
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Pokyny Pro čtenáře
Přihlášky k členství/odběru časopisu zasílejte na adresu:
Kulturní klub Čechů a slováků v Rakousku
Kulturklub der Tschechen und slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
a-1030 Wien
tel./fax/záznamník (od 10:00): ++43-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at, www.kulturklub.at

Nemáme placenou sekretářku, a proto prosíme o pochopení, 
pokud se ne dovoláte. Namluvte svá přání na záznamník, určitě se 
ozveme. Srdečně děkujeme všem novým odběratelům časopisu 
a vě říme, že jsou s ním spokojeni. Zároveň prosíme o Vaše ohlasy, 
přání, návrhy a kritiky.

Vážení členové v Rakousku, příspěvek na rok 2013 činí 
33,- € (členský příspěvek 16 € + předplatné 17 €). Člen-
ství zahrnuje: zasílání časopisu, možnost inzerce na ho-
mepage Klubu, možnost inzerce s 20 % slevou v časopise 
Kulturní klub aj.
Vážení čtenáři v Rakousku, abo-příspěvek na rok 2013 
činí 35,- €. Prosíme, uveďte na složence zkratku ABO.
Vážení členové a čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a 
SR), členský příspěvek či abo na rok 2013 činí včetně 
poštovného 50,- €.
Bankovní spojení: Bank Austria, číslo účtu: 683 035 901
IBAN: aT 03 1200000 683035901
SWIFT: BKauaTWW.

Pokyny Pro inzerenty (včetně cen)

Rozměry v cm cena v €
2,5 × 5,2 6,13
3,2 × 10,5 15,31
6,5 × 5,2 15,31
7,0 × 8,5 26,88
7,0 × 10,5 34,38
5,0 × 17,3 40,00
12,5 × 17,3 100,00

Jednorázový příplatek za rámeček a/nebo šedé pozadí: 2 €. 

Kromě výše uvedených rozměrů a standardního černobílého provedení 
je možno po domluvě otisknout inzerát v barvě a/nebo jiné velikosti. 
Platba musí být uskutečněna s předstihem 14 dnů před otištěním inze-
rátu, a to převodem, složenkou, nebo hotově (zasláním v obálce).
Sleva pro členy Kulturního klubu: 20 %.

Bankovní spojení: 
• Bank Austria, číslo účtu: 683 035 901, BLZ: 12000,
 IBAN: aT 03 1200000 683035901
 SWIFT: BKauaTWW
• Česká spořitelna, číslo úč  tu: 1557869023, 
 kód banky: 0800, účel: inzerát

Objednávky přijímá a případné dotazy Vám zodpoví:
Centrální telefon a fax (od 10:00): +43-1-79 88 454
e-mail: inzerce@kulturklub.at
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hledají se potomci, resp. dědicové osoby:
jindřich (heinrich) KasTNER, syn Karoliny Kastner, 
bratr Františka Kastnera, poslední známá adresa v r. 
1949: Rathausstrasse 17, Wien. Jindřich Kastner měl pří-
buzné v Hlinsku v Čechách (PLZ 539 01), Tschechien. 
V Hlinsku v Čechách je také uveden v katastru nemovi-
tostí jako spolumajitel pozemků.

Gesuch werden Nachkommen, bzw. Erben der Person:
jindřich (heinrich) KasTNER, Sohn von Karolina Kast-
ner, Bruder von František (Franz) Kastner, letzte bekannte 
Adresse im Jahre 1949: Rathausstrasse 17, Wien. Jindřich 
(Heinrich) Kastner hatte Verwandte in Hlinsko (PLZ 53901), 
Tschechien. In Hlinsko, Tschechien, ist er auch im Grundbuch 
als Mitinhaber diverser Liegenschaften eingetragen.

Kontakt: ski.hlinsko@centrum.cz, handy: +420 724 701 000

BlahoPŘEjEME

naší dlouholeté člence 
a člence našeho výboru

ing. heleně BaslERoVé

k udělení významné ceny 
GRATIAS AGIT, 

kterou v červnu obdržela 
od českého ministra zahraničí, 

a přejeme jí i nadále mnoho zdaru 
v její kulturní činnosti.

Členové a výbor tělocvičné jednoty 
SOKOL Vídeň III/XI
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otevřeno vždy od 15. března do 31. října

kursy češtiny
Čeština – začátečníci i pokročilí,

Mag. dr. Marie BRaNDEIs
tel./fax 0043-1-40 89 841

Herrengasse 17, 1010 Wien
ředitel ing. Martin Krafl

tel.: +43-1-53 52 360
www.czechcentres.cz/vienna

e-mail: ccwien@czech.cz
www.facebook.com/TschechischesZentrumWien

Po, St, Čt 10:00-17:00
Út 10:00-18:00, Pá 10:00-16:00

Každou první sobotu v měsíci 
otevřeno pro veřejnost 

od 10:00 do 15:00 hodin!

sloVENsKý INŠTITúT
Wipplingerstrasse 24-26

1010 Wien

Po – Štv 09:00-12:30, 13:00-17:00
Pia 09:00-12:30, 13:00-15:00

INfO:
tel./fax: ++43-1 53 54 057

www.mzv.sk/sivieden
e-mail: si.wien@gmx.at

PRáVNíK A ADVOKáT V ČR
JuDr. Josef Franc

Kovářská 1169/17, 190 03 Praha 9
tel./fax: +420-284 818 008
mobil: +420-602 850 267

e-mail: josef.FRaNc@seznam.cz

Galerie auf der pawlatsche
Institut für Slawistik

Universitätscampus
1090 Wien, Spitalgasse 2-4 / Hof 3

www.univie.ac.at/pawlatsche

DůlEŽITé aDREsy

ateliér jaN, jan a Tamara Brabenec 
Spittelberggasse 7, 1070 Wien 

tel./fax: 526 54 22

MoKI – Theater für Kinder
tel. 505 98 06, www.theater-moki.at

RAKúSKO-SLOVENSKÝ 
KULTúRNy SPOLOK

Sekretariát: út 9:00-10:30, čt 18:00-19:30
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien

tel. +43-1-596 13 15, fax +43-1-595 57 99
rsks@slovaci.at www.slovaci.at

Münzwardeingasse 2, 1060 Wien
theaterbrett@gmx.at
www.theaterbrett.at

Tel. Vorbestellungen unter 
0676/734556

PRaXIs FÜR KINEsIoloGIE
Mag. Angela Binder

Sanfte Soforthilfe bei: 
* Stress im Alltag, Mobbing
* Schulstress, Lernprobleme
* seelische Krisen und Ängste
* emotionale Belastungen
* psychosomatische Erkrankungen

1020 Wien, schüttelstraße 77/18
Tel.: 0650/5019911

E-mail: angelabinder@telering.at
Hausbesuche! Sonderkonditionen 

für Kinder! Mluvím česky!

DoučovAcí kurzy

Nabízím ve Vídni doučování 
žáků v předmětech 

zeměpis, dějepis a vlastivěda.

VáCLAV KULLE
Mobil: 0042 608 334 620

Na prodej 
KosMETIKsaloN

PEDIKúRa
MassaGE

z důvodu odchodu do penze.
Kupní cena dle dohody.
Žofie Herrmannová

Salon Mimi
Kienmayergasse 48

Tel./fax: 00431 9824867
Mobil: 0676 655 1334

E-mail: zofie.herrmann@tele2.at
Nabízím české kurzy 

i pro jednotlivce.
DANA KEGL

tel. 069919549584
e-mail: dana.kegl@gmail.com
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Restaurace BöHMERWALD – rodina Stuchlíkova
Česká kuchyně a speciality.
Oslavy pro malé i větší skupiny 
v romantickém prostředí 
české a slovenské restaurace.

 Na Vaše objednávky se těší rodina Stuchlíkova,
 1040 Wien, Argentinierstr. 66 / Wiedner Gürtel 20,
 tel./fax: 505 72 34, e-mail: boehmerwald@aon.at,
 www.restaurant-boehmerwald.at
 otevřeno: po – ne 11:00-15:00, 17:00-23:00 hod.

kleines Wiener cafe
DENIs BEZucha

1080 Wien, Kochgasse 18
tel. 01/402 32 07

po – pá 9:00-22:00
so – ne zavřeno

Kavárna s českou kuchyní. Oslavy 
na objednávku. Budějovické pivo.

Restaurant 

Schönbrunner	Stöckl
beim Meidlinger Tor
České a slovenské speciality!

10:00-22:00, otevřeno po celý rok
1130 Wien, Schönbrunn, Meidlinger tor, tel.: +43-1-813 42 29
tel./fax: +43-1-812 82 71, www.schoenbrunnerstoeckl.com

raumdekor.florian@aon.at

rodina
Smadišova

Mo-Fr 09:00-19:00, sa 09:00-15:00
17:00-18:00 – sleva 25 %

Täglich Mittagsmenü – Spezialitäten aus der ganzen 
Monarchie – Trennkost- und Seniorenkarte

simmeringer hauptstr. 96a, 1110 Wien
tel. +74 331 81

Přímo v nákupním centru Simmering
3 hod. parkování v garáži zadarmo

Zur Böhmischen Kuchl
SPECIALITy ČESKé 
A MORAVSKé KUCHyNě
OTEVřENO: pondělí – pátek 
11:00-15:00 a 17:30-23:00

1080 Wien, Schlösselgasse 18
tel.: +43-(0)1-402 57 31 (rodina Ficenecova)

Danica korecová, fa. Korec
tel./fax: 038-7486 159

Info v reštaurácii Pressburg

Restaurace
privátní pokoje

BÖHMISCHER
HOF

So-St 10:30-22:00 hod.
Čt 10:30-14:00 hod.

Laaerstr. 55
2111 HARMANNSDORF

-RÜCKERSDORF

Tel. 06 991 991 1111
www.hroch.at


Koniasch Latin Press s. r. o.
Na Hubálce 7, CZ-169 00 Praha 6
tel./fax: +420-220 511 681
koniasch@gmail.com

Bratislavčanka hľadá prácu vo Viedni 
príp. v celom Rakúsku ako chyžná, 

pomocnica v kuchyni, vo veľkoskladoch 
a pod. Nutné bývanie, nemčina 
začiatočník, tel. 0908 062 986.

KLP

KULtUrní KLUb
Informační časopis Čechů a Slováků v Rakousku

Informationszeitschrift der Tschechen 
und Slowaken in Österreich

Mohsgasse 30/1/9, 1030 Wien
mobil (od 10:00): 0043-0-664-97 33 764

fax: 0043-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at

www.kulturklub.at
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Ukázka
Gabriela Dubská – pásmo pohádkových 
příběhů a veršů dětem
knižní klub

Popletená sova
Povídala selce sova,
že má v hlavě moudrá slova,
že jí poví pohádku
odpředu i pozpátku.

Popleta je tahle sova,
sotva skončí, začne znova,
šeptá selce do ouška,
že viděla kolouška,
že kolouška viděla,
pak se drcne do čela,
že jí radši poví 
o lakomém kohoutkovi...

Tak to jednou za vesnicí
přímo v poli máku
žil kohoutek se slepicí
jako v paneláku.
kohout dělal kykyryký,
slepička pak kokodák,
lán pole byl převeliký,
v makovicích chřestil mák.

kohout sčítal elce pelce,
kolik mají makovice,
a sliboval po veselce,
že dá slípce polovic.
Chudák slípka nevěděla,
že kohout je lakomec,
kuřátko si vyseděla –
já zvonila na zvonec.

Sotva skončí o veselce,
nakloní se sova k selce,
načne novou pohádku –
(pro změnu o kuřátku),
je však teprv na krajíčku,
když zas přijde na slepičku,
ze slepičky na kůzlátka –
a tady je ta pohádka...

To vám byla jednou jedna
koza a pět kůzlátek,
šla do lesa v půli ledna,
a než přišla nazpátek,
skočil zlý vlk přes vrata
a hned mířil do vrátek,
tam, kde koza rohatá
měla svých pět kůzlátek.

Vlk byl tlustý jako bečka,
ale hlad měl jako vlk,
když se vrhl do chlívečka,
tak kůzlátka ani muk.
Potom první hop nahoru!
Další čtyři za ním,
zamkla vlka na závoru –
a já se vám klaním.

Sova mžourá, plete slova,
sotva skončí, začne znova,
zapomene natotata
na vlka i na kůzlata
a slibuje paní selce,
(která už nic slyšet nechce),
že jí poví ve mžiku
o chaloupce z perníku...

To vám jednou kdosi
kdesi u doubku
postavil si cosi
jako chaloupku.
Stalo se to kdysi,
ale praví se,
že tam s čísi mísy
jedla babice.

Domeček byl perníkový,
proto sovy ze stříšky,
jak se brzy kdekdo doví,
vyzobaly oříšky.
Babka vetchou vestu vzala,
začala sovy plašit,
vesta se jí roztrhala,
musela jí zašít.

Sova chodí po zápraží,
pohádku se rozplést snaží:
kohout prý byl na perníku,
vlk si vlez do kurníku
a číhal tam na kolouška
a zbytek vám poví douška –
ve dne spí a v noci létá,
proto je z ní ta popleta!
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Psal se rok 1968. konec srpna. Vídeňské ulice byly plné aut 
se státní poznávací značkou CS. Jedni se vraceli z dovolené 
a nevěděli co dál... Druzí přijeli právě z domova a taky ne-
věděli co dál. Člověk potkával neustále staré známé nebo 
jen známé třeba z náhodných setkání v pražské tramvaji. 
V tom zmatku mě náhle oslovila čtyřčlenná rodina – otec, 
matka a dvě děti, tak do deseti let.
 „Neznáme se odněkud?“ ptá se hlava rodiny, „nechodil 
jste občas do koruny na párky?“ – „Občas chodil,“ já na 
to. – „Já věděl, že se známe,“ na to opět šéf čtveřice. a taky 
ve Vídni. „Už jste si byl pro benzinové poukázky? každé 
auto s naší značkou dostane zadarmo 30 litrů. Běžte tam, 
než jim dojdou zásoby!“
 Nazítří jsem potkal rodinku v podchodu před budovou 
státní opery. „Poslyšte, kam chodíte na oběd?“ zeptal se 
muž. a aniž vyčkal odpověď, pokračoval: „Dosud jsme jedli 
v arsenálu, ale to se nedá porovnat s výkrmnou v Sever-
sálu v Ottakringu. Lepší strava, obsluha rychlejší, člověk si 
tam připadá jako v restauraci, kde se musí platit, přitom 
je to pro uprchlíky taky zadarmo. Běžte tam, i porce jsou 
větší!“
 Měli naspěch. kam, jsem se dozvěděl za dva dny, když 
jsme se míjeli před sv. Štěpánem. Právě dostali 800 šilinků 
v Charitasu. „Není to moc, ale včera mi dali 600 šilinků 
v jedné židovské organizaci, a tak se schází korunka ke 
korunce.“
 „Vy jste Židé?“ ptal jsem se překvapeně.
 „Ne, ale na to se nás nikdo neptal. Nejsme ani katolíci 
a na Charitas jsme zašli taky. I bezvěrec musí vzít, kde co 
dávají. Lidé zde mají zlaté srdce. Celkem už jsme dostali 
3 000 šilinků. Jestli chcete, dáme vám adresy!“
 Pak jsem už je potkal jen jednou, po přestávce asi dvou 
týdnů. „kde jste, že vás není vidět?“ ptám se, jako kdyby 
několikrát vynechali schůzku. – „Byli jsme na Semmeringu 
a prožili tam naši dosud nejkrásnější dovolenou. ale nesmí-
te se zlobit, musíme rozměnit ještě naše poslední benzino-
vé poukázky. zítra už odjíždíme.“
 „To šlo rychle,“ povídám, „vždyť tu nejste ani celý měsíc. 
a kam vlastně jedete, do ameriky, nebo do austrálie?“
 „kam?“ ptá se paní překvapeně. „No přece domů, do 
Prahy. Manželovi končí pozítří dovolená...“

* * *
Rok 1970. Na Stockholmské hlavní třídě kungsgattan se 
na semaforu objevilo červené světlo, když se zezadu přiří-
til – v očích smrt a na tachometru dvacet – řidič v postar-
ším embéčku. Nemohl dost rychle přibrzdit, a tak do mne 
zlehka, protože měl na tachometru jen dvacet, ťukl.
 Ukázal jsem mu nejdříve ukazováčkem na čelo a pak 
jsem mu vztekle naznačil, aby zajel k chodníku. Sotva tam 
otevřel ústa, poznal jsem, že on a embéčko pocházejí ze 
stejných končin. Sedli jsme si tedy do malé kavárničky, kde 
byl pomačkaný blatník rychle zapomenut. Vrátili jsme se ve 
vzpomínkách do nedávné minulosti, což řidiče embéčka 
přivedlo do nostalgické nálady. Objednal dva poháry čer-
veného a začal mi vyprávět příběh svého života.
 Býval doma podnikovým ředitelem jakéhosi národního 
podniku, přísným, ale spravedlivým šéfem, proto byl prý 
u svých podřízených oblíben. Jen se svým zástupcem, pod-
nikovým náměstkem, měl neustálé potyčky. Ne o výrob-
ních problémech, jen o politice. Syn proletářských rodičů, 
byl vychován v komsomolu, vyškolen v Moskvě. zastával, 

čemu se tehdy říkalo konzervativní názory. Na rozdíl od 
svého náměstka, s nímž měl proto denně urputné potyčky.
 V osmašedesátém se situace přiostřila. Ředitel s vývo-
jem nesouhlasil, zatímco náměstek byl na koni. Ten ovšem 
na jaře onoho roku onemocněl a musel na léčení do ne-
mocnice a poté do sanatoria. Totiž ten náměstek, ředitel 
byl zdravý jako rybička. Měl ovšem zase potíže, řekl bych 
dobové. Do pohybu se totiž dala lavina podepisování re-
zolucí. Téměř každý den se v podniku objevila jiná a bě-
hem několika minut byly pod ní podpisy všeho osazenstva. 
S dvěma výjimkami: podnikového ředitele, který odmítl po-
depsat něco, s čím nesouhlasil, a jeho náměstka, který dlel 
ve vzdáleném tatranském sanatoriu. Nakonec bylo řediteli 
naznačeno, že chce-li si zachovat své postavení, bude se 
muset na vystavených arších podpisovat také, nebo bude 
považován za brzdu pokroku.
 Ředitel dlouho odolával, ale nakonec neodolal.
 Proti lavině se pouhou rukou neubráníš, pravil mi 
smutně ve stockholmské kavárničce. a tak nakonec pod-
lehl a podepisoval také. až do onoho dne, kdy lístky na 
kalendáři ukazovaly datum 21. srpna. Pak mohl konečně 
opět prosadit svůj názor a přesvědčit své podřízené, že 
měl pravdu.
 Čas plynul, a jak se situace měnila, začaly se zkoumat 
podpisy pod rezolucemi. Co bylo odpuštěno lidem dole, 
nebylo odpuštěno lidem nahoře. a tak se jednoho dne 
zásahem z vyšších míst musel nebohý ředitel rozloučit se 
svým vedoucím postavením a brzy poté se svým místem 
v podniku vůbec.
 Dlouho se nevědělo, kdo ho má nahradit. Musel to 
být člověk znalý podnikové práce a organizace, ale sou-
časně člověk politicky neposkvrněný. kde však takového 
vzít, když na rezolucích byly podpisy všech zaměstnanců. 
Pak náhle někdo zjistil, že přece všude chybí podpis jedno-
ho jediného pracovníka: náměstka podnikového ředitele. 
a tak, když se vrátil uzdraven ze sanatoria, byl instalován 
do funkce podnikového ředitele a jeho předchůdce šel ze 
žalu do emigrace.
 Teď seděl proti mně v kavárničce na stockholmské 
hlavní třídě kungsgattan a rozjímal o lidské spravedlnosti. 
když jsme se loučili, nehodu jsem mu ani nepřipomněl. 
Protože druhý takový emigrantský osud snad na celém 
světě neexistoval.
 Nasedl do embéčka, zamával mi na rozloučenou, stla-
čil plynový pedál a odfrčel. V očích smrt a na tachometru 
sotva dvacet.

* * *
Rok 1972. Ve Vídni je opět normální život. Lidé se dávno 
rozjeli do všech koutů světa, odkud jednou ročně, na Vá-
noce, docházejí pozdravy na pohlednicích. V samotném 
Rakousku zůstalo poměrně málo uprchlíků. kapka v moři.
 Onen mladík byl jedním z nich a poznal jsem ho v jed-
nom vídeňském uzenářství, kde silně „pemákloval“. Slovo 
dalo slovo a já si mu postěžoval, že mi vynechal motor 
v mé fiatce a nový zde stojí hodně peněz, jako deviz, pro-
tože člověk stále ještě považoval šilinky za devizy.
 To nic, povídá mladík, já vám seženu starší motor za 
pár šupů. Tedy zánovní, ale kvalitou jako nový! Jsem auto-
mechanik a pořádně ho nejdřív vyzkouším. Nemusíte mít, 
šéfe, žádné vobavy!
 To jste hodný, povídám, vás mi poslal sám pánbůh.
 Nesmysl, vašnosto, co by člověk neudělal pro krajana. 
Jen mi budou muset vysolit základní kapitál, abych mohl 
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motor koupit. za pět kilo ho seženu a práci vám udělám 
zdarma, jako krajanskou výpomoc.
 Téměř dojat jeho velkodušností dal jsem mu pět stovek. 
To bylo naposledy, co jsem je viděl. Totiž mladého krajana 
i peníze, o nějakém motoru ani nemluvě.
 Proměnil jsem se v Sherlocka Holmese. začal jsem 
po tom dobrodinci pátrat, kudy jsem chodil. Hledal jsem 
podlouhlý, pihovatý obličej a nad ním dlouhé, zplihlé vlasy 
barvy nedefinovatelné. ale po nich, po těch vlasech i s tím 
pihovatým obličejem, jako by se propadla zem. Pak jsem 
někomu vyprávěl svůj případ a on zavýskal radostí.
 Povím ti, kde je, řekl. Sedí. Na vídeňské čtyřce, nebo jak 
se tomu tady říká. Udělal mi přesně totéž, jenže já si pro 
jistotu nechal ukázat jeho domovenku. Ukázal mi falešnou, 
totiž svou starou, kde už nebydlel. ale byla to stopa, po 
které jsem pátral dál, až jsem ho našel. Dal jsem ho za-
vřít. když se přidáš, bude ti muset vrátit tvých pět stovek 
taky. Ve vězení pracuje a z výdělku ti to vězeňská správa  
uhradí.
 Šel jsem tedy k soudu a přidal se k žalobě. Předvedli 
mi ho, jestli je to skutečně on. Do místnosti vpluly zplihlé, 
dlouhé vlasy a pod nimi pihovatý obličej. Sdělil jsem mu, že 
se přidám k žalobě a on se na mne podíval takovýma smut-
nýma očima jako pes, který je přistižen pánem, že právě 
počůral koberec.
 To byste udělal krajanovi? zeptal se. Musíme přece 
držet pohromadě, no ne, tady v cizině. když mě vodsou-
děj, vrhne to špatný světlo na všechny, tedy i na vás. To sou 
sami proti sobě, vašnosto. a co z toho budou mít, když mě 
vodsouděj. Dyby mě pustili, dám se do rachoty a za tejden 
jim to vrátím, jako že se jmenuju Pepa. – Chvíli ještě do 
mne hučel, až jsem od žaloby upustil. Bylo mi ho líto, jak 
se na mě koukal svýma smutnýma očima. Pro jistotu jsem 
si však nechal dát před odchodem od soudu jeho pravou 

adresu. To pro případ, kdyby zase jako zmizel z povrchu 
zemského.
 Při té příležitosti jsem se dověděl, že má na svědomí ce-
lou řadu podobných motorů a jiných autosoučástek, které 
nedodal, přestože za ně vybral peníze. Od své žaloby jsem 
upustil, jak jsem mu slíbil. Odsedí si své, tak proč mu ještě 
život více komplikovat?
 Dostal tři měsíce, jak jsem se dověděl, a tak jsem si v ka-
lendáři poznamenal datum jeho propuštění plus tři týdny, 
aby měl čas na slíbenou „rachotu“ a na vrácení peněz. Byl 
jsem přesvědčen, že už z vděčnosti tentokrát svůj slib splní. 
konečně – krajanovi...
 V den „P“ plus třikrát sedm jsem ho navštívil v jeho pří-
bytku. Nebyl sice doma, ale otevřela mi jeho bytná.
 Jdu si pro peníze, které mi slíbil váš podnájemník, po-
vídám. Jistě si teď dá pozor! a automontérů je nedostatek, 
tak si práci jistě našel hned druhý den po propuštění, ne?
 Holomek je to a ne že si dá pozor, zabědovala bytná.
 Taky mi slíbil, že všechno vyrovná, jen když pomlčím 
o jeho dluhu.
 a vyrovnal? ptám se.
 Pěkně vyrovnal! zem se po něm slehla a já se náhodou 
dozvěděla, že odejel domů. Jako do Prahy. Ve vězení se do-
zvěděl o amnestii, kterou vyhlásili na druhé straně hranic, 
a tak zmizel nadobro.
 Měl jsem po motoru, po pěti stovkách, po iluzi. Jako že 
se Pepa jmenoval, ani jeho svědomí se nevzepřelo. Vídeň 
byla o jednoho krajana chudší...

Poznámka redakce: Autora článku vám jistě nemusíme 
přestavovat. Kdo by si ještě z dlouholetých čtenářů Klu-
bu nepamatoval na fejetony známého novináře a autora 
a také čestného člena výboru a redakce KLUBU pana Jin-
dřicha Liona.

Český a slovenský kreslený humor 
a jeho jubilující autoři

Miroslav Barták (* 6. 6. 1938, 
košice)
Promovaný námořník, od roku 
1969 humorista, kreslíř a ilustrá-
tor na volné noze. Měl desítky 
samostatných výstav v Evropě, 
vydal devět autorských knih 
(do roku 2005), přes padesát 
ilustrovaných knížek, podílel se 
na dvou kreslených filmech a 52 
krátkých groteskách pro TV. 
Jeho kresby byly vydány v mno-

hých sbornících a knihách kresleného humoru v Evropě 
i za Velkou louží. Je prvním předsedou České unie kari-
katuristů. Od roku 1970 je kmenovým spolupracovníkem 
švýcarského humoristického časopisu Nebelspalter a pra-
cuje též pro curyšský Das Magazin. Žije nedaleko Prahy 
v Řevnicích v domku s velkou zahradou. V domě má ženu 
Terezu – textilní výtvarnici – a šest koček, na zahradě dva 
psy, Barunku a Beránka. Mezi lidmi, kteří mu pomáhají žít 
s dobrou náladou, jsou na prvních místech Woody allen, 
James Thurber a taky Tom Sharpe.
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Karel Benetka – malíř a karikaturista, píše básně a po-
vídky.

...sem na světě už od 6. 9. 1938 
od 22. hodiny večerní. když 
jsem se narodil, byl jsem úplně 
blbé dítě. Neuměl jsem ani číst, 
ani psát, ani počítat, a dokonce 
ani mluvit česky jsem neuměl. 
Uměl jsem jen malovat. Pak mě 
poslali do školy. Tam jsem se 
naučil číst, psát, počítat a poz-
ději i derivovat a integrovat, 
poznal jsem důvěrně deskrip-
tivní geometrii, Ohmův zákon, 
kirch hoffovy zákony, Gaussovu 

rovinu a Maxwellovy rovnice, ale mezitím jsem zapomněl 
malovat. začal jsem proto studovat malířské techniky, ději-
ny umění, anatomii, kresbu, obrazovou kompozici, sochař-
ství, grafiku a polygrafii.
 Tak se teď radostně prodírám životem, maluji obrazy, 
kreslím karikatury a knižní ilustrace a někdy dokonce i tro-
chu sochařím. když mě už od té práce začínají bolet záda, 
vezmu pero a napíšu nějakou básničku nebo nějakou po-
vídku či pohádku nebo něco podobného.

 Benetka otiskl celkem přes 20 000 kreseb, od roku 
1990 ilustruje knihy, učebnice pro zŠ, píše básně a humor 
pro děti, povídky v křížovkářských časopisech. Žije a tvoří 
v Praze.

Jan Schinko (* 1943) – českobudějovický publicista 
a kreslíř. Vystudoval Vysokou školu ekonomickou. V de-
vadesátých letech vycházely v Českobudějovických listech 
jeho články o vesnicích doplněné jeho přesnými kresbami. 
Dnes publikuje v Českobudějovických listech články o Čes-
kých Budějovicích a v Právu seriál o jihočeských mostech, 
radnicích a vesnicích. Vydal několik publikací kresleného 
humoru a ilustroval knížky humorné i odborné. Žije a tvoří 
v rodných Českých Budějovicích.

Ľubomír Radena (* 20.6. 1943, 
Číčmany) – povoláním projek-
tant, kreslený humor začal pub-
likovat od roku 1962.

Týždenník Roháč
Bol prvý apríl roku 1948. Od prevratu, v ktorom oficiálne 
prevzal moc pracujúci ľud, sotva ubehol mesiac, keď vo vy-
davateľstve Práca zrealizovali nápad skupiny humoristov, 
výtvarníkov a karikaturistov so sklonom k vtipnému zobra-
zeniu života. začal vychádzať týždenník Roháč.
 Na jeho stránkach sa prezentovali nielen prosté anek-
doty, ale aj humoristicky a satiricky ladené poviedky, glosy, 
kreslené vtipy i seriály, ktorých postavičky ako Dita, Jožin-
ko či Bill hovorili jasnou rečou a sú stále živými pamätník-
mi. V redakcii sa vtedy zišlo alebo s ňou spolupracovalo 
mnoho kvalitných autorov, akými boli Viktor kubal, klára 
Jarunková, Milan Vavro, Božena Hajdučíková-Plocháňo-
vá, Peter Petiška, andrej Mišanek, Milan kenda, Tomáš Ja-
novic, Peter Gossányi, neskôr Fedor Vico, Vlado Javorský, 
František Mráz, Ľubo Radena, Ľubomír kotrha, Vlado Pav-
lík, Fero Bojničan a mnohí ďalší.
 V roku 1958 prešiel časopis pod krídla vydavateľstva 
Pravda a jeho náklad sa rýchlo zvýšil až na 100 000 ku-
sov týždenne. Svoje postavenie na trhu si udržal aj v čase 
normalizácie, keď sa síce politická satira nenosila, ale na-
priek tomu autori našli vždy dosť „škuliniek“ i námetov, do 
ktorých mohli zapichnúť svoj satirický osteň a upozorniť 
na to, že žiť by sa dalo aj ináč. Vo vydavateľstve avízo sa 
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po roku 1990 pokúšali, avšak bezúspešne, pokračovať vo 
vydávaní tohto titulu pod názvom Nový Roháč. Šéfredak-
torom bol Viktor kubal mladší. keď zanikol, krátky čas sa 
ho márne, už pod hlavičkou Extra Roháč, snažil zachrániť 
vo svojom minivydavateľstve H+S (Humor a Satira) známy 
aforista Milan kupecký, spolu s ďalšími autormi, bývalými 
„roháčovcami“, prispievateľmi do tohto renomovaného ča-
sopisu, ktorého jedinou chybou bola nesúca pečať býva-
lého komunistického Tlačového kombinátu, vydavateľstva 
Pravda, a pod jeho zánik sa podpísala tiež ešte stále pre-
trvávajúca vlna tzv. demokratizácie a komercionalizácie.
 Vieme, že za dobrý vtip, v texte či vo výstižnej karika-
túrnej kresbe, sa dá veľa skryť, ale i veľa vyjadriť. Je to ur-
čitý uhol pohľadu na veci, ktoré sa dejú každý deň okolo 
nás. Vtedajšie komunistické vedenie vnímalo Roháč ako 
časopis, ktorý „odhaľuje nedostatky na rôznych úsekoch 
hospodárskeho a spoločenského života, kritizuje buržoáz-
ne prežitky vo vedomí ľudí, reakčné úsilie imperialistických 
mocností a vedenie boja proti nim, prípadne sa v ňom pre-
traktovala komunálna satira“. Na chválu jeho tvorcov treba 
povedať, že i napriek ich snaženiam triafať do čierneho ich 
príspevky boli cenzurované, avšak ak sa naskytla čo i len 
malá možnosť (napríklad v období roku 1968) alebo voľ-
nejšia politická atmosféra či demokratickejšie obdobie, Ro-
háč bol na svojich stránkach predvojom kritiky, respektíve 
satiry, ktorá bola akýmsi seizmografom ďalšieho možného 
smerovania spoločnosti.
 Dnešok však neznamená, že nie je čo kritizovať, na 
čom sa zasmiať, skôr opak je pravdou. a ani odvaha by 
možno nechýbala, ibaže objekty kritiky zväčša siahajú 
do vyšších sfér a najmä vláda mamonu bráni takémuto 
pravdivému prejavu výpovede spoločenských neduhov, 
klamstiev, podvodov a ďalšieho, najmä politickému ma-
razmu, v ktorom práve žijeme. Nie je to však problém 
iba printových, ale i elektronických médií. a tak nečudo, 
že Roháč si svoje miesto, bez politickej, inzertnej i distri-
bučnej podpory i napriek svojej opodstatnenosti, na trhu  
neudržal.
 a ak sa zadívame vôkol seba, vo všeobecnosti zdravý 
vtip, liečivá satira najmä politického podfarbenia sa z našej 
spoločnosti doslova vytratila. kde hľadať príčinu, vieme.
 Humoristický chlebík, hoci v malých dávkach, ešte exis-
tuje, nie je však ľahký, najmä ak to má byť humor inteligent-
ný, pritom vieme, aký pozitívny a liečivý účinok v človeku 
vyvoláva v podobe endorfínu a psychologicky vie zvlád-
nuť aj ťažšie životné situácie, ako ktorékoľvek zamrežované 
dvere väznice.
  Milan Kupecký, humorista

Aleš Vyjídák (* 21. 7. 1948) – 
architekt a výtvarník,člen České 
unie karikaturistů (ČUk).

Od roku 1978 žije a pracuje 
v Praze. Věnuje se nejen tvorbě 
v oblasti architektury a výstav-
nictví, nachází si prostor i pro 
kreslený a malovaný humor, po-
kouší se o humor v plastice. Veš-
keré předešlé snažení doplňuje 
fotografickou tvorbou.

V oblasti designu ho zaujal corian jako materiál otevře-
ný pro barevné tvarování prostoru. Dalším jeho oblíbeným 
materiálem pro tvarování prostoru je dřevo, kámen a sklo. 
Šíře záběru jeho tvorby je od kresby (kdy spolupracoval 
při navrhování gramoobalů s artií a Supraphonem) až po 
plastiku a řešení prostoru.
 V architektuře navrhoval a realizoval drobné stavby – 
rodinné domky, interiéry a rekonstrukce.
 Jeho nejširší pole působení je ve výstavnictví, kdy na-
vrhoval expozice např. pro firmy afga, Toyota, Minolta, 
Bang + Olufsen, Metrostav, Hochtief, SSŽ. Připravoval 
společné výstavy pro Svaz architektů ve Valdštejnské jíz-
dárně a v Bratislavě, dlouhodobě připravoval a realizoval 
výstavy v Betlémské kapli pro SČa. V současné době spo-
lupracuje s agenturou Carolina při přípravě výstav art & 
Interior a s aBF při stavebním veletrhu For arch.
 Od roku 1970 se zúčastnil řady společných výstav kres-
leného humoru jak domácích, tak zahraničních a uspořádal 
jedenáct vlastních výstav nejen kresleného a malovaného, 
ale i plastického humoru. za tuto tvorbu získal nejen diplo-
my, ale i hlavní ceny na mezinárodních soutěžích.

Pavel Hanák (* 13. 9. 1948, Úpice u Trutnova) – český ka-
rikaturista.
 Od šesti let je Pražák. Vystudoval průmyslovou školu 
strojnickou. Je portrétní karikaturista. Jeho původní pro-
jekt udělat výstavu z výběru všech jím zachycených profesí 
narazil na jednu maličkost: i při velmi přísném výběru by 
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potřeboval prostor pro cca 350 
obrázků. Rozhodl se proto tento 
velkorysý plán redukovat na mu-
zikanty a zpěváky. Jako iniciativ-
ní člen České unie karikaturistů 
vytvořil mimo jiné skupinovou 
karikaturu všech jejích členů. 
První výstavu měl v roce 1968 
v Českých Budějovicích. Využí-
vá barvu, jindy jenom graficky 

čistou černou kresbu na bílém papíře. Publikuje v tisku: 
Dikobraz, Nový Dikobraz, Podvobraz, Hec, Pojizerské lis-
ty, Prager Zeitung, Listy 2002 atd. Je členem České unie 
karikaturistů (ČUk).

František Mráz (* 19. 4. 1953, 
Žilina) – známy karikaturista 
z Roháča či Dikobrazu.
 Plastický obraz Indiána s la-
som na love bizónov a jeho spo-
lubojovníkov ako viacnásobná 
zmenšenina skutočných ľudí či 
bizónov. Takýmto obrazom sa 
hovorí diorámy. Vo voľnom čase 
dnes vytvára diorámy. Mráz, 

ktorý je riaditeľom základnej umeleckej školy vo Fiľakove, 
cez panorámy zreálnil významné historické udalosti, medzi 
nimi sú bitky pri alame, Stalingrade alebo pri Sudoměři. 
Stvoril aj scénu z filmu Pán prsteňov. „Pri ich vytváraní si 
viem oddýchnuť a zrelaxovať,“ priznáva.
 kreslený humor začal publikovať od roku 1969.

Laco Torma (* 17. 6. 1953, Val-
tice) – karikaturista.

Rodák z Valtic (okr. Břeclav) 
získal středoškolské vzdělání 
v Opavě a po absolvování Sta-
vební fakulty Slovenské vysoké 
školy technické v Bratislavě se 
usadil v tomto městě. Stavařské 
vzdělání se odráží v tematice 
jeho kreseb. Snad nejznámější 
jsou jeho železniční a tunelář-

ská díla (na snímku s autorem) i cyklus Prasečinky. Marně 
bychom na kresbách hledali lidi, ale lidská činnost nebo její 
důsledky v přírodní krajině často nechybí. Laco Torma od 
roku 1973 publikuje v různých periodikách, je též knižním 
ilustrátorem a vydavatelem. Přes deset let je členem Slo-
venské unie karikaturistů a mezinárodní unie karikaturistů 
FECO (Federation of European Cartoonist Organisations). 
Vystavoval v různých zemích a je držitelem mnoha ocenění 
za výtvarnou tvorbu.
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Oldřich Dwořák (* 4. 4. 1953, 
Havlíčkův Brod) – český karika-
turista.

Byl žákem akademického 
malíře a ilustrátora Jana Jůzla. 
Pracoval jako propagační vý-
tvarník, od roku 1990 je uměl-
cem na volné noze.

Výstavy: přes dvě stě (pře-
vážně s dalšími karikaturisty).

 knihy: včetně jako spoluautor přes deset. Dá se říci, 
že publikoval téměř všude, kde kreslené vtipy a karikatury 
otiskovali, je to na 180 titulů novin a časopisů. kreslil i pro 
TV pořady (třeba se skupinou Elán či s V. klausem), portál 
atlas aj. Po založení webu již více vytváří různé propagační 
vtipy a humorné ilustrace. Oldřich Dwořák je zakládající 
člen České unie karikaturistů a Federace evropských kari-
katuristů.
 „Soudím a bolí mě, že civilizace a její výdobytky z umu, 
potu a krve našich předků má na kahánku. Díky multikul-
turalistům, politickým korektnostům a pseudohumanis-
tům – či předstírajícím to pokrytcům buď z vyčůranosti, 
či zabedněnosti, kteří z valné části ovládli politické strany, 
média, soudy... Tradiční hodnoty jako píle a pracovitost, 
povinnost, slušnost? Ti, kdo se chovají přesně opačně, jsou 
naopak všemožně omlouváni a zvýhodňováni.“
 Rodina: dědeček František Dwořák byl uznávaný so-
chař (díla i v USa), dědeček Josef Snížek byl umělecký 
sklář, manželka Miloslava, synové Lukáš a Oldřich, vnuci 
Lukáš a Vít.

Ferdinand Majerech (* 28. 1. 
1958, Spišská Nová Ves). 
Původně pracoval jako sta-
vební technik, v současnosti 
působí jako výtvarník. kreslený 
humor začal publikovat od roku 
1980. Žije a tvoří v Spišskej No-
vej Vsi.

Radek Stezka (* 4. 7. 1963, 
zlín). „Vystudoval jsem Peda-
gogickou fakultu UP Olomouc 
a od roku 1987 se až dodnes 
»potýkám« se svými žáky. 
Vždycky jsem měl rád humor 
a k tomu kreslenému jsem po-
prvé přičichnul v roce 1986. za 
šestnáct let svého »čmárání« 
jsem se zúčastnil několika spo-

lečných výstav ČUk, publikoval v humoristických časopi-
sech, pokusil se ilustrovat knížky o české historii. Mám rád 
humor beze slov, ale nevyhýbám se ani slovnímu humoru, 
protože český jazyk přímo vybízí k hříčkám a hraní se slovy 
a slovíčky.“
 Žije a tvoří ve zlíně.
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Jiří Koštýř (* 1. 1. 1968, Počát-
ky) – kreslíř a karikaturista.
 Do roku 1982 žil v kamenici nad 
Lipou. Od roku 1983 do součas-
nosti působí v Praze. absolvoval 
SPŠST v Panské – obor filmová 
a televizní tvorba a následně Fil-
movou a televizní fakultu akade-
mie múzických umění (FaMU). 
V letech 1991-1993 publikoval 
v humoristických časopisech Di-

kobraz a Nový Dikobraz a od roku 1994 je členem Čes-
ké unie karikaturistů (ČUk). V období let 1994-2003 se 
zabýval ilustracemi knih, publikoval v časopisech Podvo-
braz, Hec, Pardon, Apríl, Kulový Blesk. Od roku 1997 
až do současnosti je jedním z autorů kultovního humo-
ristického časopisu Sorry. Od stejného roku absolvoval 
několik samostatných výstav a mnoho společných doma  
i v zahraničí.

Milan Vavro (21. 9. 1933, Bratislava – 9. 12. 2011, Vyšné 
Hágy) bol slovenský maliar, grafik, portrétista, ilustrátor, 
karikaturista a dlhoročný redaktor humoristicko-satirické-
ho časopisu Roháč.

Štúdium na Vyššej škole umeleckého priemyslu v Brati-
slave absolvoval v rokoch 1950-1954, v rokoch 1982-1985 
absolvoval nadstavbové štúdium na bratislavskej Filozofic-
kej fakulte Univerzity komenského.
 kariéru odštartoval v roku 1949 ako karikaturista v ča-
sopise Roháč, kde začal uverejňovať svoje práce, neskôr 
bol vedúcim výtvarného oddelenia, kresbami doň prispie-
val 41 rokov. Venoval sa aj animovanému filmu (Valibuk, 
Ceruzkine príhody a iné), plagátu a voľnej maľbe. V 90. ro-
koch krátko pôsobil ako kreatívny riaditeľ štúdia animova-
nej tvorby v Luxembursku.

VZPOmÍNkA

 Posledné roky svojho života trávil vo Viničnom pri Bra-
tislave, kde mal aj svoj ateliér.
  Ľubomír Radena
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Kaple sv. Stanislava
Kurentgasse 2, Wien 1

mše svatá každý první pátek 
v měsíci v 18:00 hodin

EUROPäISCHE VOLKSSCHULE
Volksschule Sir Karl Popper

1150 Benedikt, Schellingerg. 1-3
Tel. 9823403

Sprachclubs in Französisch, Ungarisch, 
Tschechisch, Slowakisch, Italienisch

ŠKOLSKÝ SPOLEK KOMENSKÝ
Sebastianplatz 3, 1030 Wien

Mateřská škola
Školského spolku Komenský

Tel.: +43-1-71488-60
Tel.: +43-1-71488-34

Bilingvní obecná a sekundární škola
Školského spolku Komenský

Tel.: +43-1-7148876-30
Fax: +43-1-7148876-34

Bilingvní gymnázium II. stupně
Školského spolku Komenský
1030 Wien, Schützengasse 31

Tel.: +43-1-8904404-60
Fax: +43-1-8904404-64

ověřené překlady dokumentů aj.
Univ.-Lektor Dr. Dietmar KOLLER
A-2333 Leopoldsdorf, Weidengasse 2
tel. +43-2235/44 637, +43-676/37 62 117,
 +43-1-515 28-444, fax: 02235/44 638
práce: A-1030 Wien, Marxergasse 1a
(City-Tower Wien Mitte/Bhf. Landstr.)
e-mail: dietmar.koller@univie.ac.at
www.tschechisch-slowakisch.com

Mag. Lenka KOVARIK
A-1210 Wien, Felix-Slavik-Str. 3/1/10
tel./fax: 2908809, mobil: 0699/11807581
lenkakovarik@hotmail.com
lenka.kovarik@fh-burgenland.at

Dr. Milan KOŠíČEK
A-1030 Wien, Salesianergasse 17
tel.: 0664/2537951, fax: 066477-2537951
e-mail: m.kosicek@A1.net

Mag. Pavlína BöHMOVÁ-LöSSL
Allgemein beeidete und gerichtlich zertifizierte 
Dolmetscherin für die tschechische Sprache
Sprachtrainerin für Tschechisch, Slowakisch, 
Deutsch
A-1100 Wien, Dieselgasse 5/43
tel./fax 2082175, 0699/19544077
pavlina@chello.at, www.boehmova.at

česky a slovensky mluvící lékaři ve vídni

PSycHOteRAPeUt
PSycHOlOGIcKé PORADeNStVí

Mag. Dr. ladislav Nykl, Ph.D.
lektor na vídeňské univerzitě 

a Masarykově univerzitě v Brně
semináře růstu osobnosti, pomoc 

při sociálních problémech, depresích, 
psychosomatických problémech atd.

Praxe: 
Lederergasse 17/7, Wien 8, 

tel.: 523 57 44 nebo 0676/5194833
e-mail: nykl.psychoterapie@aon.at

http://members.aon.at/nykl

MUDr. Jiřina BODNAR
choroby kožní a pohlavní
po, čt 14-18:30, út 8-13, pá 8-11
Josefstädterstr. 3/4-5, Wien 8
tel. 406 99 41

MUDr. Vít DOLEŽAL
zubní lékař (všechny pokladny)
Kegelgasse 14 / Top 12 (vchod 
ze Seidlgasse 12), 1030 Wien
tel. 713 72 66

MUDr. Eva DRSATA
oční lékařka (všechny pokladny)
Favoritenstr. 8/2, 1040 Wien,
po, st – odpoledne; út, čt – dopoledne
termín po dohodě na tel. 587 54 27

MUDr. Kamila HAJEK
soukromá léčba homeopatií
Ada-Christen-Gasse 2/F/8, Wien 10
tel. 689 22 80

MUDr. Hana LION
zubní lékařka
Waltenhofengasse 5/2/301, 
1100 Wien
Mo 11-17, Di 8-14, Mi 9-17, Do 10-15
tel. 615 46 10, všechny pokladny

MUDr. Kristina LION
všeobecná lékařka se specializací 
na psychosomatiku a psychoterapii
Rötzergasse 37, 1170 Wien
tel. 486-22-86, všechny pokladny

MR MUDr. Vladislav LIPTÁK
internista – sportovní lékař
Innere Medizin – Sportmedizin
gerichtlich beeid. Sachverständiger
Diplomsportarzt, všechny pokladny
Zelinkagasse 12, 1010 Wien-City
po, út, st 14:00-16:00, čt 9:00-11:00
tel. 533 58 34, fax 533 58 34 16

Digitale Praxis: Dr. med. & 
Dr. dent. med. Josef LUDVíK
FA für Zahn-, Mund- und Kiefer-
heilkunde
Simmeringer Hauptstr. 40/4, 
1110 Wien
Po 10:00-13:00, 14:00-19:00, 
út 7:30-14:00, st 7:30-14:00, 
čt 12:00-17:00 a podle domluvy
tel.: 749 34 76, www.drludvik.at
e-mail: ordination@dr-ludvik.at

MUDr. Ilona POLzER
(roz. Bartošková)
choroby oční a optometrické 
(Wahlarzt)
Wiener Neudorf, Schillerstr. 26, NÖ

ČESKy MLUVíCí PRÁVNíK
Adresa k dispozici v redakci.

po, út 9-12, po + st 17-19 hod.
a po dohodě (i sobota dopoledne 
možná)
Tel.: 02236-496 93, v akutních přípa-
dech mimo ord. hod.: 0660-3470374
www.gesundeaugen.at

MUDr. Georg SOJKA
neurolog a psychoterapeut
tel. 0664/214 01 63, 
termín po dohodě



Kulturklub der Tschechen 
und slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
1030 Wien

nezapomeňte nahlásit případnou změnu adresy!


